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EGY TONNÁVAL KEVESEBB SZEMÉT 
Cseresnyés Péter alpolgármester sajtótájé-

koztatón ismertette a városi takarító akció
eredményét. Elmondta: sikeresnek értékelik az
akciót, hiszen a szeméttel teli zsákokat elszál-
lító Saubermacher közlése szerint csaknem
198 zsáknyi, több mint egy tonnányi szemét
gyûlt össze. A takarítás eredményeként egy
tonnával kevesebb hulladék van a közterülete-
ken, s eztán talán azok sem dobják el a szeme-
tet, akik azokban a napokban látták a közterü-
leteket takarító szorgos embereket. Az akció-
ban tíz általános iskola, öt középiskola, a Via
Kanizsa negyven közmunkása, valamint a
Corvin lakótelep két lakóközössége vett részt.
Cseresnyés Péter még hozzátette: várhatóan
tavasszal is lesz ilyen akció. Tanulságként az
fogalmazódott meg a szervezõkben, hogy a
város több pontján is hiány van hulladékgyûj-
tõ edényekbõl. Várhatóan akciót szerveznek,
hogy lakossági és céges felajánlások révén
szaporodjon az edények száma, hasonlóan ah-
hoz a korábbi akcióhoz, amelynek során pado-
kat lehetett vásárolni a város közterületeire.

UKRÁNOK A CSOMAGTARTÓBAN

A Nagykanizsai Határõr Igazgatóság aláren-
deltségében mûködõ Rédicsi Közúti Határát-
kelõhelyen jelentkezett kilépésre egy gépko-
csivezetõvel és kísérõvel egy Skoda Room-
stereket szállító litván kamion. Az útlevélke-
zelõ és a kutató határvadász – akiknek gyanús
volt, hogy az új Skodák ablaküvegei belülrõl
párafoltosak – a szállított személyautókat át-
vizsgálva összesen 15 külföldi személyt talált
az új gépkocsikban elrejtõzve. A hajnali meg-
hallgatáson az ukrán személyek (6 férfi és 9
nõ, ebbõl egy fiatalkorú) elmondták, hogy ér-
vényes okmányokkal, legálisan Záhonynál

léptek Magyarország területére. Egy ukrán
kisbuszban utaztak egy általuk ismeretlen
helyre, ahol várta õket a személyautókat szál-
lító litván teherjármû. A két litván férfi mutat-
ta meg a megbújás módját és nyitotta ki a szál-
lított személyautókat. Szlovénián keresztül
Olaszországba akartak eljutni, ahol az ukránok
a jobb megélhetés reményében vállaltak volna
munkát. Ellenük tiltott határátlépés kísérlete
miatt indult eljárás, a két litván férfi ellen em-
bercsempészés megalapozott gyanúja miatt
kezdeményezett eljárást a Határõrség.

MEGNYÍLT A PARKCENTER 
Felavatta a Récsei út 26-28. szám alatt talál-

ható, 1,7 hektáron felépült PARKCenter üzlet-
központot Leopold Störk és Peter Raberger, a
beruházó Center Management Invest ügyveze-
tõi, valamint Marton István polgármester.
Leopold Störk kiemelte: Magyarországon,
Nagykanizsán avatták fel a 3. üzletközpontot,
és az elkövetkezõ két évben további 25
PARKCentert  telepítenek. A projekt 1,8 milli-
árd forintból valósult meg, és 150-180 nagyka-
nizsainak teremtenek munkahelyet. Az épület-
komplexum felépítéséhez hat hónapra volt
szükség. A szalagátvágást követõen a sajtó
képviselõivel közösen megtekintették az Inter-
sport áruházat. A vállalat Nagykanizsán nyitot-
ta meg elsõ magyarországi üzletét. A bérlõk
között vannak hazai és nemzetközi fiókvállala-
tok, világmárkát képviselõ cégek. A kisebb üz-
letek tulajdonosai többnyire kanizsaiak. Peter
Raberger elmondta, reménykednek benne,
hogy a helyiek szorgalmasan fognak vásárolni
az üzletközpontban, mert ez azt jelenti, hogy a
munkahelyek megmaradhatnak. A város szem-
pontjából pedig fontos, hogy a tulajdonosok
nagyon jó adófizetõk, náluk nincs feketefoglal-
koztatás. Legnagyobb tõkéjük a jó munkaerõ
és a jó munkavégzés. Az 5000 négyzetméter
alapterületû bevásárlóközpont mellett 213 pa-
kolóhelyet alakított ki a beruházó.

A HÁBORÚ HÕSEIRE EMLÉKEZTEK

A második világháborúban hõsi halált halt
magyar katonákról emlékeztek meg a városi
köztemetõben, a Doni Emlékoszlopnál. A Pia-
rista Általános Iskola, Gimnázium és Diákott-
hon tábori miséje után vitéz Bátki József mon-
dott emlékezõ beszédet a második magyar had-
sereg doni kálváriájáról. Az ünnepség koszorú-
zással és a mécsesek meggyújtásával zárult. 

FESTMÉNYEK ÉS SZOBROK

A Petró Galéria ez évi negyedik, egyben
utolsó kiállításán köszöntötte Petró Ágnes a tár-
latlátogató közönséget. Kiss Andor pécsi szob-
rászmûvész és a kanizsai Ludvig Dániel grafi-
kus, festõmûvész közös kiállítását Tiborcz Iván
jazz-zenész nyitotta meg. A közös kiállítás lét-
rejöttérõl Ludvig Dánieltõl megtudtuk, a galéria
tulajdonosának felkérésére úgy döntött, izgal-
masabb lesz a kiállítás, ha nemcsak festménye-
ket, hanem szobrokat is kiállítanak, ezért meg-
hívta egy volt osztálytársát, Kiss Andort, aki
hasonló formavilágú alkotásokat készít mint õ.
Ludvig Dániel javarészt új képeket hozott ma-
gával a Fõ úton található galériába. Mostanában
kezdett el fém-színeket használni, bronz, ezüst
és arany színeket vont be a színvilágába. Képei

október 25.
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formavilágát ezúttal sivatagi, monumentális, és
õsi formák alkotják.   Jellegzetességként több
mûvén feltûnik a Nap és a Hold is. Kiss Andor
régebbi és újabb kõszobrokat, macskaköveket
hozott, igyekezett hasonló típusú alkotásokat
válogatni. A pécsi szobrászmûvész munkáit
Kendlimajorban két alkalommal láthatták, Ka-
nizsán most mutatkozott be elõször. 1999-ben
végzett a Pécsi Mûvészeti Szakközépiskola öt-
vös szakán. A Pécsi Tudományegyetem Mûvé-
szeti Karának szobrász szakán Colin Foster a
mestere. Ludvig Dániel 1999-ben végzett a Pé-
csi Mûvészeti Szakközépiskola reklámgrafika
szakán Erdõs János és Molnár Tamás tanítvá-
nyaként. Rendszeres kiállító, résztvevõje nem-
zetközi mûvésztelepeknek itthon és külföldön
egyaránt. A pezsgõs koccintást követõen a
Petró Galéria ismét megrendezte a szokásos
nyereménysorsolását a jelenlévõk között. Lud-
vig Dániel festményét Fazekas Heléna, Kinizsi
utcai lakos vihette haza.

ORSZÁGOSAN EGYEDÜLÁLLÓ 
Mozart Requiemjével folytatta a Városi

Vegyeskar azt a hagyomány, hogy Minden-
szentek és Halottak napja tiszteletére, emlékez-
ve elhunyt szeretteinkre, felcsendül egy gyász-
mise a Felsõvárosi templomban. Ebben az év-
ben ünnepeljük Mozart születésének 250. év-
fordulóját, így esett a választás a zeneirodalom
egyik legnagyszerûbb requiemjére. Országosan
is egyedülálló vállalkozást valósított meg a há-
rom zalai kórus, a Keszthelyi Helikon Kórus, a
Zalaegerszegi- és a Nagykanizsai Vegyeskar
összefogása, melynek köszönhetõen egy több,
mint 100 fõs énekkar és a kibõvített nagykani-
zsai szimfonikus zenekar részesítette felejthe-
tetlen élményben a nagyszámú kanizsai közön-
séget. A kórusokat több éve baráti kapcsolat
fûzi össze, szívesen vállalták a Cantare ‘97
Alapítvány felkérését. Szombathellyel kiegé-
szülve négy városban csendül fel ezekben a na-
pokban Mozart remekmûve. A produkció ze-
neigazgatója Baráth Zoltán, programigazgatója
Bálint Gyõzõ. Szólót énekelt: Zádori Mária,
Baráth Yvette, László Boldizsár és Jekl László.
Karigazgatók: Hajdú Sándor, Kendeh
Gusztávné és Kovács Kata. Vezényelt Hajdú
Sándor. Szomorú aktualitást adott a hangver-
senynek a nagyszerû operaénekesünk Gregor
József halála. Ezúttal rá is emlékeztek.

FILMSIKER

A közelmúltban Szombathelyen megren-
dezett 36. Dunántúli Függetlenfilm Szem-
lén megosztott elsõ díjat kapott Távol címû
filmjével a Kamera ‘67 Filmklub három
tagja, Kotnyek István, Gerócs László és
Kalász Márton. A filmszemlére 38 alkotás
érkezett, ezek közül négyet szavazott elsõ
díjra érdemesnek a zsûri. A 11 perces film
alapmotívumát a börzöncei szõlõhegyen
álló templom és a 300 éves tölgyfa adta.

október 29.

Október 19-29. között hirsoni diákok ven-
dégeskedtek a Batthyány Gimnáziumban. A
program részleteirõl Fodorné Koller Zsuzsán-
na tanárnõvel beszélgettünk.

– 18 francia diák és két felnõtt jött el hozzánk
látogatóba, akiket sok érdekes programmal
vártunk. Tavasszal mi jártunk náluk és szerettük
volna viszonozni a kedvességüket. Az elsõ na-
pon került sor a kincsvadászat elnevezést viselõ
programra. A nevezetességekrõl kapott leírások
alapján kellett felkeresni azokat a magyar diá-
kokkal együttmûködve. A helyszíneken pecséte-
lés volt, illetve aláírásokkal tanúsították, hogy
az egyes csapatok megtalálták a nevezetessége-
ket. A legjobb csapatot díjaztuk és a többieknek
is jutott ajándék. Jártunk a Thúry György Mú-
zeumban, a Plakátházban és természetesen órát
is látogattak. Városunk polgármestere, Marton
István is fogadta a hirsoni vendégeket.

– Miként vélekedtek a diákok a mi iskola-
rendszerünkrõl?

– Vetítettünk nekik egy filmet az iskolai ha-
gyományainkról, ami nagyon tetszett nekik.
Jelentõs a két iskolarendszer közötti különb-
ség, mások az értékelés módszerei, a tanár-di-
ák kapcsolat, az órák hossza, szünetek, szóval
két külön világ. Meglepõdtek a diákhagyomá-
nyainkon, a bankettek, gólyabálok rendszerén,
azon, hogy a diákok itt évek múltán is össze-
járnak, találkozókat szerveznek. Náluk az
érettségit követõen megszûnik kapcsolattartás
a diákok között. A helyi programok mellett
Pécsen, Budapesten jártunk és megyünk
Keszthelyre is. Szerveztünk közös vacsorákat,
táncházat, jó alkalom volt az együttlétre a
töklámpás faragó verseny is. 

– Hogyan jött létre ez a kapcsolat?
– Több, mint tíz évre tekint vissza, 1995-ben

Hirson francia város polgármestere vendégül
látta a nagykanizsait. Én kísértem a delegáci-
ót, és egy véletlen adott lehetõséget a kapcso-
latkialakításra. A hivatalos városi kapcsolat-
felvételt kulturális síkra tereltük, az ottani kül-
kapcsolati szakember segített ebben. Hirson
szervezett már nekünk nyári tábort, egy hóna-
pos vándortábort a hegyekbe, és természete-
sen a diákok is ápolják az iskolai kapcsolato-
kat. Már elõkészítés alatt van a folytatás is.

-dé- 

Letette az országgyûlési képviselõi esküt a
szocialista Teleki László hétfõn, napirend elõtt
az Országgyûlésben. A politikus Vastagh Pál
helyét veszi át, aki azért mondott le mandátu-
máról, mert Magyarország kanadai nagykövete
lesz. Teleki Lászlót az MSZP országos választ-
mánya október 21-én választotta képviselõvé a
párt országos listájáról. Teleki László, aki az
elõzõ ciklusban is országgyûlési képviselõ volt,
elmondta: azt a munkát szeretné folytatni, ame-
lyet az elmúlt négy évben megkezdett. (mti)

Eskütétel

HELYESBÍTÉS
Elõzõ heti lapszámunkban a képviselõi programokkal foglalkozó írásaink között Jerausek Ist-

ván úgy érzi, hogy az anyag kényszerû rövidítése miatt (minden képviselõ azonos terjedelemben
szólal meg) értelemzavaró hiba került a róla szóló írásba. Elnézést kérve idézzük levelét: 

A Kanizsa Hetilap október 26-ai számában a Képviselõink tervei címmel megjelent cikkben
sajnálatos elírás történt. Terveimrõl írásban nyilatkoztam, de ehhez képest több ízben is
olyan átfogalmazás történt, ami mondanivalómnak egész más értelmet adott. Általam leírtak:
„Tisztában vagyok azzal, hogy egy szép és egyben nehéz feladattal bíztak meg. Szép a feladat,
mert olyan normáknak kell megfelelnem, melyek hitem szerint valók. Gondolok itt egyebek
mellett olyanra, mint a tisztesség, becsület, állhatatosság és a szeretet.” Ezzel szemben a cikk
ezeket a nehéz feladatok közé sorolja. Következõ elírás saját írásomból: „Kisfakoson a prob-
lémát megoldandó személyesen vittem be levelemet a VIA-KANIZSA KHT. ügyvezetõjének.”
Ezzel szemben:  Kisfakoson személyesen vittem be levelem azt írva, hogy nem a probléma,
hanem a VIA-KANIZSA van Kisfakoson. Kérem a Tisztelt Fõszerkesztõ Asszonyt, a következõ
számban szíveskedjen helyreigazítást megjelentetni! 

A töklámpás és a hirsoni diákok 
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MARTON ISTVÁN: „ÚJ MÛSORHOZ ÚJ FÉRFI KELL...”

Sajtótájékoztatón jelentette be Marton István polgármester, hogy a köz-
gyûlés október 27-ével kezdõdõ felmentéssel, 2007. június 27-ei idõponttal
megszünteti dr. Szabó Csaba fõigazgató közalkalmazotti jogviszonyát. A
volt fõigazgatót egyúttal a jövõ júniusig hátralévõ idõszakra a munkavég-
zés kötelezettsége alól is mentesítették. A fõigazgatói teendõk ellátásával
ideiglenesen dr. Cserháti István adjunktust bízták meg, aki korábban
kórházfinanszírozással foglalkozott. Marton István hozzátette: a testület
emellett a fõigazgató mellett tevékenykedõ három helyettes (ápolási igaz-
gató, orvos-igazgató és a gazdasági igazgató) munkáltatói jogkörét is meg-
szüntette. A polgármester kijelentette: a testület mintegy 70 százaléka tá-
mogatta dr. Szabó Csaba felmentését. „Új mûsorhoz új férfi kell, hiszen
kétségtelen, hogy ha valaki túl van egy bizonyos koron, ráadásul másfél-
két évtizedes vezetõ tevékenység van a háta mögött, akkor egész egyszerû-
en elfárad” – indokolta a lépést.

RÖST JÁNOS: BRUTÁLIS BOSSZÚ
Röst János, az SZDSZ helyi szervezetének alelnöke sajtótájékoztatóján azt

mondta: a közgyûlés puccs-szerûen váltotta le dr. Szabó Csabát, a kórház volt
fõigazgatóját. A kórház fõorvosi karának, az érdekképviseletnek a vélemé-
nyét sem kérték ki, az egész eljárás törvénytelen, kicsinyes bosszú, brutális le-
számolás – hangsúlyozta. Hozzátette: a kórház vezetésével ideiglenesen meg-
bízott fõigazgatóról pedig semmit nem tudott meg a közgyûlés, szakmai mun-
káját nem mutatták be, nem jelent meg a képviselõk elõtt, így kérdéseket sem
lehetett neki feltenni. „A nagykanizsai kórház az ország egyik legjobban mû-
ködõ, legsikeresebb kórháza, a város legnagyobb intézménye, Dr. Szabó Csa-
ba pedig szakmai körökben is országos ismertségnek örvend, hiszen sokat tett

azért, hogy a nagykanizsai kórházban magas színvonalú betegellátás folyjon”
– hangsúlyozta. Röst János leszögezte: az eljárás illeszkedik a Fidesz politiká-
jába, amit a bosszú, a félelemkeltés és a leszámolás jellemez, hiszen a Kani-
zsa Újság fõszerkesztõjét lemondatásával zsarolták meg, leváltották a
Közterületfelügyelet vezetõjét, visszahívták több gazdasági társaság tisztség-
viselõjét, s a polgármesteri hivatalban is megindult a politikai tisztogatás.  

BOGÁR FERENC: A PRIVATIZÁCIÓ ELÕKÉSZÍTÉSE?
„Egy jogszerûen összehívott közgyûlésre, annak megkezdése elõtt úgy terjesz-

tettek elõ zárt ülési – személyi kérdéseket érintõ – javaslatot, hogy azt a képvise-
lõknek alaposan áttanulmányozni még lehetõségük sem volt. Az elõterjesztéseket
az illetékes szakbizottságok elõzetesen nem tárgyalták meg, nem véleményezték”
– kezdte sajtótájékoztatóját Bogár Ferenc MSZDP-s képviselõ. Mi okból sürgõs
a polgármesternek és a FIDESZ-nek a több évtizede sikeres munkát végzõ kór-
ház fõigazgató azonnali hatállyal történõ eltávolítása? – kérdezte a képviselõ. Mi
indokolja, hogy most, amikor az egészségügyi reform kapcsán még nem eldön-
tött, melyik kórház maradjon meg vagy fejlõdhessen tovább, akkor azt a jó mi-
nisztériumi kapcsolatokkal rendelkezõ, lobbyképes vezetõt, aki többmilliárdos
fejlesztésekkel az Év Kórházává tette a nagykanizsai kórházat, gyalázatos mó-
don, felelõtlenül kirúgják? Lehet, hogy Marton úr így készíti elõ a kórházpriva-
tizációt, mert Varga Mihály a FIDESZ  alelnöke kedden a tévében azt nyilatkoz-
ta: a tulajdon maradjon az önkormányzatoké, a mûködtetés más kérdés. Ez lenne
a polgármester úr bejelentett munkahelyteremtõ akciója, hogy levált sikeres em-
bereket, pártkatonák elhelyezésével kockáztatva a folyamatban lévõ többmilliár-
dos beruházások sikeres megvalósítását? –  mondta végül Bogár Ferenc. 

A Kanizsa Újság Kft. ügyvezetõ-fõszerkesztõjének ügye is a közgyûlés
zárt ülésének napirendjén szerepelt. Errõl Marton István polgármester ne-
vében a következõ levélben tájékoztatták a lap ügyvezetõ-fõszerkesztõjét: 

Tisztelt Ügyvezetõ Asszony!
Értesítem, hogy a 2006. október 26. napján tartott közgyûlésen felkérést

kaptam Nagykanizsa Megyei Jogú Város Közgyûlésétõl, mint az alapvetõ
munkáltatói jogokat gyakorló testülettõl arra vonatkozóan, hogy a Kanizsa
Újság Kft. ügyvezetõje költségtérítését, valamint munkába járásához és ki-
küldetéséhez kapcsolódó valamennyi iratot könyvvizsgálóval, igazságügyi
könyvszakértõvel vizsgáltassam meg. 

Az igazságügyi könyvszakértõ által elvégzendõ vizsgálathoz szükséges
valamennyi, a kiküldetés jogosságát megalapozó iratot, meghívót mely le-
velem kézhezvételekor a Kanizsa Újság Kft. birtokában van, haladéktala-
nul, de legkésõbb 2006. október 30. napján délelõtt 10 óráig részemre át-
adni szíveskedjen.

Amennyiben az iratok átadása nem vagy hiányosan történik meg és en-
nek következtében az igazságügyi könyvszakértõ vizsgálata során nem a
valóságnak megfelelõ adatok kerülnek megállapításra, az ebbõl adódó tel-
jes felelõsség a Kanizsa Újság Kft. ügyvezetõjét terheli. 

Nagykanizsa, 2006. október 27. 
Aláírás: Marton István polgármester helyett

* * *
A zárt ülést megelõzõ történésekrõl a következõ levélbõl tájékozódhatnak:
Marton István Polgármester Úr részére Nagykanizsa 
Tisztelt Polgármester Úr!
2006. október 16-i hétfõi szóbeli megbeszélésünkön Ön arról tájékozta-

tott – amely az Ön egyetértésével is megegyezik –, hogy az újonnan megvá-
lasztott közgyûlés FIDESZ és MSZP  frakciója a továbbiakban nem velem
kívánja a városi újság vezetését betölteni.

Tájékoztatom, hogy nem kívánom közös megegyezéssel a Kanizsa Újság
Kft. ügyvezetõ-fõszerkesztõi munkaviszonyomat 2006. október 31-iki dá-
tummal felbontani, és élni azzal az Ön által ajánlott lehetõséggel, hogy kö-
zös megegyezéses távozásom esetén Ön nem terjeszti az Ügyrendi, Jogi és
Közrendi Bizottság elé a megelõzõ ciklusban a Kanizsa Újság Kft. kikülde-
tési utasításait áttekintõ pénzügyi bizottsági vizsgálat megállapításait. 

Tájékoztatom, hogy munkaszerzõdésem értelmében 2007. október 31-ig
szeretnék posztomon maradni. Amennyiben munkaszerzõdésem felbontása
mellett dönt a képviselõtestület, kérem a munkaszerzõdésben erre az esetre
vonatkozó megállapodás 6. és 13. pontja, valamint a törvényben egyébként
elõírt juttatások megadásának betartását. Jelen levelemet a képviselõtestü-
let és a Kanizsa Újság Kft. felügyelõ bizottsága tagjainak is tájékoztatásul
megküldöm.

Tisztelettel Luif Ibolya ügyvezetõ-fõszerkesztõ Kanizsa Újság Kft.
Nagykanizsa 2006. október 19.

* * *
A Kanizsa Újság Kft. ügyvezetõ-fõszerkesztõje kiküldetéseinek  vizsgála-

ta megtörtént, eredménye 2006. november 2-án várható. Ennek ismeretében
dönt a képviselõtestület rendes vagy rendkívüli közgyûlése a vezetõváltásról.

* * *
Tisztelt Olvasók!
A történet fonala azt jelzi, egy közös munka idõ elõtt véget érhet.

Bárhogyan is alakuljon, ezúton szeretném megköszönni Önöknek az el-
múlt 3 évet. Sok nagyszerû esemény krónikásai lehettünk, sok nagyszerû
embert ismerhettünk meg és ismertethettünk meg a lap hasábjain az Önök
jóvoltából. Bepillantást engedtek életükbe, örömeikbe, bánataikba újság-
íróink közvetítésével. Engedjék meg, hogy  Márai Sándor: Az élet értéké-
rõl  szóló gondolataival fejezzem be e rövid köszönetnyilvánítást: 

„Az életnek értéket csak a szolgálat adhat, amellyel az emberek ügye felé
fordulunk. Egy kissé szigorúan és általánosan hangzik, de ez az egyetlen
igazság, melyet minden következménnyel megismertem. … Ember vagy, te-
hát ember módra és az emberek között kell élned. Embermódra élsz, ha igaz-
ságosan élsz. Ha minden cselekedeted és szavad alján a szándék van: nem
ártani az embereknek. Ha megkísérled – feltûnés és hiú szerep nélkül – segí-
teni az embereket. Néha csak azzal, hogy nem hallgatod el az egyszerû igaz-
ságokat. Néha csak azzal, hogy nem mondod tovább, amit mások hazudnak.
Néha csak azzal, hogy nem mondasz igent, amikor mindenki kiabál: „Igen,
Igen!” Egy életen át, következetesen, nem beleegyezni abba, ami az emberek
hazugsága, nagyobb hõsiesség, mint alkalmilag, hangosan és mellveregetve
tiltakozni ellene. A halálos ágyon csak akkor pihensz nyugodtan, ha minden
nap, minden öntudatoddal, az igazságot szolgáltad. Néha nagyon egyszerû
és kicsinyes az igazság. De te ne válogass. Ennyi az élet értéke.”

Luif Ibolya

A Kanizsa Újságról

A kórházigazgató felmentésérõl
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A novemberi rendes közgyûlésen számos elõterjesztést tárgyalt a képvi-
selõtestület, amelyek között nem egy hosszú távon határozza meg a város
mûködését, s olyan is akadt, amely az ülést követõ napokban alaposan
megbolygatta a közéletet. 

Elõször Papp Viktor és Magyar József külsõs bizottsági tagok eskütéte-
lére került sor, majd Marton István polgármester a ki nem hirdetett határo-
zatokat ismertette a testülettel.

A napirend elõtti hozzászólások sorában Bicsák Miklós, Palin önkor-
mányzati képviselõje a testület segítségét kérte, hogy a Gesztenyés és a
Magvetõ utcákban mihamarabb alakítsanak ki gyalogátkelõ-helyeket. Öreg-
Palinban nagyon megnõtt a jármûforgalom, ami már az ott élõk biztonságát
is veszélyezteti. Bárdosi Gábor (MSZP) azt kifogásolta, hogy a városi
nagytakarításban tevékenykedõ gyermekek kesztyû nélkül dolgoztak, kitéve
magukat a fertõzésveszélynek. Halász Gyula (SZDSZ) a Péterfai és az Al-
só-szabadhegyi utcát összekötõ kerékpárút közvilágításának legalább rész-
leges kiépítését kérte az úgynevezett Kiserdõ területén áthaladó szakaszon.
Bene Csaba, a Fidesz-MPSZ frakcióvezetõje megköszönte a polgároknak
az október 23-ai ünnepségen való részvételt, valamint köszönetet mondott
Litter Nándor elõzõ polgármesternek és Göndör István országgyûlési kép-
viselõnek is azért, hogy megteremtették az ’56-os emlékmû megépítésének
és a régi mozi felújításának anyagi hátterét. Kifejezte köszönetét a Polgári
Kanizsáért és a Polgári Magyarországért Alapítványnak is a Batthyány La-
jos Gimnázium bejáratánál elhelyezett emléktábla kapcsán nyújtott támoga-
tásért. Dr. Károlyi Attila, az MSZP képviselõje Cseresnyés Péter alpolgár-
mester ünnepi beszédével kapcsolatban azt kifogásolta, hogy az alpolgár-
mester abban Károlyi Mihályt, Magyarország elsõ köztársasági elnökét os-
tobának titulálta. Cseresnyés Péter válaszában azt mondta: a kifejezés való-
ban elhangzott, azonban egy idézetben, amelyet Gosztonyi Pétertõl vett.
Polai József bejelentette, hogy a lakosság kérésére ismét létre kívánják
hozni a kiskanizsai részönkormányzatot. 

A napirend elõtti hozzászólások után a polgármesteri tájékoztatót hallgatták
meg a városatyák, majd hozzáláttak az interpellációk, kérdések tárgyalásához. 

Bizzer András, a Fidesz-MPSZ képviselõje három témában interpelláci-
ót nyújtott be a polgármesterhez. Elmondta: a termofor kémények felújítá-
sát és az iparosított technológiával épült lakóépületek energiatakarékos

korszerûsítését célzó pályázatok támogatása kapcsán mintegy 308 millió
forintos támogatást osztott ki az önkormányzat a lakóközösségeknek. Az
utolsó közgyûlésen fogadták el az akkori képviselõk azt a javaslatot, mely
szerint az önkormányzat az általa nyújtott támogatás mértékét tíz százalék-
kal megemeli, ha a társasház vállalja a támogatás hitelbõl történõ finanszí-
rozását. Bizzer András szerint ez a megoldás mindenkinek jó lett volna,
azonban egyetlen társasház sem választhatta a konstrukciót, ugyanis annak
részleteit nem dolgozták ki idõben. Az interpelláció másik témája a Zrínyi
utca Kórház utcába történõ kikötése volt. A városatya rámutatott: építési
engedély nélkül zajlik a beruházás, amelynek megkezdésérõl nem tájékoz-
tatták az ott lakókat, s a félbehagyott építkezés miatt több mint ötmillió fo-
rint veszett kárba. Az interpelláció harmadik része a városszerte kialakított
köztéri internet-terminálokra vonatkozott. A képviselõ utalt arra: a 13 mil-
lió forintért beszerzett berendezések használhatatlanok, egy részük mûkö-
désképtelen, ami mûködik, azon meg internetkapcsolat nincs.  

Bogár Ferenc, az MSZDP képviselõje személyes jellegû kérdést tett fel
Marton Istvánnak a rendszerváltás elõtti politikai közegben betöltött szere-
pérõl. A polgármester azt válaszolta: szerencsére késõn és rövid ideig volt
az MSZMP tagja, s õ ezt soha nem is tagadta, már a 90-es évek elején is
elismerte. Halász Gyula, az SZDSZ képviselõje az elektronikus informá-
ciószabadság teljesülését kérte számon dr. Kelemen Marcell jegyzõn.  

Az interpellációk és a kérdések után az újszülöttek és a házasságot kötõ
párok jövõ évi egyszeri támogatását vitatták meg a képviselõk. Bárdosi
Gábor azt javasolta, hogy az adható tíz- és ötvenezer forintot duplázzák
meg, hiszen ennek morális-erkölcsi jelentõsége lehet, azonban a költségve-
tésben csupán 3,5 millió forintnyi többletköltséget jelent. A képviselõ ja-
vaslatát elutasította a közgyûlés.

A következõ napirend során a közterület-felügyelet további sorsáról vi-
táztak a testület tagjai. Dr. Fodor Csaba azt kérte: az elõterjesztõ vonja
vissza a javaslatot, gondolják át még egyszer, s a döntést elõzze meg széle-
sebb körû elõkészítés. A képviselõ azt is hangsúlyozta: véleménye szerint
a törekvés nem annyira szakmai, sokkal inkább politikai. Dr. Kolonics Bá-
lint, a Fidesz képviselõje válaszában rámutatott: a közterület-felügyelet a
korábban lefolytatott revizori vizsgálatok szerint is szabálytalanul gazdál-
kodott a közpénzekkel, s a néhány hónnappal ezelõtt végrehajtott átszerve-
zés elõtt is azt ígérte az akkori városvezetés, hogy az átalakítás után haté-
konyabb, költségtakarékosabb lesz a felügyelet, ez azonban mégsem így
történt. Dr. Fodor Csaba arra figyelmeztette a városvezetést: amikor a je-
lentés készült, akkor még más állt a felügyelet élén, s fontosnak tartaná,
hogy az azóta kinevezett új vezetõ, Ring Balázs kapjon még idõt a bizo-
nyításra. A vita lezárásaként végül a közgyûlés október 31-vel megszüntet-
te a közterület-felügyelet önállóságát, Ring Balázst, a közterület-felügyelet
vezetõjét pedig felmentették. 

Ezt követõen a képviselõk döntöttek a gyermek- és ifjúsági feladatok ellá-
tására, illetve a kistérségi kerékpárút-hálózat tervezésére kiírt pályázaton va-
ló részvételrõl, továbbá határoztak a Szivárvány Fejlesztõközpont kialakítása
kapcsán felmerült többletköltségek biztosításához szükséges egyeztetésekrõl
is. A következõ napirendi pont során a Nagykanizsai Regionális Szennyvíz-
társulás Társulási Tanácsába Tóth Nándort, a Fidesz-MPSZ képviselõjét de-
legálta a közgyûlés, egyúttal megköszönte a korábbi delegált, Kereskai Péter
munkáját. Arról is döntöttek a képviselõk, hogy a Zala Megyei Munkaügyi
Tanács önkormányzati képviseletét a továbbiakban Cseresnyés Péter alpol-
gármester látja el. Bizottsági szakba utalták a városatyák Balogh László in-
dítványát, mely szerint a Deák téren mindig legyen felhúzva a nemzeti lobo-
gó, illetve a Károlyi-kertet (mozikertet) hívják ezentúl ’56-os emlékkertnek,
tekintettel az ott elhelyezett monumentális emlékmûre. 

A képviselõtestület a közgyûlés további részében újabb személyi döntést
hozott: felmentették tisztségébõl dr. Szabó Csabát, a kórház fõigazgatóját. 

Horváth Attila
(A történtekkel kapcsolatos sajtótájékoztatók a közgyûlési tudósítás mel-

lett olvashatók.) 

Személyi döntések a közgyûlésen

Tisztelt Szerkesztõség!
Kérem szíveskedjenek „Nyílt levél”-ként meg-

jelentetni ezt a levelet, melyet természetesen eredeti kézírással
elküldtem Marton Istvánnak is „Nyílt levél a polgármesterhez”
címmel. Elõre is köszönöm!

Tisztelt Marton István!
2006. október 20-án megkaptuk megtisztelõ meghívóját, miszerint

férjem, Kelemen Z. Pál 2006. október 24-én a Szociális Bizottság
ülésén átveheti az elõzõ közgyûlés által megszavazott kitüntetést.

Tisztelt Marton Úr!
Ezt a kitüntetést a város hozta létre. Általában, szokás szerint vá-

rosi ünnepségeken szokták átadni pl.: Város Napja, illetve állami
ünnepeken rendezett városi ünnepségeken. 

Tisztelt Marton Úr!
Úgy érzem, hogy a férjem tett annyit ezért a városért, hogy a kitün-

tetést ne fû alatt, egy bizottsági ülésen adják át, hanem a városi ün-
nepen mindenki elõtt tiszteljék meg vele (bár lehet, hogy Önnek dero-
gál egy volt szocialista képviselõnek gratulálni és kezet fogni vele).

Ez nem megtiszteltetés, hanem lenézés a másikkal szemben. Ilyen
körülmények között köszönjük, nem tartunk igényt a kitüntetésre!

Nagykanizsa, 2006. október 20.                      Kelemen Z. Pálné

Postánkból
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Karádi Ferenc –  13.. körzet Tóth Nándor – 14. körzet Polai József – 15. körzet

Karádi Ferenc, a 15-ös számú választóke-
rület képviselõje, aki Fidesz-KDNP színekben
jutott be a közgyûlésbe. Mint mondja: túl sok
problémát nem lát a hozzá tartozó területen,
amelynek nagyobb hányadát Miklósfa, kisebb
részét pedig a Ligetváros adja. 

– Nagy problémáink nincsenek, bár egyelõ-
re még zajlik a körzetem „felmérése” – mond-
ta elöljáróban Karádi Ferenc. – Ezt a város-
részben mûködõ civil szervezetekkel közösen
szeretném elvégezni, s ennek eredményéhez
igazítom a tennivalókat. A végrehajtásba is
szeretném bevonni a kertbarát kört, az egyhá-
zat, a Mindenki Házát üzemeltetõ Városszépí-
tõ Egyesületet és a nyugdíjasokat. A Ligetvá-
rosban információim szerint az említettekhez
hasonló civil szervezõdés nem mûködik, de
természetesen megtalálom a módját annak,
hogy felvegyem a kapcsolatot a városrész
meghatározó egyéniségeivel, az itt tevékeny-
kedõ vállalkozókkal. A körzetem nem olyan
nagy, hogy a felmerülõ problémákat ne lehet-
ne rangsorolni. Az egyik nagy „ügy” a félbe-
hagyott kerékpárút, ami meg kell, hogy mond-
jam, nagyon szúrja a szememet, hiszen min-
dennap arra jövök el. A környékét valakik
már illegális hulladéklerakónak használják.
Mihamarabb megoldást kell találni a problé-
mára, hiszen a kerékpárosok nap, mint nap
életveszélynek teszik ki magukat, amikor kény-
telenek az autók közt közlekedni – mondta
Karádi Ferenc. 

A képviselõ még leszögezte: tevékenységét
minden esetben a lakosság igényeinek, kéré-
seinek megfelelõen alakítja majd. Azt azon-
ban hozzátette: az igényeknek sajnos, határt
szabhatnak a város lehetõségei. Karádi Ferenc
megjegyezte azt is: irreális ígéreteket épp
ezért nem is tett a kampány során. 

Azon felvetésünkre, hogy Miklósfa lehet a
majdani termálprogram megvalósításának
egyik lehetséges helyszíne, azt válaszolta: min-
dent meg fog tenni azért, hogy a városrészben
épüljön meg Nagykanizsa termálfürdõje. 

Tóth Nándor, a 14-es választókörzet
FIDESZ-KDNP színeiben nyert képviselõje.
Kiskanizsa keleti, a templomtól a város felé
esõ területe tartozik hozzá, ahol 3000 szava-
zópolgár él.

– Mit tud tenni a körzet lakóinak érdekében?
– Egységes egészként kívánjuk Kiskanizsát

kezelni a 15-ös körzet képviselõjével, ennek
megfelelõen a célkitûzéseink is közösek. Szeret-
nénk a ravatalozó felépítését minél elõbb meg-
valósítani, a temetõ régi útjait rendbe tenni és
új utakat feltárni. A Bajcsy Zsilinszky utcában
lévõ Egészségügyi Centrumban két körzeti or-
vosi rendelõ mûködik, valamint gyermek és
szemész orvos. Nagyon rossz állapotban van az
épület, reménykedünk, hogy jövõre új centrum
kerül kialakítása. Kiskanizsán is az utak, a jár-
dák összességében rossz állapotban vannak,
ezeken javítani kellene. Szeretnénk felülvizsgál-
tatni az árkok állapotát is, és kitisztíttatni. Ezek
lennének a legfontosabb feladatok. Sok min-
denben visszalépés történt. Megszûnt a Nagy-
rác úti általános iskola, mert kevés a gyerek.
Új funkciót kellene találni az épületnek. Az öre-
gek otthona is létszámgondok miatt szûnt meg.
A meglévõ intézményeknek mindenképpen meg
kellene maradni. Folytatni kellene a Móricz
Zsigmond Mûvelõdési Ház felújítását. Munka-
helyek kellenének a városban. Nemcsak ígér-
jük, hanem szeretnénk megvalósítani és betar-
tani városi szinten is a tiszta közéletet. Ebben
az új polgármesternek partnere lesz a Fidesz
vezetése és az egész frakció.

– A munkával kapcsolatban sokan azt vall-
ják, hogy nem érdemes semmit sem csinálni,
sem kertészkedni, sem állatokat tartani. Régen
a kiskanizsaiak vonattal vitték a palántát, a
zöldségfélét más városokba! 

– Sok aktív korú, és család ebbõl él ma is.
Járnak a városi, és a távolabbi piacokra. Õket
is fel kellene karolni a városnak. A helyi õs-
termelõk élvezhetnének valamilyen elõnyt a
piaci standok odaítélésénél vagy a Kanizsa
Kártya lehetõségét is meg kellene gondolni. 

Polai Józsefnek ismét bizalmat szavaztak a
15-ös körzet lakói.

– Elõször is szeretném megköszönni a megszó-
lalás lehetõségét. Külön öröm számomra, hogy
nem vagyok egyedül, nem érzem magam magam-
ra hagyottnak a döntési folyamatokban. A másik
kiskanizsai körzet képviselõjével, Tóth Nándorral
elhatároztuk, ebben a négy évben együttmûkö-
dünk a kiskanizsaiak érdekében. Szeretnénk, ha
újra megalakulhatna a részönkormányzat. A
kampányom szórólapján azt írtam, nem ígérek,
csak annyit, hogy korrekten, aktívan dolgozom
majd. A feladatok sorát a bajcsai szennyvízháló-
zat megvalósításának segítésével kezdem, hiszen
erre van uniós pályázat, s ezzel fontos volna élni.
Szeretném, ha ennek a pályázatnak a keretében
Kiskanizsán is megvalósulhatna  a csatornázás.
Ez azért is kedvezõ lenne, mert a Szokoldomb la-
kótelkeinek kialakítását is segítené, egyébként
más lakótelkek kialakítására is szükség volna.

– Régi fájó pont a ravatalozó ügye. 
– Készen vannak a tervek, a lakosság egy

része látta és elfogadta. Remélem, a beruhá-
zás is elkezdõdhet hamarosan. A másik fontos
építkezési folyamat az orvosi rendelõké,
amelynek tervezésérõl döntés van. A beruhá-
zás eredményeként két új felnõttorvosi rende-
lõ, egy gyermekrendelõ, egy védõnõi helyiség
és igény szerint patikabõvítés valósulhat meg. 

– Folytatódhatnak a járda- és útfelújítások?
– A településrészen ma is vannak olyan ut-

cák, ahol az ingatlanok csak földútról közelít-
hetõk meg. A bajcsai temetõben is szükség vol-
na szilárdburkolatú útra, mert most a sírokon
keresztül kell a koporsót a kijelölt helyre vin-
niük a temetõ munkásainak. Erre mindenkép-
pen gyorsan megoldást kell találnunk. 

– Milyen beruházások megvalósítását szor-
galmazza a fentieken kívül?

– A vizsgálatok Kiskanizsa környékén is talál-
tak termálkutakat. Ma még nem tudni, hogy fû-
tésre, kertészeti célokra vagy fürdõzési lehetõsé-
gekre érdemes-e gondolni. Négy év alatt ki kell
dolgozni a hasznosítás valamilyen formáját. 
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Dr. Fodor Csaba az MSZP kompenzációs
listáján jutott be a közgyûlésbe. A negyedik
ciklust kezdi önkormányzati képviselõként.

– Elsõdleges feladatunk a város egészének
érdekeit képviselni és ennek megfelelõen dol-
gozni azokban a bizottságokban, amelyekben
szerepet kaptunk. Ismét a városfejlesztési bizott-
ság tagja vagyok, ebben a bizottságban tudom
hasznosítani mindazokat a tapasztalatokat és
tudást, amelyek az évek során felhalmozódtak.

– Melyek az elsõdleges feladatok?
– Ennek az önkormányzatnak mindenképpen

folytatnia kell azokat az elkezdett fejlesztése-
ket, amelyek egyrészt már szerzõdéssel lekötött
munkálatokat takarnak, másrészt meg kell ta-
lálni azokat a fejlesztési pontokat, amelyek va-
lóban Kanizsát kimozdíthatják ebbõl a helyze-
tébõl, amiben most áll. Nyilvánvaló, itt min-
denki munkahelyteremtésrõl beszél. Én azt
gondolom, a munkahelyteremtés nem elsõdle-
gesen önkormányzati feladat. Az önkormány-
zat elsõdleges feladata és felelõssége, hogy le-
hetõséget teremtsen azoknak a gazdálkodó
szervezeteknek, vállalkozásoknak, akik munka-
erõt foglalkoztatnak, és az õ számukra tegyük
lehetõvé, kedvezõbbé a tevékenységük bõvíté-
sét, mert ezáltal fognak munkahelyeket terem-
teni. Feladatok vannak, mert a városunk költ-
ségvetését mindenféleképpen biztosítani kell.
Ehhez meg kell nézni, melyek azok a források,
amelyek központi állami forrásként érkeznek a
költségvetéshez, és melyek azok a saját bevéte-
lek, amelyeket az önkormányzat tud produkál-
ni, továbbá melyek azok a kiadások, amelyeket
racionalizálni lehet. Tisztában vagyok azzal,
hogy a város mûködtetése, a költségvetés elfo-
gadása politikai ügy, e tekintetben a többséget
biztosító pártnak a dolga, hogy ezt kimunkálja,
de azt hiszem, hogy mi, és én magam is, aki
több éve tagja vagyok a közgyûlésnek, a tudá-
sommal kell, hogy segítsem a várost, a városi
költségvetést, hogy mindazokra a megvalósí-
tandónak, és fontosnak vélt feladatokra a pén-
zek rendelkezésre álljanak.   

– Ez a köztársasági államformának egy ter-
mészetes rendszere, hogy a képviselõk egy része
a lakosságot képviseli általuk közvetlenül vá-
lasztottan, más oldalról pedig vannak képvise-
lõk akik listákról jutnak be a testületbe, ezt a
választási törvény szavatolja. A köztársaság
rendjébõl az is adódik, hogy különbözõ érték-
rendek alapján születnek döntések, ez pedig a
demokrácia alapja is. A kanizsai választópol-
gárok többsége 2006-ban úgy döntött, hogy a
jobboldali értékrendnek megfelelõ, praktikus, a
város mûködését szolgáló döntéseket vár el a
közgyûléstõl, ezért juttatott többségében jobbol-
dali képviselõket az önkormányzati testületbe.
Azt remélem, hogy ennek a Fidesz és a polgár-
mester úr mindvégig meg is felel majd, s dönté-
seiket a jobboldali szemléletbõl adódó sajátos-
ságok és jellegzetességek hatják át – mondja
Böröcz Zoltán a szocialista párt képviselõje. 

– Minek kell megfelelnie a listás képviselõ-
nek?

– A listás képviselõ elsõsorban az értékrend-
jének felel. Beszámolási kötelezettséggel a lis-
tás képviselõ is tartozik, elsõsorban annak a
pártnak, amelynek az értékrendjét felvállalta.
Abban nincs kétségem, hogy ennek eleget tu-
dunk képviselõtársaimmal együtt tenni, s négy
év múltán a választópolgárok jól látják, miben
különül el a jobb és baloldal, tudatos döntést
követõen születik meg a következõ testület.

– A városérdek mennyiben játszik szerepet
a döntések meghozatalakor az Ön esetében?

– Azokat a praktikus döntéseket, amelyeket a
város érdekében rendeletekbe, határozatokba
foglaltan meg kell hozni, természetesen vállal-
nunk kell, hiszen ez a képviselõ feladata, erre
tesz esküt. Ugyanakkor kettõs a feladatunk, a vá-
ros érdekében fontos rendelettervezeteket egyér-
telmûen támogatnunk kell. Másrészt azt is szeret-
nénk egyértelmûvé tenni, hogy bizonyos dolgokat
mi másként látunk, más megoldásokat javaslunk,
más értékrendek mentén végezzük a munkáknak,
de hangsúlyozom, mindenképpen a város érdeké-
ben kívánunk a testületben dolgozni. 

Bogár Ferenc a Magyarországi Szociálde-
mokrata Párt kompenzációs listáján bejutott
képviselõ.

– Mint listás képviselõ a négy év során elsõ-
sorban a városnak, mint egésznek a fejlõdése
érdekében kívánok tevékenykedni, de figyelem-
mel kísérem választókörzetem mindennapjait,
munkálkodni kívánok fejlõdése érdekében. Stra-
tégiai kérdésekben az önkormányzati egység
megteremtésért kívánok dolgozni. Minden
erõmmel ellene leszek azonban a nyers erõbõl,
a demokrácia játékszabályait figyelmen kívül
hagyó antidemokratikus döntések meghozatalá-
nak. Nagykanizsa város gazdasági és kulturális
lecsúszását az elmúlt négy évben sikerült meg-
állítani. Véleményünk szerint Litter Nándor pol-
gármester az elmúlt négy évben eredményes
munkát végzett, és bízom abban, hogy az általa
elõkészített, a város fejlõdését  szolgáló projek-
tek megvalósításra kerülnek. Megemlíteném
például a megújuló energia hasznosítási prog-
ramot, a termálprogramot. A kulturális negyed
kialakítása, az Ipari Park kiemelt Logisztikai
Központtá fejlesztése, a Regionális Innovációs
Központ létrehozása, a  Térségi Integrált Szak-
képzõ Központ létrehozása, a Pannon Egyetem
Kihelyezett Képzési Helyének egyetemi színtû
karrá bõvítése,  a Panelprogram folytatása és
megvalósítása lehetõséget ad a FIDESZ-es vá-
rosvezetésnek alkalmassága, rátermettsége bi-
zonyítására. Mint az MSZDP listás önkormány-
zati képviselõje, munkám során képviselni aka-
rom a fizikai és szellemi munkából élõ munká-
sok, értelmiségiek, kis- és középvállalkozók,
munkanélküliek érdekeit, a társadalomban hát-
rányos helyzetbe jutók szempontjait. Közös ér-
dekeltség alapján együttmûködésre törekszem a
szakszervezetekkel, a város civil szervezõdései-
vel, bevonva õket a döntéselõkészítésbe. Ki-
emelt fontosságot tulajdonítok a nyugdíjasok,
valamint az ifjúság problémái megoldásának.
Képviselõvé való megválasztásommal tisztessé-
ges, szakszerû és következetes, a város érdekeit
képviselõ munkát ígérhetek. 
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Nagykanizsán a panelprogram keretében
29, úgynevezett iparosított technológiával
épült társasház pályázott közel másfél milli-
árdos beruházásra annak érdekében, hogy
az elavult nyílászárók, a korszerûtlen fûté-
si-rendszerek korszerûsítésre kerüljenek, il-
letve a termoforkémények okozta évtizede-
se problémákra is megoldás szülessen.

Az eddig példanélküli méretek öltõ beruhá-
zás jelenlegi állásáról, az elmúlt hónapok tör-
ténéseirõl Mile Zoltánt, a beruházást bonyolí-
tó Opifex Mérnök Szövetkezet vállalkozási
igazgatóját kérdeztük. 

– A beruházás a vége felé közeledik, bár
aláírt támogatási szerzõdés még nincs a beru-
házó kezében, jóllehet a társasházaknak há-
rom hete kiküldték aláírásra, ám jelentõs ré-
szük még nem került visszaküldésre. Ez azért
jelent gondot, mert az aláírt szerzõdések hiá-
nyában nem jelenthetjük ki, hogy biztosított a
beruházás fedezete. Ha mindez már augusz-
tusban lezajlik, akkor lett volna a kivitelezõ-
nek esélye arra, hogy az eredetileg kitûzött
határidõre befejezõdjenek a munkálatok. A ki-
vitelezõt dicséri, hogy a jogi gondok ellenére
jó ütemben folyik a beruházás. Ha a szerzõdé-
sek aláírására vártunk volna, akkor a beruhá-
zás nem indult volna el az idén, csak jövõ ta-
vasszal. Ezzel szemben a munkák legnagyobb
része még az idei áron készül el. 

– Eddig mennyibe került a beruházás a la-
kóknak?

– A lakók még egy fillért sem fizettek a be-
ruházásra. Az elõtakarékossági akciók kez-
dõdtek el a társasházak közgyûlési döntése
alapján. Olyan hitelkonstrukcióban vettek fel
a lakóközösségek hitelt, amelyre eddig példa
nem akadt még, hiszen májusban-áprilisban
felvett hiteleik egy elkülönített számlára ke-
rültek azonnali lekötéssel, s ennek eredmé-
nyeként olyan kamatot kapnak, amely megha-
ladja a kölcsön után kifizetendõ kamat össze-
gét. A közbeszerzési eljárásra olyan technikát
alkalmaztunk, amellyel a társasházak számá-
ra több millió forintot spóroltunk meg. Egy
eljárás keretében, részajánlatok megjelenteté-
sével hirdettük meg a közbeszerzést, s ezzel
komoly pénzek kifizetése alól mentesültek a
lakóközösségek. A fûtésrekonstrukciós prog-
ramban résztvevõ 11 társasházban az új rend-
szer kialakítása miatt felszerelt kisebb gázmé-
rõ csökkentett alapdíjával éves szinten újabb
százezrek maradnak a lakóközösségeknél. 

– Voltak-e gondok, panaszok a munkák el-
végzése során?

– Gondok mindenütt akadnak, de a munkála-
tok nagyságát, az érintettek jelentõs létszámát
tekintve ezek száma elenyészõ. Azt mindannyian
beláthatjuk, nem szerencsés, hogy ezeket a

munkálatokat lakott épületekben kell elvégezni,
de sajnos más megoldás jelenleg nincs. A négy-
ezer érintett döntõ többsége örült otthona,  tár-
sasháza felújításának. Nyilván teljesebb lesz a
megelégedettség, ha mindazt a komfortot meg-
tapasztalják, amit ez a beruházás valójában je-
lent. A próbaüzem egyébként megkezdõdött, a
melegvízellátás is már egy ideje az új rendszer-
ben mûködik a fûtésrekonstrukcióra (is) pályá-
zó társasházak esetében. A fûtési szezon ezek-
ben az épületekben meg is kezdõdött. Minden
kazánházban a legmodernebb, leggazdaságo-
sabb kazánok kerültek beszerelésre. Az ablak-
cserékkel is hamarosan végzünk. 

– A külsõ burkolatok befejezése jövõre marad?
– Azt tervezzük, hogy addig dolgozunk,

amíg lehet. Ha az idõ ilyen marad, akkor akár
az összes külsõ hõszigetelés elkészülhet. Ellen-
kezõ esetben tavasszal folytatjuk a munkát.

Egyedülálló, sok szempontból példanélküli,
ami itt Kanizsán történik. Sehol az országban
nincs példa arra, hogy ilyen mennyiségû fel-
újítást végeznek el egy beruházás keretében.
A módszerek és a megvalósulás gyorsasága is
példanélküli. A folyamat áprilisban kezdõdött
a támogatásról szóló döntéssel. Egy hónap
alatt kiírták a közbeszerzést, másfél hónap
alatt lefolytatták a közbeszerzési eljárást. Két
hónap múlva szerzõdést kötöttek a kivitelezõ-
vel. Egy szokásos másik beruházás esetében
akár éveket is igénybe vehet az a folyamat,
ami itt hónapok alatt lezajlott. 

– Miként mûködhettek közre a helyi vállal-
kozások a panelprogramban?

– Magyarországon olyan nagy a mûanyag
ablakok iránti igény, hogy a gyárak is alig ké-
pesek teljesíteni. A városban ehhez nem talál-
tunk kapacitást. A beruházás kezdetekor fel-
mértük, milyen munkákban vonhatók be a he-
lyiek. Szomorúan tapasztaltuk, hogy a helyi
ajánlatok az árban messze meghaladták a
nagy gyártók, kivitelezõk által tett ajánlatokat.
Elõírtunk néhány olyan feltételt is, amelyet a
helyi vállalkozók nem tudtak teljesíteni, neve-
zetesen elvártuk, hogy a beruházás teljes ösz-
szegével rendelkezzen, ezt az összeget helyezze
elkülönített számlára, annak érdekében, hogy
a gyártókat illetve az alvállalkozókat idõben
fizetni tudják. Az elkülönített összegekbõl csak
jóváhagyásunk után fizethették ki a közremû-
ködõket. Ezekkel a megkötésekkel – és más,
most nem említett technikákkal – az volt a cé-
lunk, hogy megakadályozzunk egy esetleges
körbetartozási folyamatot. A helyi vállalkozók-
nak azt ajánlottuk, hozzanak létre projektvál-
lalkozást. Amikor erre nem került sor, akkor a
helyiek alvállalkozóként való bevonására tet-
tünk javaslatot. Erre volt példa az épületgépé-
szet és a homlokzatszigetelés esetében. A beru-
házás befejezését követõen tudunk csak pontos

adatokat mondani, hogy az összes munkálatok
hány százalékát végezték a helyiek, de a véle-
ményem szerint ez a szám nagy. 

* * *
2006-ban is megjelent a pályázat, így a pa-

nelprogram folytatódhat. A termofor-kémé-
nyek felújítására beadható pályázatok határ-
ideje szeptember végén lejárt, a panelprogram
másik részére e hónap végéig lehet még pá-
lyázni. Elõbbi esetben a pályázatokat augusz-
tus 15-ig kellett beadni az önkormányzatok-
nak. A közgyûlés szeptember végén döntött a
támogatások mértékérõl. A 11 termofor-ké-
mény pályázatot teljes egészében támogatták,
az önkormányzat által biztosított 30 százalé-
kos önrészt a pályázók megkapták. A panel-
programra 26 darab pályázat érkezett, amely-
nek az önkormányzati támogatásigénye meg-
haladja a 445 millió forintot. Lényegi változás
volt a tavalyi és az idei pályázatok között,
hogy a tavalyi pályázatok esetében a mûszaki
tartalom komplex felújításra vonatkozott, a
most beadott  pályázatok mûszaki tartalma
visszafogottabb, ám a támogatási igény az
elõzõvel azonos volt (1.200 eFt/lakás).
Kámán László, az IKI vezetõje érdeklõdé-
sünkre elmondta, hogy a pályázók az áremel-
kedések mellett jelentõsen megnövekedett bo-
nyolítási költségekkel számoltak (esetenként
8-10 százalék ) amely az önkormányzat szá-
mára elfogadhatatlan. Az önkormányzati be-
ruházások bonyolítási költsége nem több mint
1,8 százalék, ennek megfelelõen az önkor-
mányzati bonyolítási támogatás 0,6 százalék.
Az önkormányzati támogatás odaítélésénél a
tavalyi fajlagos felújítások  négyzetméter ára-
inál tizenöt százalékkal magasabb árakkal
kalkuláltak, illetve figyelembe vették tavalyi
felújítások százalékos arányait is. A beruhá-
zás költségeinek kalkulálásakor figyelembe
vették a gázszolgáltató elõírásait, miszerint a
nyílt égésterû gázüzemû berendezések füstgá-
zát el kell vezetni, s ehhez lakásonként húsz-
ezer forintot ad az önkormányzat. Az önkor-
mányzati  támogatás teljes összege így meg-
haladja a  280 millió forintot. 

Újdonságnak számított az is, hogy az elõzõ
évekkel ellentétben az önkormányzat a jövõ-
ben már nem hitelbõl kívánta finanszírozni a
program önkormányzati részét, hanem más
városokhoz hasonlóan, a támogatást nulla fo-
rintban állapítja meg úgy, hogy a társasház-
nak vállalnia kell, hogy az önkormányzati
egyharmadot hitelként felveszi, s az önkor-
mányzat évenként a tõkerészt fizeti vissza a
társasháznak. Ezen önkormányzati lehetõsé-
get a pályázó társasházak egyike sem vette
igénybe, holott a támogatás mértéke 10 száza-
lékkal magasabb lehetett volna.  

Dukát Éva

Energiatakarékos, megújult otthonok
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– Egy elõtanulmányt készített az Aquaprofit Zrt. a fejlesztéssel kap-
csolatban – mondta lapunknak Nádasi Tamás, a cég igazgatótanácsá-
nak elnöke. – Ebben azt a kérdést boncolgattuk, hogy érdemes-e Nagy-
kanizsán termálprogramban gondolkodni, s ha igen, akkor milyen terü-
letek, helyszínek jöhetnek számításba, mekkora méretû projektrõl lehet
szó? A város régi álma, hogy a területe alatt található nagy mennyiségû
és  jó minõségû hévizet több célra hasznosítsa, egyrészt a „Megújuló
energiák mintavárosa” címet viselõ projekt keretében, amely során a
termálvizet energetikai célokra használnák, másrészt pedig a gyógy-
ászatban. A megyei jogú városok közül igazából már csak Nagykanizsa
nem rendelkezik saját termálfürdõvel.

– Az elõzetes tanulmányok alapján lenne igény egy nagykanizsai
termálfürdõre a zalakarosi szomszédságában?

– Persze, hogy lenne! Nem csak a turistákra kell gondolnunk, hanem
a helyi vendégekre és az agglomerációban élõkre is. Zalakaros elsõsor-
ban a külföldi vendégekre alapoz, akik nagy távolságokról, Németor-
szágból, Nagy-Britanniából érkeznek a térségbe, mi azonban nem ezt
tartjuk a célcsoportnak, hanem a helyben és a térségben élõket. A kör-
nyék kisebb fürdõihez képest a miénk más lenne, hiszen inkább a well-
ness és a gyógyászat irányába mozdulnánk el. Nagykanizsa termálvíz-
kincse kiválóan alkalmas erre. A városunkban lévõ, MAORT által fúrt
kút az egyik legrégebbi az országban. Kevesen tudják, de a strand vize
már most is hûtött termálvíz. Nem az a cél, hogy az országban meglévõ
termálfürdõk mellé még egy épüljön, hanem olyan beruházás valósuljon
meg, amely egyedi, sajátos. A nyugat-dunántúli régióban várhatóan há-
rom-négy zöldmezõs beruházásra jut majd uniós forrás, úgy gondoljuk,
hogy ebbe beleférhetne a hiánypótlóként jelentkezõ nagykanizsai fejlesz-
tés is. Több helyszín is felmerült, ahol megépülhetne a fürdõ. Szóba ke-
rült a volt lõtér területe, a Csónakázó-tó, Miklósfa, Kiskanizsa, valamint
a jelenlegi uszoda környezete. Fontos szempont, hogy az adott terület az
önkormányzat birtokában legyen, illetve lehessen tovább bõvíteni a
komplexumot. A városnak kell majd dönteni arról, hogy melyik területet
választja. Arra különösen büszke vagyok, hogy az elõzõ testület az utolsó
közgyûlésen gyakorlatilag ellenszavazat nélkül határozott úgy, hogy
Nagykanizsának szüksége van a termálprogramra, és úgy döntött, hogy
zöldmezõs beruházásként épüljön meg a városi termálfürdõ. A beruhá-
záshoz megpróbálunk uniós forrásokat is igénybe venni, hiszen mintegy
két-, két és félmilliárd forintba kerülhet majd. Ha ezzel sikerrel járunk,
akkor lehet majd tovább bõvíteni a fürdõnket.

Tanczenberger Sándor geológus, vízföldtani szakértõ is úgy véleke-
dik: Nagykanizsának a régióban betöltött szerepét határozottan erõsíte-
né, ha megépülne egy termálkomplexum a városban. Azonban csak sa-
játos, speciális szolgáltatásokkal lehetne talpon maradni az egyre nö-
vekvõ wellness-piacon, amelybõl újabb és újabb piaci szereplõk pró-
bálnak kisebb-nagyobb szeletet kihasítani maguknak. A szakember
úgy véli, szomorú, hogy Nagykanizsa – mindig Zalakaros közelségére
hivatkozva – nem lépett már évtizedekkel korábban az ügyben.

– Sajnos, sokakban felmerült a kérdés, hogy minek Nagykanizsára
egy termálfürdõ, amikor itt van a közelünkben Zalakaros – kezdte
mondandóját Tanczenberger Sándor. – Ezzel nem értek egyet, ugyanis
megvan a lehetõsége annak, hogy Nagykanizsán egy kiváló termálpro-
jektet lehessen létrehozni, olyant, amelyik különbözik mindegyik más-
tól, akár a vizek összetételében, akár a hatásmechanizmusában. Meg
kell céloznunk a piac egy másik szegmensét, egy olyan szolgáltatási
struktúrát kell kialakítanunk, amilyen máshol nincs.

– De mivel lehetne Kanizsán többet nyújtani?

– Két út kínálkozik elõttünk: az egyik mostanában nagyon divatos, s
elegendõ hozzá az, ha a felhozott víz megfelelõen meleg. A másik út, ha
olyan vízzel rendelkezünk, amely kifejezetten gyógyító hatású. Ilyen
gyógyfürdõ közel, s távol egyetlen van, ez pedig Zalakaros. Vannak
azonban a térségben, így városunk területén is a karositól eltérõ összeté-
telû vizek, amelyekkel meg lehet valósítani a kanizsai termálprogramot.
Egy adott kútban több réteg található, amelyek megfelelõ mennyiségû
víz adására képesek. Azt is tudjuk, hogy melyik réteg milyen összetételû,
hõmérsékletû, s nem utolsósorban mennyi vizet képes adni. Ezért azt a
koncepciót kell megtalálni – közösen az orvosokkal –, amelyben a leg-
jobb hatásmechanizmussal rendelkezõ vizet használjuk fel a termálprog-
ramunk megvalósításához. Ha Nagykanizsán egy ilyen megvalósulna,
akár három, négy vagy öt fajta vizet is tudunk produkálni egyazon für-
dõn belül. Így mindenki kiválaszthatná a neki legmegfelelõbbet. 

Tanczenberger Sándor szerint mindenképpen a wellness vagy a gyógy-
fürdõ szerepkört kellene megcélozni ahhoz, hogy a majdani komplexum
rentábilis legyen. A felmerült helyszínekkel kapcsolatban elmondta: ta-
pasztalatai azt mutatják, hogy a látogatók fürdés közben szeretik legeltet-
ni a tekintetüket is, ezért nem lényegtelen, ha egy szép természeti környe-
zetbe helyezik Nagykanizsa új fürdõjét. Ez alapján a projekt megvalósítá-
sára a Csónakázó-tó környéke lehetne a legalkalmasabb. 

Bácsai Attila alternatív energiagazdálkodási szakmérnök, energia-
auditor véleménye igazodott a két prominens szakember okfejtéseihez.
Elmondta, hogy az egyediség, a sajátos jelleg, egy komoly marketing-
stratégiával kiegészítve lehet az üdvös megoldás. Azon túlmenõen,
hogy a szakértõk véleménye alátámasztja a gyógyító hatással is rendel-
kezõ hõforrás(ok) kiaknázásának lehetõségét az említett területeken, a
fejlesztéshez szükséges pénzügyi-gazdasági feltételek alapos vizsgála-
ta is szükséges – jegyezte meg a szakember.

– Hazai szakmai konferenciákon az utóbbi idõben mindig jelen van-
nak a bankok szakértõi, s a pályázatok elkészítéséhez komoly szakmai
összeköttetésekkel bíró teameket javasolnak – mondta. – A pénzügyi le-
hetõségek tárháza a 2007-2013. közötti idõszakban kiszélesedik. Alapo-
san meg kell majd tervezni, hogy a nagykanizsai és a terület mûvelésé-
ben már jártasságot szerzett vállalkozások milyen mértékben kívánnak
belefolyni a projekt kialakításába. Természetesen szigorúan üzleti ala-
pon! Emellett a beruházás meg kell, hogy feleljen az Európai Unió
mindazon direktíváinak, amelyeket a tárgykörben mind a környezet vé-
delme, mind pedig a jobb energetikai hasznosítás érdekében célul tûztek
ki. Értendõ mindez a magas oldott anyag tartalommal rendelkezõ vizek
tisztítására, illetve visszasajtolására, az épületenergetika vonatkozásai-
ra, a hõhasznosítás elõírásaira, a piaci esélyegyenlõség elvére, a Víz
Keretirányelv betartására és még lehetne sorolni. Energiagazdálkodás
szempontjából vizsgálni kell azokat a reálisan megvalósítható komplexe-
ket, amelyek a megújuló energiaforrások együttes hasznosítása mellett a
legjobb gazdaságossági feltételeket adják. Napos rendszerek, biológiai
energiaforrások, és a legfontosabb, a hõszivattyús hõhasznosítás alkal-
mazása, természetesen az elõzetes egyeztetések alapján – értendõ ez
alatt az építészek és épületgépészek, valamint az energiagazdálkodó
szakember „felhõtlen” együttmûködése. Ezeken túlmenõen Nagykanizsa
fekvése, az új autópálya adta pozíciók, a marketing-tevékenység, „össze-
dolgozása”  ígéretesnek látszik. Ezenkívül azt is nagyon fontosnak tar-
tom, hogy városlakó polgártársainkat megfelelõ szinten informáljuk az
érdekükben zajló tevékenységrõl. Várom azokat a beszélgetéseket, ame-
lyeket a városunk érdekében közösen gondolkodni akarók fognak kezde-
ményezni. Ez ugyanis várospolitikai kérdés.  

Marton István polgármester kérdésünkre elmondta: a termálprog-
ramnak folytatódnia kellene, de hogy hogyan, azt csak a költségvetési
koncepció ismeretében lehet megmondani, elsõdlegesen azt kell fel-
mérni, hogy milyen erõforrások állnak Nagykanizsa rendelkezésére. 

Horváth Attila

Kanizsai termálprogram: más, mint a többi
Mit takar a város termálprogramja? Van-e létjogosultsága egy kani-

zsai termálfürdõnek Zalakaros szomszédságában? Az új önkormány-
zat folytatja-e a megkezdett fejlesztést? Ezekre vártunk választ szakér-
tõktõl és politikai döntéshozóktól. 
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Az idén 55 éves a Halis István Városi Könyvtár. Az évforduló köré
nem szerveztek rendezvényt, nem beszélnek róla e célra összehívott
megmozdulásokon. Ám egy-egy kiállításmegnyitón, sajtótájékoztatón,
rendezvényen azért szó esik arról, hogy öt éves a könyvtár új épülete,
illetve ezzel együtt már 55 évre tekint vissza az intézmény. A jelenrõl
és a múltról Czupi Gyulával, a könyvtár igazgatójával beszélgettünk. 

– A könyvtár történetét hosszabb-rövidebb szakdolgozatokban már
feldolgozták. Az elsõ, szélesebb nyilvánosság számára készült össze-
foglaló a Könyvtárak Dél-Zalában címû könyvecskében jelent meg. A
Halis-év kapcsán kiadott Halis-évkönyvben pedig átfogó elemzését ad-
tuk az elmúlt évtizedeknek. 1949-51-ben jött létre a mai könyvtári há-
lózat az államosítás során elkobzott, máshonnan elszállított könyvekre,
kiadványokra, gyûjteményekre alapozottan. Zalában két ellátó helyen,
Nagykanizsán és Zalaegerszegen hoztak létre könyvtárat, amelyek
több szervezeti átalakuláson és elnevezési módon is átestek. Nem talál-
tunk dokumentumot a könyvtár alapításáról. Az egyetlen, amit sikerült
fellelnünk, az egy 1951. május elsejérõl megjelent híradás volt, amely
arról szól, hogy megalapították a városi könyvtárat. Ami igazán fon-
tos, hogy azóta töretlenül fejlõdõ, változó, az új kihívásoknak megfelel-
ni próbáló szolgáltatás a miénk. 

– Hány helyen mûködött a könyvtár, míg végül 2001-ben elnyerte
méltó helyét?

– Annyi bizonyos hogy mûködött korábban egy múzeum és könyvtár,
amelynek alapjait Halis István rakta le. Aztán a gyûjtemény kettévált.
A történeti jellegû szakirodalmat a múzeum kapta meg, mi pedig a
szépirodalmi jellegû anyagot örököltük, amelybõl ma már azonban na-
gyon kevés található a gyûjteményünkben. A korabeli híradások arról
szólnak egyébként, hogy a kezdetekkor az Ady utca elején mûködtünk,
itt nyitva maradt az ablak és bevert az esõ, így eláztak a könyvek….
Ezt követõen, 1956-ban a könyvtár a mai Sugár utca 3-ba költözött,
ahol a mûvelõdési ház is mûködött. Annak kiköltözése után vehettük
birtokba a teljes épületet. Vannak, akik emlékeznek még a bálteremben
berendezett raktárra, a galériás olvasó terekre, illetve az ottani zenei
részlegre. Egy bõ évtizedet töltött ott úgy az intézmény, hogy csak a
könyvtárnak adott helyet az épület. Majd az épület állagának romlása
miatt ideiglenesen az Ady utcába, a Ferences rendházba költözött a
felnõtt részleg és a Zrínyi utcába a gyermekkönyvtár. 13 évet töltöttünk
az ideiglenesen kijelölt épületben, míg végül 2001-ben adták át ezt a
mostani, már eredetileg is könyvtárnak szánt épületet. Sokat költözött
tehát a könyvtár létének öt és fél évtizede alatt és ezt folyamatosan nö-
vekvõ állomány mellett tette, hiszen létjogosultságának – és a folyama-
tos könyvtárépítési próbálkozásnak is – egyik legfõbb érve a növekvõ
állomány volt. Sok ballasztot cipelt magával az intézmény, amely
ugyan a gyûjtemény értékét nem növelte, de indokként jól hangzott. Ma
már ez másként van, hiszen úgy kell gondoznunk a gyûjteményt, úgy
kell szerveznünk a szolgáltatásokat, hogy ez az épület a lehetõ legto-
vább elég legyen. Ez azt jelenti, hogy folyamatosan gondozzuk a gyûj-
teményt, egyszerre ügyelünk arra, hogy a legújabb dolgok hozzáférhe-
tõk legyenek, ugyanakkor az elavult, feleslegessé vált dokumentumok
selejtezésre kerüljenek. 

– Mitõl korszerû ma egy könyvtár?
– A gyûjtemény szemszögébõl nézve ez azt jelenti, hogy a legfrissebb

irodalmat is tegyük az olvasók számára hozzáférhetõvé. Ez azonban
önmagában kevés, hiszen emellett azzal a kapcsolatrendszerrel is ol-
vasóink érdekeit szolgáljuk, amely ma a könyvtárak és egyéb informá-
ciós rendszerek között létezik. A korszerûség egyik alapja a katalógus,
hiszen a könyvtárat a könyvkupactól az különbözteti meg, hogy ott
visszakereshetõ a dokumentum. A könyvtáros munkájának jelentõs ré-
szét teszi ki a katalógus-építés. A célunk az, hogy a lehetõ legtöbb mó-
don lehessen visszakeresni a dokumentumokat, az egyes információ-
forrásokat s ebben egyre nagyobb teret hódít az informatika. 

– Az elmúlt évtizedek alatt egyre több lett a szabadpolc. Mennyire
érhetõ ebben tetten a társadalmi környezet megváltozása illetve a
könyvtáros szakma szemléletváltása?

– A szabadpolcos könyvtár létrejötte talán a legnagyobb váltás volt a
szakma filozófiájában a számítógépes katalogizálás elõtt. A hatvanas
években még úgy mûködött a könyvtár, hogy a könyv és az olvasó között
ott volt a pult és a könyvtáros, aki a polc elõtt ült. Ez megszûnt, mára sza-
badon választhat az olvasó. Ez már a Sugár utcában elkezdõdött, bár en-
nek a kezdeményezésnek határt szabott a késõbbi kolostori elhelyezés, de
ez már nem szemléleti probléma volt, hanem elhelyezésbeli gond. Mai he-
lyünkön igyekszünk a szabadpolcos, nyilvános könyvtári szemléletnek ma-
ximálisan megfelelni. Összesoroltuk a különbözõ módon hozzáférhetõ ki-
adványokat, egy helyen találhatók meg az azonos témához tartozó mûvek,
így az olvasó szabadon eldöntheti, hogy kölcsönözhetõ vagy olvasótermi
példányt választ-e, mi a lehetõségek teljes skáláját egy helyen kínáljuk.
Ebben úttörõk voltunk, sok könyvtár a mai napig nem így mûködik. 

– A számítástechnika, az internet fejlõdése hogyan befolyásolja a
könyvtár mindennapjait?

– Csak egyetlen példát mondanék: a könyvtár két honlapját ma már
többen látogatják naponta, mint amennyien bejönnek hozzánk, bár õk
is nagyon sokan vannak, hiszen naponta 500 olvasó is megfordul ná-
lunk. Óriási az érdeklõdés a virtuális könyvtár iránt, a felhasználók
8,8 gigabájtnyi információt töltöttek le csak szeptemberben a
www.nagykar.hu-ról, és ez a szám folyamatosan nõ. Az érdeklõdõk jó
része alapinformációk kiderítésére használja a honlapokat, itteni
programokról, nyitva tartásról érdeklõdik, mások a katalógust böngé-
szik. Gondoljuk végig, ha nem volna a virtuális lehetõség, egyszerûen
nem bírnánk kielégíteni az olvasók információigényét. 

– Hogyan változott a könyvtárosok munkája az elmúlt évtizedekben?
– Ma ugyanaz a könyvtáros ugyanannyi idõ alatt – a kiteljesedõ lehe-

tõségek miatt – sokkal több értéket hoz létre, mint korábban tehette vol-
na. Változott a munkavégzés módja is, ma már nemcsak a könyvek hor-
dozzák az információt. A könyvtáros legfõbb feladata, hogy eligazodni
segítsen az információ tengerében, amely nem feltétlenül jelent nyomta-
tott információt. A másik változás, hogy ma már nagyon sokba kerül a
tanulás, az információ megszerzése. A könyvtár szinte az egyetlen olyan
lehetõség, ahol ezekhez a javakhoz olcsón, esetenként ingyen hozzá le-
het jutni. A könyvtár speciálisan szociális funkciókat is ellát, hiszen nö-
veli az integrálódás esélyét, csökkenti a kulturálódás, mûvelõdés terén
bekövetkezõ leszakadást. Nyilván a könyvtárosok egy részében él egy
“arisztokratikus” attitûd, hiszen a fõiskolai, egyetemi évek alatt arra
készülnek, hogy a kultúrálódás egyik fellegvárában dolgoznak majd, s a
valóságban azzal kell szembenézniük, hogy az embereket meg kell taní-
tani az elemi tájékozódásra az információ, a könyvtárhasználat világá-
ban. Ez a kettõség olykor gondot okoz, de a könyvtárnak éppúgy dolga
a minõségi kultúra kiszolgálása, mint a legalapvetõbb, közhasznú infor-
mációs igény kielégítése. A számítógépes informálódás megtanulásá-
nak, ill. megtanításának is az egyik legfontosabb helyszíne a könyvtár. 

Dukát Éva

Fél évszázad és fél évtized
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November 18-án nyílik a Magyar Plakát Ház
újabb, ezúttal a Bartók-életmûhöz kapcsolódó,
eredeti plakátokat és tablókat felvonultató kiál-
lítása. Ezt egy különleges, igazi adventi hangu-
latot teremtõ tárlat követi majd, karácsonyi pla-
kátokkal, vaníliaillattal és forró csokival…

– Szeptember utolsó napjaiban nyílt meg a
Magyar Plakát Ház, amelynek az elsõ kiállítá-
sa egy tudatosan választott történeti tárlat, me-
lyen a magyar plakát fejlõdésének történetét
mutatjuk be látogatóinknak – mondta lapunk-
nak Kõfalvi Csilla, a Magyar Plakát Ház veze-
tõje. – A Történeti plakátok Magyarországon
1896 és 2000 között címet viselõ kiállítás egy-
szerre történeti és kronologikus. Egy adott kor-
szakon belül megpróbáltuk tematikailag is cso-
portosítani azokat a plakátokat, amelyek mûvé-
szi célt szolgáltak vagy egy mûvész keze nyo-
mát viselték. Figyelembe vettük az eredetiséget
is, hiszen az eredeti kiállítási darabok mind-
egyikének van egyfajta szellemisége, amelyek
mûvelõdéstörténeti kutatások alapjául is szol-
gálhatnak. Tehát ez a kiállítás egy kicsit múze-
um a múzeumban.  A legfélelmetesebb, legátü-
tõbb erejû plakátok közül a négy darab Bíró
Mihály-plakátra hívnám fel a figyelmet. 

– Milyen tapasztalataik vannak a nyitás
óta?

– A látogatók többségének visszajelzésébõl
úgy látom, hogy mindenkire nagy hatást gya-
korol az összeállítás. Mivel a plakát nem egy
három dimenziós kiállítási tárgy, nem köny-
nyen installálható. Igyekeztünk olyan miliõt

teremteni, amely nem vonja el a
tekintetet a kiállításnak otthont
adó csodálatos épülettõl, hiszen
amúgy sem szokványos, hogy az
utcára, a közterületekre készített
alkotásokat behozzuk egy zárt
térbe. Ennyi év után is van hatá-
suk ezeknek a plakátoknak, ame-
lyekbõl gyönyörûen le lehet ve-
zetni Magyarország teljes husza-
dik századi történelmét. Sokan
jönnek el hozzánk, sok az iskolás
köztük. Az egyik legnagyobb élményem egy
nyugdíjas csoporthoz kötõdik. Ha figyelembe
vesszük, hogy az emberi emlékezet kétgenerá-
ciónyi idõre képes visszatekinteni, csodálatos,
ahogy a tárlatvezetés közben a nagymama
vagy a nagypapa emlékei a plakátok hatására
felsejlenek, s bizony, külön történelmet írnak. 

– Az induló tárlat csak kedvcsináló…
– Ez így van, a színfalak mögött lázas mû-

helymunka folyik. Meg kell alapoznunk az ál-
landó gyûjteményt és meg kell még oldanunk a
tárolás, a klimatizáció kérdését is. Folyamato-
san alakítjuk ki a konferencia helyiségünket,
ami kiállítóhely is lesz. A felsõ tárlatunkhoz
hamarosan készítünk egy katalógust, valamint
egy weblapot, egyfajta e-múzeumot, ahol bárki
virtuálisan is megtekintheti a Magyar Plakát
Házat. Ez egyúttal a következõ, november 18-
án induló kiállításunk megnyitását is jelenti itt,
a földszinti konferenciateremben. Új tárlatunk
a Bartók emlékévhez kapcsolódóan eredeti, a

Magyar Tudományos Akadémia Zenetudomá-
nyi Intézetébõl, a Magyar Rádióból, valamint a
Nemzeti Múzeumból érkezõ plakátokat, illetve
Bartók Béla életútját bemutató, általam készí-
tett tablókat tartalmaz majd, s lesz egy Bartók-
hangverseny is. A Bartók-kiállítást december
9-vel egy másik tárlat váltja, amelyen karácso-
nyi, az ünnephez kötõdõ plakátokat állítunk
majd ki. Egy kicsit visszautazunk a boldog bé-
keidõkbe, betekintést nyerhetünk abba, hogyan
ünnepelte egy polgári család a karácsonyt. Re-
mélem, hogy igazi adventi hangulatot terem-
tünk majd a tárlattal, a hozzá kapcsolódó kon-
certtel, a gyerekek számára meghirdetendõ ka-
rácsonyi plakátpályázattal, illetve az ide szer-
vezett kézmûves mûhelyfoglalkozásokkal. A fel-
sõ, nagy kiállítás december 31-vel bezárja ka-
puit, s átadja helyét egy újabbnak, amely vár-
hatóan a két világháború közötti kereskedelmi
plakátokat vonultat majd fel. 

Horváth Attila  

A Bartók-életmû plakátokon

Ebben az évben írta alá a Zsigmondy Vil-
mos és Széchenyi István Szakképzõ Iskola
annak a projektnek a támogatási szerzõdését,
amelyet a Magyar Köztársaság finanszíroz és
a célja az, hogy fokozza az együttmûködést a
közeli régiók oktatási szakemberei között. A
projekt keretében a múlt héten Együttmûkö-
dés és innováció a szakképzésben címmel tar-
tottak programot az iskola gyakorló telepén.

– Az elmúlt évben kötöttünk a horvát partner-
iskolával együttmûködési megállapodást annak
érdekében, hogy szakmai tapasztalatcserékre és
a gyerekek csereoktatására is sor kerülhessen.
Legutóbb a megújuló energia hasznosítása kö-
rében folyó képzés kapcsán találkoztunk, okta-
tási segédanyagokat, jegyzeteket mutattunk be.

A találkozás során a képzés gyakorlati részérõl
is szó esett, olyan szerkezetek tervezése kezdõ-
dött meg, amelyek egyaránt szolgálhatnak okta-
tási segédeszközként és mûködhetnének is az
élet különbözõ területein, miközben a megújuló
energiaforrásokat hasznosítanák. Még ponto-
san nem tudom, melyek lesznek azok a berende-
zések, amelyek a felmerült ötletek sorából végül
tárgyiasulnak. A legnagyobb sikert a megújuló
energiával mûködtethetõ köztéri szökõkút arat-
ta. A kerámia-részt a horvátok készítenék el, a
többit mi, részben az iskola, részben vál-
lalkozókat vonnánk be – mondja Horváth Hen-
rietta Szilvia a projekt vezetõje. 

– Mi a helyi intézmény célja a horvátokkal
ápolt kapcsolattal?

– A partneriskolában, a Graditeljska Skola
Cakovec-ben nagyon magas színvonalon fo-
lyik a népi fazekas-  és keramikusképzés, mi
eziránt érdeklõdünk.

– Hogyan folytatódik a projekt?
– A berendezések tervezése kapcsán most a

kölcsönös kiutazásokon van a sor, aztán a
leglátványosabb rész majd nyilván az elké-
szült berendezések összeszerelése lesz, amely-
ben mindkét nemzet fiataljai részt vesznek. 

Együttmûködés és innováció
Új diákpolgármestert választottak a Városi

Diák Önkormányzat küldöttei. Szabó Máté, a
Dr. Mezõ Ferenc Gimnázium és Közgazdasági
SZKI 9. osztályos tanulója példamutató tanul-
mányi eredményével és példamutató magatar-
tásával érdemelte ki a közösség bizalmát.
Munkáját két diák alpolgármesterrel, a 11.
osztályos batthyányis Süle Fruzsinával és Sza-
bó Ginával, a Zrínyi iskola tanulójával végzi
közösen. Felnõtt segítõjük Sebestyén Nikolett,
a hivatal ifjúsági referense és Baliné Zalavári
Ágota ifjúsági koordinátor. 

Állandó programjaikat az alakuló ülésen
megfogalmazottak szerint az éves munkaterv-
nek megfelelõen tovább folytatják. Összejöve-
telükön többek között a novemberi programja-
ikat is átbeszélték. Újdonságnak számít, hogy
design felelõst, humán erõforrás- és marketing
felelõst is választottak. November 8-án takaré-
kossági vetélkedõt, 10-én Halloween bulit, 24-
én pedig Csocsó bajnokságot szerveznek. Iro-
dájuk szerdán és csütörtökön egész nap várja a
város és környéke általános és középiskolás
diákjait beszélgetésre, játékra, internetezésre,
zenehallgatásra. Ha a pályázatuk sikerrel zá-
rul, januártól bõvülhet a nyitva tartási idõ. 

Új diákpolgármester
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Nissan Micra 1.2 
a tágas kisautó alapfelszereltsége:

Nissan Note 1.4 
a kis családi egyterû

Szervokormány, CD-s rádió, klíma, távirányítású központi
zár, elektromos ablak, ABS+EBD, indításgátló, 2 db légzsák

Szervokormány, távirányítású központi zár, elektromos
ablak, ABS+EBD,  2 db légzsák, klíma, CD-s rádió

„Mindennek, amit elkezdünk célja a VÁL-
TÁS, és mindent, amit megVÁLToztatunk,
megpróbálunk utánozhatatlanul jobbá tenni.”

Október 27-én nyitotta meg kapuit a Tele-
ki út 25. szám alatt található Nissan-Hyundai
Minõségi Használt Autót forgalmazó márka-
kereskedése. A vásárlók minél szélesebb ré-
tegének kielégítése volt a fõ oka a márkák
ilyenfajta egyesítésének. A város legújabb,
minden igényt kielégítõ márkakereskedésé-
nek tulajdonosai szerint alternatívát kell kí-
nálni a piac valamennyi rétegének. A Nissan
személygépjármûvek között a kis családi
egyterû Nissan Note a legújabb modell. Sok
praktikus extrával, gazdag alapfelszereltség-

gel és rendkívül tágas belsõvel rövid idõ alatt
a családok kedvence lett. Sajátos formaterve-
zésének és modern, divatos belsõ kialakításá-
nak köszönhetõen minden korosztály ked-
venc kisautója lett kiskategóriában az euró-
pai design-díjat nyert Nissan Micra. A Nis-
san stabilan képviselteti magát a korábbi te-
repjárós múltjának és a mai korszerû fejlesz-
téseknek köszönhetõen a 4X4-es piacon is. A
közkedvelt X-Trail családi, hobbi terepjáró-
jának, valamint rendkívül erõs dízelmotorjai-
nak (a 174 lóerõs Navara Pick-Up) köszön-
hetõen továbbra is helye lesz ebben a szeg-
mensben. A nagykanizsai vásárlóközönség
számára még kevésbé ismert a Hyundai autó-

márka. Az olcsó árfekvés, a minõség és a
megbízhatóság mellett gondoljon erre a már-
kára is autóvásárlás tervezésekor. A terepjá-

rókon (Hyundai Santa Fe, Hyundai Tucson),
valamint a haszonjármûveken át (H-1-Van)
egészen az igényes családi autókig (Hyundai
Mátrix), és az olcsó kisautókig (Hyundai
Atos, Hyundai Getz) terjed a kínálat. Teljes
körû szakszervízelést és megfelelõ alkarész
ellátottságot biztosítunk mind a Nissan mind
a Hyundai tulajdonosok számára. 

Szeretettel várunk minden érdeklõdõt a
Nissan és Hyundai Szalonunkban! Cím:
8800 Nagykanizsa, Teleki út. 25.

(X)

Megnyílt városunk legújabb márkakereskedése

250.000 Ft kedvezménnyel
már 2.470.000 Ft

150.000 Ft kedvezménnyel
már 3.169.000 Ft-tól
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Túr de Flanc

HOGY MIÉRT HOGY MIÉRT 
ÉRDEMES BETÉRNIÉRDEMES BETÉRNI

HOZZÁNK?HOZZÁNK?

Mert a bevásárlóközpontok
árának töredékébõl felöltöz-
het egész családja. Mert
utánozhatatlan egyedi dara-
bokat is fellelhet nálunk!
Mert az Önnek tetszõ darabo-
kat ingyen félretesszük!
Folyamatosan újuló árukész-
let. Hûséges vásárlóinkat
törzsvásárlói kártyával lep-
jük meg! Munka után is be-
térhet hozzánk: 21 óráig va-
gyunk nyitva!

Nyitva: minden nap 9 – 21 30/653-7964

48 éves hölgy olvasónkat már
régóta foglalkoztatta az írás-
elemzés, s az, hogy ebbõl egy
grafológus – esetünkben Kucse-
bár Helén – milyen domináns
személyiségjegyeket „olvas ki”.
Ági végzettsége fõiskolai, jobb
kezes, szemüveges, rendezett
családi körülmények között él.
Írásából grafológusunk a követ-
kezõket szûrte le: 

„ÁGI 58” JELIGÉRE
Magas fokú esztétikai igé-

nyesség, szépérzék jellemzi.
Szereti, ha a hétköznapokban
is szép és kellemes dolgok ve-
szik körül, ezért a tárgyak is
meghatározó szerepet játsza-
nak életében. A rend éppilyen
fontos kapcsolataiban is. Párja
végzettsége, esetleg szakmai
megbecsültsége alacsonyabb
az Ön által elérteknél, intellek-
tuálisan mégis partnernek érzi,
egyenrangú társként tekint rá.

Zárkózott, autonóm szemé-
lyiség. Nehezen nyílik meg, de
õszinte, önmagát vállaló em-
ber. Személyisége nem mentes
a csipkelõdõ, élces megjegyzé-
sektõl, de ez nem tartalmaz ag-
ressziót. Alapvetõen kiegyen-
súlyozott, önértékelése reális,
bár magába vetett hite olykor-
olykor meginog. Gondolkodása
gyors, világos, szándékait egy-
értelmûen nyilvánítja ki, ezért
azok tisztán követhetõek. Jók a
mentális adottságai, melyek
nyitottsággal, érdeklõdéssel pá-
rosulnak. Megfelelõ impulzivi-
tással rendelkezik, energiáit
adekvátan hasznosítja. Kon-
venciókövetõ, de nem jellemzi
merevség, rugalmatlanság.

Köveskáliné Kucsebár Helén
grafológus

Hogyan írhatnak nekünk?
Az írásminta egy oldal (A4)

terjedelmû, sima papírra írt, saját
(nem másolt) szöveg, mely tartal-
mazza az író korát, nemét, iskolai
végzettségét, a domináns kezet
valamint a kézírást befolyásoló
betegséget (pl.: szemüvegviselés,
kézsérülés, stb). A válaszadást jel-
igére kérhetik, de a mintának tar-
talmaznia kell az aláírást. 

Kézjegy A Bolyai Általá-
nos Iskola 1956-os
forradalom tisztele-
tére rendezett ün-
nepségén került sor
az idei Bolyai János
Matematika Ver-
seny eredményhir-
detésére. A verse-
nyen ezúttal is a ka-
nizsai és a környéki
általános iskolások
vettek részt. 

Eredmények: 3. évfolyam: 1. Horváth Ákos (Kõrösi Csoma Sándor
Ált. Isk.) 2. Nagy Csongor (Zrínyi Miklós Ált. Isk.) 3. Szermek And-
rás (Bolyai János Ált. Isk.)

4. évfolyam: 1. Trepess Beatrix (Bolyai János Ált. Isk.) 2. Pungor
Dávid (Hevesi Sándor Ált. Isk.) 3. Lukács Borbély Péter (Kõrösi
Csoma Ált. Isk.)

5. évfolyam: 1. Molnár Tímea (Kõrösi Csoma Sándor Ált. Isk.) 2.
Dolezsár Izabella (Zrínyi Miklós Ált. Isk.) 3. Hajdú Petra (Péterfy
Sándor Ált. Isk.)

6. évfolyam: 1. Mészáros Kristóf (Murakeresztúri Zrínyi Miklós Ált.
Isk.) 2. Szilágyi Dezsõ (Kõrösi Csoma Sándor Ált. Isk.) 3. Takács Ta-
más (Kõrösi Csoma Sándor Ált. Isk.)

7. évfolyam: 1. Berta Dénes (Miklósfai Ált. Isk.), 2. Nagy Máté
(Murakeresztúri Zrínyi Miklós Ált. Isk.) 3. Holicska Tamás (Kõrösi
Csoma Sándor Ált. Isk.)

8. évfolyam: 1. Bernát Emil (Péterfy Ált. Isk.) 2. Kavcsák Réka
(Kõrösi Csoma Sándor Ált. Isk.) 3. Anik Barbara (Piarista Ált. Isk.)

A legjobb matekosok
A nagykanizsai 1956-os Törté-

nelmi Emlékbizottság és a Hevesi
Sándor Mûvelõdési Központ által
szervezett, október 20-án megtar-
tott A forradalom krónikája címû
történelmi vetélkedõ eredménye:
I. helyezett: Batthyány Lajos
Gimnázium és Egészségügyi
Szakközépiskola, II. helyezett:
Cserháti Sándor Mûszaki Iskola
és Kollégium, III. helyezett: Zsig-
mondy Vilmos és Széchenyi Ist-
ván Szakképzõ Iskola.

A forradalom emlékei a mi
családunkban címû rajzpályázat
nyertesei: Alsó tagozat: I.    Bog-
dán Csilla – Bolyai, II. Kopcsik
Dorina – Bolyai, III. Kovács
Martina – Hevesi. Felsõ tagozat:
I. Ács Aletta és Horváth Petra –
Bolyai, II. Petus Eszter és Hege-
dûs Veronika – Bolyai, III. Gil-
icze Nikoletta – Hevesi. Különdí-
jasok: Takács Alexandra – Bo-
lyai, Dominik Zsolt – Hevesi,
Hokkeszter Cintia – Kõrösi. 

A rendezvényeket az Oktatási és
Kulturális Minisztérium támogatta
az 1956-os Emlékév keretében.

Krónika 

Kölcsönzõ és turkáló
Kedves Vásárlóink!
Örömmel értesítjük Önöket, hogy október 18-án megnyílt a Terv utca 6.

szám alatt lévõ Túr de Flanc elnevezésû videókölcsönzõ és turkáló. Reggel 9-
tõl este 21 óráig turkálhat, filmet kölcsönözhet magának és gyermekének a hét
minden napján az érdeklõdõ. 

– Bár vállalkozásunk kibõvítését kényszerhelyzet szülte – mivel a korábbi üz-
lethelyiségbõl, ahol videó és DVD kölcsönzéssel foglalkoztunk, el kellett
költözniünk, megpróbáltunk elõremenekülni –  tudtuk meg Fábián Noémi tulaj-
donostól. – A korábbi üzlet szomszédságában  megüresedett az állatpatikaként
ismert helyiség, mi pedig éltünk a lehetõséggel. Az új üzlet alapterülete kétsze-
rese a korábbinak, így a kiadások értelemszerûen a duplájára emelkednek.
Ezért keresnünk kellett a profilbõvítés lehetõségét.

S hogy miért éppen a turkálóra esett a választás, arra egyszerû a magyará-
zat. Noémi is nagyon szeret turkálóba járni, ezért úgy gondolta, megpróbálja!
A Túr de Flanc-ban minden korosztály, a 0-tól a 99 éves korig, nemtõl függet-
lenül megtalálhatja a kedvére való holmit. A hûséges vásárlókat kedvezmé-
nyes vásárlásra jogosító törzsvásárlói kártyával lepik meg. Érdemes felkeresni
az üzletet, mert minden nap 20 százalékos kedvezménnyel vihetik haza az üz-
let felnõtt, gyermek, bébi termékeinek valamilyekét, pl.: kabát, dzseki, nadrág,
cipõ, kilós ruhanemû. A legjobb minõségû, márkás ruhákat (St.Oliver, Esprit,
Street One, Hennes) szerzik be, ezáltal a bevásárlóközpontok világában fellel-
hetõ árak töredékéért juthatnak hozzá újszerû állapotú ruhákhoz. 

Az elsõ tapasztalatok azt mutatják, egyik üzlet segíti a másikat, tetszik az
embereknek, hogy jóval munka után, este 21 óráig benézhetnek turkálni vagy
filmeket böngészni. Náluk nincsenek ünnepnapok, szombat-vasárnap is nyitva
tartanak!
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VEGYES

JÁRMÛ

INGATLAN
Építési vállalkozók figyelem!

Nk-án a Hunyadi úton 800 négyzet-
méteres (20m x 40m) telek – tár-
sasház építésére kiválóan alkalmas,
eladó. Érd.: 30/227-3294, 30/448-
6072 (5904K)

Budapesten a XI. kerületben
(Budán, a Mûegyetemhez, a Ská-
lához közel, a 4-es, 6-os villamos
útvonalán) téglaépületben I. eme-
leti, 38 m2-es, 1,5 szobás lakás el-
adó. Irányár: 13 millió Ft. Érd.:
20/956-6136, 20/931-1283
(5912K)

Palinban tetõtérbeépítéses csalá-
di ház eladó! Érd.: 70/530-8513
(5919K)

Ûrhajós utcában aknás garázs
eladó! Érd.: 30/530-8513 (5920K)

Nagybakónakon kétszobás csa-
ládi ház nagy telekkel eladó. Érd.:
20 óra után 93-315-559 (5926K)

Belvárosban Múzeum tér 1.
szám alatt 1 szobás, erkélyes, egye-
di fûtéses felújított lakás eladó.
Pince szinten tárolóhelyiség, parko-
lás belsõ udvarban. Irányár: 6,5
millió Ft. Érd.: 30/332-3778
(5934K)

Szentgyörgyvári hegy IV. hegy-
háton szép épület garázzsal, parko-
sított területen eladó, vagy városi
lakásra cserélhetõ értékegyeztetés-
sel. Víz, villany van! Érd.: 30/448-
6072 (5941K)

Nk-án nyugodt környezetben,
felújított, 87 m2-es lakás vá-
lasztható burkolattal, fal szín-
nel, valamint kerttel és ga-
rázzsal eladó. Érd.: 20/9616-404
(5958K)

Nk-án a Zemplén Gyõzõ utcá-
ban 8. emeleti, 57 m2-es, kétszobás,
keleti fekvésû, redõnyös, jó állapo-
tú lakás (bárpultos szekrénysorral
vagy anélkül) eladó. Irányár: 6,2
millió Ft. Érd.: 30/9946-242
(5959K)

Nk-án a Zemplén Gyõzõ utca
3/a. szám alatt földszinti, egyszo-
bás lakás eladó. Érd.: 93/323-631
(5978K)

MZ-TS-125 motorkerékpár el-
adó. Érd.: 20 óra után 93-315-559
(5931K)

Skoda Fabia Kombi 1,2 2004-es
évjáratú, 27.000 km-rel, megkímélt
állapotban eladó. Érd.: 30/494-
0233 (5938K)

2017-es fehér Lada, 1998-as, 1,5-ös,
86 ezer km-rel, garázsban tartott, bal
elején sérült, egyébként kitûnõ állapo-
tú, vonohoroggal, riasztóval, magnóval
felszerelve eladó. Ár: 120.000 Ft. Érd.:
30/409-3882 (5956K)

170 literes prés, újszerû állapot-
ban eladó. Érd.: 30/448-6072
(5923K)

Fenyõgallyat vásárolok, tisztí-
tást is vállalok. Tel.: 30/542-8757
(5951K)

Két darab négy méteres ezüstfe-
nyõ eladó. Érd.: 93/315-559
(5957K)

Almaértékesítés 50-80 Ft-os ter-
melõi áron, házhozszállítással is!
Tel.: 93/312-479 (5960K)

Az Ön számára értéktelen vas-
hulladékot, forgalomból kivont
gépjármûvét készpénzért átveszem!
Lakókocsik is érdekelnek. Ugyanitt
használt autóalkatrészek eladók.
Tel.: 30/641-7375, 30/592-8463
(5485K)

Vállaljuk: új síremlékek ké-
szítését, betûvésést, régi sírok
tisztítását, felújítását számlára is.
Érd.: Horváth Zoltán, vállalko-
zó. Nk, Ady Endre u. 65. Tel.:
06-93-333-449, 06-70-511-7863
(5641K)

Építési vállalkozó vállal: kõmû-
ves és tetõfedõ munkákat, régi há-
zak felújítását, épületek szigetelé-
sét, lépcsõházak festését, stb.!
Tel.: 30/6398-825, 70/5039-407
(5900K)

Meghibásodott távirányítóját
(TV, HIFI, videó, stb.) megjavítom.
Érd.: 20-510-2723 (5952K)

APRÓHIRDETÉS

HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT 
Tel.:  311– 468, e-mail:  k.hsmk@chello.hu 

November 3. 10 óra
TARKA - BARKA MÛHELY
Õszi levelek – szünidei program. Helyszín: Képzõmûvészetek Háza
November 6. 16.30 óra
DÉL – ZALA TERMÉSZETI ÉRTÉKEI – vetítettképes elõadás
Elõadó. Lelkes András természetvédelmi munkatárs
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza
November 6. 19 óra
IMÁDOK FÉRJHEZ MENNI – zenés vígjáték
LATINOVITS – BÉRLET. A veszprémi  Pannon Várszínház
elõadása. Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház
November 7. 19 óra
SZOMORÚ VASÁRNAP - zenés játék
MÁRKUS LÁSZLÓ – BÉRLET. A veszprémi  Pannon
Várszínház elõadása. Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

GUMIABRONCS ÉRTÉKESÍTÉS
GUMI- ÉS FUTÓMÛ SZERVÍZ

OLAJCSERE
Nagykanizsa, 
Csengery út 111/b.
Tel.: 93/310-103, 30/315-9288
Fax: 93/536-237

Web: www.maratonkft.hu E-mail: maratonkft@invitel.hu

Nyitva tartás:
Hétfõ – Péntek: 7 – 19

Szombat: 7 – 12

A Saubermacher-Pannonia Hulladékgyûjtõ Kft. nagykanizsai csa-
patába keres ÚTTISZTÍTÓ MUNKATÁRSAT. Hosszú távon gon-
dolkodó, megbízható munkatársat keresünk, aki nagy munkabírással
rendelkezik.

Kézzel írott, fényképes önéletrajzát (elérhetõségeinek feltûnteté-
sével), valamint iskolai végzettségét igazoló bizonyítványok fény-
másolatát juttassa el címünkre: Saubermacher-Pannonia Hulladék-
gyûjtõ Kft. 8800 Nagykanizsa, Vár u. 5.

A Saubermacher-Pannonia Hulladékgyûjtõ Kft. nagykanizsai
csapatába keres GÉPKOCSIVEZETÕKET. Hosszú távon gon-
dolkodó, megbízható munkatársat keresünk, aki nagy munkabírás-
sal, jó kommunikációs és kapcsolatteremtõ készséggel rendelkezik.
Mûszaki jellegû végzettség, nehézgépkezelõi tanfolyam, (darukeze-
lõi, rakodógép kezelõi), E kategóriás jogosítvány, ADR valamint
Belföldi Árufuvarozói vizsga megléte a felvételnél elõnyt jelent.

Kézzel írott, fényképes önéletrajzát (elérhetõségeinek feltûnteté-
sével), valamint iskolai végzettségét igazoló bizonyítványok-, jogo-
sítványok fénymásolatát juttassa el címünkre: Saubermacher-Pan-
nonia Hulladékgyûjtõ Kft. 8800 Nagykanizsa, Vár u. 5.

Volán Oktatási Kft.
Nagykanizsa,
Zárda út 2.

(Bányászpályánál)

OKÉV nyt. szám: 20-0003-04 AL: 3448

Akkreditált Felnõttképzési
Intézmény, Akkreditált prog-

ramokkal! (Igénybe vehetõ a
törvényben elõírt adókedvezmény)

INDULÓ
TANFOLYAMAINK:

11.02-án 16 óra hétközi
11.03-án 16 óra hétvégi elõ-

adásokkal személyautó, motor
és segédmotor kategóriákban 

11.06-án 16 óra tehergépko-
csi vezetõ „C”, könnyû- és
nehézgépkezelõ (alap és tí-
pusvizsga)

11.08-án 16 óra „C+E”
nehézpót

Részletfizetés! Ingyenes 
tankönyvkölcsönzés!



A nagykanizsai boksz történetének gyökerei egészen a múlt század
elejéig, a harmincas évekig vezethetõk vissza. A klub 1987-ben meg-
szûnt, majd 1995-ben sikerült ismét újjáéleszteni, és az ott folyó munka
eredményeként országos bajnokok nevelõdnek náluk. A klub számára a
2006-os év legnagyobb megtiszteltetése, hogy rendezõi lehettek az el-
múlt hét végén a Magyar Ökölvívó Szakszövetség Országos Kadet Baj-
nokságának. A háromnapos versenyen összesen 130 induló, 14 korcso-
portban mérhette össze tudását a MÁV NTE Sportcsarnokban.

15Sport

Az Idõsekért Nagykanizsán Ünnepi Hét keretében megrendezésre kerül
az Idõsek Sportnapja. 

A versenyek helye és ideje:
November 15. (Szerda): 14.00 – Olajbányász tekecsarnok, egyéni te-

keverseny. 14.30 – Városi Lõtér, egyéni- és csapat lövészverseny. 
November 16. (Csütörtök): 10.00 – NTE Sportcsarnok (Nagykanizsa,

Ady E. út 68/A.), ünnepélyes megnyitó, ügyességi verseny, asztalitenisz
verseny, sakkverseny, célba rúgás, kosárra dobás. 

A verseny programja:
November 15. (Szerda): 14.00 – Teke (nõi, férfi egyéni verseny).

14.30 – Lövészet (nõi, férfi, egyéni- és csapatverseny). 
November 16-án: (csütörtök): 10.10 óra – Ügyességi versenyek (5 fõs

csapat), Asztalitenisz (nõi, férfi egyéni verseny), Sakk (nõi, férfi egyéni
verseny). 11.00 – 7 m-es célba rúgó verseny (nõi, férfi). 11.30 – Kosárlab-
da (nõi, férfi egyéni kosárra dobó verseny).

Nevezni a klubvezetõknél és a helyszínen lehet. Szeretettel várnak
versenyezni minden Nagykanizsai nyugdíjast, a nézõk és drukkerek tá-
borába mindenkit, akik szeretik a sportot.

Idõsek Sportnapja

A Baranya megyei Lánycsókon került megrende-
zésre október 7-én a 11. lábtoll-labda serdülõ orszá-
gos bajnokság, 6 egyesület 54 versenyzõjének rész-
vételével. A Nagykanizsai Zemplén DSE 3 csapatá-
val vett részt a 14-15 éves korosztály legfontosabb
versenyén. A Huszár Emil, Arany Bálint, Lukács
Benedek összeállítású hármas idén minden serdülõ
ranglista versenyen az élen végzett, így azzal a nem
titkolt szándékkal utaztak Lánycsókra, hogy meg-
szerzik a bajnoki címet. Emilék magabiztos játékkal
kerültek a döntõbe, ahol a régi ellenfeleik, az
újszászi fiúk várták õket. Itt folytatták a megszokott
játékukat, a kezdéskor elhúztak, majd elõnyüket fo-
lyamatosan növelték, és 2:0 arányban nyerték a fi-
nálét, megszerezve a bajnoki címet. A 2. számú csa-
pat tagjai, Budavölgyi Bálint, Farkas Balázs és
Schulcz András remek játékkal végzett az 5 helyen,
míg a 3. egység a 11. helyen zárta az OB-t. 

Az eredményhirdetés után közvetlen indult az
egyéni versenyszám. A sikeres hármas tagjai a leg-
jobb nyolc közé kerültek, ezen belül Arany Bálint és
Huszár Emil a döntõbe kerülésért is játszhatott, ami
Emilnek sikerült is. Okosan osztotta be erejét, mivel
tudta, hogy kemény csatát fog vívni az újszásziak
legjobbjával, Becskerekivel. A fináléban minden ere-
jét és tudását összeszedve, nehéz helyzetbõl fordított
és 2:1 arányban (13:15; 15:10; 15:12) legyõzte ellen-

felét és megszerezte második aranyát és bajnoki cí-
mét egy nap alatt. Társai Arany Bálint a 3., Lukács
Benedek a 6.,Schulcz András a 11., Budavölgyi Bá-
lint a 13. helyet szerezték meg a bajnokságon. 

A sportegyesület szakvezetõinek nagy örömére a
ZDSE játékosainak immár harmadik generációja lé-
pett a siker útjára. A Barócsi Andor, Gozdán Ágota,
Takács Endre, majd a Budavölgyi Veronika, Hartai
Attila, Balikó Attila, Végh Dóra alkotta sikercsapat-
nak itt vannak a követõi, a Huszár Emil, Arany Bá-
lint, Lukács Benedek trió. 

A következõ lábtollas verseny az ifjúsági OB, a ha-
gyományoknak megfelelõen Nagykanizsán került meg-
rendezésre október 21-én a Zsigmondy csarnokban. 

Bajnoki cím a Huszár, Arany, Lukács-csapatnak

TÚRAAJÁNLÓ
Az Olajipari Természetbarát

Egyesület 2006. november 5-én
túrát szervez Vasvölgyre. Indulás
7:52-kor az autóbuszállomásról.
Útvonal: Hahót, Söjtöri elágazó,
Vasvölgy, Márton erdõ, Miskei
vh., Tompai erdõ, Zalaszent-
balázs hegy és falu. Táv 14 km.
Visszaérkezés 17:25.

Egy gyõzelem, egy  vereség
Kanizsa KK DKG EAST – Siókosár UK  74 - 61 (10-18, 22-14,

20-13, 22-16) Nagykanizsa, 200 nézõ. Vezette: Németh Cs. Horváth A.
Kanizsa KK DKG EAST: Beck 14/6, Babócsai 2, Becze 8, Zsámár

6, Szabó 13. Csere: Benk 6, Sági 20/6, Millei 5, Silló, Kovács. Edzõ:
Kovács Nándor. Jók: Sági, Szabó, Beck. 

Fordulás után gyorsabb és precízebb volt Ságiék játéka. Fokozato-
san növelték  elõnyüket s végül biztos gyõzelmet arattak.

SMAFC – Kanizsa KK DKG EAST 115 - 80 (26 - 19, 24 - 18,
27 - 15, 38 - 28) Sopron, 200 nézõ. Vezette: Dombay, Németh A.

Kanizsa KK DKG EAST: Sági 6/6, Beck 7/3, Becze 20/6, Szabó 11,
Millei 7. Csere: Babócsai 9, Zsámár 11/3, Benk 4, Murvai 6, Silló.
Edzõ: Kovács Nándor. Jó: Becze  

Dunántúli Serdülõ Vízilabda
Bajnokság  (1990-91)

CWG Kanizsa VSE – Sportli-
get SE 14:14 (3-1, 6-4, 4-6, 1-3)

Kezdõ csapat: Szabó Máté (ka-
pus), Kiss Ádám, Gyana Dániel 3,
Horváth Máté, Sashalmi András 2,
Erhetics János, Virt Mátyás 8 Csere:
Molnár, Bedõ 1, Kovács, Tisza,
Bácsai, Schmidt, Hajas, Vadkerti-
Tóth, Lukács. Edzõ: Kaszper Dániel

CWG Kanizsa VSE – Szom-
bathely VSE 7:11 (2-2,1-4,1-4,3-1)

Kezdõ csapat: Szabó Máté (ka-
pus), Kiss Ádám, Gyana Dániel 1,
Horváth Máté, Sashalmi András 1,
Erhetics János, Virt Mátyás 4  Cse-
re: Bedõ 1, Kovács, Tisza, Bácsai,
Schmidt, Hajas, Vadkerti-Tóth,
Lukács. Edzõ: Kaszper Dániel

Vizilabda-hírek



A First Lego Liga egy többrétegû csapatverseny, amelyben a résztve-
võ fiatalok csapatmunkája és kreativitása a fõ mozgató erõ. Egy ameri-
kai alapítvány szervezi. Lényege, hogy a gyerekek kreativitása, intelli-
genciája, csapatmunkája fejlõdjön. Egy véletlen vezetette a batthyánys
csapat felnõtt segítõit az alapítvány honlapjára, akik aztán úgy döntöt-
tek, egy érdeklõdõ, a kihívásokat vállaló csapattal nekivágnak.  

–  Évrõl évre egy-egy témában írnak ki versenyt, az idei évben ez a
nanotechnológia. Ezzel kapcsolatos a legos feladat és az elmélet is. A
verseny sokféle képességet díjaz, elismerik a legjobb csapatot, a leg-
szebb robotot, a legjobb robottal végzett munkát, és a legszebb prezentá-
ciót is díjazzák – mondja Erdõsné Németh Ágnes, a csapat felkészítõje. 

– Mit jelent ebben az esetben a prezentáció?
– Ki kell találni egy valós problémát, azt elméletben meg kell oldani,

majd errõl egy bemutatót kell tartani. Ez egyébként teljes egészében a
gyerekek „bulija”. Az idén a bemutató részét képezi az is, hogy az ál-
talunk felvetett problémát és a kidolgozott megoldást minél szélesebb
körben ismertetni kell, vagyis a nyilvánosság eszközeit, például a saj-
tót is igénybe kell vennünk. 

– Hány fõs a versenyben résztvevõ csapat?
– Tíz-tizenhat éves gyerekekbõl állhat a négy-tíz fõs csapat, mi tízen

vagyunk, 7-8-9-10 évfolyamos diákok, egy lány van a csapatban. Eb-
ben a versenyben mi vagyunk az egyetlen vidéki, dunántúli csapat. 

– Milyen feladatok várnak a versenyzõkre az elõbb említetteken túl?
– Van egy úgynevezett asztali feladat is. Ez egy kb. hatasztalnyi pá-

lyát jelent, amire egy ezerdarabos legocsomagból fel kellett építeni a
kilenc akadályt, amelynek mindegyike a nanotechnológiával kapcsola-
tos. Ezt a kilenc feladatot kell megoldanunk egy általunk kreált, felépí-
tett, és programozott legorobottal. 

– Mikor lesz a verseny?
– November 18-án. Ezt megelõzõen november 10-én a Batthyány au-

lájában bemutatjuk, mit is készítettünk erre a versenyre. Várunk min-
den érdeklõdõt. (dé)

First Lego Liga

A közelmúltban megalakult
Pannon Gazdasági Hálózatot
(PBN) a Nyugat-dunántúli Ré-
gió 23 ipari parkja és 6
klasztere hozta létre a Nyugat-
Dunántúlon, melyhez a régió
ipari parkjai a megalakulást
követõen csatlakoztak. A háló-
zat célja, hogy hozzájáruljon a
régió vállalkozásainak pénz-
ügyi eredményességéhez, a
munkahely-teremtéshez. A
szervezet elnökségi tagjává
választották Szányi Gábort, a
Nagykanizsai Ipari Park és
Logisztikai Központ ügyveze-
tõjét. A PBN munkatársaiként
úgy tudunk hozzájárulni a ki-
tûzött eredményekhez, hogy
segítjük azon projekteket, te-
vékenységeket, melyeket a
klaszterek és az ipari parkok,
valamint tagvállalataik igé-
nyeinek kielégítésére fogal-
maztak meg – mondta Barta
Balázs titkár. Továbbá közös
programok elõkészítésével és
végrehajtásával, forrás-közve-
títéssel, akciótervek kidolgo-

zásával és megvalósításával
állnak a tulajdonos szerveze-
tek rendelkezésére. Az ipari
parkok esetében olyan szolgál-
tatás-fejlesztési programok ki-
dolgozása kezdõdött meg,
mely a minõsített parki címhez
szükséges tevékenységekre
terjed ki. Ebben a hálózat
szolgáltató szerepet kíván be-
tölteni. A célkitûzések között
szerepel Kompetenciaközpon-
tok Regionális hálózatának
elõkészítése. A Logisztikai
Nagykanizsai Kompetencia
Központ koordinálásában a
Nagykanizsai Ipari Park, a
Pannon Logisztikai Klaszter, a
Veszprémi Egyetem és a Pan-
non Gazdasági Hálózat vesz
részt. Foglalkozik többek kö-
zött kutatás-fejlesztéssel, lo-
gisztikai kutatással-fejlesztés-
sel, tájékoztatást ad logisztikai
továbbképzõ tanfolyamokról,
tréningeket szervez a kapcso-
lódó vállalatok dolgozói szá-
mára. 

B.Zs.

Pannon Gazdasági HálózatKépviselõi
fogadóóra

Marton István, Nagykanizsa
megyei jogú város polgármes-
tere november 8-án, szerdán,
Cseresnyés Péter alpolgármes-
ter november 15-én, szerdán,
dr. Kelemen Marcell jegyzõ
november 22-én, szerdán 9-12
óráig fogadóórát tart a Polgár-
mesteri Hivatal Eötvös téri
épületében (Nagykanizsa, Eöt-
vös tér 16. I. em.). 

A fogadóórán tisztelettel vár-
ják a város lakosságát, észrevé-
teleiket, javaslataikat.

Nagykanizsa MJV Önkormányzata döntött arról, hogy a városi parko-
lási helyzet javítása érdekében bérleti szerzõdés keretében területeket
biztosít befektetõknek mélygarázsok létesítése céljából. Az egyik terve-
zett helyszín az Erzsébet téri meglévõ parkoló területe, ahol a beruházás
várhatóan jövõ hét elején indul és a jövõ év közepére fejezõdik be. A
munkálatok a terület 2006. november 6-i körbekerítésével, majd novem-
ber 10-tõl az elõzetes régészeti kutatásával kezdõdnek, melyet az idõjá-
rási viszonyok miatt valószínûleg sátor alatt végeztetnek el. A forgalom-
korlátozás a fizetõparkolóból 50-60 fizetõ parkolóhelyet érint majd, eze-
ket a látogatók nem használhatják. A Városházához vezetõ utcavonal
nem kerül korlátozásra. 

Indul a mélygarázs építése

VERSENYTÁRGYALÁS

Nagykanizsa MJV Polgár-
mesteri Hivatala nyilvános ver-
senytárgyaláson értékesíti az
alábbi ingatlanait (hrsz/megne-
vezés/kikiáltási ár/idõpont):
3324. / Teleki – Kaán Károly
sarok / 16.000.000 + áfa / 11.28.
és 12.19. 09:30 óra. 3817. /
Csengery u. 111. / 5.220.000 +
áfa / 11.28. és 12.19 10:00 óra.
A versenytárgyalás helye: Pol-
gármesteri Hivatal Vagyongaz-
dálkodási Iroda. (Erzsébet tér 7.,
II. em. 6. ajtó).  Érdeklõdni
93/500-724 számon lehet. 

Nagykanizsa MJV Közgyûlésének Szociális és Egészségügyi Bi-
zottsága pályázatot hirdet a Garzonházban lévõ üres önkormányzati
bérlakások bérleti jogának elnyerésére: 

1. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/A. fsz. 4. A lakás 36 m2, 1
szobás, összkomfortos, helyreállított, földszinti. Szálláshasználati
díj: 11.143 Ft. A bérleti jogviszony maximum 60 hónap.  

2. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/A. fsz. 3. A lakás 38 m2, 1
szobás, összkomfortos, helyreállított, földszinti. Szálláshasználati
díj: 11.762 Ft. A bérleti jogviszony maximum 60 hónap. 

3. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/B. I. em. 8. A lakás  40 m2, 1 szo-
bás, összkomfortos, helyreállított, I. emeleti. Szálláshasználati díj össze-
ge: 13.002 Ft. A bérleti jogviszony idõtartama: maximum 60 hónap. 

4. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/C. I. em. 5. A lakás 40 m2, 1
szobás, összkomfortos, helyreállított, I. emeleti lakás. Szálláshaszná-
lati díj összege: 13.002 Ft. A bérleti jogviszony idõtartama: maximum
60 hónap. 

5. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/C.  I. em. 7. A lakás  40 m2, 1 szo-
bás, összkomfortos, helyreállított, I. emeleti lakás. Szálláshasználati díj
összege: 13.002 Ft. A bérleti jogviszony idõtartama: max. 60 hónap. 

6. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/C. II. em. 9. A lakás 40 m2, 1
+ fél szobás, összkomfortos, helyreállított, tetõtéri lakás. Szállás-
használati díj összege: 13.002 Ft. A bérleti jogviszony idõtartama:
max. 60 hónap. 

7. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/D. fsz. 2. A lakás  38 m2, 1
szobás, összkomfortos, helyreállított, földszinti. Szálláshasználati díj
összege: 11.762 Ft. A bérleti jogviszony idõtartama: max. 60 hónap.  

8. Nagykanizsa, Dózsa Gy. u. 142/D.  I. em. 7. A lakás 40 m2, 1 szo-
bás, összkomfortos, helyreállított,  I. emeleti lakás. Szálláshasználati díj
összege: 13.002 Ft. A bérleti jogviszony idõtartama: max. 60 hónap. 

A lakások megtekinthetõek 2006. november 13-án 13.00-15.30 óra
között. A pályázatok benyújtásának helye és határideje: 2006. novem-
ber 24., Polgármesteri Hivatal Szociális Osztály, Nagykanizsa, Eötvös
tér 16. Pályázati nyomtatvány ugyanitt kapható.

Garzonházi bérlakások
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Köszöntjük Idõseinket!

Márton-napi huncutságok

(Az Idõsek Hete programja lapunk 9. oldalán)

(Márton-napi összeállítás  lapunk 4-5. oldalán)
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A KÉT BOLDOGASSZONY II.
A Rajnai Miklós által szervezett A magyar

mûveltség kincsestára címû Mûvelõdéstörténeti
Szabadegyetem elõadásának témája a két bol-
dogasszonyról szólt. Molnár V. József
néplélekkutató kiemelte: õsvallásunk istenasszo-
nyában két személyt tisztelt és tartott számon né-
pünk: a Nagyboldogasszonyt és annak szûz leá-
nyát, a Kisasszonyt. Minden kislányba beleszü-
letik az anyaság utáni vágy, ami akkor teljesül,
ha szeretõ, áldozatos anya van mellette. Ha
hölgy van mellette, akkor kitörlõdik belõle ez a
vágy. Anna a Nagyboldogasszony, Mária a Kis-
boldogasszony. A néplélekkutató elõadásában
felvázolta, hogyan él ez a kettõsség a népi vallá-
sosságban napjainkig.

A FOGLALKOZTATÁSI PAKTUMOKRÓL

A Nagykanizsa és Környéke Foglalkoztatá-
si, Szociális és Közmûvelõdési Kht. work-
shop-ot tartott a Zala Megyei Munkaügyi
Központ Nagykanizsai Kirendeltségének tár-
gyalótermében. A workshop témája a Foglal-
koztatási Paktum létrehozása volt Nagykani-
zsa városában és kistérségében. A résztvevõ-
ket Horváthné Bagó Mónika, a Nagykanizsa
és Környéke Foglalkoztatási, Szociális és
Közmûvelõdési Kht. projektvezetõje köszön-
tötte, majd felvázolta a workshop lényegét, a
találkozó miértjét. Elõadásában Hollósi Sza-
bolcs OFA-ROP kulcsszakértõ, a BFH Euró-
pa Kft. ügyvezetõ igazgatója a foglalkoztatási
paktumról többek között elmondta: a térségi
foglalkoztatáspolitika szervezeti keretbe fog-
lalt eszköze. Mûködése a helyi partnerségen
alapul, segítségével összhangot lehet teremte-
ni a térségi gazdaságfejlesztés, a területfej-
lesztés és humánerõforrás fejlesztés céljai kö-
zött. A paktum a térségi szereplõk szerzõdés-

ben rögzített összefogása azzal a céllal, hogy
megismerjék a térség foglalkoztatási helyze-
tét, problémáit, a munkanélküliség okait. Fog-
lalkoztatást elõsegítõ programokat valósíta-
nak meg, összehangolják a térségi szereplõk
gazdasági és humánerõforrás-fejlesztési el-
képzeléseit, a pénzügyi forrásokat. Kidolgoz-
zák többek között a térség foglalkoztatási
stratégiáját, biztosítják a folyamatos informá-
ciócserét a munkaerõpiac szereplõi között. A
foglalkoztatási paktum legfontosabb szereplõi
az önkormányzatok, a munkaügyi szerveze-
tek, a munkáltatók, a munkáltatók és munka-
vállalók érdekképviseleti szervezetei, képzõ
intézmények, civil szervezetek, területfejlesz-
tési szervezetek, fejlesztési ügynökségek. Za-
lában három aláírt paktum mûködik: Letenye,
Zalaszentgrót és Keszthely városokban. Ala-
kulóban van a zalaegerszegi valamint a Nagy-
kanizsa kistérségi. A paktumot a térségben
mûködõ kistérségi társulások, a megyei mun-
kaügyi központ és kirendeltségei kötötték. Az
elõadás utáni kötetlen beszélgetésen számta-
lan ötlet, javaslat, probléma merült fel. Töb-
bek között Lukács Gyuláné a Vakok és
Gyengénlátók Egyesülete irodavezetõje felve-
tette: fontos a hátrányos helyzetû emberekkel
foglalkozó szervezetek felkarolása. Horváth
Irén, a Zala Megyei Kereskedelmi és Iparka-
mara, irodavezetõje elmondta: különbözõ
képzéseket valósítanak meg, de a képzõintéz-
ményekkel nem találják meg a kapcsolódási
pontot. Az emberek többsége nem vállalja a
képzést, vagy a képzésre jelentkezõk többsé-
ge kényszerbõl jelentkezik. Dr. Buzás Judit
tiszti fõorvos felvetette: a környéken problé-
maként merül fel, hogy a munkáltatók nem
tartják be az uniós jogkövetelményeket. Ható-
ságilag olyan hiányos munkahelyek vannak,
ahol nem szabadna dolgozni, mert nem tartják
be a hatósági elõírásokat. A munkáltatóktól
nem, vagy csak lassan tudják kikényszeríteni
a változásokat. Probléma a szûrõvizsgálatok
hiánya. Elõírás van, de a munkáltatók legtöbb
esetben nem engedik el a dolgozókat szûrõ-
vizsgálatra. Szükséges szociális otthonok léte-
sítése, a beteg és idõs emberek  ellátásának
biztosítása kórházi ellátáson kívül. Cél az
egészséges munkahelyek megteremtése, az
egészségvédelem – környezetvédelem erõsíté-
se. A workshop befejeztével több szervezet
megerõsítést adott arról, hogy a paktum szer-
vezésében, munkájában aktívan részt kíván-
nak venni. 

VÁRADI ANNA TÛZZOMÁNCAI

A békéscsabai festõmûvész, Váradi Anna
tûzzománc és üveg képei láthatók az Egry Jó-
zsef Galériában. A mûvésznõvel 11-én 18 óra-
kor találkozhatnak az érdeklõdõk a galériában.

A JÖVÕNEK ÉPÍTETTÉK

Felavatták Palinban a Herkules utcai, mintegy
8,5 millió forintból felújított játszóteret. Mielõtt
a gyerekek birtokba vehették volna az új, euró-
pai uniós normáknak is megfelelõ játékokat, a
Palini Általános Iskola és Óvoda csoportja kis
mûsorral kedveskedett a megjelenteknek. Ezt
követõen Marton István polgármester köszön-
tötte a jelenlévõket, s hangsúlyozta: reméli,
hogy a játékokat most használó gyermekek
gyermekei is ugyanilyen formában láthatják a
játszóteret, ami egyfelõl azt jelenti, hogy még
évtizedekig épségben maradnak a játszóeszkö-
zök, másfelõl pedig azt, hogy megáll a fiatalok
elvándorlása. Ezután Bicsák Miklós, a városrész
önkormányzati képviselõje elmondta, hogy a ré-
gi, több generációt kiszolgált játékszereket fel-
újítva átköltöztették az Inkey utcai játszótérre. 

CSALÁDI EST ÉS BÁL
Mintegy 120 fõnyi résztvevõ szórakozott a

Hölgyklub immár hatodik alkalommal meg-
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szervezett bálján a Honvéd Kaszinó Tükörter-
mében. Vacsorával, tánccal, tombolasorsolás-
sal és baráti csevegéssel egy kellemes estét
töltöttek el együtt a Tungsram, a Kórház, a
Határõr, a Honvéd Szakszervezet és a Vasutas
Klub tagjai. Elõször vett részt a bálon három
Hölgyklub tag, a teljes nagycsaládjával
együtt. Büki Pálné, a klub vezetõje bejelentet-
te, hogy december 13-án emléktáblát avatnak
a Sugár út 14. szám alatti épület falán, ahol
nõelõdeik 150 évvel ezelõtt megalakították az
elsõ nagykanizsai Nõegyletet. Ez lesz a 82.
emléktábla, mely Tarnóczky Attila szervezé-
sében kerül a város nevezetes épületeire. A
mai elöljárók, politikus feleségek számára
példa lehetne, hogy azok a hölgyek, akiknek a
férje jelentõs beosztást töltött be a városban,
szükségét érezték annak, hogy karitatív mun-
kát végezzenek, egyletben dolgozzanak. A
tábla avatót követõen egy békebeli, igazi
teadélelõttöt szerveznek a klubtagok és a ven-
dégeik részére. A péntek esti bál alaphangula-
tát a Zsigmondy-Széchenyi SZKI történelmi
divatbemutatója adta meg. Az ifjú manökenek
a divatbemutatót az Idõsek Hetének vala-
mennyi rendezvényén megismétlik, a fodrász
tanulók pedig mintegy 70 idõs hölgynek in-
gyen elkészítik a frizuráját a tanmûhelyben. 

A CIVIL TÁRSADALOMÉRT
Az Alapítványi Hónap a civil társadalomért

programsorozat 12. alkalommal segíti a civil
világ bemutatkozását Nagykanizsán – jelen-
tette be sajtótájékoztatóján Papp Ferenc, a
HSMK igazgatója. Klasszikusan három fõ
célja van a programsorozatnak. Az egyik,
hogy a város lakossága jobban megismerje a
településen, vagy a környékén mûködõ na-
gyobb civil szervezeteket. A másik, hogy a
rendezvényekkel a különbözõ egyesületek né-
mi plusz bevételhez is jussanak így az év vé-
ge felé közeledve. A harmadik cél pedig az
lehet, hogy maguk a civil szervezetek is talál-
kozzanak egymással. Az intézmény fórumot
biztosít számukra, ahol elmondhatják vélemé-
nyeiket, javaslataikat, hiszen egyfajta kohézi-
ós erõnek is szánják a rendezvénysorozatot,
mellyel egyben gazdagítani kívánják a város
kulturális, szabadidõs kínálatát. November 8-
tól december 2-áig 8 helyszínen, 17 rendez-
vény várja a közönséget. Ki-ki érdeklõdésé-
nek megfelelõn láthat sport-, zenei-, irodalmi
rendezvényeket, de bálozhat is a jótékonyság

szándékával, illetve megismerkedhet a kani-
zsai idõseket szolgáló programsorozattal is. A
palettán található MÉZ-es hét is, hogy idõben
készülhessünk a Karácsonyra. Az Alapítványi
Hónap jelmondata egy Sütõ András idézet az
Advent a Hargitán címû darabból: „Uram, fel-
készületlenek vagyunk a jóra, tedd újra képes-
sé a szívünket az örömnek elviselésére”. Ez a
mondat szimbolizálhatja a civil szféra, a kul-
túra, a közmûvelõdés közös törekvését. Az
Alapítványi Hónap fajsúlyos rendezvényét a
Dél-Zalai Civil Fórum Egyesület adja. Töb-
bek között öt alkalommal térségi projektfej-
lesztõ workshop-ot tartanak, illetve az egri ci-
vil kerekasztal közremûködésével megtár-
gyalják az önkormányzatok és a civil szerve-
zetek együttmûködésének a lehetõségeit.

MEGEMLÉKEZÉS

A Nagykanizsai Polgári Egyesület pénteken
este tartotta a Károlyi-kertben az 1956-os For-
radalom és Szabadságharc leverésének évfor-
dulóján rendezett megemlékezését. A versek-
bõl, szemelvényekbõl összeállított mûsort kö-
vetõen az emlékezés hófehér virágait helyezték
el a megjelentek a kopjafa lábazatánál. 

DÉL-ZALA ÉRTÉKEI
A Hevesi Sándor Mûvelõdési Központ Kert-

barát Klubjának újabb programjára került sor a
Magyar Plakát Házban, melynek során Lelkes
András természetvédelmi õr mutatta be Dél-
Zala természeti értékeit. A szakember elmond-
ta: Dél-Zalában is számos olyan folyamat zaj-
lik, amely kedvezõtlen a környezetvédelem
szempontjából, azonban ezek jó részérõl a szé-
les közvélemény nem értesül. Zalában méltat-
lanul kevés a természetvédelmi terület, holott a
megye egyes részein fontos lenne védettség alá
helyezni a növény-, illetve állatállományt. En-
nek oka, hogy a megyében nincs olyan kurió-
zum, amit Európa-szerte egyedi sajátosságként
lehetne elismerni, hasonlóan az alföldi pusz-
tákhoz. Lelkes András ezt követõen számos,
nekünk, zalaiaknak fontos természeti képzõd-
ményrõl beszélt: így többek közt az újudvari
szurdokról, a fûzvölgyi homokbuckáról, vala-
mint Közép-Európa legnagyobb esésû folyójá-
ról, a Muráról.

A TISZTA KÖZÉLETÉRT 
Több tucat autóval, s egy traktorral vonultak ki

a Turul-madárnál már ötven napja demonstrálók

a hetes fõútvonal elkerülõ szakaszára, hogy félpá-
lyás útlezárással tiltakozzanak a kormányzat poli-
tikája ellen. Ladányi Istvánné, a tüntetõk szóvivõ-
je elmondta: hiteles, tiszta közéletet és elõreho-
zott országgyûlési választásokat szeretnének.

– Szeptember 18. óta szinte minden este de-
monstráltunk a Deák téren, ide pedig azért jöt-
tünk ki hat napra, hogy nyomatékot adjunk a
céljainknak, a lassan ötven napja tartó megmoz-
dulásnak – mondta el lapunknak Ladányi
Istvánné. – Most, a demonstráció után azt hi-
szem, egy kicsit szüneteltetjük a tüntetéseket, át-
gondoljuk, hogy milyen irányban lehetne tovább
folytatni. A céljainkról órákig lehetne beszélni:
gyökeres politikai fordulat kell, mert a politika
mára hiteltelenné vált. A gazdaság romokban
hever, ebben szintén változásokra van szükség.
Mi, civilek az erkölcsösség talaján állva csupán
annyit mondhatunk, hogy eddig és ne tovább!
Ha most nem csinálunk magunknak egy rendes,
erkölcsös és élhetõ országot, akkor nem hiszem,
hogy sikerül szembeszállnunk a globalizációval. 

Ladányi Istvánné kérdésünkre hozzátette: a
gyökeres politikai fordulat alatt elõrehozott
országgyûlési választásokat, illetve új alkot-
mány megalkotását értik. S hogy mit gondol-
tak az autósok a félpályás útlezárásról?
Akadt, aki kitartásra, más munkára biztatta a
tüntetõket…

IMÁDOK FÉRJHEZ MENNI
Az angol író, Sommerset Maugham remek

helyzetkomikumokra épülõ Imádok férjhez
menni címû mûvébõl készült darabot mutatta
be a veszprémi Pannon Várszínház társulata
az Ifjúsági és Civil Házban. Nádas Gábor ze-
néjével és Szenes Iván dalszövegeivel a ma-
gyar színpadon korábban nagy sikert aratott
darab szerepeit Pap Lívia, Szeles József, Sán-
ta László, Oravecz Edit, Egyed Brigitta és
Zayzon Csaba alakították. 

november 6.
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A homokkomáromi szõlõbirtokán harmadik éve
tart Márton-napi ünnepséget Bedõ Zsolt borász és
családja. Sült libacomb, tepsis krumpli és sült ká-
poszta a menü – sorolja a borász, aki Márton-napi
borkóstolóra várja vevõit és ismerõseit. Ekkorra
70-80 százalékosan készen vannak a borok. A han-
gulatos összejövetellel ünnepélyesebbé teszik a
bórkostolást, hiszen ez szakmai munka is az õ ré-
szükrõl. Szombat délután 15-20 vendég érkezik
hozzájuk, akiket mindjárt pogácsával kínálnak. Fél-
órás kötetlen beszélgetés után felszolgálják a Már-
ton-napi libacombot, amit édesanyja süt a helyszí-
nen, majd egy kis pihenés után átsétálnak a pincé-
be, ahol édesapjával közösen áttérnek a szõlõ jel-
lemzésére, többek között elmondják a szüret idõ-
pontját, ismertetik a termés mennyiségét, a szõlõ
fajtánkénti mustfokát. Közben „lekóstolják” a bo-
rokat, és a vendégek is elmondják a véleményüket.
Három-négy órát igénybe vesz a borok jellemzése.
A virágzástól a termeléskorlátozásig bemutatják a
termést, hiszen minden bornak más a paramétere.
A vendégek szakmai szemmel kóstolják, bírálják a

bort, hiszen
terveik van-
nak vele.
Tudni szeret-
nék, hogy ho-
va tegyék az
értékesítési
palettájukon.
Árról majd
csak január-

ban beszélnek, amikor a bor teljesen kész, és palac-
kokba töltik. A hagyományt nem csak õk, hanem
más családok is ápolják a homokkomáromi hegyen.
Míg tavaly kék oportót kínáltak Bedõék a vacsora
mellé, ezen a hétvégén  újbor, rosé...kerül az asztal-
ra, hiszen nem szabad elfelejteni, az embernek rá
kell hangolódni a borkóstolásra! Idén kevesebb is-
merõst tud meghívni Márton-napra Zsolt, mert egy
szétszedett, 110 hektoliteres, Szekszárdról szállított
vörösboros hordó tavaszig elfoglalja a helyet, de
nem hagyja cserben a barátokat sem. Õvelük egy
héttel késõbb tart pót Márton-napot. -bakonyi-

Borkóstoló a hegyen

A Kórházkápolna közadakozásból, a vá-
ros és a Népjóléti Minisztérium támogatásá-
val 1933-ban készült el. Terveit Vécsey Bar-
nabás városi mérnök készítette. Szent Már-
tont ábrázoló oltárképe eredetileg az egykori
városi kórházhoz, az Ispitához tartozó Szent
Márton kápolnát díszítette. 1884-ben került
a kórház akkori kápolnájához, majd 1933-
ban mai helyére – jelzi a márványtábla a he-
lyi jelentõségû épület történetét. 

– A Kórházkápolna Márton-napra terve-
zett felújítása a széles körû összefogásnak,
vállalkozók és magánszemélyek adományá-
nak köszönhetõen befejezõdött, az ünnepé-
lyes felszentelésre késõbbi idõpontban kerül
sor – mondta el Fliszár Károly esperes plé-
bános és dr. Etler Ottó, a két éve alakult Jé-
zus Szíve Egyházközségért Közhasznú Ala-
pítvány elnöke. A teljes felújítás során a fû-
tés és világítás korszerûsítés, lámpatestek,
ablakok cseréje megtörtént, már tolókocsival
is látogathatják a kórházból a betegek. A ré-
gi ólombetétes üvegablakokat anyagiak hí-
ján modern festett üvegablakokra cserélték
ki, melyek motívumi az eget a földet, az em-
beri lelket jelképezik. A kápolna kétmanuá-
los hordozható orgonáját két évvel ezelõtt –
amikor Budakeszirõl visszahozták –, egyete-
misták segítségével felújították. Az orgona
egyidõs a kápolnával, 1931-ben készült,
csak eddig máshol szolgált. 

További tervben szerepel az oltárkép aranyo-
zása, melynek megvalósításához várják az ön-
zetlen támogatást. Ha megfelelõ anyagi eszkö-

zökhöz jutnak, szeretnék még a tél folyamán
megvalósítani. Az oltárszobor azt a pillanatot
ábrázolja, amikor Szent Márton a kardjával
kettévágja a köpönyegét, és egyik részét odaad-
ja a didergõ koldusnak. A legenda szerint köz-
ismert volt a püspök szerénysége. Amikor
megválasztották Tours püspökének, szerénysé-
gében a libák közé, a libaólba menekült, azon-
ban a libák elárulták õt. E történet az oka an-
nak, hogy a Szent Márton napon gyakori étel a
libasült. November 11-e a kápolna búcsúnapja. 

Szent Márton toursi püspök 316-ban szüle-

tett Savariában. A katonából lett püspököt Ist-
ván király Magyarország védõszentjévé vá-
lasztotta. Szombaton reggel 8 órától egész nap
nyitva tart a kápolna, és este a 18 órakor kez-
dõdõ ünnepi szentmisével zárul a búcsúnap. A
Felsõ Templomban ezen a napon elmarad a 18
órai szentmise. Sokak kérésére november 13-
tól kezdõdõen, minden hónap 13-án, a téli idõ-
szakban 16 órától, nyáron 17 órától tartanak
szentmisét a Kórházkápolnában azok számára,
akik nem tudnak elmenni a homokkomáromi
engesztelõ búcsúmisére. (bzs)

Megszépült a Kórházkápolna

Hozzávalók 4 személyre: 4 liba-
comb (kb. 30 dkg-s), 2 evõkanál étel-
ízesítõ, 5 evõkanál csipkebogyólek-
vár, 2 dl tejföl (tejszín).

A libacombot megmossuk, a látható
zsiradékot levágjuk, a combot bedör-
zsöljük az ételízesítõvel. A sütõt 200
C-fokra (gázsütõ 3. fokozat) elõmele-
gítjük. Felforrósítunk egy serpenyõt,
zsíros felével lefelé beletesszük a
combokat, megpirítjuk. A combokat
tepsibe fektetjük, aláöntünk 1,5 dl vi-
zet, 3 evõkanál csipkebogyólekvárt,
és lefedve kb. 50 percig sütjük. Kive-
szünk két evõkanálnyi pecsenyelevet
a combok alól, elkeverjük 2 evõkanál
csipkebogyólekvárral, rákenjük a
combok bõrös felére, és a sütõben
még 10 percig sütjük, 5 percig grillez-
zük. A pecsenyelevet edénybe szûr-
jük. Elkeverjük 1,5 dl vízzel, hozzáad-
juk a tejfölt, és összeforraljuk. Burgo-
nyagombóccal körítve kínáljuk. 

Mázas libacomb



5Márton-nap

Libasültevéssel és borkóstolással telik egy
igazi Márton-nap, vagy ha mégsem, akkor jö-
võre éhezni fogunk – legalábbis a hagyomá-
nyok szerint… 

Lúdhúst illik enni és újbort kell inni Márton
napján, mert a hagyomány szerint „Aki Már-
ton-napon libát nem eszik és újbort nem iszik,
éhezni fog egész évben.” A Márton-napi lúd
evése az advent elõtti utolsó ünnepi étkezés is
volt egyben, s lám, mire jó még a nagy hangú
szárnyas: az állat mellcsontjából a tél idõjárá-
sát is megjósolták.

Márton a borivók védõszentje is, s a ma
élõk ebbõl akár azt is leszûrhetik: a régiek
ügyesen összekötötték a kellemest a hasznos-
sal, a sült liba fogyasztását az újbor „promó-
ciójával”. Márton-nap tájára már kiforr a
must és meg lehet kóstolni az újbort. A vin-
cellérek ilyenkor Márton-pohárra jönnek ösz-
sze, hogy koccintsanak a jövõ évi jó termés-
re. Magyarországon úgy tartják, hogy a „bor-
nak Szent Márton a bírája”, vagyis az õszi
idõjárás dönti el, milyen minõségû lesz a bor.
A kicsit még csípõs ízû újbort Szent Márton
boraként is emlegetik.

De térjünk vissza a Márton-napi ételekhez! 
– Szent Mártonnak hazánkban is nagy

kultusza volt, Márton-napkor, november 11-
én a pozsonyi zsidók minden évben kövér lu-
dakat ajánlottak fel a királynak – mondta la-
punknak Prikryl József, a Kanizsa és Kör-
nyéke Gasztronómiai Egyesület elnöke. –
Sajnos, ma már kevés ludat fogyasztunk,
aminek oka talán nem is annyira az ára, ha-
nem inkább az idõigényessége, ugyanis a li-
bát több mint két órán keresztül kell sütni.
Maradtak hát az egyszerûbb ételek, a leve-
sek. Még a múlt században is hagyomány
volt, hogy a levesekbe kis batyukat készítet-
tek, amelyekbe a család nõ tagjai egy-egy
kabalát rejtettek, s aki ezeket megtalálta,
annak a következõ év a szerencse jegyében
telt el – legalábbis a hagyomány szerint. Az-
tán kedvelt volt a lakodalmas ludas kása is,
ami gyakorlatilag nem más, mint egy rizses
liba, zöldségekkel. A libahájból nagyon fi-
nom hájas tésztát készítettek a háziasszony-
ok, amit dióval, mákkal, vagy más töltelék-
kel töltöttek meg. De hadd beszéljek itt egy
zalai specialitásról is, aminek a receptjét én

gyûjtöttem be Zalaszabarról, egy öreghegyi
nénitõl. Ez egy viszonylag könnyen elkészít-
hetõ leves, amit elneveztünk Cicamári
nyényje libalevesének. A libát feltesszük fõ-
ni, lehabozzuk, babérlevelet, bazsalikomot,
kevés sót szórunk rá. Közben sárgarépát,
petrezselymet és zellert szelünk fel, s kevés
libazsíron lepirítjuk. Ezt a libához adjuk
még azelõtt, mielõtt az teljesen megfõne.
Majd zsemleszínû rántást készítünk nagyon
kevés fûszerpaprikával, amivel berántjuk az
ételünket, tejföllel dúsítjuk, végül kevés
ecettel tesszük pikánssá, s némi gyömbért és
petrezselymet szórunk rá tálaláskor. 

Horváth Attila

Ha lúd, legyen kövér!

Régen november 11-ét tartották az emberek a télkezdetnek. Ezen a
napon fejezték be a mag és a szõlõszüretelést és elkezdõdött a disz-
nóvágások ideje. A VI. században ettõl a naptól kezdõdött a karácso-
nyig tartó ádvent. Ma már csak egy kis fényecske az ádvent elõtt a
nagy téli sötétségben. 

A Márton-napi liba-lakomáról szóló elsõ írásos be-
számoló 1171-bõl származik. Ám akkoriban ez

nem annyira a szentéletû püspököt eláruló
szárnyasokkal függött össze, hanem azzal,

hogy Szent Márton napja jelentette a pa-
raszti év végét, a cselédek ilyenkor kap-
ták meg évi bérüket és hozzá ráadásként
egy libát, mert a szárnyasok nyáron fel-
duzzadt hadát a tél beállta elõtt meg kel-
lett tizedelni. Ám e szokás gyökerei is
mélyebbre, az aratási idõszak végén álló
pogány állatvágási ünnepekre nyúlnak
vissza, amelyeket a kereszténység így

vett át. A hagyomány szerint Márton nap
elõestéjén Márton-maskarák jártak család-

ról családra – eredetileg csak elmaszkírozott
fiúk –, akik énekeltek és jó termést kívántak a

háznak. A Márton-napi maskarázás napjainkban
már nem élõ hagyomány. 

– Honnan ered a ma már talán kevéssé ismert ünnep?
– Szent Márton a középkor egyik legnépszerûbb szentje volt, kultusza

hazánkban is virágzott, emlékét helynevek, oltárképek egyformán õr-
zik. A XIV. századi krónikákban határnapként szerepelt: a tisztújítás, a
fizetés, a jobbágytartozás lerovásának napja. A Márton-napi járandó-
ság a pap, a felköszöntés (recordatio) a tanító javadalmai között sze-
repelt. Az 1649. évi céhszabályzat a pásztorok járandóságára utal:
„Szent Márton napján ... valamint régi szokás volt, most is, akiktül mi

lehet, megadassék.” Az egykori kötelezettségek a késõbbi századokban
elfelejtõdtek, vagy ajándékozássá alakultak át. A pásztor sorra járta
azokat a házakat, amelyeknek állatait õrizte, s a ház gazdájától aján-
dékot kapott – mondja Kovács Zsuzsa, a Zala Megyei Múzeumok et-
nográfusa. 

– Milyen rítusok kapcsolódnak Márton-napjához?
– Mint minden jeles naphoz így Szent Márton napjához is többféle

rítus kapcsolódik. Idõjárásjósló, megfigyelésen alapuló szokás, ha
Márton fehér lovon jön (ha Márton napján esik a hó) kemény tél
várható, ha barna lovon jön (ha nem esik), enyhe. Munka tiltó szokás
is kapcsolódik ehhez a naphoz, így Szent Márton hetében se mosni, se
szárogatni nem szabad. Ahol ezt teszik, marhaveszély lesz. A Márton
naphoz kapcsolt népszerû libator a Dunántúlhoz kötött. Így e napon
vágták le a Márton lúdját, s kóstolták meg az újbort.  

– Szûkebb hazánkban milyen szokások fûzõdtek ehhez az ünnep-
hez?

– Gönczi Ferenc: Göcsej s kapcsolatosan Hetés vidékének és nép-
ének összevontabb ismertetése címû munkájában írja, hogy Szent
Márton napján a leányok a fa melencébe trágyát visznek a kertbe s
azt kiborítva, ráállnak s négy égtáj felé fordulva, a következõket
mondják: „Keletrü is nyugotru is, allulru is, föllürü is gyüjjenek a
kikérük!” Jönnek is majd, azt hiszik. Az imént leírt rítus a népi má-
giát hívja segítségül, hogy férjet találjanak maguknak és ne marad-
janak pártában. Ez a szokás nemcsak a Márton-naphoz kapcsolódik,
hanem több jeles naphoz is. Bizonyos párválasztó szokások arra vo-
natkoznak, hogy a népi mágiához forduljanak annak érdekében,
hogy ne maradjanak pártában, más szokások azt célozzák meg, hogy
a leendõ férj nevét megtudják. A rítusok elvégzésének ideje, a jeles
napok lényege, a szent idõben rejlik, amely ezeket napokat megkü-
lönbözteti a hétköznapoktól, így ezeknek a mágikus feladatoknak az
elvégzése hatással lesz.

Dukát Éva

Apró fény a téli sötétben
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Bárdosi Gábor képviselõnek határozott el-
képzelése van arról, hogy néhány év múlva
milyennek is kellene lennie Nagykanizsának. 

– Egyéni képviselõ-jelöltként indultam a vá-
lasztáson, s ezúton is szeretném megköszönni
szavazóimnak a reám adott voksokat – mondta
elöljáróban Bárdosi Gábor, aki végül a Magyar
Szocialista Párt listájáról került be a képviselõ-
testületbe. – Ezek a voksok azonban nem bizo-
nyultak elegendõnek ahhoz, hogy egyéniben le-
hessek képviselõ. A képviselõséget Lelkó Ta-
más barátomnak köszönhetem, aki elõttem sze-
repelt a listán, de visszalépett a javamra. Lis-
tás képviselõként a munkám nem korlátozódik
egyetlen körzetre, úgy hiszem, hogy az egész
város, valamennyi itt élõ érdekében kell tevé-
kenykednem. Azonban leszögezném, hogy ezt a
munkát nem tudom úgy csinálni, ha nem áll
mögöttem egy jelentõs támogató, bizalmi hát-
tér. Ez alatt a város polgárait értem, illetve
azokat a csoportokat, amelyek a szakmai mun-
kámat, esetleg ismereteimet gyarapítva tudnak
segíteni. Úgy érzem, hogy a jelentkezõ problé-
mákra megoldásokat találni, döntéseket hozni
és segíteni, bizony, fontos és felelõsségteljes
feladat. A mi munkánk nem csak a kampány-
idõszakra szól. Meggyõzõdésem, hogy egy sor
probléma magától megoldódhat a folyamatos
párbeszéd révén. A jó királyok, az ígérettevõk
ideje lassan lejár, és ezért nekünk kell a legtöb-
bet tenni. Nagyon remélem, hogy ennek érde-
kében munkálkodik majd a testület valamennyi
tagja. Ha nem a szakemberekre, az önkor-
mányzat bizottságaira hagyatkozva hozzuk meg
döntéseinket, s csupán a saját kútfõbõl merí-
tünk, nincs garancia arra, hogy a lakosság el
is fogadja a döntéseket, hiszen már csak szem-
besülhet azokkal. 

A városatya még hozzátette: olyan város-
ban szeretne élni, amelynek belvárosában már
nem dübörögnek autók, s az emberek nyugod-
tan kiülhetnek a presszók teraszaira, vagy
akár a parkokba beszélgetni. Ahogy õ fogal-
mazott: egy mosolygós várost akar.

Cserti Tibor az egyetlen pártoktól  függet-
len képviselõ, a Nagykanizsai Városvédõ
Egyesület kompenzációs listáján jutott be a
közgyûlésbe. A helyi közfeladatok ellátásában
folyamatosan, közel 30 éve mûködik közre. 

– Hogyan látja a város jövõjét, illetve mi-
lyen elképzelései vannak a következõ idõszak
feladatairól?

– Korábban 20 évet dolgoztam fõállású tisztvi-
selõként a helyi végrehajtó apparátusban. Elõször
a helyi tervezõmunkában és a beruházások, felújí-
tások koordinálásában tevékenykedtem, majd
1991-96. között a Polgármesteri Hivatal Gazda-
sági Osztályát vezettem. Immár megszakítás nél-
kül a harmadik önkormányzati ciklusban kezdem
meg képviselõi munkámat. Korábban is tagja vol-
tam az önkormányzat pénzügyi, valamint gazda-
sági és városüzemeltetési bizottságainak, jelenleg
a pénzügyi bizottságba kaptam bizalmat. Terület-
és településfejlesztés szakos szakközgazdászként és
banktanácsosként úgy vélem, kellõ ismeretet és ta-
pasztalatot szereztem ahhoz, hogy a város elõtt ál-
ló jövõbeni lehetõségeket  megítéljem és közös ér-
dekeink képviseletében közremûködjek. Úgy vé-
lem, az elõdeink által elért eredményeket tisztelet-
ben kell tartani és építeni kell rá, a hibákból tanul-
ni kell, az elkezdett fejlesztéseket folytatni kell, az
elõkészített projekteket tovább kell menedzselni.
Én elsõsorban a város egészének érdekeit kell,
hogy képviseljem. Az immár százéves hagyomá-
nyokat magába foglaló egyesületünk célja a város
építészeti, környezeti és természeti értékeinek meg-
õrzése, fejlesztése, szépítése, és az ehhez szükséges
gazdasági alapokat biztosító helyi gazdasági kör-
nyezet fejlesztése. A rendszerváltás óta folyamato-
san képviseljük a  „civil szférát”, a munkába és
tisztességbe vetett hitet, a szakszerûséget, a meg-
fontoltságot és a mértéktartást.  A jelenlegi válasz-
tás során  a jobboldal  egyértelmû többséget szer-
zett, így nekem a tisztességes kontroll-szerep és
konstruktív együttmûködés a feladatom. Meggyõ-
zõdésem, hogy közös összefogással  ismét  virágzó
várossá tehetjük  városunkat és a „Régiók kapu-
ja” szebb jövõre  nyílik.  

Halász Gyula most nem egyéniben, hanem
az SZDSZ listájáról került a testületbe. Mint
mondja: az önkormányzat feladata most az,
hogy sikerre vigye a korábban megkezdett be-
ruházásokat, s újabbakat munkáljon ki.

– 2002-ben egyéni képviselõ lettem a 9-es vá-
lasztókörzetben, közös jelöltként, ötvenöt száza-
lékos aránnyal. Most, 2006-ban közel 30 száza-
lékot elérve nem sikerült nyernem a körzetem-
ben, listáról kerültem be – mondta elöljáróban
Halász Gyula. – Hogy mitõl más így a felada-
tom? Alapvetõen attól, hogy míg az egyéniben
mandátumot szerzett képviselõ elsõsorban a sa-
ját választókerületét képviseli, addig a „listás”
képviselõk a város egészét képviselhetik, körzet-
tõl függetlenül. Ennek megfelelõen az elõttünk
álló idõszakban elsõsorban Nagykanizsa érde-
kében kívánok tevékenykedni, mint ahogy tettem
eddig is. A kritikai hangvétel az elõzõ ciklushoz
hasonlóan megmarad, ugyanis van egy zsinór-
mérték, amelytõl nem kívánok eltérni. 

– Milyennek látja az elõttünk álló idõszakot?
– Az új önkormányzat nagy feladata, hogy az

elkezdett beruházásokat sikerre vigye. Már
azon is gondolkodni kell, milyen további terve-
ket kell elõkészíteni ahhoz, hogy a második
Nemzeti Fejlesztési Terv révén minél több uniós
forrást tudjunk megszerezni. Ehhez minden se-
gítséget megadunk az önkormányzatnak, hiszen
tudjuk, a város érdeke azt diktálja, hogy a kép-
viselõ-testületben helyet foglaló döntéshozók
stratégiai kérdésekben konszenzusra jussanak.
Ilyen az ipari park fejlesztése, a munkahelyte-
remtés feltételeinek biztosítása, az elkerülõ utak
építése. Fontos az egészségügyi-szociális szek-
tor mûködtetése, valamint az idegenforgalom,
turisztika erõsítése is. Nem szabad kihagynunk
az önkormányzat mûködési feltételeinek biztosí-
tását, valamint a megújuló energia hasznosítá-
sával foglalkozó projekt megvalósítását sem, hi-
szen ez akár létkérdés is lehet számunkra. Ezen
kívül erõsíteni kell Nagykanizsa regionális sze-
repkörét, szorgalmazva, hogy minél több regio-
nális intézmény kerüljön városunkba. 



7A hét témája: képviselõink tervei
Tóth László – MSZP listaRöst János – SZDSZ listaPapp Ferenc – MSZDP lista

Tóth László, az MSZP képviselõje listáról
került be a város közgyûlésébe. A képviselõ
rendkívül fontosnak tartja a rendszerváltás ér-
tékeinek képviseletét és a nyilvánosságot.

– A már ismertté vált kényszerû kormányzati
intézkedések városunk gazdálkodására vonatko-
zó hatásai a 2007. évi költségvetési koncepció-
ban már megjelennek – mondja Tóth László,
aki a Pénzügyi Bizottság elnöke is. – A mûködé-
si és fenntartási célú kiadások ésszerûsítésével,
a felhalmozási célú kiadások újragondolásával,
visszafogottabb hitelpolitikával 2007-ben a vá-
ros mûködõképességének megõrzése a kötelezõ
önkormányzati feladatellátás feltételeinek bizto-
sítása megoldható. Sürgõsen el kell kezdeni a
feladatellátáshoz jobban igazodó intézmény-
struktúra kialakítását célzó felülvizsgálatokat.

– Az MSZP frakcióvezetõjeként milyen
magatartást, stratégiát vár a város vezetõitõl,
amiben esetleg az MSZP is partner lehet?

– Az MSZP frakcióvezetõjeként mindennél
fontosabbnak tartom – s ezek a minimális el-
várásaim a FIDESZ-KDNP koalícióval szem-
ben – a rendszerváltás alapvetõ értékeinek
képviseletét, a jogállamiság, az alkotmányos
demokrácia, a szabadságjogok és az önkor-
mányzatiság alapeszméit. Az MSZP is támo-
gatja egy olyan kanizsai stratégia megvalósí-
tását, amelyben a foglalkoztatási helyzet ga-
rantálja a családok anyagi biztonságát. A kö-
zösséget érintõ minden döntés nyilvánosan
történik és azt minden polgárnak, csoportnak
lehetõsége van befolyásolni.

– Milyennek szeretné látni négy év múlva
Nagykanizsát?

– Magyarország jelenleg olyan úton halad,
amelyen még egyetlen ország sem járt. Sokat
megadnék egy történelemkönyvért 2050-bõl...
Õszintén mondom, boldog lennék, ha 2010-ben
a város nem lenne rosszabb helyzetben, mint
most. Olyan várost szeretnék, ahol a városi lap
és a helyi televízió a nyílt közéleti viták egyik
színtere, s amelyben nem mérgezik politikai,
erkölcsi hullák a helyi közélet levegõjét.

Röst János, városunk korábbi alpolgármestere
listavezetõként, az SZDSZ kompenzációs listáján
jutott be a testületbe. 

– Mit jelentett az Ön számára a váltás?
– Hiányzik a pörgés, a kollégák, hiszen az al-

polgármesterség egy 24 órás életformát jelentett.
Másrészt egyfajta felszabadultságot érzek, hiszen
az alpolgármesteri funkció nagyon sok kötöttség-
gel járt. Most a feladat egyszerûbb, hiszen az
SZDSZ-re szavazó több, mint kétezer liberális
polgárnak kell megfelelnem, emellett Kanizsa fej-
lõdése érdekében kell alárendelnem  munkámat.

– Mik a legfontosabb feladatok?
– Az elõzõ testület stabil gazdasági alapot teremtett

meg. A város rövid és hosszú távú stratégiáját az elõzõ
testület megalkotta. Az iránymutató cölöpöket lever-
tük.. Az általunk elindított programokat (panelprog-
ram, ipari park fejlesztés, Thury-városrész fejlesztése,
HSMK, Rozgonyi Iskola felújítása, kulturális negyed,
belváros forgalom-csillapítása, út-járda felújítások,
játszótér programok, stb.) végig kell vinni, és az elõké-
szített programokat el kell indítani (innovációs köz-
pont, TISZK, egyetemi képzés bõvítése, megújuló ener-
giák mintavárosa, termál program, Zsinagóga felújítá-
sa). Az autópálya elkészülte páratlan lehetõséget ad a
munkahelyteremtésben, de ehhez a gazdasághoz értõ,
kormányzati lobbi lehetõségét adó politikusokra kell
támaszkodni. Amennyiben  igényt tartanak a munkám-
ra, szívesen veszek részt  a lobbi-tevékenységben.

– Hogy ítéli meg az eltelt egy hónapot?
– Csalódottságom egyrészt szakmai, másrészt mo-

rális. A 4 éves polgármesteri program a szórólap
megismétlése volt, konkrét elképzelések nélkül. Én in-
kább a programtalanság programjának nevezném.
A közgyûlés a morális mélypontra jutott el rövid egy
hónap alatt. Marton István polgármester már az es-
kütételt követõ fél órában megszegte az esküjét. Az
antidemokratikus városvezetése, a személyes és a po-
litikai-üldözõ versenye, a személyi döntéseknél az in-
dulatot, a bosszút és a leszámolást jelenti. Nem tu-
dom, hogy bízhatok-e abban, hogy a képviselõk józa-
nabb része megálljt tud parancsolni ennek a folya-
matnak. Úgy gondolom, hogy nem csak Kanizsának
van hova fejlõdnie, hanem az új városvezetésnek is.

– A pártlistán bejutott önkormányzati képvise-
lõnek némileg más a helyzete, mint annak, aki
egyéni választókerületben gyõztesként bekerülve
a testületbe végzi tevékenységét. Tekintettel ar-
ra, hogy a négyes számú választókerületben
hárman vagyunk képviselõk, ez azt jelenti, hogy
ennek a városrésznek az érdekképviselete, pol-
gárainak szolgálata megtöbbszörözõdhet. A
képviselõi munkámat három részre osztom. Egy-
részt törekszem arra, hogy azokat a kéréseket,
elképzeléseket, ötleteket, javaslatokat tolmácsol-
jam és képviseljem, amelyeket a kampányom so-
rán megígértem, és ott lakóként, körzetemben
naponta megtapasztalok. Fontosnak tartom,
hogy a választókörzetben lévõ töredezett utakat,
járdákat új burkolattal lássák el. Rossz állapot-
ban vannak a közterek utcabútorai, ezek cseréje,
felújítása tavasszal idõszerû lesz. A játszóterek
felújítása sem halogatható sokáig. A lakókat ér-
zékenyen érintette a 33-as autóbusz megszûnése.
Valamilyen módon meg kellene oldani az utasok
vasútállomásra való egyszerû eljutását – mond-
ja Papp Ferenc képviselõ.

– Mit tûzött maga elé képviselõi munkája
második részeként?

– A közgyûlésben ketten képviseljük az
MSZDP-t. Nagy csodákra nem vagyunk képe-
sek, de a szociáldemokrata értékeket szeret-
nénk valami módon kifejezésre juttatni.

– Az OKISB tagjaként mit tart fontosnak? 
–  Két dologra szeretnék odafigyelni. A város

csodálatos intézményrendszert hozott létre és
újított fel. Nagyon fontos, hogy ezeknek az in-
tézményeknek a rendeltetésszerû mûködtetésére
is legyen pénz. Tapasztalom, hogy könnyebb
néhányszáz milliót szerezni egy intézmény fel-
építésére, mint azt követõen néhány milliót kap-
ni a mûködtetésére. A városnak el kell döntenie,
miként mûködteti intézményrendszerét. Minõsé-
gi munka csak akkor várható el az intézmények-
tõl, ha a fenntartó a mûködés alapfeltételeit
megteremti. Fontos feladata a bizottságunknak,
hogy az oktatási intézmények tervszerû, sziszte-
matikus felújítása is folytatódhasson. 
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Egy több százmillió forintos fejlesztés során újabb feltáró-
és gyûjtõ utakat építtet az ipari parkban az önkormányzat.  

Szányi Gábor, a Régió Ipari Park és Logisztikai Központ Kft. igazgatója érdeklõdésünkre elmondta:
az ipari park területén megkezdõdött beruházás összesen több mint 450 millió forintba kerül. A munká-
latok során megépül az úgynevezett „A” jelû út, amely a 74-es és a régi 7-es fõútvonalat köti össze. Ez
a mintegy másfél kilométer hosszú út nagyjából 400 millió forint költséggel épülhet meg, amelyhez az
önkormányzat csaknem 375 millió forint pályázati pénzt szerzett. Az új gyûjtõút feltárja az ipari park
jelenleg még közmûvesítetlen, zöldmezõs területeit, így hamarosan ott is megkezdõdhet a cégek betele-
pítése. Csatlakozást biztosít a Zalaegerszeg felé vezetõ 74-es útra, így csökkenhet a 7-es fõút kanizsai
elkerülõ szakaszát terhelõ forgalom is. Közben egy másik, úgynevezett „K” jelû út építése is zajlik: a
Kossuth laktanyán átvezetõ, az egykor a tankok közlekedését biztosító útszakaszt is magába olvasztó ki-
szolgáló út segítségével szintén eddig feltáratlan területeket érhetnek majd el. 

– Ezen a területen már megkezdõdött a cégek betelepülése, jelenleg is folyik a Ruget üzemének kialakí-
tása. A terveink szerint elsõsorban olyan gazdasági társaságokat szeretnénk telepíteni a területre, ame-
lyek friss tõkét hoznának a városba – mondta Szányi Gábor. (horváth)

Utak a jövõnek

Október harmincadikán tartotta
alakuló ülését a Nagykanizsai
Kistérség Többcélú Társulása. 

Elõször Polai György, a társulás
irodavezetõje számolt be a többcé-
lú társulás eddigi tevékenységérõl.
Elmondta: közszolgáltatásokat és
területfejlesztési feladatokat vál-
lalt magára a társulás negyven-
nyolc települése, a közoktatási fel-
adatok ellátását a közszolgáltatás-
okon belül negyvenhat település
vállalta fel. A pedagógiai szak-
szolgálati ellátás keretében gyógy-
pedagógiai tanácsadás, logopédiai,
gyógytestnevelés-ellátás, valamint
fejlesztõ felkészítés folyik. A szo-
ciális feladatok keretében a csa-
ládsegítési és gyermekjóléti fel-
adatok ellátása történt harminchat
településen. A területfejlesztés te-
rén különbözõ stratégiákat dolgoz-
tak ki az elmúlt idõszakban: így
sor került a turisztikai koncepció,
a kistérségi környezetvédelmi
program, kistérségi erdészeti prog-
ram, az inert hulladéklerakó, vala-
mint a megújuló energiaforrásra
alapozó fejlesztés megvalósítható-
sági tanulmányának kidolgozásá-
ra. Az egyes programok megvaló-
sításához pályázati forrásokat kí-
vánnak igénybe venni. Több fog-
lalkoztatási program zajlott az el-
múlt idõszakban a kistérségben, a
jövõt tekintve pedig a prioritások
közt szerepel többek közt a Táj-
park-projekt továbbfejlesztése, a
kerékpárút-hálózat bõvítése, vala-
mint az e-közigazgatás feltételei-
nek megteremtése.  

Polai György még elmondta azt
is: az október elsejei önkormányzati
választások okán tizenkilenc új pol-
gármester lett tagja a társulásnak. 

A települések polgármesterei
ezt követõen megválasztották a
többcélú társulás elnökének Mar-
ton Istvánt, Nagykanizsa polgár-
mesterét, akinek a munkáját a két
alelnök, Varga Miklós
zalakomári, illetve Szirtes Lajos
zalakarosi polgármester is segíti.

Végül arról is határoztak a pol-
gármesterek, hogy pályázatot nyúj-
tanak be a kistérség területén létesí-
tendõ közlekedésbiztonsági kerék-
párút-hálózat megépítéséhez szük-
séges pénzügyi források elõteremté-
se érdekében a Gazdasági és Közle-
kedési Minisztériumhoz. (-ha-)

Újjáalakult 
a többcélú társulásNovember 5-én menetrend szerinti járatként érkezett

Székesfehérvárról Nagykanizsára az az emeletes vonat,
amelyet a MÁV Zrt. az utasigények felmérése érdeké-
ben a hazai síneken közlekedtet közel három héten ke-
resztül. A vasúttársaság a tesztutazások során kíváncsi
a jármûvek fogadtatására, felméri a szerelvények üze-
meltetési lehetõségeit, amelyet egy késõbbi jármûbe-
szerzési pályáztatásnál vehet figyelembe. A különleges,
két betétkocsiból és egy vezérlõkocsiból álló dízelvon-
tatású vonatot a Bombardier hozta Magyarországra, a
jármûvek a német vasúttársaság, a Deutsche Bahn
(DB) tulajdonában vannak. Az emeletes vonatokat már
Európa számos vasútvonalán használják, személy,
gyors, sõt InterCity forgalomban is. Az emeletes vona-
tok egyik elõnye, hogy ugyanannyi kocsival sokkal
több utast lehet szállítani, a tágas belsõ terek pedig kel-
lemes komfortérzetet biztosítanak. A vasúttársaság
minden járaton kérdõíves felmérést készít. Ezáltal az is
kiderül, tetszik-e a magyar közönségnek az új vonat,
megfelel-e a hazai utazási szokásoknak. 

Néhány héttel ezelõtt az Innotrans kiállításon a né-
met vasúttársaság, a Deutsche Bahn a Bombardier
Transportation-nek ítélte oda a „2006. évi különdíjat”
a 2003-as sorozatú emeletes vonatáért. A DB vonala-
in összesen több mint 1400 emeletes jármû van for-

galomban. Emeletes vonatok közlekednek Izraelben,
Dániában, Luxemburgban és Hollandiában is.

Amúgy az utazóközönség egyáltalán nem idegen-
kedett az emeletes vonattól, sõt… A számos kíván-
csiskodónak köszönhetõen némi nehézségbe ütkö-
zött, amikor a vonatot ki akarták húzni az állomás-
ról a szokásos takarításra, ugyanis a szerelvény va-
lamelyik végén mindig felugrott valaki a kocsiba,
hogy megcsodálja annak valóban magas komfortfo-
kozatot képviselõ belsõ terét. Sokan voltak, akik
mobiltelefonnal fotózták le a látványos szerelvényt,
sõt, olyan is akadt, aki az egész családot oda állítot-
ta a vonat mellé…  (H.A.)

Megy a „gõzös”, jön az emeletes vonat?

A CAPTIVA JÓVAL TÖBB, MINT EGY 
ÁTLAGOS SZABADIDÕ AUTÓ

Két vadonatúj Chevrolet gépjármûvet mutattak be az üzle-
ti partnerek és ügyfelek jelenlétében a Kiss-Gerencsér Autó-
ház Kft. Récsei út 1. szám alatti Chevrolet Márkakereskedé-
sében. Az ünnepélyes bemutatón nagy sikert aratott a Capti-
va, a Chevrolet vadonatúj szabadidõ autója. Modern stílusá-
nak, rugalmasan alakítható belsõ terének, és bõséges teljesít-
ményének köszönhetõen a versenytárs modellek sorában iga-
zi kihívást jelent. A gazdaságosan üzemeltethetõ szaba-
didõautóban egy hét tagú család is kényelmesen utazhat.

AZ EPICA, A KÖNNYEDSÉG 
ÉS AZ ELEGANCIA AUTÓJA

Az Epica, a felsõ-középkategóriás szedán, egy stílusos,
dinamikusan kezelhetõ, négyajtós személyautó. A Chev-
rolet elérhetõ áron kínálja az Epicával a minõségi vezetés
élményét és a kényelmes utazást. Kedvezõ tulajdonságait
a speciális zajszigetelésnek, a kifinomult járású motornak
és a finoman reagáló futómûveknek köszönheti. Modern
fényszórók, könnyûfém keréktárcsák, a külsõ tükrökbe
integrált irányjelzõk és szolidan alkalmazott krómdíszíté-
sek egészítik ki karcsú, áramvonalas formáját. (X)
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Képviselõi fogadóóra

Balogh László a nagykanizsai 3. számú választókerület önkormány-
zati képviselõje, OKISB-elnök fogadóórát tart minden szerdán 16.00
órától 17.00 óráig a Batthyány Lajos Gimnáziumban (Nagykanizsa,
Rozgonyi utca 23.): 30/2040865, balogh.laszlo61@chello.hu

Dr. Károlyi Attila a 6. sz. választókerület önkormányzati képviselõje
fogadóórát tart november 15-én, szerdán 17 órától a Kõrösi Cs. Sándor
Általános Iskolában.

Értesítjük a város idõs lakóit, hogy 2006. november 14-én, ked-
den 10 órától 12 óráig a Családsegítõ Központ irodájában (Zrínyi
M. u. 51.) fogadóórát tartunk. Hívjuk mindazokat, akik informá-
ciókat kérnek, tanácsot, segítséget várnak.

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Idõsügyi Tanácsa

TISZTELT NAGYKANIZSAIAK!
2004-ben hagyományteremtõ céllal jött létre az

Idõsekért Nagykanizsán Ünnepi Hét elnevezésû ren-
dezvény. 

November 13-tól egy héten át ünnepeljük együtt a
városunkban élõ idõs embereket, köszönetünket és
tiszteletünket fejezve ki ezzel a korábbi évek mun-
kásságáért, a ránk hagyott értékekért!

Marton István, polgármester

IDÕSEKÉRT NAGYKANIZSÁN ÜNNEPI HÉT 
2006. NOVEMBER 13-18.

November 13. hétfõ – Ifjúsági és Civil Ház (volt
mozi épülete), Nagykanizsa, Sugár út 5.
14.30 Családi ereklyék, becses emlékek kiállítás. A
kiállítást megnyitja: Száraz Csilla, Thúry György
Múzeum igazgatója. 
15.00 Az Idõsekért Nagykanizsán Ünnepi Hét ren-
dezvénysorozat megnyitója. Az ünnepi hetet meg-
nyitja: Marton István, Nagykanizsa MJV polgár-
mestere. Házigazda: Koller Jutka, Egyesített Szociá-
lis Intézmény igazgatója
15.30 Ünnepi mûsor: Swans balettcsoport, Baráth Yvett
Musical-operett, Farkas Ferenc Zene-és Aranymetszés
Mûvészeti Iskola Pitypang tánccsoport
16.30 Állófogadás. Pohárköszöntõt mond: Mózes
Pál, Nagykanizsa MJV díszpolgára. 
November 14. kedd – Honvéd Kaszinó, Nagykani-
zsa, Ady út 7.
9.00 Aktív élet, aktív pihenés címû bélyegkiállítás. A
kiállítást megnyitja: Dr. Janda Iván egyesületi elnök.
9.30 Egészségnap. A rendezvényt megnyitja:
Szõlõsi Márta Piroska, Szociális és Egészségügyi
Bizottság elnökhelyettese. 
November 15. szerda – Pannon Egyetem B épület,
Nagykanizsa, Zrínyi út 18.
16.00 Nyugdíjasok  mûvészeti találkozója. A ren-
dezvényt megnyitja: Cseresnyés Péter Nagykanizsa
MJV alpolgármestere
November 16. csütörtök – NTE  MÁV ZRT Sport-
csarnok, Nagykanizsa, Ady út 68/a
10.00 Sportnap. A rendezvényt megnyitja: Balogh
László OKSB elnöke November 17. péntek –
Honvéd Kaszinó, Nagykanizsa, Ady út 7.

15.00 Ünnepi hét zárása, díjkiosztás. Zárszót mond,
és a díjakat átadja: Marton István Nagykanizsa MJV
polgármestere.
16.00 Ajándékmûsor. Operett- musical: Simon Ve-
ronika, Csontos Csaba, Jávor Zoltán közremûködé-
sével.
17.00 Idõsek bálja. 

NAGYKANIZSA VÁROSRÉSZEK 
RENDEZVÉNYEI

November 17. péntek – Nagykanizsa-Palin Általá-
nos Iskola
15.00 Idõsek napja. A rendezvényt megnyitja: Bicsák
Miklós képviselõ. Kultúrmûsor, vacsora, zene, tánc.
November 17. péntek – Nagykanizsa-Bajcsa, Kul-
túrház
17.00 Idõsek napja. A rendezvényt megnyitja: Polai
József és Tóth Nándor képviselõk. Zenés mûsor, va-
csora, zene, tánc
November 17. péntek – Nagykanizsa-Miklósfa,
Mindenki Háza
17.00 Idõsek napja. A rendezvényt megnyitja: Kará-
di Ferenc képviselõ. Tüttõ János Nótakör tagjai és
Major Lajos harmonikás mûsora. Vacsora
November 18.00 szombat – Móricz Zsigmond
Mûvelõdési Ház, Nagykanizsa, Hajgató út. 1.
18.00 Idõsek napja. A rendezvényt megnyitja: Polai
József és Tóth Nándor képviselõk. Kultúrmûsor, va-
csora, zene, tánc.
November 18. Szombat – Nagykanizsa-Bagola,
Kultúrház
16.30 Egészségügyi szûrés. 
17.45 Idõsek napja. A rendezvényt megnyit-
ja: Marton István Nagykanizsa MJV polgár-
mestere. Lovai László elõadómûvész Szeres-
sük egymást gyerekek címû mûsora. Vacsora,
zene, tánc
November. 18. szombat  – Nagykanizsa-Fakos,
Kultúrház
16.00 Idõsek napja. A rendezvényt megnyitja: Jer-
ausek István képviselõ
16.30 Egészségügyi szûrés.
17.00 Tüttõ János Nótakör mûsora. Vacsora, zene,
tánc 

„Idõsekért Nagykanizsán” – ünnepi hét

MEGÉRKEZETT AZ OLTÓSZER
November második hetétõl a házi orvosoktól már kérhetõ és a patikák-

ban megvásárolható az influenza elleni védõoltás, amelybõl az országban
egymillió háromszázezer adag áll rendelkezésre, s a szérum az elmúlt héten
Nagykanizsára is megérkezett. A 65 évesnél idõsebbek, a krónikus betegek
és az egészségügyi dolgozók ingyen juthatnak hozzá az oltáshoz, de 50
százalékos tb-támogatással, receptre 600-700 forintért a patikákban is meg-
vásárolható a védõoltás, amelyet kérésre a háziorvos ad be azoknak, akik
védetté szeretnék tenni magukat. Ma már léteznek gyermekek számára ki-
fejlesztett oltóanyagok is, a szakemberek szerint azokat a gyermekeket ja-
vasolt oltani, akik az idült szív- és tüdõ-, valamint vesebetegségben, vagy
bizonyos haematológiai betegségben szenvednek, a cukorbetegeket, illetve
azokat, akik, akik tartós szalacilsav-kezelésben részesülnek, illetve a közös-
ségben lakókat érdemes ilyen módon védeni a megbetegedésektõl. 

Semmilyen gyógyszert, sem
gyógyhatású készítményt nem vi-
het magával a gyermek a tanintézet
falai közé. Ez áll a házirendben, és
ez olvasható a magasabb rendû
szabályozókban is. Ugyanakkor
egyre gyakoribb, hogy a gyógyító
terápia során javasolt szereket,
esetleg szülõi döntés alapján elcso-
magolt készítményeket visznek
magukkal a gyerekek az iskolába.
Sem az intézmény, sem az egyes
pedagógus nem késztethetõ arra,
hogy ezen szerek szabályos bevé-
telét ellenõrizze, netán arról gon-
doskodjék, hogy a szerek ne cserél-
jenek gazdát, ne jussanak illetékte-
len kezekbe. A szabályok egyértel-
mûek, ennek ellenére akad példa
arra, hogy a szülõ és a pedagógus
között született megegyezés alap-
ján indokolt esetben a tanintézet a
szabálytól eltekint, de ez nem lehet
általános, és erre egyetlen pedagó-
gust sem lehet kényszeríteni – tud-
tuk meg a Városházán.

A házirend
tiltja

Vendég: 
a Szikla együttes

Hely: 
Móricz Zsigmond 
Mûvelõdési Ház

Idõpont: 2006. 
november 10. 20 óra

Belépõdíj: 500 Ft

V. Lemezbemutató koncert

Shabby Blues
Band koncert
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Mint arról korábban már beszámoltunk: a
Magyar Máltai Szeretetszolgálat nagykanizsai
csoportjának pszichoszociális szolgálata az
Alsótemplom mögötti egykori ferences zárda
falai között megkezdte a szenvedélybetegek
közösségi ellátását. Azóta történt egy s más: a
központ például kiköltözött Kiskanizsára, a
templom közelében lévõ közösségi házba, s
lelkes „páciensek” és legalább annyira elhiva-
tott munkatársak részvételével elkezdõdtek a
csoportfoglalkozások is. Éppen ott jártunkkor
látogatták meg az intézményt a fenntartó Ma-
gyar Máltai Szeretetszolgálat elöljárói is, így
természetesen Vecsei Miklóst, a karitatív szer-
vezet ügyvezetõ alelnökét kérdeztük.

– Most már bõ tizenöt éve mûködik Nagyka-
nizsán is a Magyar Máltai Szeretetszolgálat, s
évek óta beszélünk arról, hogy az a fajta elkö-
telezettség, amit a csoportvezetõ Kovács Lász-
ló, illetve az õt körülvevõ munkatársak részé-
rõl tapasztalunk, hogyan jelenhetne meg intéz-
ményesebben is – mondta lapunknak Vecsei
Miklós, aki évek óta foglalkozik a fedél nélkü-
liek sorsával. Hajléktalanügyi miniszteri biz-
tosként is ismert a szociális szférában. – Az el-
múlt években Kanizsán is elindult az egyezte-
tés az önkormányzattal, melynek révén a közel-
múltban elkezdõdhetett a szenvedélybetegsé-
gek, illetve a hozzájuk szorosan kapcsolódó
pszichiátriai problémák közösségi ellátása. A
szakemberek itt elsõsorban arra helyezik a
hangsúlyt, hogy a páciensek egyedül nem ké-
pesek megbirkózni a problémájukkal. Munka-
társaink a kialakuló kisközösségben igyekez-
nek lelki támaszt nyújtani a csoport tagjainak,
különbözõ helyszíneken, templomokban, haj-
léktalan szállókon lépve kapcsolatba velük.
Nagyon gyakran a családdal folytatott háttér-
foglalkozások visznek közelebb minket a prob-
léma megoldásához, s ebben az esetben nem a
beteg gyógyul meg, hanem a család szocializá-
lódik, megtanulja kezelni a problémát. Akkor
is meg kell keresnünk a családot, ha a beteg
meggyógyul, hiszen a hozzátartozók egy szen-
vedélybeteg ember mellé rendezkedtek be. Sõt,

gyakran maga a család generálja az illetõ
szenvedélybetegségét, egy ilyen szituációban
pedig különösen nagy jelentõsége lesz a csa-
ládterápiának. A jövõ terveirõl pedig annyit,
hogy látunk lehetõséget a fogyatékos-ellátás-
ban, az idõsellátásban. 

Ellátogattunk a volt ferences zárdába is, ahol
a pszichoszociális szolgálat vezetõje, Leposa
Gáborné éppen csoportfoglalkozást tartott a
programban részt vevõ hajléktalanok számára. 

– Elindítottuk a szenvedélybetegek önsegítõ
csoportját, egyéni és családi terápiás konzultá-
ciókat, illetve a késõbbiekben kézmûves foglal-
kozásokat is szervezünk az önként jelentkezõ
szenvedélybetegek, esetleg hozzátartozóik szá-
mára – magyarázza a szolgálat tevékenységét
Leposa Gáborné. – Lesz internet-hozzáférés,
elõ kívánjuk segíteni a csoporttagok munkaerõ-
piacra való visszatérését, s az alkoholbetegek
támogatása mellett drog-prevencióval is fog-
lalkozunk majd. Van egy pszichológusunk, aki
egyben addiktológus is.  Nyakó Melinda ko-
moly lelki segítséget tud nyújtani azoknak, akik
önként felkeresnek minket. A csoportunkban je-
lenleg nyolc fõ van, akik közül egy ember absz-
tinens, tehát már több éve nem fogyasztott al-
koholt, mi úgy mondjuk „száraz”.  A többiek
még küzdenek az alkoholproblémákkal, s ebben
szeretnénk számukra segítséget nyújtani. A haj-
léktalanszállón is szeretnénk beindítani a cso-
portfoglalkozásokat, a pszichológusunk pedig a
kiskanizsai közösségi házba viszi majd ki a
drog-prevenciós csoportot. 

– El kell fogadnunk, hogy mi betegek vagyunk
és segítségre van szükségünk – veszi át a szót
Vékási Gyula, aki korábban szintén alkoholprob-
lémákkal küzdött, most már azonban több éve
nem fogyaszt alkoholt, így egyfajta követendõ
példaként állhat csoporttársai elé. – Alkoholisták
vagyunk, azok is maradunk, csak éppen „szára-
zak” leszünk… Én már hét év, öt hónap és négy
napja nem iszom, s remélem ez így is marad –
ezért jöttem ide, a csoportba.

A csoporttagok abban egyetértenek, hogy
az alkoholizmust orvosi módszerekkel, elvo-
nókúrákkal nem lehet meggyógyítani, csak
vasakarattal. No, meg lelki támasszal…

– Én egyszer nagyon „belekeveredtem” az
alkoholba, három hónapig feküdtem a kórház-
ban, a pszichiátrián – vetette közbe Németh
László, aki szintén a csoport tagja, s gyógyul-
ni akar. – Miután meggyógyultam, eljöttem
ide, a Máltaihoz önkéntes segítõnek, s két év
alatt csak egyszer ittam meg egy üveg sört,
akkor is azért, mert nagyon meleg volt. Én is
azt mondom: egyszerûen nem kell megfogni a
poharat, s le lehet szokni az alkoholról. Ha
van, aki támogat, még biztosabb a siker…

A felmérések alapján egyébként Nagykani-
zsán a lakosság tíz százaléka, mintegy ötezer em-
ber szenved valamilyen szenvedélybetegségben.

Néhány hét eltelt már azóta, hogy az állat-
menhely új otthonába költözött. Bár a beruhá-
zásnak még közel sincs vége, a jelenlegi álla-
potot már a menhely valamennyi lakója meg-
elégedéssel fogadja, senki – se kutyusok, se
cicák, se gondozók – nem sírja vissza a régi
telepet. Az új körülményekrõl és a további
tervekrõl Maros Sándornéval, az Élettér Ál-
lat- és Természetvédõ Egyesület titkárával
beszélgettünk:

– Elõször ejtsünk néhány szót a múltról és
a jelenrõl!

– 2004-ben kaptuk meg ezt a területet itt, a
szennyvíztisztító telep mellett. 2005-ben ké-
szültek el a tervek, és megkaptuk az építési en-
gedélyt. Tavaly májusban épült fel az ideigle-
nes kerítésünk, jelezve, hogy indul az építke-
zés. Év végéig elkészült a kennelek beton alap-
ja, és az utolsó fillérünkig kiköltekezve, meg-
vásároltuk az építõanyagok jelentõs részét.
Idén kora tavasszal, amint az önkormányzat-
tól megkaptuk a támogatást és az idõjárás en-
gedte, újra munkához láttunk. Szeptember vé-
gére elkészült az 53 kennelbõl álló kennelsor,
ahol a jelenlegi mintegy 160 kutyát és néhány
cicát kényelmesen el tudtuk helyezni. Elkészül-
tek a szociális létesítmények is: egy-egy konté-
nerben a gondozók öltözõje, a vizesblokk, va-
lamint az iroda került berendezésre, öt fém
konténer pedig raktárként mûködik. Összeha-
sonlíthatatlanul jobb körülmények között él-
nek az állatok illetve dolgoznak a gondozóik.

– Hogyan történt az állatok átköltöztetése
az új helyükre:

– Szeptember 29-ére terveztük a költözést.
Elõzetesen meghirdettük az iskolások és a fel-
nõtt lakosság körében, hogy segítsenek a ku-
tyákat pórázon átvezetni új otthonukba. Fel-
hívásunkra közel négyszázan jöttek el, s a ku-
tyusokkal együtt, rendõri segítséggel, keresz-
tülvonulva a városon foglaltuk el új fõhadi-
szállásunkat. Ezúton is szeretném megköszön-
ni a lakosság segítségét, hiszen mindenhol,
mindenki nagyon pozitívan állt  hozzánk: az
autósok nem dudáltak, hanem türelmesen
vártak, míg a konvojunk áthaladt az úton, so-
kan mosolyogtak, integettek nekünk.

– Melyek a további terveik?
– Még az idén sor kerül parkosításra, fásí-

tásra, tereprendezésre. Aztán bízva az önkor-
mányzat és más szponzoraink további támo-
gatásában, a jövõ évtõl tovább szeretnénk bõ-
víteni a kennelek számát, és ki szeretnénk ala-
kítani egy karantén-sort is, hiszen ez feltétele
annak, hogy egy új állatot a menhelyre befo-
gadhassunk. A mostani kerítés helyett egy be-
tonkerítés szerepel még a terveink között, és
persze sok egyéb apró kis elképzelés van még,
amivel otthonosabbá, szebbé kívánjuk vará-
zsolni az elkövetkezendõ esztendõkben az ál-
latotthont. (szõlõsi)

Máltai segítséggel, szárazon Elégedett lakók
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2006. októbere a látás hónapja volt. A Magyar Optikus Ipartestület
és a Magyar Látszerész Szövetség a szervezetek tagjai révén  – akik
különösen szívükön viselik a magyarországi látáskultúrát – egy társa-
dalmi célú, országos összefogást hoznak létre. Ebben a hónapban té-
rítésmentes látásvizsgálatban, szakmai tanácsadásban részesítették
azt, aki a kampányban résztvevõ üzleteket felkereste. Ezáltal a ma-
gyar lakosság látáskultúráját kívánják fejleszteni, éles látás iránti igé-
nyét felkelteni. Ha jól látunk, biztonságosabban közlekedhetünk, ké-
nyelmesebben végezhetjük a munkánkat, teljesebb életet élhetünk. A
tiszta éles látás minden korosztály számára fontos. 

– A felületes szemlélõ számára úgy tûnhet, mintha manapság több
szemüveges gyermek volna, mint régen. Ez nem azt jelenti vélemé-
nyem szerint, hogy a mai gyerekek szeme rosszabb volna, mint a ko-
rábbi generációké, hanem azt, hogy jobban odafigyelnek a szülõk, a
pedagógusok és az orvosok is a különbözõ problémákra, ezért a gye-
rekek hamarabb kerülnek orvoshoz és kapnak szemüveget is – mond-
ja dr. Prókay Edit gyermekszemész 

– Milyen idõs kortól lehet vizsgálni a gyerekeket?
– Az újszülött kortól lehet vizsgálni a szemet. Ez bizonyos esetekben

indokolt is, például akkor, ha elhúzódó vagy gyors szülés van a háttér-
ben, netán a szülés során komplikáció adódott vagy kissúlyú újszülött-
rõl van szó. A gyermekkorban két látásprobléma adódik leggyakrab-
ban, az egyik a rövidlátás, a másik a kancsalság. A rövidlátás esetén
az érintett közelre jól lát, távolra nem. Ez a jelenség lehet veleszüle-
tett, de lehet oka a kiskamaszkorban bekövetkezõ hirtelen növekedés
is. Kritikus idõszak a 3-6 éves, a 10-14 éves illetve az ifjú kor. Ilyen-
kor fokozottabban kell figyelni a gyermeket. A rövidlátást  sok esetben
a nagyszülõktõl, a dédszülõktõl is örökölheti a gyermek. A gyermekla-

kosság 5 százaléka kancsal, 95 százalékuk befele, öt százalékuk kifelé
kancsalít. Sokkal veszélyesebb a kisfokú kancsalság, mint a látványos
nagy kancsalság, ugyanis ilyenkor tompalátóvá válhat az egyik szem,
hiszen nem használja a beteg. A látványos kancsalsággal elõbb orvos-
hoz fordulnak az érintettek, amely nem kozmetikai hiba, hanem a két
szem kapcsolatában kialakult rendellenesség, amelynek eredménye-
ként nem alakulhat ki kétszemes látás, térlátás. A kancsalságot hosszú
éveken át kell kezelni. Szemüveggel, takarással meggyógyíthatók ezek
a gyerekek, egyre kevésbé van szükség a mûtéti beavatkozásra. 

– Mi a kancsalság oka?
– Ez is lehet öröklött tényezõ, koraszülés következménye, sõt a hátte-

rében lehet vírusos betegség is. Ha a gyanú felmerül, mindenképpen az
orvosi vizsgálatot javasolnám. A szemvizsgálat nem fájdalmas, még a
nem beszélõ gyermekek diagnosztizálására is van játékos módszer.

– A szülõk mit tehetnek gyermekük szemének egészsége érdekében?
– A számítógép, a televízió szükséges rossz, amely nélkül már nem

képzelhetõ el a világ, így a tiltást semmiképpen nem javasolnám. In-
kább ezen eszközök használatának idõbeli korlátozását tudnám java-
solni. Keressünk ezek helyett alternatív programokat a gyerekeknek. 

Ma már a legtöbb monitort ellátják védõréteggel. Ha nem ilyen a
monitorunk, akkor a doktornõ a dioptria nélküli, védõréteggel ellátott
szemüveg használatát javasolja. Sokat nézzük a monitort, közben pis-
logni is elfeledünk, ami ugyancsak káros a szem egészségére. A pislo-
gással elkerülhetjük a szem kiszáradását. Ma már kaphatók a termé-
szeteshez közeli összetételû mûkönnyek, amelyek használatával meg-
elõzhetõ a szem kiszáradása. Viszont azokkal a készítményekkel,
amelyekkel a szem pirosságát lehet megszüntetni, óvatosan kell bánni.
A szem bepirosodása betegségre utaló tünet, amit  nem szabad ma-
gunknak kezelni, hiszen többet árthatunk, mint amennyit használunk.
Ilyenkor a szemorvost minél elõbb fel kell keresni. (Dukát Éva)

Szemük fénye

A fõvárosban már négy hajléktalan esett áldozatul a hirtelen bekö-
szöntött téli idõjárásnak. Hogyan készült fel a fedél nélküliek ellátására
a Vöröskereszt nagykanizsai szervezete? Errõl beszélt lapunknak Antal
Istvánné, a Vöröskereszt Nagykanizsai Szervezetének titkára. 

– Idén is megkértük a téli krízis-szálló mûködtetéséhez szükséges ha-
tósági engedélyt – mondta Antal Istvánné. – A krízis-szálló  csak a téli
idõszakban mûködik, novembertõl április végéig várjuk éjszakára a
hajléktalanokat a Dózsa György út 75. alatti épületben kialakított me-
nedékhelyen. Felkészültünk a télre, az utcai szociális munkásaink járják
a várost, s felhívják a még utcán lévõ hajléktalanok figyelmét a lehetõ-
ségre, hogy aki akar, az bejöhet. Kényszeríteni azonban senkit nem tu-
dunk az éjszakai „beköltözésre”. Van mosakodási lehetõség, konyha is.
A szálló 25 fõt képes befogadni, az elõzetes felméréseink szerint azon-
ban körülbelül 30-35 ember él az utcán. Aki nem akar bejönni, arra a
munkatársaink figyelnek, napi rendszerességgel indítunk teajáratokat, a
város három pontján forró teával, vajas kenyérrel várjuk a rászoruló-
kat. Sajnos, vannak, akiket nehéz meggyõzni arról, hogy bejöjjenek a
szállóra. Mi már gyûjtöttünk meleg takarókat, ruhákat, amiket ezeknek
az embereknek osztunk majd ki – mondta a Vöröskereszt városi titkára.

Antal Istvánné még hozzátette: jelenleg 165 hajléktalan van a rendszer-
ben, s bár a hajléktalan szállón, a nappali melegedõben, az éjjeli mene-
dékhelyen és a családok átmeneti otthonában is telt ház van, azért szük-
ség esetén még a hajléktalan szálló nagy folyosóján, valamint a társalgó-
ban is tudnak matracokat elhelyezni. Megjegyezte azt is: hamarosan indul
a Vöröskereszt és a Hölgyklub közös, „Mikulásgyár” nevet viselõ gyûjtõ-
akciója, amelynek során pénz-, illetve természetbeni adományokat gyûj-
tenek. Az akció során a Hölgyklub tagjai a Vásárcsarnok egyik helyisé-
gében, illetve a Plázában fogadják majd az adományokat, amelyeket a
Vöröskereszt a város nehéz sorsú gyermekeihez juttat majd el.

Horváth Attila

Menedéket kínálnak

A közelmúltban Szé-
csiszigeten volt az idõ-
sek, szépkorúak talál-
kozója, ahol az együtt-
létet, a finom ebédet
vidám versengések,
sporttalálkozók, hegyi
túrák egészítették ki.
Mi, a Tungsram klub
tagjai is részt vettünk
a nemes versengésben.
Szabó József irányítá-

sával, hegyi túrán vettünk részt, végigjárva az erdõs, emelkedõ he-
gyi utat, a tetõn lévõ kápolnáig. Bedõ Ferenc hegyi gazdánál szí-
ves vendéglátásban részesültünk. A kellemes fáradtságért kárpó-
tolt a kilátás szép élménye, a táj gyönyörûsége. Az értékelésnél
meglepetés ért minket, mivel a Polgármester Úr egy eltölthetõ éj-
szakát ajánlott fel a Szapári kastélyban. Az ajánlatot örömmel el-
fogadtuk. Október közepén, ideális idõben eljöttünk Szécsiszigetre,
ahol meglátogattuk a gyönyörû barokk templomot, Wágner Sán-
dorné idegenvezetésével. A Szabó házaspár közremûködésével új-
ból végigjártuk a hegyi utat, végezetül pedig a szépen felújított
kastélyban pihentük ki a út fáradalmait. Ezúton is tisztelettel meg-
köszönjük a szécsiszigeti Dávid István polgármester Úrnak és
munkatársainak a szép és felejthetetlen élményeket, melyekben
magamat és nyugdíjas társaimat részesítették. 

Nyugdíjas társak nevében: Hoffman Ferenc

Postánkból
SZÉCSISZIGET A TISZTESSÉG 
ÉS NYUGALOM SZIGETE
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A Velencei-tavi Turisztikai
Egyesület, valamint az Országos
Képzõ és Iparmûvészeti Társaság
(OKIT) szervezésében került
megrendezésre októberben a há-
rom napos festõverseny. A szer-
vezõk a rendezvénnyel a Velen-
cei tó és környéke szépségére kí-
vánták felhívni a figyelmet. A
festõversenyen hatvanan vettek
részt az ország különbözõ telepü-
léseirõl. Zala megyébõl négy al-
kotó, a nagykanizsai Röszler Má-
ria, a zalaegerszegi Buday Mi-
hály, a hévizi Kislõrincz Edit és a
zalaszentmihályi Németh Márta.
A elsõ nap autóbusz vitte körbe a
festõket Agárd, Gárdony, és   Ve-
lence különbözõ utcáin. A témá-
kat 7-8 látványhelyszínbõl vá-
lasztották ki, és vasárnap reggel 9
óráig két festményt kellett leadni-
uk. A zsûri értékelését követõen
a mûvekbõl délután 14 órától ki-
állítás nyílt az Agárdi Termál
fürdõ kupolájában.

Festõverseny
Szép eredményekkel tértek haza a siófoki Krúdy

Gyula Szakközépiskolában hagyományosan meg-
rendezett gasztronómiai és prózamondó versenyrõl
a Thury György Kereskedelmi és Vendéglátóipari
Szakképzõ Iskola diákjai. 

Október 19-20-án került sor a megmérettetésre,
amelyen négy csapattal képviseltette magát a kani-
zsai szakiskola. Egy csapat a prózamondó verse-
nyen, három pedig a szakmai versenyen vett részt. 

A Hajnesné Balazsin Mária által felkészített pró-
zamondó csapat tagjainak, Nikolics Zsuzsának és
Kovács Mirabellának egy szabadon választott és
egy kötelezõ prózai szövegrészletet kellett prezen-
tálni a szakértõ zsûri elõtt. Nikolics Zsuzsa 14., míg
Kovács Mirabella 6. helyezett lett. 

A Szabó Ákos és Mák Szilveszter alkotta szakács-
csapat halételeket, füstölt lazac- és pisztrángkrém-
mel töltött sajttekercset tenger gyümölcse-ágyon,
konyakmártással, lazackrémlevest, valamint roston
sütött tokhalfilét és egy citromkrémes édességet,
úgynevezett citromtornyot készített (felkészítõ taná-
ruk Nagy Józsefné), s aranyérmet szereztek. A Patyi
Zsolt – Horváth Milán alkotta pincér-csapat (felké-
szítõ tanáruk Takács László, nekik a szakácsok által
készített ételeket kellett ízlésesen tálalni) különdí-
jakkal érkezett haza. A csapat két tagja a tervezett

2012-es, sikeres pályázat esetén Magyarország és
Horvátország által megrendezendõ labdarúgó EB-t
választotta a tálalás alaptémájául, így aztán a deko-
rációk is ezt sugallták, például focilabda, vagy mez
alakúra hajtogatott szalvéta is került az asztalra. 

A kereskedõk csapata (Kutasi Szilvia, Szijártó
Zsófia, Friebert Andrea, felkészítõ tanáraik Simon
Zoltánné és Tóth Jánosné) egy díszasztal összeállí-
tásáért, illetve a diákok csomagolástechnikai felké-
szültségéért ugyancsak különdíjat érdemelt. A lá-
nyok az õszt igyekeztek megjeleníteni a díszasztal
összeállításában, amihez az õsz színeit, illetve gyü-
mölcseit (diót, gesztenyét) hívtak segítségül. (-ha-)

Szép sikerek a Krúdy-versenyen

Már húsz éve népszerûsíti a magyar literatú-
rát megzenésített verseivel az Igricek zenekar,
ám az elsõ, „igazi” lemezük – ha minden jól
megy – még csak most fog megjelenni. A zene-
kar tagjai amolyan zalai énekmondóként minél
több kisiskolába, óvodába szeretnének eljutni.

– Húsz éves az Igricek, ám az akkori zene-
kar tagjai közül már csak Kaszás Ottó és jó-
magam zenélünk a csapatban – kezdi Farkas
Tibor, a zenekar vezetõje. – Marosi Attila volt
a névadónk, a kezdetek kezdetén az õ lakásá-
ban próbáltunk. Elsõsorban az amerikai
folkzene (Bob Dylan, Donovan) volt nagy ha-
tással ránk, de említhetem Dinnyés Józsefet és
a Kaláka Együttest is „szellemi atyánkként”.
A csapatot hárman alapítottuk: Kaszás Ottó,
Horváth Gábor és jómagam, Marosi Attila ki-
csit késõbb csatlakozott hozzánk. 1986-ban
léptünk fel elõször, Székesfehérváron, a Fiatal
Dalosok Találkozóján, akkor kellett nevet vá-
lasztanunk. Attila javasolta az Igriceket.

– Miért pont Igricek lett a zenekar neve?
– Ez egy szláv eredetû szó, a régi énekmondó-

kat, vándor énekeseket hívták igriceknek a szláv
nyelvcsaládban. Kobzon, lanton, sípokon, dobo-
kon zenéltek, és a korabeli történeteket vitték el
egyik várból a másikba, egyfajta „tudósítói”
funkciót is betöltve. Épp ezért lettünk mi is Igri-
cek, mert a dalainkat, népdal- és versfeldolgozá-
sainkat megpróbáltuk mi is elvinni minél több
helyre. Az évek folyamán azonban változott a
csapat felállása, Marosi Attila kiszállt, helyette
Cseke József érkezett a zenekarba, aki fúvósokon

játszott, valamint Balogh Tünde, aki csellózik, de
játszott velünk Gazdag Attila is. Ez a felállás
elég sokáig így maradt, és rengeteg helyen meg-
fordultunk: jártunk Franciaországban, Olaszor-
szágban, Németországban is. A legkedvesebb él-
ményeink a határon túli magyar lakta területek-
hez kapcsolódnak, mint például a felvidéki kon-
certek. Sohasem felejtjük el például a kovásznai
elõadásainkat, amelyeket a hallgatóság állva,
negyedórás vastapssal jutalmazott. 1997-ben
megnyertük a Kaláka Fesztivált, és késõbb meg-
kaptuk a Zala Megyei Közmûvelõdés Nívódíját,
valamint a Nagykanizsa Kultúrájáért elismerést
is. Megjelent három zenei anyagunk: az elsõ egy
nem hivatalos „demó” anyag volt, a második al-
bumunknak a „Csudálkozunk az életen” címet
adtuk, amely XX. századi magyar – köztük helyi
– költõk verseit tartalmazta. 1997-ben készítettük
el a gyermekeknek szánt kazettánkat, amely a
„Szûk esztendõ, bõ esztendõ” címet kapta.

– Hamarosan érkezik – sokak örömére – a
következõ album.

– A hamarosan megjelenõ új lemezünk
most már kereskedelmi forgalomban is kap-
ható lesz, ellentétben az elõzõekkel, amelyeket
a koncertjeinken terjesztettünk. Nagyon sok
anyagunk gyûlt össze, ezért kacérkodom a
gondolattal, hogy egy dupla albumot jelentes-
sünk meg, amelyen a felnõtteknek szóló verse-
ken kívül a gyermekversek is helyet kapnak.
Így egy olyan anyagot adnánk ki, amelyen az
egész család találna kedvére való dalokat.

– No de miért a feltételes mód?

– Mert mindennek bizony, anyagi feltételei
is vannak és meg kell találnunk a támogatóin-
kat, hogy megvalósítsuk terveinket.

– Húsz év nagy idõ egy zenekar életében.
Milyen volt a múlt és mi várható a jövõtõl?

– Nem könnyû ilyen hosszú ideig életben
tartani egy zenekart.  Azt remélem, van ben-
nünk erõ és tudunk  újat mondani.  A kezde-
tekkor el kellett döntenünk, hogy ebbõl aka-
runk-e megélni, vagy ez megmarad egyfajta
hobbinak, önkifejezési formának. Mi az utób-
bi utat választottuk, s úgy gondolom, hogy
nem kell mindig porondon lennünk, akkor kell
megszólalni, ha van mondanivalónk. 

– Hogy látod ma, ez volt a jó döntés?
– Bizonyos szempontból jó döntés volt, mert

nem lettünk lekötelezettjei senkinek. Másrészt
egy sikeres koncert után gyakran mégis azt ér-
zem, hogy milyen jó lenne mindennap kiállni a
közönség elé. Kíváncsian várjuk, hogyan fo-
gadja a közönség az új dalainkat.

A koncert november 24-én, pénteken lesz
az Ifjúsági és Civil Házban, zenész, táncos és
versmondó barátok közremûködésével. (ha)

Koncert és új lemez a 20. szülinapon
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A Magyar Tudományos Akadémia tudományos köztestület, amelynek
fõ feladata a tudomány mûvelése, a tudomány eredményeinek terjesztése,
a kutatások támogatása, a magyar tudomány képviselete – szól a hivata-
los megfogalmazás. Létrehozásában a magyar reformkor egyik vezér-
alakja, gróf Széchenyi István vállalt fõszerepet, amikor 1825. november
3-án, a pozsonyi országgyûlésen birtokainak egyévi jövedelmét, 60 ezer
forintot ajánlott fel a Magyar Tudós Társaság – a mai Tudományos Aka-
démia megalapítására. Kezdeményezését más fõnemesek is jelentõs ösz-
szegekkel támogatták. Az alapítás törvénybe iktatására 1827-ben került
sor. A Magyar Tudományos Akadémia jelenlegi helyzetérõl, a több hó-
napja tartó reformtörekvésekrõl a Pannon Tudományos Napon volt alkal-
munk beszélgetni az MTA alelnökével, Hámori József akadémikussal:

– Miért van szükség a reformokra?
– Az akadémia amióta létezik – tehát 181 éve – állandóan a változás útján

van. Hogy egy jelentõs reformról mindjárt be is számoljak itt: a második vi-
lágháború után, 1946-47-ben történt meg, hogy Szent-Györgyi Albert Nobel-
díjasunk nekiállt az akadémia újjászervezésének. Elõször megalapította a kü-
lön a Természettudományi Akadémiát, majd „összeházasította” azt a Széche-
nyi-féle akadémiával, és így alakult ki az a szerkezet, amiben az akadémia ma
is mûködik. Éppen úgy jelen vannak tehát a természettudományok, a társada-
lomtudományok és a bölcsésztudományok. A másik nagy változtatás az volt –
és ezt megint csak Szent-Györgyi Albert kezdeményezte –, hogy legyenek külön
kutató intézetek, amelyek nem az oktatással, hanem csak a kutatással foglal-
koznak, és ezek az akadémiához tartozzanak. így mûködik a Max Planc Intézet
hálózata Németországban. Ilyen reformokon tehát már átestünk. Ami pedig a
konkrét kérdést illeti: ma is szükség van az állandó változtatásokra, a tudo-
mány világának folyamatai és a valódi, stratégiai érvényû hazai társadalmi-
gazdasági kihívások erre ösztönöznek bennünket. Külön is hangsúlyoznunk
kell egy európai uniós tagország felelõs közintézményeként, hogy hazánk és az
európai régió versenyképességének javítása érdekében összeurópai felisme-
réssé vált a tudományos kutatás és technológiai innováció kiemelt fejlesztésé-

nek igénye. Az akadémiai reform elsõdleges célja, hogy a magyar kutatásszer-
vezet teljesítmény- és minõségelvû átalakítását az akadémia saját kutatóháló-
zatában megvalósítsa és országos tudományképviseletként erre ösztönözze a
kutatás-fejlesztés valamennyi résztvevõjét. Az akadémia hagyománya, hazai és
nemzetközi tekintélye valamint a tudományos értékteremtésben elfoglalt sajá-
tos helyzete egyedülálló lehetõséget kínál arra, hogy hatékony és hiteles meg-
valósítója legyen ennek a reformfolyamatnak.

– Említene néhányat a reformlépések közül?
– Igen, egyik ilyen példának okáért az, hogy szeretnénk megerõsíteni

az akadémiához tartozó intézetek státuszát. Ezek az intézetek akkor lé-
tezhetnek teljes biztonsággal, ha az akadémiához tartoznak. Ugyanis
volt rá több példa is, hogy egyes minisztériumok – például az agrártárca
– nagyon szívesen „leadták” a kutató intézeteiket, mert tehertétel volt
számukra, aztán ezek az intézetek megszûntek. Az akadémiánál viszont
tovább erõsödtek, mint az történt a martonvásári agrárintézetünk eseté-
ben is. A másik, amit kiemelnék: szeretnénk módosítani a testület szerke-
zetét, olyan értelemben, hogy megtartjuk az osztályokat, de a három tu-
dományág – az élettudományok, a természettudományok valamint a böl-
csészeti és természettudományok – osztályai szekciókat hoznak létre. A
szekciókon belül hatékony együttmûködés, folyamatos információcsere
zajlana, ami segítséget nyújthat a továbbiakban a felmerülõ valós prob-
lémák együttes megoldásához. Azután: a tudományos közélet társadalmi
kapcsolatainak erõsítése érdekében egy olyan szenátust hozunk létre
közéleti férfiakból és hölgyekbõl, amely mintegy tanácsadó szervként
mûködik a mindenkori akadémiai elnök mellett. Lesz egy olyan fontos
módosítás is, ami azzal foglalkozik,, hogy a tudományos doktori kérdést,
az akadémiai doktori kérdést hogyan oldjuk meg. Ma már majdnem
2600 akadémiai doktor van, akik tevékenységükért pénzt is kapnak. Mint
ahogy az akadémikusságnál, itt is szükséges megállapítani egy felsõ ha-
tárt. A közgyûlés, amely október 30-dikán ült össze, többek között ezek-
rõl döntött – mondta az akadémia alelnöke. (-szm-)

Reformok az Akadémián

A Köztársaság címerével ellátott aranygyûrûvel tüntette ki a kö-
zelmúltban a 28 éves kanizsai Röst Gergely matematikust Sólyom
László köztársasági elnök, aki Röst Gergely teljesítményét termé-
szeti tüneményhez hasonlította és olyan ifjú tudósnak nevezte, aki-
ben a nemzet egysége testesül meg.

Röst Gergely jelenleg Kanadában él szintén kanizsai feleségével,
Kotnyek Flórával. 

Országos szinten kevés a valamennyi iskoláját kitûnõ eredménnyel vég-
zõ doktorandusz hallgató. Ebben az évben a Szegedi Tudományegyetemen
adjunktusnak nevezték ki. Röst Gergelyt a tanítványai is kedvelik, tavaly
vette át az év tanára, a hallgatói önkormányzat Arany Kréta-díját.

Már általános iskolás korában eredményesen szerepelt matematika, fi-
zika, valamint kémia versenyeken, és már akkor eldöntötte, hogy mate-
matikus szeretne lenni. A Péterfy Sándor Általános Iskolában végezte az
általánost, kitûnõ eredménnyel. Itt Bozsoki Imre szerettette meg vele a
matematikát, akire nagy tisztelettel emlékezik. A Batthyány Lajos Gim-
náziumban érettségizett szintén kitûnõ eredménnyel. A fejlõdésében a
legtöbbet Cseke Zoltánnak és Martonné Németh Máriának köszönhetett.
Több országos és nemzetközi versenyen végzett elsõ helyen. Tanárainak
egyénisége alapjaiban járult hozzá életpályájának alakulásához. 

Érettségit követõen a szegedi egyetem matematika szakára Pintér Lajos és
Krisztin Tibor professzorok hatására jelentkezett. Egyetemistaként matemati-
kai világversenyen ért el második díjat. A szakdolgozatát  Krisztin Tibor pro-
fesszornál írta, és a doktori disszertációját is az õ vezetésével készítette. A
doktori záróvizsgát ebben az évben, januárban, kitûnõ eredménnyel tette le. 

A fiatal tudós jelenleg Torontóban a York Egyetemen kutat és tanít, másfél

éves ösztöndíjjal. Tanítványai közt van Kanada legjobb sakkozója is. A jár-
ványos betegségek terjedésének matematikai modellezésén dolgozik a kínai
Jianghong Wu professzor kutatócsoportjában, ahol együtt dolgozik többek
közt egy indiai zoológussal és kanadai járványügyi szakemberekkel. Az inf-
luenzajárványról készült adatokat dolgozzák fel. Egyenletek alapján vizsgál-
ják a fertõzések jellegét és a halálozások okát, végül az általuk szolgáltatott
adatokat a járványügy nyelvére fordítják vissza az egészségügyi szakembe-
rek. Hogy a munkájuk az élethez kapcsolódik, azt egy példával is igazolta
Röst Gergely: Kanadában a legutóbb kitört SARS-járvány elleni védekezés
kormánybiztosává az õ kínai matematika-professszorát nevezték ki.

Szakmai sikereit a tehetsége mellett szorgalmának, a kitartó munkának és
liberális neveltetésének köszöni. Szabadidejében feleségével sokat kirándul-
nak Kanadában. Az aktív sportolást külföldön sem hagyta abba. Igazolt lab-
darúgó (MÁV NTE) gyermekkora óta, és a másik földrészen is idegenlégi-
ósként egy portugál csapat, az FC Portuguese Woodbridge játékosa. A meg-
szerzett tudását, tapasztalatát Magyarországon, a Szegedi Tudományegyete-
men akarja hasznosítani.  

Kézfogás a köztársasági elnökkel
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INGATLAN
Építési vállalkozók figyelem!

Nk-án a Hunyadi úton 800
négyzetméteres (20m x 40m)
telek – társasház építésére
kiválóan alkalmas, eladó. Érd.:
30/227-3294, 30/448-6072
(5904K)

Budapesten a XI. kerületben
(Budán, a Mûegyetemhez, a
Skálához közel, a 4-es, 6-os vil-
lamos útvonalán) téglaépületben
I. emeleti, 38 m2-es, 1,5 szobás
lakás eladó. Irányár: 13 millió Ft.
Érd.: 20/956-6136, 20/931-1283
(5912K)

Palinban tetõtérbeépítéses csalá-
di ház eladó! Érd.: 70/530-8513
(5919K)

Ûrhajós utcában aknás garázs
eladó! Érd.: 30/530-8513 (5920K)

Nagybakónakon kétszobás
családi ház nagy telekkel eladó.
Érd.: 20 óra után 93-315-559
(5926K)

Szentgyörgyvári hegy IV. hegy-
háton szép épület garázzsal,
parkosított területen eladó, vagy
városi lakásra cserélhetõ érték-
egyeztetéssel. Víz, villany van!
Érd.: 30/448-6072 (5941K)

Nk-án nyugodt környezetben,
felújított, 87 m2-es lakás
választható burkolattal, fal szín-
nel, valamint kerttel és garáz-
zsal eladó. Érd.: 20/9616-404
(5958K)

Nk-án a Zemplén Gyõzõ
utcában 8. emeleti, 57 m2-es, két-
szobás, keleti fekvésû, redõnyös, jó
állapotú lakás (bárpultos
szekrénysorral vagy anélkül) eladó.
Irányár: 6,2 millió Ft. Érd.:
30/9946-242 (5959K)

Nk-án a Zemplén Gyõzõ utca
3/a. szám alatt földszinti, egys-
zobás lakás eladó. Érd.: 93/323-631
(5978K)

Nk-án a vasútállomáshoz közel
földszinti, kétszobás lakás, 4 millió
Ft-ért eladó. Érd.: 30-527-2002
(5961K)

MZ-TS-125 motorkerékpár
eladó. Érd.: 20 óra után 93-315-559
(5931K)

Skoda Fabia Kombi 1,2 2004-es
évjáratú, 27.000 km-rel, megkímélt
állapotban eladó. Érd.: 30/494-
0233 (5938K)

2017-es fehér Lada, 1998-as, 1,5-ös,
86 ezer km-rel, garázsban tartott, bal
elején sérült, egyébként kitûnõ
állapotú, vonohoroggal, riasztóval,
magnóval felszerelve eladó. Ár:
120.000 Ft. Érd.: 30/409-3882
(5956K)

170 literes prés, újszerû állapot-
ban eladó. Érd.: 30/448-6072
(5923K)

Fenyõgallyat vásárolok,
tisztítást is vállalok. Tel.: 30/542-
8757 (5951K)

Almaértékesítés 50-80 Ft-os
termelõi áron, házhozszállítás-
sal is! Tel.: 93/312-479
(5960K)

Az Ön számára értéktelen
vashulladékot, forgalomból kivont
gépjármûvét készpénzért átveszem!
Lakókocsik is érdekelnek. Ugyanitt
használt autóalkatrészek eladók.
Tel.: 30/641-7375, 30/592-8463
(5485K)

Vállaljuk: új síremlékek
készítését, betûvésést, régi sírok
tisztítását, felújítását számlára is.
Érd.: Horváth Zoltán, vál-
lalkozó. Nk, Ady Endre u. 65.
Tel.: 06-93-333-449, 06-70-511-
7863 (5641K)

Építési vállalkozó vállal:
kõmûves és tetõfedõ munkákat,
régi házak felújítását, épületek
szigetelését, lépcsõházak festését,
stb.! Tel.: 30/6398-825, 70/5039-
407 (5900K)

Meghibásodott távirányítóját
(TV, HIFI, videó, stb.) megjavítom.
Érd.: 20-510-2723 (5952K)

APRÓHIRDETÉS

HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT 
Tel.:  311– 468, e-mail:  k.hsmk@chello.hu 

November 11. 15 óra – ÕSZI NÉPI JÁTSZÓHÁZ
Õszi népszokások. Közremûködnek a Bolyai János Általános Iskola Bokréta
Néptánccsoportja. Játszóház: termésbõl játékkészítés, övszövés. Az Oktatási
és Kulturális Minisztérium „Tengertánc” programjának támogatásával.
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza (Kiskastély)

November 13. 14.30 óra 
CSALÁDI EREKLYÉK, BECSES EMLÉKEINK - kiállítás
Megnyitja: Száraz Csilla, a Thúry György  Múzeum igazgatója.
Megtekinthetõ: november 25-éig. Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház 

GUMIABRONCS ÉRTÉKESÍTÉS
GUMI- ÉS FUTÓMÛ SZERVÍZ

OLAJCSERE
Nagykanizsa, 
Csengery út 111/b.
Tel.: 93/310-103, 30/315-9288
Fax: 93/536-237

Web: www.maratonkft.hu E-mail: maratonkft@invitel.hu

Nyitva tartás:
Hétfõ – Péntek: 7 – 19

Szombat: 7 – 12

DIÁKAKCIÓ! DIÁKAKCIÓ! DVD – kettõt fizet, hármat vihet!DVD – kettõt fizet, hármat vihet!
VHS végkiárusításVHS végkiárusítás – 300 Ft/db– 300 Ft/db

(Rendõrség utcája) Tel.: 30/653-796  Nyitva: minden nap  9-21-ig

Ethan Hunt a szuperügynök és csapata harmadszor
is visszatér. A veszélyt ezúttal egy rejtélyes és
rendkívüli veszélyes gonosztevõ jelenti, aki nem a
világot fenyegeti elsõsorban – hanem Hunt frissen
eljegyzett, elragadóan bájos menyasszonyát. Owen
Davian, a zseniális gonosztevõ eddig minden alka-
lommal kicsúszott az igazságszolgáltatás karmai-
ból. Huntnak és csapatának azonban sikerül õt be-
cserkésznie, de a bûnözõ megesküszik, hogy bosz-
szút áll. Miután a bandavezért társai kiszabadítják,
Hunt üldözõbõl üldözötté válik.

Köszönet!
Tisztelt Szerkesztõség! Kérem Önöket, a nevemben is mondjanak

köszönetet a következõ történet okán. Ha nem velem történik meg az
eset, el sem hiszem. Szeptemberben 10 literes benzines kannába vásá-
roltam benzint a kanizsai Balatoni úti Shell kútnál. Fizettem és távoz-
tam. Három hét múlva nyúlok a megszokott helyen tárolt kannáért és
hûlt helye. Eltûnt, vettem tudomásul. Október 16-án tankolni mentem
a fenti benzinkúthoz és viccesen megkérdeztem a kutas fiatalembert:
véletlenül nem találtak egy zöld színû benzines kannát? Kérem, höl-
gyem, körülbelül 5 hete õrzünk egy teli tankolt benzines kannát, s vár-
tuk, hátha hiányzik valakinek – volt a válasz. Megköszöntem és a hihe-
tetlenségbõl felocsúdva azt gondoltam: a mai világban ez megtörtén-
het? Nem hagyhatom szó nélkül, meg kell köszönnöm és tudatnom ily
módon is, hogy nem veszett el a becsület mindenkiben. 

Takács Erzsébet, Nk. Csengery u. 22.
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Október 21-én a Zsigmondy csarnokban a Zemplén DSE szervezésé-
ben került megrendezésre a X. Lábtoll-labda Ifjúsági Országos Bajnok-
ság. Eredmények. Leány csapat (10): Országos bajnok lett a Bátor Haj-
nalka, Budavölgyi Veronika, Göncz Annamária, Dominkó Dóra, Végh
Dóra összetételû csapat. 7. helyen végzett a Szepetnek 1. csapata (Faze-
kas Erika, Köhler Annamária, Molnár Beáta, Szappanos Klaudia), míg
8. lett a Szepetnek 2. (Hollender Laura, Krizsán Viola, Varró Viktória).
Leány egyéni (36): Budavölgyi Veronika 2., Végh Dóri 8., Göncz Anna-
mária 11. lett. Fiú csapat (14): 2. ZDSE 1. (Balikó Attila, Csizmadia Ta-
más, Hartai Attila), 6. ZDSE 2. (Arany Bálint, Huszár Emil, Lukács Be-
nedek), 8. Szepetnek 1. (Molnár Róbert, Plichta László, Szatmári Ta-
más), 9. ZDSE 4. (Csizmadia Ádám, Lukács Márton, Placskó András),
10. ZDSE 3. (Budavölgyi Bálint, Farkas Balázs, Schulcz András). Fiú
egyéni (49): 1. Hartai Attila, 5. Balikó Attila, 10. Csizmadia Tamás, 12.
Huszár Emil, 13. Arany Bálint. Hartai Attila visszavágott az újszászi
Bogárnak a legutóbb elszenvedett vereségér és magabiztosan szerezte
meg a bajnoki címet. Balikó Attila a nyolcad döntõben klubtársa Hartai
ellen veszített és az ötödik helyen zárta a tornát. 

Újabb siker az OB-n

A minap megrendezésre kerültek a Dunántúli Gyermek I Vízilabda Baj-
nokság második fordulójának mérkõzései. 

1. mérkõzés: TATABÁNYA – CWG KANIZSA VSE 7 – 11 (1-1
0-2, 5-1, 1-7). Kezdõ csapat: Szabó Máté (kapus), Skriba Szabolcs 1,
Molnár Markó 2, Bedõ Krisztián 4, Bácsai Róbert 1, Gyana Dániel 2,
Sashalmi András 1. Csere játékosok: Kovács Kristóf, Vitári Márk, He-
gedûs Gyula, Borosán András, Simon Richárd, Schmidt Péter, Bilitz
Dávid (kapus), Herczeg Dániel, Hajas Balázs. Edzõ: Kaszper Dániel.

2. mérkõzés: BFSE – CWG KANIZSA VSE 29-1 (8-0, 5-0, 7-1, 9-0).
Kezdõ csapat: Szabó Máté (kapus), Skriba Szabolcs, Molnár Markó,
Bedõ Krisztián 1, Bácsai Róbert, Gyana Dániel, Sashalmi András.
Csere játékosok: Kovács Kristóf, Vitári Márk, Hegedûs Gyula, Boro-
sán András, Simon Richárd, Schmidt Péter, Bilitz Dávid (kapus), Her-
czeg Dániel, Hajas Balázs. Edzõ: Kaszper Dániel.

Egy gyõzelem, egy vereség

Kosárlabda Magyar Kupa selejtezõ II. forduló. Kanizsa KK DKG
EAST – Meló Diák KK 106 – 76 (32-13, 28-22, 17-14, 29-17.).
Vezette: Horváth A. Németh S. Kanizsa KK DKG EAST: Sági 20/18,
Beck 23/9, Becze 11, Zsámár 15, Szabó 13. Csere: Babócsai 4, Benk,
Millei 11, Murvai 9/3, Silló, Kovács Cs. Edzõ: Kovács Nándor.

Magyar Ülõröplabda Bajnokság rájátszás II. fordulóján vett részt a
Nagykanizsai Mozgássérültek Hamburger SE Nagykanizsa csapata Szege-
den. Három mérkõzést játszottak, kétszer gyõztek – megverve a HOSC
Budapest és Agora Püre Pécs csapatát – és egyszer vesztettek a házigazdák
(Csakazért SE Szeged) ellen. A játék alakulása: Nk – Pécs  3-0 (16,20,9),
Nk – Szeged 0-3 (-21,-12,-21), Nk – Bp. 3-1 (18,11,-23,19). A csapat:
Máté Jenõ, Kövesdi Katalin, Balogh Imre, Földi József, Sztuhár Gábor,
Miklós Viktor, és Taródy József, Kálovics Ferenc. Edzõ: Földi József.

A második helyen
szeretettel meghívja Önt és kedves barátait

2006. november 14-én 18 órakor

Lovász Károly 
Élménypedagógia címû elõadására

Belépõjegy ára: 300 Ft

A Móricz Zsigmond Mûvelõdési Ház

Információ: Móricz Zsigmond Mûvelõdési Ház 
Nagykanizsa, Hajgató Sándor u. 1. 

a 93/319-202 és a 06/30-396-8678-as telefonszámon
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KÓRHÁZ PRIVATIZÁCIÓ: 
MÉGIS VAGY MÉGSEM?

– A szociáldemokraták és szabaddemokra-
ták régi szokásukhoz híven ismét azzal vádol-
ják politikai riválisaikat, amit saját maguk ké-
szülnek vagy készültek elkövetni: most éppen
azzal, hogy a polgári oldal a nagykanizsai
kórház privatizációjára készül. Ízléstelennek
tartom, hogy annak ellenére vádolnak ben-
nünket a privatizációval, hogy a közgyûlés ak-
kori és jelenlegi pártjai közül egyedül a Fi-
desz tiltakozott a baloldal szándéka ellen, és
értett egyet a civilek tiltakozásával, akik
mindannyiunk szerencséjére, az általuk össze-
gyûjtött több ezer tiltakozó aláírással meghát-
rálásra tudták kényszeríteni az elõzõ ciklus
szocialista, szabaddemokrata többségét. Vé-
gül szeretném leszögezni, hogy többek között
pontosan az intézmény jövõjével kapcsolatos
nézetkülönbség tette szükségessé a gyors ve-
zetõváltást a kórház élén. A város új vezetése
elutasítja a privatizációt, mivel tisztában van
annak a betegekre és az intézményben dolgo-
zókra egyaránt hátrányos hatásaival, szem-
ben a leváltott kórházvezetéssel, amely
mindennek ellenére támogatta azt – mondta
sajtótájékoztatóján Bene Csaba, a Fidesz ön-
kormányzati frakciójának vezetõje. 

A képviselõ újságírói kérdésekre válaszolva
elmondta: átgondolt, megalapozott döntés volt
a kórházi vezetõk leváltása. A privatizáció le-
hetõségeirõl szólva Bene Csaba így fogalma-
zott: „Elsõsorban a pénzügyi befektetõi priva-
tizációnak az elutasítását takarja a Fidesz ál-
láspontja, a szakmai privatizáció – de ez egy
késõbbi dolog (ha helyi orvosok összeállnak és
szeretnék vállalkozásban mûködtetni valame-
lyik osztályt) – lehet egy tárgyalási alap.
Pénzügyi befektetõket a Fidesz-frakció nem
szívesen látna a kórházban, akiknek egyértel-
mûen az a célja, hogy hasznot produkáljanak.
Ez, ahogy az ország több kórházában bebizo-
nyosodott, emberek elbocsátásával is együtt
jár. Ha a helyi orvosok, a helyi dolgozók sze-
retnének valamilyen részleget mûködtetni, ar-
ról lehet tárgyalni. Ez elõl a privatizáció elõl
nem zárkózunk el.” Arra a kérdésre, hogy a jö-
võben a városvezetõ többség milyen szerepet
szán a kórháznak, és milyen elképzelésekkel
mennek a minisztériumokba tárgyalni, Bene
Csaba így válaszolt: „Ez elsõsorban szakmai
kérdés, és a szakma fog jönni a városvezetés-

hez abban a kérdésben, milyen jövõje legyen a
kórháznak… Polgármester úr és a megbízott
fõigazgató biztos, hogy ezeken a tárgyaláso-
kon részt vesz.” A városvezetés és a kórházve-
zetés közötti nézetbeli különbségek egyezteté-
sét firtató kérdésre Bene Csaba elmondta: nem
tud arról, volt-e egyeztetés a kórházvezetés és
a városvezetés között, de a kórházvezetõk ed-
digi tevékenysége teljesen ellentétes volt a Fi-
desz pártjának és frakciójának álláspontjával a
privatizáció kapcsán. Arra a kérdésre, hogy a
Fidesz-frakció a napirend tárgyalása során
tett-e lépést a kórházvezetés szakmai vélemé-
nyének megismerésére, a képviselõ nemmel
felelt.

CSAK A FELE MAGYAR

Rajnai Miklós Bánffy-díjas bölcsész és a
Hármashalom Baráti Kör által szervezett mû-
velõdéstörténeti elõadássorozat keretében dr.
Ördög Ferenc nyelvtörténész a magyar nevek
kialakulásáról, a névadásról beszélt a Halis Ist-
ván Városi Könyvtárban. Elmondta: eddig még
nem találtak olyan emberi közösségeket, ahol
valamilyen neveket ne használtak volna, a név-
adás kifejezetten emberi sajátosság. Kezdetben
mindenkinek csak egy neve volt, s ezek a ke-
reszténység felvétele elõtt valamilyen emberi
tulajdonságra vagy foglalatosságra, tevékeny-
ségre utaltak.

– A családnevek kialakulása nálunk a 13. és
a 15. század között zajlott le – mondta a szak-
ember. – Érdekesség, hogy a személynevek a
magyarhoz hasonló szórendben állnak például
Kínában, Vietnamban, Japánban és egyes tatár
nyelvû országokban. A honfoglalás elõtt és az
államalapítás után számos török, pontosabban
besenyõ és kun név került nyelvünkbe, ilyen pél-
dául a Bese (kánya, varjú), Turul (kis fekete só-
lyom), Kurd (farkas), Tas (kõ), és a Szatymaz
(nem ad el). Kétszázhúszezer családi nevünknek

– bármennyire is meglepõ – csak a fele magyar,
fele német és szláv, aminek a török elnyomás, a
kuruc-labanc háború, a fel-felerõsödõ pestis-
járványok az okai. Az elnéptelenedett települé-
sekre a szomszédos országokból települtek be új
lakók, de jöttek magyarok is a kevésbé szenve-
dett megyékbõl: Nógrádból, Gömörbõl, vagy
Trencsénbõl – mondta dr. Ördög Ferenc. Hoz-
zátette: ennek köszönhetõ, hogy ennek az idõ-
szaknak a magyar családnév-anyaga hatvan
százalékban helységnévi eredetû.

KÓSZA HÍREK A HATÁRÕR 
IGAZGATÓSÁGRÓL

Cseresnyés Péter országgyûlési képviselõ,
alpolgármester információi szerint a három,
korábban megszüntetésre ítélt határõr igazga-
tóság közül a szombathelyi mégis megmarad-
na, a nagykanizsai és a balassagyarmati pedig
megszûnne. A politikus ez ügyben kérdést tett
fel az illetékes tárca vezetõjének – konkrét vá-
laszt azonban nem kapott. A fideszes politikus
hangsúlyozta: információi szerint egy tanács-
kozáson ezt már meg is ígérték Szombathely
polgármesterének, vagy legalábbis valakinek,
aki a vasi megyeszékhelyt képviselte. Állító-
lag a közelmúltban kormányülésen is foglal-
koztak a kérdéssel, de semmilyen információ
nem került ki arra vonatkozóan, hogy valami-
lyen határozat született-e. Cseresnyés Péter le-
szögezte: a városhoz kötõdõ országgyûlési
képviselõk hatékony fellépését kéri, járjanak
közben annak érdekében, hogy megmaradhas-
son az igazgatóság addig, amíg nem válik idõ-
szerûvé egy szakmai alapon történõ átalakítás,
melynek a sarokpontja csakis a schengeni
csatlakozás lehet. Cseresnyés Péter kijelentet-
te: mindenkinek fontos, hogy a szaktárca és a
kormány tûzzön ki végre egy fix idõpontot a
megszüntetésre vonatkozóan, hogy mindenki
felkészülhessen a változásra, s megtalálja új
szerepét a megváltozott rendszerben.

MEGKÁROSÍTOTT PÁLYÁZÓK?
A panelprogramban részt vevõ társasházak

korszerûsítésének költségeit az állam, az önkor-
mányzat és a lakók egyenlõ arányban viselik. A
szocialisták az önkormányzat által fizetendõ
egyharmad tekintetében vezettek félre, és ezál-
tal károsítottak meg több ezer nagykanizsait,
hangzott el a FIDESZ csütörtök délutáni sajtó-
tájékoztatóján. A város ezen összegek kifizeté-
sére kétféle lehetõséget ajánlott fel a társashá-
zaknak. Az elsõ szerint a mûszaki átadáskor fi-
zeti ki a ráesõ egyharmadot, a másik lehetõség
szerint tíz százalékkal magasabb támogatást is

november 8.

november 9.
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adna akár a város, ha részletekben, tehát idõben
elnyújtva fizethetné ki ezt a pénzt a társashá-
zaknak, mondta többek között Szõlõsi Márta
önkormányzati képviselõ. Ez utóbbi változat jó
lett volna a lakóknak, hiszen több pénzt kaptak
volna, s jó lett volna az önkormányzatnak is. A
probléma abból adódott, hogy a tíz százalékkal
magasabb összeg választását az elõzõ, szocia-
lista városvezetés ellehetetlenítette, hiszen nem
készítette el, s ez miatt nem is bocsátotta a tár-
sasházak rendelkezésére ezen változat választá-
sához szükséges szerzõdéstervezetet, tette hoz-
zá Gyalókai Zoltán. Elképesztõ mértékû felelõt-
lenségnek és károkozásnak tartják a történteket,
ugyanakkor a lehetõ legrövidebb idõn belül pó-
toltatják az elõzõ vezetés hibájából adódó hiá-
nyosságokat, s az ezt követõen pályázó társas-
házak már választhatják a számukra esetenként
több millió forinttal kedvezõbb finanszírozási
lehetõséget – mondta végül Horváth István ön-
kormányzati képviselõ.

DIÁKFÓRUM A BATTHYÁNYBAN
Az elmúlt héten diákfórumot tartottak a Bat-

thyány Lajos Gimnázium és Egészségügyi
Szakközépiskolában, amelyen az intézmény
mûködésével kapcsolatban számos kérdést
megfogalmaztak az iskola tanulói. Dénes Sán-
dor igazgató érdeklõdésünkre elmondta: töb-
bek között az érettségi rendszerrel kapcsolatos
változások, a jövõre induló fakultációk, a
könyvtár hosszabb nyitva tartása iránt érdek-
lõdtek a fiatalok. No és persze, olyan kérdések
is felmerültek, hogy mikor lehet elhagyni az is-
kola területét, és hogy miért kell sokat várni az
ebédre… A felmerült kérdésekre az igazgató
munkatársaival közösen válaszolt.  

KÖZBESZERZÉSI REFERENS KÉPZÉS

A Nagykanizsai Kereskedelmi és Iparkama-
ra a Pécs-Baranya Megyei Kereskedelmi és
Iparkamara közös szervezésében októberben
indította el a jelenleg legnépszerûbb képzései
közé tartozó 120 órás közbeszerzési referens
képzését. November 10-én dr. Deli Betty ál-
lamtitkár, a Közbeszerzési Döntõbizottság el-
nöke tartott elõadást a résztvevõknek a
Vasemberházban. A képzésrõl Varga Zsófia, a
helyi kamara titkára elmondta: az EU-hoz való
csatlakozással óriási forráslehetõségek nyíltak
meg elõttünk, melyek nagy része kihasználat-
lan maradhat, ha nem készülünk fel a felhasz-

nálásukra. A pályázati lehetõségeknek köszön-
hetõen a beruházásokat sok esetben tenderek
lebonyolításához kötik, melyeknek ma már
egyre nehezebben áttekinthetõk a szabályai.
Az EU-források felhasználásánál különösen
nagy hangsúly kerül a projekt szabályszerû le-
bonyolítására, ezen belül a megfelelõ közbe-
szerzési eljárás kiírására. A képzés elvégzése
után a civil szféra és az önkormányzati szféra
szereplõi megfelelõ ismeretek birtokába kerül-
nek a közbeszerzési folyamatokról. Az OKJ-s
képzés lehetõvé teszi, hogy a résztvevõk ma-
gas szintû szaktudással bíró szakemberekké
váljanak a közbeszerzési eljárások szervezésé-
ben és lebonyolításában. A kamara tervei kö-
zött szerepel, hogy a Regionális Operatív
Program által támogatott képzést vállalkozók
számára is megszervezi.

PÁLYÁZATRÓL, KÁRPÓTLÁSI
TÖRVÉNYRÕL

A napi gondokkal kapcsolatban tartott megbe-
szélést a Hadirokkantak, Hadiözvegyek és Hadi-
árvák Nagykanizsai Szervezete a Vasemberház
tükörtermében. Elöljáróban Görcsi Frigyes el-
nök elmondta: a honvédelem ügye érdekében
huzamos idõn át végzett kiemelkedõ tevékenysé-
ge elismeréséül II. osztályú Honvédelemért Ki-
tüntetõ Címet vett át október 23-án a Honvédel-
mi Minisztériumban. A helyettese, Gerencsér
József pedig emlékplakettet kapott. Görcsi Fri-
gyes beszámolt másik budapesti útjáról is: a 148
szervezetbõl álló Hadirokkantak, Hadiözvegyek
és Hadiárvák Nemzeti Szövetsége együttmûkö-
dési szerzõdést kötött a Magyarok Világszövet-
ségével, ami segítséget, támogatást jelenthet szá-
mukra is. A közelmúltban 40 ezer forintot nyer-
tek önkormányzati pályázaton, mely összegbõl
vitaminokat vásárolnak, és a december 8-ai kará-
csonyi ünnepségükön osztják ki a tagok között.
Az összejövetel legnagyobb érdeklõdést kiváltó
témája a kárpótlási ügy volt. A tagok beadták
kárpótlási igényüket, de csak ketten kaptak visz-
szajelzést. A kárpótlási törvényt nem tartják jó-
nak, mert különbséget tesz hadiárva és hadiárva
között. A szervezet ezért törvénymódosítást
nyújtott be, ami jelenleg alkotmánybíróság elõtt
van. A döntés január elején várható. 

KANIZSARU
18.20 órakor Nagykanizsán a Balatoni úton

történt közlekedési baleset. A Huszti tér irányá-
ból a Hevesi út irányába közlekedett Volkswa-
gen Transporter típusú személygépkocsival egy
nagykanizsai férfi. Amikor a Kisberki utca ke-
resztezõdésénél lévõ gyalogos átkelõhelyhez
ért, elütötte a gyalogos átkelõhelyen egy gépko-
csi takarásából kihajtó, neki balról jobbra, ke-
resztben kerékpárral közlekedõ 60 éves nagy-
kanizsai férfit. A baleset következtében a ke-
rékpáros férfi a helyszínen elhunyt. A baleset
körülményeit, valamint a felelõsség kérdését a
rendõrség szakértõk bevonásával vizsgálja.

Kérjük azon személyek jelentkezését,
akik látták a balesetet, elsõsorban annak a
gépkocsinak a vezetõjét, illetve utasait,

amely mögül kihajtott a kerékpáros, vala-
mint annak a fiatal párnak a jelentkezését,
akik éppen akkor a baleset környéken sé-
táltatták barna színû, közepes méretû ku-
tyájukat, hogy jelentkezzenek a Nagykani-
zsai Rendõrkapitányság Közlekedési Osztá-
lyán, vagy hívják a 107-es vagy 93/312-190-
es telefonszámok valamelyikét.

TERMÉSEKBÕL FIGURÁT

Õszi népi játszóházat szerveztek a Képzõmû-
vészetek Házában, ahol a Bolyai János Általá-
nos Iskola Bokréta Néptánccsoportjának közre-
mûködésével õszi népszokásokat ismerhettek
meg a legkisebbek, akik ezt követõen az évszak
terméseibõl különbözõ figurákat is készítettek. 

A RENESZÁNSZ JEGYÉBEN
November tizenegyedikén rendezte a Thúry

György Kereskedelmi, Vendéglátó és Idegen-
forgalmi Szakképzõ Iskola „Új szellemû, kultu-
rált kereskedelemért” Alapítványa hagyomá-
nyos alapítványi bálját az iskola sportcsarnoká-

november 10.

november 11.

November 24-ig lehet még a nyerés esé-
lyével postára adni a liliom méhnyakszûrõ
program jelentkezési szelvényeit. 

Mint már sokszor szó esett róla, a méh-
nyakrák halálozás elkerülésének hatékony
módszere a lakossági szûrõvizsgálat, hi-
szen az idõben orvoshoz kerülõ betegek
életkilátásai, gyógyulási esélyei nagyon
jók. A szûrõprogram igénybevételére eddig
is volt lehetõsége a lakosságnak, ám a ma-
gyar nõk közül nagyon kevesen élnek ezzel
a fájdalommentes egészségmegõrzõ lehetõ-
séggel, ezzel is veszélyeztetve saját életü-
ket. Az érintett korosztályok mind széle-
sebb bevonása érdekében hirdette meg az
Országos Tisztiorvosi Szolgálat a Liliom
Programot, amelynek keretében a szûrésen
részt vevõ, és a részvételi szabályzatot tel-
jesítõ hölgyek között ajándékokat, közte
egy személygépkocsit sorsolnak ki. Akik
november még 24-ig felkeresik orvosaikat,
eséllyel pályáznak az ajándékok valamelyi-
kére, de nyerési esélye – az egészség meg-
õrzés tekintetében – mindenkinek van!
Merjenek és akarjanak nõk maradni!

Liliom Program: még egy hét
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ban. Az oktatási intézmény tanulói igazi rene-
szánsz hangulatot teremtettek Shakespeare hõs-
szerelmes párosának, Rómeónak és Júliának a
megidézésével, valamint korhû ruhák bemuta-
tójával. A menü is a reneszánsz hangulatnak
megfelelõen alakult: Medici-koktélt, Lucullus-
salátát, Bonfini módra készült göngyölt liba-
mellet, valamint Datolyás fügehabbal tálalt Be-
atrix-szeletet fogyaszthattak a vendégek. A ren-
dezvény hajnalig tartó mulatsággal zárult. 

ÜNNEPELT A DRVSZ

Negyedik alkalommal rendezte meg a Du-
nántúli Roma Vezetõk Szövetsége a Dunántúli
Regionális Roma Fesztivált a Móricz Zsig-
mond Mûvelõdési Házban. Nagy József Györ-
gy, a fennállásának negyedik évfordulóját ün-
neplõ Dunántúli Roma Vezetõk Szövetsége
(DRVSZ) elnöke azt mondta: a DRVSZ az el-
múlt négy évben a megye egyik legütõképe-
sebb szervezetévé nõtte ki magát, köszönhetõ-
en az agilis partnereknek, így a Zala Megyei
CÉKE-nek is. Nagy József György után Vajda
László, a Zala Megyei Közgyûlés Kisebbségi
és Esélyegyenlõségi Bizottsága elnöke szólt a
jelenlévõkhöz, s elmondta: nagyon nehéz
helyzetben vannak a kisebbségi önkormány-
zatok, szervezetek, fõként a szûkös anyagi le-
hetõségek miatt. Ám arra is felhívta a figyel-
met, hogy a bizottság esetében most fordul elõ
elõször, hogy személyében cigány származású
az elnök, s tagként ott van Nagy József is. Ar-
ról biztosította a résztvevõket: a jövõben – en-
nek is köszönhetõen – jobban tudják majd tá-
mogatni a hagyományõrzõ programokat. A
délután folyamán fellépett többek közt a Gyé-
mántok Hagyományõrzõ Együttes és a Vörös
Rózsák Hagyományõrzõ Cigány Tánccsoport
(képünkön), a Kanizsa Csillagai, valamint
Körmendi András cigány nótaénekes. 

MÉG EGY ELNÖKSÉGI TAGOT 
VÁLASZTOTTAK

Ismét ülésezett a Nagykanizsai Kistérség
Többcélú Társulása. A korábbi ülésen meg-
szavazott két elnökségi tag mellé harmadiknak
Jakab Sándort, Újudvar polgármesterét vá-
lasztotta a grémium, majd határoztak a Fel-
ügyelõ Bizottság összetételérõl is, amelybe
Nagykanizsa részérõl Polai Józsefet delegál-
ták, míg a Pénzügyi Bizottságban Jerausek
István képviseli a várost. A társulás polgár-

mesterei megválasztották a Területfejlesztési
Bizottság és a Közbeszerzési Bizottság tagjait
is, valamint meghallgatták a 2007. évi költség-
vetési törvénytervezet vonatkozó fejezetét. 

MSZDP: NE KÜLDJENEK 
EL TÖBB EMBERT!

Bogár Ferenc, a Magyarországi Szociálde-
mokrata Párt (MSZDP) megyei szervezetének el-
nöke, önkormányzati képviselõ azt firtatta, hogy
a város vezetõi vajon miért szüntették meg a kö-
zelmúltban, a polgármesteri hivatalban dolgozó
több vezetõ beosztású köztisztviselõ munkaviszo-
nyát, ráadásul olyanokét, akik éppen gyermekál-
dás elõtt állnak, vagy kisgyermeket nevelnek. Bo-
gár Ferenc szerint a történtek alapján úgy tûnik,
mintha a gyermekvállalás és a karrier nem férne
össze a Fidesz családpolitikájával. Hangsúlyozta:
az MSZDP határozottan kiáll a kisemberek mun-
kahelyének biztonsága mellett. Egyúttal követe-
lik, hogy a Fidesz ne bocsásson el több embert, s
ne töltse fel a helyüket pártkatonákkal.

*** 
Dr. Kelemen Marcell jegyzõ érthetetlennek,

méltatlannak nevezte Bogár Ferenc felvetését.
Mint mondta: senki nem került az utcára, az
azonban igaz, hogy vezetõi megbízatásokat
Marton István polgármesterrel egyeztetve von-
tak vissza, ám erre a köztisztviselõi törvény le-
hetõséget biztosít. A vezetõi megbízatás vissza-
vonása azonban nem jelenti a munkaviszony
megszûnését is. Dr. Kelemen Marcell hangsú-
lyozta: Bogár Ferenc állításával ellentétben
egyetlen gyermekáldás elõtt álló, vagy kisgyer-
meket nevelõ köztisztviselõ sem szenvedett hát-
rányt az egyes döntések miatt, amelyek mögött
felelõtlenség politikai célzatosságot keresni, a
vezetõi megbízatások visszavonása tisztán szak-
mai lépés volt, hiszen a polgármesteri hivatal
vezetõjeként a jegyzõ felelõssége a szakmaiság
biztosítása – akár még személycserék árán is. 

RENDKÍVÜLI KÖZGYÛLÉS?
Marton István polgármesterhez intézett

önálló képviselõi indítványával kapcsolatban

tartott sajtótájékoztatót Tóth László, az
MSZP nagykanizsai frakciójának vezetõje:
Mint a polgármester elõtt is ismert – hangsú-
lyozta Tóth László, Gyurcsány Ferenc mi-
niszterelnök november 22-ére konzultációt
kezdeményezett a Regionális Fejlesztési Ta-
nácsok és a megyei jogú városok vezetõivel.
A megbeszélés célja, hogy a kormány jobban
megismerje a megyék és a régiók fejlesztési
elképzeléseit és megpróbálja az egyes fej-
lesztési programokat az igényekhez igazítani.
A fentiekre tekintettel a frakcióvezetõ a köz-
gyûlés rendkívüli összehívását kezdeményezi
november 21-re annak érdekében, hogy kép-
viselõtársaival együtt megvitathassák, mit
képviseljen Marton István polgármester a mi-
niszterelnökkel való találkozón, s kellõ felha-
talmazása legyen a megbeszélésen. 

Az elõttünk álló fejlesztések csak akkor le-
hetnek sikeresek, ha azokat az érintettekkel
közösen határozzuk el – mondta Tóth László.
Mindenkivel együtt kívánunk mûködni, akik a
város érdekében akarnak tenni. Most ez a kez-
deményezés is azt mutatja, hogy a közgyûlés-
be beletartoznak azok a politikai erõk is, ame-
lyek az MSZP-n kívül vannak, természetesen
nem lehet figyelmen kívül hagyni a meghatá-
rozó erõvel rendelkezõ Fidesz frakciót, vala-
mint a SZDSZ, MSZDP és a Városvédõk kép-
viselõit sem.

HOGY ÉLMÉNY LEGYEN A TANÍTÁS 
„Én voltam az a kisgyerek, akit soha nem

dicsértek meg” – mondta november tizenne-
gyedikén, a Móricz Zsigmond Mûvelõdési
Házban tartott elõadásán Lovász Károly él-
ménypedagógus. A szakember érzékletesen,
élményszerûen beszélt a megjelent pedagó-
gusoknak egy speciális, gyermek- és élmény-
központú tanítási módszerrõl, amely ma még
kevéssé elterjedt az iskolákban. Dr. Ran-
schburg Jenõ szavaival jellemezte e mód-
szert: „Az iskola legyen az a hely, ahol hihe-
tetlen érdekes dolgok történnek”. Azaz: kön-
nyebb a tananyag elsajátítása egyéni élmé-
nyek segítségével.  

november 13.

november 14.

Pályázaton nyert támogatásból felújították a
Dr. Mezõ Ferenc Gimnázium és Közgazdasági
Szakközépiskola sportpályáját. A munkálatok
teljes költsége meghaladta a 4 millió forintot –
mondta el Szermek Zoltán igazgató. Az intéz-
mény a Szabadtéri sportolási lehetõségek javí-
tása, a rendszeres mozgás feltételeinek megte-
remtése, elõsegítése címen a Nemzeti Sport
Hivataltól 1,7 millió forint támogatásban ré-
szesült. A beruházáshoz szükséges összeget az
önkormányzat 2 millió 250 ezer forint támoga-
tással egészítette ki, a hiányzó összeget pedig
az iskola biztosította. Ebbõl a pénzbõl új vízzá-
ró aszfaltréteg került a több évtizede kialakított
és balesetveszélyessé vált sportpályára. Szer-

mek Zoltán azt is elmondta, a nyáron kicserél-
ték az iskola északi oldalán a nyílászárókat,
amit folytatni lehetne a Platánsor felõli olda-
lon, ezen kívül régóta esedékes lenne a vizes-
blokkok felújítása, valamint az épület akadály-
mentesítése is. 

Megújult a sportpálya
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A következõ évben várható vízközmû-felújítások finanszírozási olda-
láról még a késõbbiekben határoz a képviselõtestület. Zajzon Imre, a
Dél-Zalai Víz- és Csatornamû ZRt. mûszaki igazgatója azonban azt re-
méli: az év elején beadják azt a pályázatot, amely révén uniós források-
ból megújulhat vagy ahol jelenleg nincs, megépülhet a szennyvízcsator-
na-hálózat. A beruházás Nagykanizsán kívül még 14 települést érint.

Zajzon Imre elmondta: az ez évi felújítások elsõsorban az útfelújítá-
sokhoz kapcsolódtak, emellett pedig a szennyvízcsatorna-hálózat bõví-
tésével kapcsolatos kohéziós pályázat kidolgozása zajlott. A pályázat
révén lehetõség nyílhat arra, hogy kiépüljön a rendszer Nagykanizsa
azon részeiben is, ahol eddig megoldatlan volt a lakossági szennyvíz
megfelelõ elvezetése, ilyen például a Rozgonyi utca, Bajcsa, Kámáncs,
Korpavár és a Csónakázó-tó környéke. Ha a pályázat elbírálása pozitív
lesz, akkor a szakemberek jövõre megkezdhetik a munkálatokat, me-
lyek révén mintegy 30 kilométer új csatorna épül, s körülbelül ugyan-
ennyi, már meglévõ csatorna felújítása, korszerûsítése történik meg.
Több szennyvízátemelõ megszûnik, mert a gyûjtõvezetékek a jelenlegi-
hez képest más irányban haladnak majd. Bõvítik és felújítják a városi
fõgyûjtõket is. A fejlesztés a város teljes csatornahálózatának mintegy
15-20 százalékát, illetve a nagykanizsai szennyvíztelepet érinti. 

Várhatóan jövõ januárban benyújtják a pályázatot a Kohéziós
Alaphoz, s optimális esetben még a második félév elejéig megtörté-
nik a pályázat bírálata. Siker esetén nemcsak Nagykanizsa, hanem
további tizennégy település szennyvíz-problémája oldódik meg az
elõzetes számítások szerint is tizenegy és fél milliárdos beruházásnak
köszönhetõen. 

A csatornázás jegyében 

Körülbelül egy hónappal ezelõtt terjedt el a hír, miszerint nehéz
anyagi helyzetbe került az ötszáz lakásosra tervezett Városkapu Lakó-
park generálkivitelezõjeként jegyzett Balusztrád cégcsoport. A társaság
csõdvédelmet kért, miután az izraeli Engel Group állítólag késedelmes
teljesítésre hivatkozva lehívott egy 750 millió forintos bankgaranciát. A
nagykanizsai beruházás végrehajtására létrehozott projektcég, a Kani-
zsa Invest 2003. Kft. ügyvezetõje, Kiss József azt mondja: a projekt to-
vább mûködik, a cég elkötelezett a beruházás folytatása ügyében. 

– Fontos tudni, hogy a csõdeljárás a Balusztrád nyolc tagból álló
cégcsoportja közül csupán kettõt érint, igaz, ezek a társaság zászlós-
hajói. Felszámolásról azonban szó sincs, ugyanis a Balusztrád csõdvé-
delmet kért – mondta el elöljáróban Kiss József. – A csõdvédelem azt
jelenti, hogy ha a hitelezõkkel (többek közt a Kanizsa Investtel) sikerül
megegyezni, akkor a Balusztrád kap még néhány hónap haladékot, s ez
idõ alatt kidolgozhat egy „kilábalási programot”. Ha ez sikerül, akkor
van esély arra, hogy a hitelezõk hozzájutnak a pénzükhöz, vagy leg-
alábbis annak egy részéhez. Ha nem sikerül, s mégis eljut a dolog a

felszámolásig, akkor azzal sajnos, a hitelezõk rosszul járnak, hiszen az
igényeik kifizetésére ebben az esetben nem sok pénz maradhat. Ezért a
mi érdekünk is az, hogy megvalósuljon a csõdegyezség, s ne történjen
meg a felszámolás. A Kanizsa Invest közben igyekezett magát és a pro-
jektet függetleníteni a Balusztráddal kapcsolatban kialakult helyzettõl,
ezért a projektcég korábbi kisebbségi tulajdonosai (felkészülve a leg-
rosszabb esetre) megvásárolták a Balusztrádtól a többségi tulajdonhoz
elegendõ tulajdoni hányadot. Az új többségi tulajdonosok a tekintetben
is a projekt mögé álltak, hogy azoknak a kivitelezéshez kapcsolódó kö-
telezettségeknek is eleget tesznek, amelyeket nehézségei miatt a Ba-
lusztrád már nem tud teljesíteni. Meg kell, hogy mondjam, a Kanizsa
Invest tulajdonosai ilyen szempontból egy kicsit kényszerpályán mo-
zognak, hiszen befektetett pénzüket csak úgy tudják kamatoztatni, ha a
beruházás többi üteme is megépül. Ugyanis a projekt több mint három
és fél hektáros területén csak az elsõ ütem épült meg, azonban a köz-
mûvesítés az egész ingatlanon megvalósult, ráadásul a Kanizsa Invest
ötszáz lakás után fizette meg az önkormányzat felé a területfejlesztési
hozzájárulást, pontosabban annak fejében felvállalta a Honvéd utcai
csatornázás teljes költségét. Ezzel csak azt szeretném jelezni, hogy
most már nem állhatunk meg, hiszen az infrastrukturális beruházások
miatt az elsõ ütemen még nem keletkezik profit, a befektetés megtérülé-
se a további ütemek során várható, amikor infrastruktúrára már nem
kell költenünk. Tehát folytatjuk a beruházást – fejtette ki a Kanizsa
Invest 2003. ügyvezetõ igazgatója. 

Kiss József kérdésünkre hozzátette: jelen pillanatban még mindig
az elsõ ütem utolsó lakásainak értékesítése folyik. Véleménye sze-
rint a gyenge ingatlanpiac oka talán az is, hogy több projekttel kap-
csolatban negatív tapasztalatokat szereztek a vevõk, s az építõipari
beruházásokkal szembeni bizalom megrendült. Hangsúlyozta azon-
ban: épp ezért (ellentétben az általánosan elfogadott 30-40 százalék-
kal) csak tízszázaléknyi foglalót kérnek a vevõktõl, amit egy elkülö-
nített, zárolt számlán tárolnak mindaddig, amíg az ingatlan nem ke-
rül az ügyfél tulajdonába.

Városkapu Lakópark: a Kanizsa Invest folytatja

Az elmúlt idõszak
kedvezõ idõjárása
sokat segített a
sz t rádaép í tõknek ,
lassan-lassan a 74-es
számú út melletti fe-
lüljáró is „kinõ” a
földbõl. Árkai And-
rás, a Betonút Zrt.
projektvezetõje la-
punk érdeklõdésére
elmondta: a viszony-
lag száraz idõjárásnak köszönhetõen jó ütemben haladhat a sztráda-
építés. Ha még egy kicsit marad a jó idõ, akkor az elképzelések
szerint decemberben sikerül is átengedni a forgalomnak az M7 ti-
zennyolc kilométeres, Nagykanizsa-Becsehely közötti szakaszából
a hat kilométeres, a dél-zalai város és Sormás között lévõ etapot.
Korábban a Magyar utcától nyugatra fekvõ szakaszon egy kicsit
megcsúsztak a kivitelezéssel, ugyanis nagyon elhúzódott a közmû-
kiváltás, ráadásul hónapokig állt a víz a talajfelszínen. Itt nagyjából
már sikerült „egyenesbe jönni” a kivitelezõ szakembereknek, azon-
ban más jellegû gondok nehezítik a munkát még most is: a 74-es úti
korrekció építésénél néhány terület kisajátítása a mai napig nem
történt meg. Árkai András hozzátette: most úgy látja, jövõ nyár vé-
gére megépülhet a teljes szakasz.  

Horváth Attila

Jövõ nyárra végeznek
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Az október 26-28-án Dunakeszin ren-

dezett II. Farkas Ferenc Zongoraversenyen
Horváth Krisztina I. lett. Ugyanitt Reizner
Mónikának a III. helyezettnek járó díjat si-
került elhoznia. Felkészítõ tanáruk Dr. Er-
dõs Lászlóné volt, aki felkészítõ munkájáért
Tanári Különdíjban részesült. 

További résztvevõ növendékek: Magyar
Borbála – felkészítõ tanára Cseszkóné
Borovics Melinda, Somogyi Nikolett – felkészí-
tõ tanára Gróf Katalin, Vörös Nikolett – felké-
szítõ tanára Gerócs Erzsébet. 

2006. október 21-22-én rendezte meg a
Vass Lajos Szövetség Budapesten a Kárpát-
medence népdalköreinek a döntõjét. A 102
résztvevõ kórus és szólista mezõnyében tér-
ségünket a zalaszentbalázsi, a csesztregi, va-
lamint a muravidéki együttesek és szólisták
képviselték. A zsûri  neves szakemberekbõl
állt: Olsvai Imre, Juhász Erika, továbbá a
Magyar Rádió és a Magyar Tudományos

Akadémia Népzenei Intézete képviselõi. A
felmenõ rendszerû eseménysorozat fináléjá-
ban sokan kaptak Nívódíjat, de talán a leg-
nagyszerûbb teljesítményt a Muravidéki Nó-
tázók nyújtották Cseke József vezetésével.
Õk a két évvel ezelõtt elnyert Kárpát-me-
dencei Nagydíjat nyerték el ismét, bizonyít-
va kiváló szakmai kvalitásukat az
össznemzeti mezõnyben.

Vass Lajos Kárpát-medencei Nagydíj

Valamivel több, mint két évtizede vált ismertté a Rubik-kocka, is-
mertebb nevén a bûvöskocka. Néhány éven át népszerû ajándék, ver-
sengések kedvelt szereplõje volt az elmés játék, aztán, ahogy lenni
szokott kis hazánkban, a feledés homályába borult. Nem úgy a nagyvi-
lágban, ahol a térbeli gondolkodás képességét fejlesztõ eszköz tovább-
ra is használatban maradt, mitöbb versenyek százait rendezik ma már a
különbözõ méretû kockákkal. Mi magyarok, akiknek jócskán volt
helyzeti elõnye, egy idõre ebben is lemaradtunk, s a most felnövekvõ
nemzedék fedezte fel újra a kockát és képviseli egyre nagyobb sikerrel
Magyarországot a nemzetközi megmérettetéseken. Közülük egy, Ba-
ticz Milán, aki több nemzetközi megmérettetés mellett legutóbb az Eu-
rópa Bajnokságon is szép eredménnyel szerepelt.

– Az elsõ verseny – amelyre a Tehetséges Magyarország Alapítvány
segítségével juthattam ki az idén nyáron – a német nyílt bajnokság
volt. A nemzetközi bajnokságon Európa szinte minden országa képvi-
seltette magát, és egy srác érkezett Amerikából, pontosabban Kana-
dából. Több versenyszám is volt, például a hagyományos háromszor
hármas kocka, s ennek különbözõ méretváltozatai, a kétszer kettes (ez
eggyel kevesebb sorból és oszlopból áll) és a négyszer négyes
valamint az ötször ötös. Minél nagyobb a kocka, annál nehezebb ki-
rakni és annál hosszabb ideig tart, míg megoldjuk a játékot. Emellett
voltak más logikai versenyszámok is.

– Kik vettek részt a versenyen?
– A magyar csapat tíz fõbõl állt, ketten voltunk kanizsaiak. Ez a csa-

pat tizenhat új magyar rekordot állított fel ezen a versenyen, ebbõl ti-
zennégyet jómagam. Egy versenyszámban sikerült nyernünk, a többi-
ben második, harmadik helyen, olykor hátrébb végzett a csapat. 

– Mi az oka annak, hogy bár a magyar eredményekhez képest kiváló
volt a honi csapat, de a versenyen ez kevésnek bizonyult?

– Az ok az, hogy bár magyar találmány a kocka, hosszú idõre feledésbe
merült, s csak most, úgy két éve jött ismét divatba a kockaláz. 1982-ben volt
az elsõ világbajnokság, azóta minden nemzet fejlõdött, ám nálunk nem tör-
tént semmi, nem voltak versenyek, és ennek a következménye ez az eredmény.

– Hol jártál még?
– A nyílt bajnokságot egy csehországi verseny követte, ötfõs csapat-

tal mentünk ki. Két elsõ és két harmadik helyet tudtam szerezni itt. Az
egyik általam nyert versenyszámot világrekord felállításával sikerült
megnyernem a Rubik Magic nevû játékkal.

– Hogyan zajlik a verseny?
– Ezeken a versenyeken általában ötször ki kell rakni a kockát, a

legjobb idõt és a legrosszabbat nem veszik számításba, és a három ma-
radékból átlagot számolnak, így egy versenyszámból kétfajta csúcsot is
fel lehet állítani. Tizenkét magyar rekordot sikerült megdöntenem itt.

– Az õsszel került sor az Európa Bajnokságra. Mit sikerült elérni ott?
– Heten mentünk ki Magyarországról Párizsba, ilyen helyen eddig

még nem jártunk. Örkényi Róbert és én mentünk Kanizsáról. Két elsõ
hely, két harmadik hely lett a miénk, ebbõl egy elsõ és egy harmadik az
enyém. A csapatunk egyik tagjának sikerült egy világrekordot is felállí-

tani a versenyen. A verseny öt napjából két és félnapot a verseny vett el,
az idõ másik felében pedig magára a versenyre készültünk. 

– Mit jelent ez?
– A verseny elõtt nagyon sokszor kirakjuk a kockát, mert a kirakást meg kell

tanulni, megtanulható folyamat. A kockakirakáshoz megtanulunk egy forgatás-
sorozatot, mi ezt algoritmusnak hívjuk. Ez két vagy három kocka egymáshoz vi-
szonyított helyzetét nézi és azt, hogyan lehet ezeket egymás mellé tenni. Így épít-
jük fel a forgatássorozatokból a játékot. Egymásra épülõ szabályokkal dolgo-
zunk, de ez nem jelenti azt, ha kézbevesszük a kockát, azonnal meglátjuk a legki-
sebb forgatásszámot. A kockát nem összevissza tekergetjük, hanem meghatáro-
zott szabályok alapján forgatjuk. Ezek az algoritmusok ma már könyv alakban is
megjelentek. Ha valaki csak úgy ki akarja rakni a kockát, az nem igényel térlá-
tást, logikai készséget, és a legtöbben ki is rakják átlag négy-öt perc alatt, de a
verseny nem errõl szól. A verseny a mi esetünkben arról szól, hogy az ember
mennyire képes memorizálni ezeket az algoritmusokat, és mennyi idõ alatt tudja
õket alkalmazni. Az egész szinte egy reflex: meglátok egy ábrát, és szinte azonnal
alkalmazni kell a megfelelõ algoritmust, aztán szinte azonnal a következõt is. Mi
nem csuklóból, hanem úgynevezett ujjtechnikával dolgozunk. Ahhoz, hogy gyor-
san tudjunk dolgozni, az ujjainkra van szükségünk.

– Mennyi idõ alatt rakod ki a kockát?
– A magyar rekord, amit én tartok, 14,67 másodperc.
– Mennyi algoritmussal dolgozol?
– Száz-százhúsz az, amit én tudok, de a legjobbak – tíz másodperc

alatt dolgozók – ennél jóval többet, több száz algoritmust tudnak és al-
kalmaznak.

– Mire hasznosítható ez a rendkívüli tudás, képesség a hétköznapok-
ban?

– A matematika tárgy bizonyos részeinek tanulás nélküli tudásához,
az egymásból következõ, logikát feltételezõ anyaghoz mindenképpen jó.

– Mennyit készülsz?
– Verseny elõtt naponta több órát.
– Hogyan kerültél kapcsolatba a kockával?
– Berényben egy matektáborban. Ott volt egy finn srácnak kockája,

és egy-másfél perc alatt tudta kirakni. Kíváncsi voltam, s úgy éreztem,
én jobb tudok lenni nála. Így kezdõdött. -dukát-

Kockaláz 
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„Hálásak lehetünk azoknak, akiknek ‘56-os helytállását a ma avatandó
tábla megörökíti” – mondta   Március Zita, a Polgári Kanizsáért Alapítvány
szóvivõje október végén, a Batthyány Lajos gimnázium bejáratánál elhelye-
zett emléktábla avatásán. Személy szerint õ maga is tartozik ezzel nagyapjá-
nak, akit a forradalomban való részvételéért három év börtönbüntetésre ítél-
tek. Beszélgetésünkben Március Zita rá emlékezik.

– Engem a nagyszüleim neveltek. A papáéknak három fiúgyermekük
volt, s amikor én megszülettem, a papa küzdött értem, nagy nehezen
rávette a szüleimet, hogy hozzájuk költözhessem. Talán nem szép
ilyent mondani, de jobban szerettem, mint a saját apámat. Az elsõ pil-
lanattól kezdve, mintha õk lettek volna a szüleim. Nagyapám nagyon
jó ember volt, soha nem ivott, soha nem kiabált, nem káromkodott,
nem is tudta ezt elviselni a gyermekeitõl sem. Mindent tõle tanultam:

fõzni, festeni, kõmûvesmunkát végezni, falazni. Családi házban éltünk
a Magyar utcában, volt kertünk, kis udvarunk. Minden férfi és nõi
munkát megtanultam mellette. Nem ismertem olyan jólelkû, segítõkész
embert, mint õ volt. A fiatal korától szívbeteg mamámat megkímélte
mindentõl, még az otthoni munkától is, pedig a gyomorlyukadástól a
szívinfarktusig sokféle betegség elkapta õt is. 

Három éve halt meg daganatos betegségben, 80 éves korában. Az
utolsó pillanatig emlegette, mennyire fáj neki, hogy börtönbe került.
Az a három év nem múlt el nyomtalanul! Úgy összeverték a lábát,
hogy a mûtét után az egyik két centivel rövidebb lett, mint a másik.
Ennek ellenére, nem bírta volna elviselni azt, hogy ne tudja eltartani
a családját. Ezt örököltem tõle. Én sem tudok tétlenül élni, mindig
újabb és újabb célokat keresek magamnak. (B.Zs.)

Tartozom ezzel a nagyapámnak

Az 1956-os forradalom és szabadságharc ötvenedik, illetve a Ma-
gyar Köztársaság kikiáltásának 17. évfordulója alkalmából számos
nagykanizsai határõr részesült elismerésben. A Magyar Köztársa-
ság Honvédelmi Minisztere a Somogy Megyei Védelmi Bizottság
Elnökének elõterjesztésére a védelmi felkészítés és válságkezelés te-
rületi szintû megvalósítása érdekében kifejtett eredményes tevé-
kenysége elismeréseként a „Szolgálati Érdemjel arany fokozata”
kitüntetést adományozta Lukács Sándor határõr ezredesnek, a
Nagykanizsai Határõr Igazgatóság igazgatójának. A szolgálat pél-
damutató teljesítéséért dicséretben és jutalomban részesített a Ha-
tárõrség Országos Parancsnoka 1 fõ, a Határõrség Rendészeti Fõ-
igazgatója 2 fõ, a Határõrség Gazdasági Fõigazgatója 1 fõ, a Nagy-
kanizsai Határõr Igazgatóság igazgatója pedig 38 fõ hivatásost és
közalkalmazottat. A Nagykanizsai Határõr Igazgatóság igazgatója
soron kívül elõléptetett 14 fõ zászlóst és tiszthelyettest is.

Kitüntetése alkalmából Lukács Sándor ezredessel, a Nagykanizsai
Határõr Igazgatóság igazgatójával beszélgettünk.

– Tudomásom szerint ez a kitüntetés a miniszter által adományozható
elismerések közül a legmagasabb fokozatú – mondta Lukács Sándor. –
Természetesen nagyon örülök neki, információim szerint határõr még
nem is kapott ilyent. S hogy hogyan lettem határõr? 1966-ban érettségiz-
tem, majd Szegedre kerültem a Kossuth Lajos Katonai Fõiskolára, tanul-
mányaim elsõ évét ott végeztem. 1970-ben avattak tisztté Budapesten. At-
tól kezdve a nagykanizsai határõr kerületnél dolgozom (akkoriban még
így hívták), elõbb kint voltam õrsön Berzencén, majd elvégeztem a Zrínyi
Miklós Nemzetvédelmi Egyetemet, s 1982-tõl itt, az igazgatóságon dolgo-
zom különbözõ beosztásokban. Másfél éve vagyok igazgató.

– A határõr munkája mindig is egy kicsit misztifikált volt, sokak szá-
mára nehezen definiálható a tevékenységük. Mitõl szép a hivatása, egyál-
talán miért lesz valaki határõr, s miért nem inkább rendõr, vagy katona?

– Szerintem a határõrök élete legalább olyan szép, mint bármelyik fegy-
veres és rendvédelmi szervnél dolgozóé. Mi legalább olyan közvetlen kap-
csolatban vagyunk a lakossággal, mint a rendõrök. Gondoljunk csak bele:
az átkelõkön az útlevélkezelõink találkoznak elõször azzal a külföldi ál-
lampolgárral, aki Magyarországra jön. S az elsõ találkozások általában
mély benyomást tesznek az emberre. Kollégáim szívesen és jól is csinálják
a munkájukat, s ez egyfajta érdemet is jelent a Határõrség számára. Ettõl
is szép a mi munkánk, hogy sok emberrel találkozhatunk. De ez csak egy
része a feladatainknak, ennél azért sokrétûbb a tevékenységünk. A közrend
és a közbiztonság fenntartása érdekében nagyon szorosan együttmûkö-
dünk a rendõrséggel, Kanizsán is lehet látni, hogy a város számos pontján
ott vannak a zöld váll-lapos határõrök, s vagy a rendõrrel közösen, vagy
önállóan, gyalogosan, vagy szolgálati jármûvel járõröznek, s majdnem
ugyanazokat a feladatokat látják el, mint rendõr kollégáik.

– Néhány évvel ezelõtt
azért ennél keményebb
idõszakok voltak…

– A rendszerváltás elõtti
idõszakban valóban klasszi-
kus határõrizeti tevékenysé-
get folytattunk, akkor még
nagyon komolyan gondol-
tuk és csináltuk a ránk ki-
szabott feladatot, azaz mi
védtük az úgynevezett „szo-
cialista tábor” országhatá-
rait. Akkor még sorállo-
mány volt a Határõrségnél,
ma szerzõdéses és hivatásos határõrökkel végezzük ezt a feladatot. Azt is
mondhatnám, hogy napjainkban már profi a Határõrség, s ennek megfelelõ-
en profin is végzi a munkáját. 

– Volt egy Balkán-válság is.
– Mind a Baranya-háromszögben, mind a szerb-magyar határon

zajló akciókban szinte teljes létszámmal vettek részt a határvadász szá-
zadaink. Kemény idõszak volt ez, hiszen gyakran nem volt mód és lehe-
tõség a nyolc órás pihenõre, hanem esetleg csak négyre, s menni kel-
lett tovább. Szerencsére az egész válságot úgy megúsztuk, hogy senki-
nek sem származott belõle komolyabb baja. Persze, kisebb atrocitások
voltak, de a mieink soha nem keveredtek bele ilyen helyzetekbe. Hála
Istennek akkoriban számos elismerést is kaptak a beosztottjaink. 

– Visszatekintve, melyik volt pályafutásának legszebb idõszaka?
– Hát, ez nehéz kérdés. Az egész életem szép volt, de mégis arra az idõ-

szakra emlékszem vissza szívesebben, amikor bekerültem ide, a kanizsai
kerülethez, ahol elõször adódtak számomra vezetõi feladatok, s átláttam
az egész munkát. Az egy olyan kihívás volt, amit szívesen vettem. Egész
pályafutásom alatt a határõrizetben dolgoztam, s úgy jutottam el az igaz-
gatói posztig, hogy nem voltak „kilengéseim”, azaz végig a szakmában
dolgoztam, a határõrizettel foglalkoztam. 

– Egyébként szabadidejében mit csinál szívesen?
– A vadászat a hobbim, s persze a természetjárás. Nem a vad elejté-

se miatt járok vadászni, hanem azért, hogy minél többet lehessek a ter-
mészetben, ugyanis a beosztásom révén erre ma már kevéssé van lehe-
tõségem. De azért még mindig megragadok minden lehetõséget arra,
hogy egy határnyiladékon végigsétáljak…

– Hogyan tekint a következõ idõszak elé?
– Ma már mindenki tudja, hogy milyen átszervezések várhatóak a

Határõrségnél. Jelenleg a felkészülési idõszakban vagyunk. Ha való-
ban megtörténik az átszervezés, természetesen én is nyugdíjba vonu-
lok, hiszen már így is egy kicsit „túldolgoztam” az idõmet. (H.A.)

Séta a határnyiladékon
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A tradícióvá növekedett nap alapötlete
35 éve, 1971-ben született, amikor Massa-
chusetts állam kormányzója, Arthur P.
Mullaney arra kérte a polgárokat, hogy
egy napig ne dohányozzanak, és a pénz-
bõl, amit aznap dohányárura költöttek
volna, egy helyi középiskolát támogassa-
nak. Az ötlet megfogant, és 1976. novem-
ber 18-án már az Amerikai Rákellenes
Társaság (ACS) tûzte zászlajára a célt.
Sikerült is egymillió embert rábírniuk,
hogy egyetlen napra bírják ki dohányzás
nélkül. 1977-ben már minden állam csat-
lakozott a mozgalomhoz. Nem lebecsü-
lendõ annak a nemzetnek teljesítménye,
ahol jelenleg közel 47 millió ember – 25
millió férfi és 22,6 millió nõ – a szenve-
dély rabja. Az Egészségügyi Világszerve-
zet kezdeményezésére november harma-
dik csütörtökét aztán nemzetközi szinten
is Füstmentes Nappá nyilvánították.

Magyarországon csakúgy, mint az egész
világon a dohányzás visszaszorítása az egyik
legjelentõsebb népegészségügyi feladat,
amelynek súlyát a vizsgálatok adatai, a fel-
mérések eredményei egyértelmûen jelzik. 

– Az Országos Lakossági Egészségfelmé-
résbõl látszik, hogy hazánkban a 18 éven fe-
lüli férfiak valamivel több, mint negyven szá-
zaléka, a nõk közel 28 százaléka dohányzik.
Különösen aggasztó az a tény, hogy a ciga-
rettázás igen elterjedt az általános és közép-
iskolás korosztály körében is, az elsõ kipró-

bálás egyre fiatalabb életkorban jellemzõ,
továbbá nagyon sok gyermek van kitéve a
passzív dohányzás ártalmainak – mondja dr.
Búzás Judit, nagykanizsai tisztifõorvos.

– Mennyien áldozzák életüket ennek a ká-
ros szenvedélynek?

– Magyarországon évente 28 ezer ember
halála írható a dohányzás rovására. Ez kö-
rülbelül kétszer több, mint ahányan alkoho-
lizmus, kábítószer-fogyasztás, AIDS, baleset,
vagy erõszakos halálok miatt veszítik el az
életüket. A dohányzás elsõdleges szerepet
játszik a tüdõrák kialakulásának kilencven
százalékában, a légúti betegségek hetven
százalékában, a szív- és érrendszeri megbe-
tegedések 46 százalékában, és az összes da-
ganatos megbetegedés közel harmadában.

– Sokan élnek abban a tévhitben, hogy a
dohánytermékek adójának bevételébõl a be-
tegek gyógyíthatók, mi több még marad is
valami a kasszában. Valóban így van?

– A dohányzással összefüggésbe hozható
betegségek kezelésével kapcsolatos kiadások
messze felülmúlják a dohánytermékek adójá-
ból származó bevételeket, és felbecsülhetet-
len károkat okoznak, gondoljunk csak az ár-
ván, félárván felnövekvõ gyerekekre, akik
emiatt az elkerülhetõ halálok miatt veszítik el
szeretteiket, támaszukat. A konkrét számok
tükrében a 2004-es évben a dohánytermékek-
bõl származó állami bevétel 244 milliárd fo-
rint volt, míg a dohányzás ártalomköltségei
elérték a 358 milliárdot. A KSH adatai sze-
rint a lakosság évente, fejenként átlagosan
14 720 forintot költ dohánytermékekre, míg
gyógyszerekre alig valamivel többet, 15 900
forintot. Mindezek ismeretében felmerül a

kérdés, helyes-e pénzért betegséget vásárol-
ni, önsorsrontó szenvedélynek hódolni, mint
a család jólétét szem elõtt tartani?

– Milyen programmal készülnek Önök a
Füstmentes Nap kapcsán?

– Figyelemfelhívó akciónk keretében az
önkormányzati ülés elején kértünk egy pár
perces megszólalási lehetõséget. Ezzel sze-
retnénk a városvezetõk figyelmét felhívni a
dohányzás okozta egészségkárosító jelensé-
gekre, és szeretnénk rámutatni a dohányzás
következtében fellépõ, de elkerülhetõ költség-
növekedésre, amely az egyént ugyanúgy sújt-
ja, mint a társadalmat. Mivel a testületi ülé-
seket a televízió is közvetíti, így a képviselõk
mellett az ülést figyelemmel követõ nézõkhöz
is eljuthatunk. 

– Mennyire szólíthatók meg a tömegek az
Ön tapasztalatai szerint?

– Közel fél évezredes múltja van az euró-
pai dohányzásnak, s alig ötven éve sejtjük,
hogy egészségkárosító hatása van, s huszon-
öt éve rendelkezünk az elsõ erre vonatkozó
bizonyítékokkal. Az elmúlt századok alatt
életformává vált a dohányzás, amellett ipar-
ágak épültek rá. Ma már bizonyosan tudjuk,
hogy ártalmas, hogy egészségkárosító hatása
van, ennek ellenére a leszokás nagyon nehéz.
Egész generációknak kell ahhoz felnõnie,
hogy hatása legyen annak a prevenciós mun-
kának, amelyet mi elkezdtünk. Bármilyen jól
végezzük a munkánkat, az eredmény csak ké-
sõbb látszik, ennek ellenére fontosnak tar-
tom, hogy minden eszközt megragadjunk an-
nak érdekében, hogy elkerülhetõ okok miatt
ne haljanak meg az emberek.

Dukát Éva

Füstmentes Nap

Az elkövetkezõ idõszak tervezett rendezvényeirõl, valamint az intéz-
ményt is érintõ fontos változásokról számolt be sajtótájékoztatóján a Far-
kas Ferenc Zene- és Aranymetszés Mûvészeti Iskola igazgatója, Baráth
Zoltán. Elmondta: úgy érzékeli, hogy jelentõs változásokat hoz a város
mûködésének minden területén a civil szféra önkormányzati munkába
történõ bevonása. A Civil Kerekasztal megalakulása után az igazgatót
bízták meg a mûvészeti terület koordinációjával, aki nagy kedvvel lát
munkához, hiszen véleménye szerint az elmúlt években nem egyszer elõ-
fordult, hogy a mûvészeti területen tevékenykedõk egy része a kapcsolati
tõke révén elõnyösebb helyzetbe került – akár a finanszírozás területén is
–, mint a többiek. Baráth Zoltán hangsúlyozta: a Civil Kerekasztal meg-
alakulásával esélyt lát arra, hogy a korábbi állapot egy sokkal igazságo-
sabb kultúra-finanszírozás irányába tolódjon el. Ennek érdekében elsõ lé-
pésként létrehoz egy úgynevezett mûvészeti térképet, amely felsorolja a
nagykanizsai mûvészeti csoportokat, szervezeteket, rendezvényeket, sze-
mélyeket azok paramétereivel együtt, azaz megpróbál teljes képet nyújta-
ni a városi mûvészeti élet valamennyi szegmensérõl. A dokumentum ké-
szítése során azt is felmérik, hogy milyen szükségletek jelentkeznek a
kultúra és a mûvészeti élet területén. A térkép segítségével a rendszer ele-
mei még hatékonyabban mûködtethetõk lehetnek. 

A Farkas Ferenc Zene- és Aranymetszés Mûvészeti Iskola tervezett
programjairól Baki Andrea rendezvényszervezõ számolt be. Elmondta:
az iskola három részbõl, három koncertbõl álló Alapítványi Napok ren-

dezvénysorozatot szervez, amelynek második részére, az Alapítványi
koncertre november tizenhatodikán kerül sor az iskola hangversenyter-
mében, majd november huszonegyedikén ugyanitt Mozart-est lesz. A
BEUgranál hozzánk? címû hagyományos programjukban idén Olaszor-
szágot mutatják be több szemszögbõl. A szintén hagyományos Mikulás-
koncert december másodikán lesz a Zsigmondy-tornacsarnokban. 

Az év utolsó heteinek egyikén karácsonyi koncertre is sor kerül az is-
kolában, december tizenötödikén pedig névadója, Farkas Ferenc elõtt egy
emléknappal tiszteleg az intézmény. Januárban a Magyar Kultúra Napján
különbözõ hazai szerzõk mûveit vonultatják fel a diákok, februárban pe-
dig farsangi bál lesz, ami ezúttal a varázslatos Kelet jegyében zajlik majd.
Áprilisban az intézmény egyes kihelyezett tagozatai a hagyományos Mû-
vészeti Napokon kiállítások keretében mutatják be képzõmûvészeti alko-
tásaikat, de megcsillogtatják tánctudásukat is a gyerekek. Áprilisban –
szintén már hagyományosan – Kreatív Fesztivált rendez az iskola, ami
azért kuriózum, mert az amatõrzenész gyerekek saját kompozíciójukat,
improvizációikat adják elõ. Eddig csak zenei terület „került terítékre”, jö-
võre azonban tánccal és képzõmûvészettel bõvül a repertoár.

Végül Baráth Zoltán bejelentette: igazodva a többi iskolához, márci-
us végén lesz felvételi az intézményben. Az Újévi Gálával kapcsolat-
ban elmondta: terveik szerint a jövõben uniós pályázati forrást vesznek
igénybe, hogy a tavalyinál még monumentálisabb koncert születhessen
horvát, szlovén és magyar résztvevõkkel. (horváth)

Zene minden mennyiségben
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Sikeres egri tanulmányútról tért haza a mi-
nap egy kanizsai civil delegáció. A Dél-Zalai
Civil Fórum Egyesület másokat is „utaztatna”:
százezer forintot ajánlottak fel azért, hogy a
város képviselõi egy gleisdorfi tanulmányút
során ismerjék meg az ottani partnerek mun-
káját, eredményeit, hogy aztán itthon is kama-
toztathassák a kint megszerzett tudást. 

– A  tanulmányút célja az volt, hogy olyan
módszerek, technikák birtokába jussanak a tér-
ség civil szervezetei, amelyek elõsegítik a non-
profit érdekérvényesítés kialakítását – mondta el
lapunknak Budavölgyi Kálmán, a Civil
Kerekasztal koordinátora. – Egerben 1999. óta
példaértékûen és hatékonyan mûködik a Civil
Kerekasztal, míg Nagykanizsán 2005. december
12-én alakult meg az érdekvédelmi szervezet. Az
egri civilek kedvezõ körülmények között, az ön-
kormányzattal együttmûködve dolgozhatnak. Az
Egri Civil Alap tízmillió forintos támogatását a
Kerekasztal szekcióvezetõibõl álló bizottság oszt-
ja el teljesen önállóan. A szekciók delegáltjai az
önkormányzati bizottságok külsõs tagjaiként
vesznek részt az önkormányzat munkájában. He-
ti rendszerességgel szerepelnek a TV Egerben. A
civil szervezetek együttmûködésének eredménye-
ként azt várjuk, hogy a civil érdekképviselet

eredményes tevékenysége esetén hatékonyabb
együttmûködés alakuljon ki a civil szervezetek,
az önkormányzatok és a versenyszféra szereplõi
között – mondta a civil szakember. 

A Dél-Zalai Civil Fórum Egyesületnek van
egy újabb projektje is: a civil szféra százezer fo-
rint összegû felajánlást tesz Nagykanizsa képvi-
selõ-testülete számára egy kirándulás lebonyolí-
tására, a feltétel csupán annyi, hogy a „túra” kü-
lönbözõ frakciók közös részvételével valósuljon
meg. Az a cél, hogy a testület tagjai megismerjék
a gleisdorfi, vagy a puchheimi eredményeket.

A kirándulás keretében sor kerülhet a test-
vérvárosok kormányzati rendszerének és fej-
lesztési eredményeinek megtekintésére.

– A szervezetünk által képviselt nagykanizsai
civilek felajánlásukkal szeretnének hozzájárulni a
város képviselõ-testületének csapatépítéséhez és a
városunk fejlõdése érdekében formálódó lokálpat-
rióta összefogás erõsítéséhez, amelynek szüksé-
gessége a képviselõ-testület alakuló ülésén is meg-
fogalmazódott – mondta Gyertyánági Endre, a
Dél-Zalai Civil Fórum Egyesület elnöke. – A
Nagykanizsai Civil Kerekasztal közremûködõ
szervezetei kifejezik azon reményüket, hogy a vá-
ros vezetése az elkövetkezendõ négy évben a jó
kormányzás elveit követi, megteremti az egységet

és a helyi társadalom különbözõ csoportjainak
együttmûködését, felvállalja és hatékonyan való-
sítja meg régióközpont szerepét a dél-zalai térség-
ben, valamint a város és térsége fejlesztésének
ügyében egyetértést tud kialakítani a helyi szerep-
lõk körében. Persze, ötletünknek voltak elõzmé-
nyei, amelyek  – úgy reméljük – egyfajta új szelle-
miséget is jelenthetnek a város életében, hiszen
azok a szervezetek, amelyek részt vesznek a Civil
Kerekasztalban – megjelenítve a város közössége-
it –, önálló entitásként, önálló tényezõként lépnek
fel. Mi, civilek nyilván a saját személyes meggyõ-
zõdésünk alapján valamelyik politikai irányzathoz
tartozunk, azonban azt valljuk, hogy ettõl el kell
vonatkoztatni, s a Civil Kerekasztal ne kötõdjön
politikai irányzatokhoz. Ennek a fényében kell
mérlegelnünk mindent, ami a város sikeres mûkö-
désével kapcsolatos lehet. Egy ilyen gondolat
mentén jutottunk el a felajánlás ötletéig. A célunk
az, hogy ily módon is segítsük a város egységének
megteremtését, egyfajta lökést adva a közös mun-
kának – mondta Gyertyánági Endre.

A civil szervezõdés elnöke még azt is el-
mondta: bár eddig egyetlen politikus sem je-
lezte fogadókészségét az ötlettel kapcsolat-
ban, mégis azt reméli, hogy a közös kirándu-
lásra még ebben az évben sor kerülhet. (H.A.)

Növekvõben a kanizsai civilek aktivitása

– Bár ennek a programnak az a neve, hogy
zárókonferencia, mi, akik ebben a projektben
részt vettünk, részt veszünk, tudjuk, hogy csak
egy fejezet zárult le ebben a történetben, s máris
nyílik egy új. Ez az a nagy program, amelyet sa-
ját magunknak kell öt éven keresztül mûködtet-
nünk. Feladatunk lesz fennmaradni és megújul-
ni ezekben az új típusú közösségi és személyi
szolgáltatásokban. Az együttmûködés, amely ezt
a programot jellemezte példaértékû volt, hiszen
számos szakmai szervezet és kolléga dolgozott
azon, hogy ez a pályázat egyáltalán elkészüljön,
befogadást nyerjen, és élesben is megvalósul-
hasson – mondta Simánné Mile Éva Az „Új tí-
pusú közösségi és személyi szolgáltatások fej-
lesztése Nagykanizsán”- elnevezésû projekt zá-
ró konferenciáján, ahol a 2005. május 19-én in-
dult, a szociális gondoskodás bõvítését és a fog-
lalkoztatási helyzet javítását célzó programot ér-
tékelték. Mint ismeretes, a projekt a városi ön-
kormányzat, a Vöröskereszt zalai szervezete, a
Családsegítõ és Gyermekjóléti Központ dolgo-
zói és a Váti Kht. közös munkájában valósulha-
tott meg. 12 fõvel bõvült a program során a ka-
nizsai foglalkoztatottak száma, javult a városban
élõ – valamilyen szempontból hátrányos helyze-
tû – csoportok biztonságérzete, a program során
elõtérbe kerülhetett a prevenció, s olyan új típu-
sú szolgáltatások jelenhettek meg a városban,
amelyek eddig nem voltak, ilyen a Csellengõ
Közösségi ház, a Befogadóház és a jelzõrend-
szeres házi segítségnyújtás. (D.É.)

Zárókonferencia

Az Ifjúsági és Civil Házban megnyílt tárlat-
tal, amelyet Száraz Csilla, a Thúry György
Múzeum igazgatója ajánlott a közönség figyel-
mébe, kezdõdött meg az Idõsek hete program-
sorozata. Az Ifjúsági és Civil Házban bemuta-
tott különleges tárgyak mind-mind saját élet-
történettel bírnak, és mindegyikhez fûzõdnek
sajátos történetek is, amely gazdáik szemében
különlegessé, egyedivé teszik õket. Tárlattá
rendezõdve olyan korokat idéznek, amelyrõl a
mai idõk fiataljainak, gyermekeinek csak az
idõsek meséi és e tárgyak nyomán lehet némi
fogalma. A tárlatmegnyitó után az új intéz-
mény színháztermében elõször Koller Judit kö-
szöntötte az egybegyûlteket, szólt az ünnepi
hét hagyományairól s arról, hogy ezúttal a leg-
különfélébb helyszíneken, milyen programok-
kal várják a városban élõ idõs polgárokat. Ezt
követõen Marton István polgármester köszön-
tötte idõseinket, s a fiatalabbak nevében kö-
szönte meg azt, amit ezek az emberek szûkebb
környezetükben, otthonaikban, közösségeikben

értünk, a városért, a felnövekvõ nemzedékekért
tesznek. A polgármester beszédében arra hívta
fel a figyelmet, hogy a szépkorúak is teljes ér-
tékû tagjai a városnak, még akkor is, ha sokan
ezt nem így gondolják. A korábbi évek hagyo-
mányaihoz híven az idei évben is kisorsoltak
két nyugdíjast, akiket a polgármester és Simán-
né Mile Éva a Szociális Osztály vezetõje külön
is köszöntött. Ezúttal Somogyvári Istvánné és
Mándoki Ferenc vehetett át virágot és ajándé-
kot Marton Istvántól, a kanizsai önkormányzat
nevében. A köszöntõk sorát követõen a Swans
balettcsoport lépett színpadra, majd Baráth
Yvette és a Farkas Ferenc Zene- és Aranymet-
szés Mûvészeti Iskola tánccsoportjának mûso-
rát tekinthették meg a meghívottak. 

A hét következõ napján a Honvéd Kaszinó-
ban megnyitott tárlattal, és az intézményben
megrendezett egészségnapi programmal foly-
tatódott a rendezvénysorozat. -dukát-

Idõsek hete
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Ifjúsági klubot avattak november
8-án a Zsigmondy-Széchenyi SZKI-
ban. A klub kialakításáról  Mérksz
Andor igazgató elmondta: amint a
délutáni idõszakban a diákok el-
hagyják az intézményt, bekerülhet-
nek egy olyan kontrollálatlan rend-
szerbe, ahol sok esetben az ellentétét
látják és kapják mindannak, amire
megpróbálják õket nevelni. Ezen
próbálnak segíteni a klub kialakítá-
sával, lehetõséget adva arra, hogy
délután is jöjjenek vissza az iskolá-
ba, és a szórakozóhelyek helyett ott
töltsék el a szabadidejüket. Erre a
célra kiválasztották az épület pincé-
jében található kazánház egy részét
és a raktárt. A belsõépítészeti átala-
kítás – melynek anyagköltsége kö-
zel ötmillió forintba került –, a tanu-
lókkal közösen történt. A szórakoz-
tató eszközöket az igazságügy mi-
niszter által tavaly kiírt Bûnmegelõ-
zési pályázaton elnyert 1,5 millió fo-
rintból vásárolták meg. A klub nyit-
va tartási ideje folyamatos. Délután
15-tól 18 óráig megfelelõ felügyelet
mellett szórakozhatnak a tanulók a
két helyiségbõl álló klubban, míg
délelõtt akár osztályfõnöki órát, este
pedig szülõértekezletet is lehet ott
tartani. A szalagot Cseresnyés Péter
alpolgármester és Mérksz Andor
igazgató vágta át. Az avatás ünnepé-
lyes pillanatait követõen a tanulók
birtokukba vették a klubot.

Nyílt napot tartottak a Pannon Egyetem Nagykani-
zsai Campuszán az elmúlt szerdán. A beiskolázás fon-
tosságáról, a felsõoktatás változásairól tartott sajtótájé-
koztatójában Dr. Gaál Zoltán professzor, a Pannon
Egyetem rektora elmondta: a 18 éves korosztályt sze-
retnék segíteni, hiszen a továbbtanulás szempontjából
nagyon fontos, hogy milyen döntést hoznak. A nyílt
nap célja az is, hogy részletesebben bemutassák okta-
tási feltételeiket, tevékenységüket, a Pannon diploma
jelentõségét, és az elhelyezkedési lehetõségeket. Nagy-
kanizsa a Pannon Egyetem egyik fontos stratégiai te-
lephelye. A nevében a „P” a profizmust, az „E” az elis-
mert diplomát jelenti. Mindenkinek meg kell tanulnia,
hogy az egyetem nem diplomagyár, meg kell dolgozni
a sikerért! Nem munkanélkülieket képeznek – hangsú-
lyozta a rektor. Abban érdekeltek, hogy sikeresek le-
gyenek a náluk végzett hallgatók. A fordulat éve óta
még nem volt olyan kormány,  ahol legalább egy,
Veszprémben végzett miniszter ne lett volna. A Pan-
non Egyetemrõl kikerült emberek megfelelõ társadal-
mi presztízzsel, elismertséggel rendelkeznek. Kutatási
munkáik tekintetében nyitottak, ami  érinti a környéket
is. Fejlesztik a személyi állományt Nagykanizsán, hisz
ez az elõfeltétele annak, hogy a környékbeli cégek ku-
tatási-fejlesztési munkáiban egyre mélyebben és na-
gyobb intenzitással bekapcsolódjanak. Birkner Zoltán
oktatási igazgató kiemelte: az elmúlt 7 év fejlesztésé-
nek a gyümölcse, hogy a város egyre gyakrabban von-
ja be az itteni szakembereket a fejlesztési tervek elké-
szítésébe. Nagykanizsán két alapszakon (turizmus-
vendéglátás, mérnök-informatikus) folyik a képzés. A
felsõfokú szakképzésben ebben az esztendõben három
szak indul el (mûszaki informatikai mérnökasszisz-

tens, logisztikai mûszaki menedzserasszisztens, szám-
viteli szakügyintézõ). Most ezzel a képzési profillal
rendelkeznek, illetve elkezdtek a felnõtt képzésben is
erõsíteni. A következõ esztendõben indul meg, mint
másoddiplomás képzés, a projekt menedzsment, és az
innovációs folyamatszervezõ szak. Ezzel sikerült egy
fontos lépést tenni a piaci erõsödés irányába. Birkner
Zoltán még elmondta, Magyarország is csatlakozott a
Bolognai-folyamathoz, és a PE is megtette az átalaku-
lás legfontosabb lépéseit, melyek közül a legismertebb
az akadémiai reform. Gál Zoltán hozzátette: feltett
szándékuk, hogy a gazdasági informatika szakot is ide-
telepítik Nagykanizsára, továbbá folynak a mûhely-
munkák éppen a régióban tapasztalható lakópark, és
egyéb építkezések kapcsán, egy úgynevezett „kétdip-
lomás házmester” képzésre, aki el tud intézni mindent
a reggeltõl-estig dolgozó családok számára. Ez egy pi-
acképes felvetés. Egyetlen stabil dolog van itt Nagyka-
nizsán, ez pedig éppen a folyamatos és állandó válto-
zás. A nyílt nap zárásaként spagetti kóstolóra várták a
megjelent diákokat. (bzs)

Nyílt nap a Pannon Egyetemen

A Leonardo program keretében november 5-12. kö-
zött 15 német kolléga vendégeskedett a Pannon Egye-
tem Nagykanizsai Campusán. A speciális támogatást
igénylõ fiatalok szakmai képzése – megoldási stratégi-
ák összehasonlítása címû program során többek között
jártak Csapiban – ahol megismerkedtek „A Csapi pro-
jekt”-tel, a hátrányos helyzetû, illetve roma fiatalok
képzését ellátó iskolával –, a kanizsai szakközépisko-
lákban, valamint a programban együttmûködõ nagyatá-
di gimnáziumban és a csurgói középiskolában. A fiata-
lok életperspektívája, társadalmi helyzete, életminõsége
elsõsorban a munkaerõpiaci lehetõségek és szakmai
képzettségük függvénye. Alsószászország kiemelt fel-
adatnak tekinti azon fiatalok képzését, akiknek
munkaerõpiaci esélyei tendenciózusan átlag alattiak.
Ezen hátrányos helyzetû fiatalok motivációja kiemelt
feladat. Az EU bõvítésével esélyeik erõsen csökkentek,
melynek felszámolása csak a munkaerõpiac és a gazda-
ság szoros együttmûködésével sikerülhet. Kiemelt fel-
adat a határokat átlépõ együttmûködés. 

Az együttmûködés fontosságát felismerve az
Alsószász Kultuszminisztérium a tanulókat és a kép-
zésben szerepet vállalókat kiemelten kívánja támogatni.
Ennek egyik lehetõsége volt a 2000-ben elkezdett ma-
gyar együttmûködés kiszélesítése, konkrét kapcsolatok
kibõvítése. A folyamat elsõ lépése a magyar és német

oldalról külön-külön benyújtott és támogatott Leonardo
programban a két ország iskolarendszerének, szakkép-
zési rendszerének tanulmányozása. A programban a
szakképzésben tevékenykedõ tanárok, a fenntartó, az
oktatás felügyelet, a kamara képviselõje, az Alsószász
Kultuszminisztérium szakképzésért felelõs munkatársa
és a Hannoveri Egyetem szociálpedagógus professzora
vesz részt. Az együttmûködés célja a kölcsönös tapasz-
talatszerzés, majd ezen ismeretek beépítése a napi mun-
kába, új metodikai eszközök kidolgozása a képzésben
és a tanár-továbbképzésben. A két program lezárását
követõen szakmai, idõ- és költségterv készül az iskolai
együttmûködések, tanulócserék és tanárok konkrét for-
máira. A programmal kapcsolatban dr. Pintérné
Grundmann Frida november 9-én sajtótájékoztatót tar-
tott a Magyar Plakát Házban. A német vendégek részé-
rõl elhangzott: az EU-ban ugyanazokról a problémák-
ról beszélünk, de a problémákat az adott helyszínen
kell megismerni. Fontos a tapasztalatszerzés és a közös
együttmûködés megvalósítása az oktatási rendszerben
is, hiszen ugyanazokkal a problémákkal küszködnek.
Az itteni vitában tapasztalták meg, mennyire fontos,
hogy beszéljenek a problémákról. Összegzésként az is
elhangzott, van ami „átvihetõ”. Végül köszönetet
mondtak az együttmûködésben részt vevõ iskoláknak,
kollégáknak. (B.Zs.)

A Leonardo Projektrõl

A Batthyány Lajos 
Gimnázium és Egészségügyi 

Szakközépiskola 

2006. november 25-én 
szombaton 9 órakor

NYÍLT NAPRA
hívja a 4. osztályos általános
iskolásokat és szüleiket, hogy

megismertesse az iskola 
nyolcévfolyamos gimnáziumi
képzését. Helyszín: Batthyány

Gimnázium – Nagyaula

Klubavató
a Zsigmondyban
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Idén ünnepli fennállásának 140. évfordu-
lóját az NTE 1866 MÁV. A jubileumi ün-
nepség során november nyolcadikán egy új,
az utánpótlás-nevelést jelentõsen segítõ mû-
füves pályát adtak át az Ady utcai sporttele-
pen. A kulturális mûsorral, szakági bemuta-
tókkal fûszerezett jubileumi ünnepségre pe-
dig másnap került sor a MÁV-csarnokban.  

Bobay Jenõ egyesületi elnök az avatón hang-
súlyozta: az új pálya lehetõséget nyújt arra,
hogy évszaktól függetlenül, bármilyen idõjárási
viszonyok közt futballozhassanak a fiatalok.
Ezt követõen Böröcz Zoltán villantott fel fontos
momentumokat az NTE történetébõl. A jelenle-
gi helyzetrõl elmondta: tartósan magas színvo-
nalú szakmai munka zajlik a labdarúgó-után-
pótlásnevelés területén, köszönhetõen Kozma
Lajos szakosztályvezetõnek. Böröcz Zoltán
hangsúlyozta: ma ismét adott a pillanat, amikor
a sportvezetõk, a játékosok, a város vezetõi, va-
lamint a gazdasági élet szereplõinek összefogá-
sával ismét tartós sporteredmények érhetõek el.

– Az önkormányzat a lehetõségeihez képest
mérten igyekszik fenntartani a mûködés felté-
teleit – mondta. – Az olajbányász fenntartó-
gazdálkodó szervezetek privatizációja óta ak-
kora anyagi teher hárul a mindenkori önkor-
mányzatra, amelyet – lássuk be – pár év után
már nem lehetett felvállalni. Ma is úgy látom,
hogy felelõs döntést hozott az akkori MÁV
NTE elnöksége, amikor az addig is magas
színvonalon folyó utánpótlás-képzésre kon-
centrált minden erõt. Mindannyiunk számára
örömteli az a fejlõdés, amit a labdarúgó-szak-
osztály az elmúlt években teljesített. Minden
létezõ korosztályban folyik a labdarúgókép-
zés, a tudatos és tervszerû munkának köszön-
hetõen ma már a megyei elsõ osztályt vezetõ,
saját nevelésû játékosokból álló felnõtt csapa-
tunk van ismét – hangsúlyozta.

Szólt a jelenlévõkhöz Dr. Rákóczi István, az
MLSZ képviselõje is, aki azt kérte a város ve-
zetõitõl: támogassák a sportot, a kanizsai fut-
ballt. A vendégként szintén jelenlévõ Kereki
Zoltán, harminchétszeres magyar válogatott azt
hangsúlyozta, hogy a pálya elsõsorban az
UEFA támogatásával épült, azzal a céllal, hogy
megfelelõ körülményekkel segítsék a sportolni

vágyó fiatalokat. (A Magyar Labdarúgó Szö-
vetség az UEFA születésének ötvenedik évfor-
dulója alkalmából kiírt egy pályázatot mûfüves
pályák létesítésére, amelyen az egyesület siker-
rel pályázott és nyert 3,4 millió forintot. A tá-
mogatás mellé még vettek fel 2,5 millió forint
banki hitelt is, s emellett meglehetõsen sok sa-
ját munkát fektettek a beruházásba, ami össze-
sen mintegy 8,5 millió forintba került.)

Cseresnyés Péter alpolgármester támogatá-
sáról biztosította a sportegyesület vezetõit, s
kijelentette: arra törekednek, hogy Nagykani-
zsának ismét legyen NB I-es futballcsapata,
hiszen az NTE tradíciója erre predesztinálja
az egyesületet.

– Köszönet illeti a futballistákat, a szakmai
vezetõket azért, hogy az NTE eddig eljuthatott
– hangsúlyozta. – Sajnos, az elmúlt években
Nagykanizsán méltatlan helyzetbe került a
futball, ahonnan csak elõre vezethet út. Arra
kérek mindenkit, s én magam is arra törek-
szem majd, hogy Nagykanizsának legyen újra
NB-s csapata. Tûzzük ezt ki magunknak cél-
ként mi, döntéshozók is, s tegyenek így a játé-
kosok, az egyesület vezetõi is. Le kell ülnünk

tárgyalni, meg kell egyeznünk abban, hogy
milyen módon valósulhat meg ez a nagy álom
– mondta az alpolgármester.     

Az ünnepi ceremónia során Kozma Lajos
szakosztályvezetõ emléklapokat adott át a pá-
lya építésében segítséget nyújtó támogatóknak,
volt NTE-játékosoknak, majd a szalag átvágá-
sa után az NTE és a ZTE U 17-es labdarúgói
játékkal vették birtokba a sportlétesítményt.

Közben a nagypályán az NTE és a Pécsi
MFC felnõtt labdarúgói mérték össze tudásu-
kat, s a vendégek végül 5-0 arányban legyõz-
ték a Kanizsa együttesét.

Másnap a MÁV-sportcsarnokban folytató-
dott az NTE 1866 MÁV fennállásának 140.
évfordulója alkalmából rendezett ünnepi
program. Itt is Bobay Jenõ, az egyesület el-
nöke köszöntötte elsõként a résztvevõket, s
utalt arra, hogy az NTE a maga száznegyven
évével Magyarország legidõsebb sportegye-
sülete, Európában pedig a második legna-
gyobb múltra visszatekintõ klub. Mint
mondta: a száznegyven év alatt az egyesület
számos sportolót adott az országnak, akik

sokat tettek azért, hogy Magyarország csilla-
ga fényesebben ragyogjon a sport egén. Ma
közel háromszázötven sportoló tartozik az
egyesülethez, s az egyesület zászlóshajója
még mindig a futball.

Marton István polgármester azt mondta: a
város sportszeretõ vezetése mindent elkövet
azért, hogy az önkormányzat és az ország ne-
héz pénzügyi helyzete ellenére a sport támo-
gatása ne csökkenjen a jelenlegi mérték alá.
Az ünnepi beszédek után Bobay Jenõ egyesü-
leti elnök emléklapokkal köszönte meg az
NTE 1866 MÁV irányításában jelentõs érde-
meket elérõ szakemberek munkáját: így kö-
szöntötte többek között Péter Ferencet,
Keszei Ferencet és Németh Lajost is. Ezt kö-
vetõen dr. Horváth György adott áttekintést
az egyesület történetérõl, s elmondta: egy
sportkör életében a száznegyven év már törté-
nelem, ám napjainkban sem szabad elfelejte-
ni, hogy a név ma is kötelez.

– Úgy érezzük, hogy a hagyományt fenn
kell tartani, nem csak azért, mert kötelessé-
günk a helytállás, hanem azért is, mert ezt kí-
vánja tõlünk a sporttörténelem. Kötelez e név:
NTE 1866 MÁV. A sorrend is kötelez. Egy pil-
lanatra nézzünk magunkba, s gondoljunk tisz-
telettel az elmúlt száznegyven év sportolóira,
sportvezetõire, minden segítõre, legyen így
ünnepünk egyben emlékezés is – mondta dr.
Horváth György.

Végül az egyesület szakosztályai, a Fõnix
Lovagi Hagyományõrzõ Egyesület, a vívók és
a judósok tartottak bemutatót, közben az ér-
deklõdõk megtekinthettek egy NTE-
relikviákat bemutató kiállítást is.

Horváth Attila

140 éves az NTE 1866 MÁV: A név kötelez
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Az agresszió össztársadalmi jelenség. A hétköznapokban, a családok
magánéletében éppúgy jelen van, mint a közlekedésben. Emberek szá-
zai halnak erõszakos halált miatta, mégis úgy tûnik, a társadalom egé-
sze tehetetlen a jelenséggel szemben. Az utakon tapasztalható erõsza-
kos cselekményeknek nap, mint nap vannak áldozatai. Inkább közöny-
nyel vesszük tudomásul, hogy így van és nem keressük a megoldáso-
kat. Az utóbbi hetek történései csak a jéghegy csúcsát mutatják, e jelen-
ségek mélyen és régen gyökereznek a társadalomban: a zebrán elütött
gyerek, a gépkocsijában agyonvert autós nemcsak közlekedési morál
probléma, ennél jóval több. Van, aki igyekszik  az autóvezetés-képzés
hiányosságaként megjeleníteni a jelenséget, mert így talán egyszerûbb. 

– Valóban gond van a vezetés oktatásával, és ez az oka az utakon
terjedõ agresszivitásnak?

– Magyarországon a gépjármûvezetõ-képzés és vizsgáztatás magas
színvonalon mûködik. A tanuló elõször KRESZ-vizsgát tesz, 55 kérdé-
ses tesztlapon mutathatja meg, mit tud a közlekedés szabályairól, majd
egy jármû-kezelési vizsga következik, ahol a vizsgázónak tisztában kell
lennie a jármû kezelésének legalapvetõbb kérdéseivel, biztonságos mû-
ködtetésének alapfeltételeivel. Ezt követõen legalább húsz órát vezet a
városi forgalomban, ahol a defenzív vezetésre oktatjuk õket. Ez azt je-
lenti, hogy a kötelezõt mindig, a tilosat sohasem és olykor a megenge-
dettet sem. Ebben a hármas körben dolgozzuk végig az órákat, és ezt
követi egy nagyon szigorú forgalmi vizsga, ahol egy-egy hibáért is
azonnali ismételt vizsgát rendelhet el a vizsgáztató. Ilyen hibák a záró-
vonal átlépése, az irányjelzõ nélküli kanyarodás, ha nem áll meg a
STOP-vonalnál, nem ad elsõbbséget, vagy ha akadályozza a forgal-
mat. Ha valaki a vizsga során agresszíven vezet, esélye sincs a jogosít-
vány megszerzésére. Azt mondhatom, hogy a magyar vizsgakövetelmé-
nyek a legszigorúbbak közé tartoznak Európában. A tanulók részt
vesznek országúti vezetésen, amelynek keretében 160 kilométert kell
levezetniük. A tananyagban van kötelezõ éjszakai vezetés is, hogy vé-
dett körülmények között tapasztalhassa meg a késõbbi autós, mit jelent
a sötétben való vezetés, mire kell odafigyelnie, mire kell vigyáznia –
mondja Péter Lajos a Start autósiskola vezetõje. 

– A fentiekbõl az derül ki, hogy jól felkészített kezdõ autós kerül ki
a vizsgákat követõen a forgalomba. Mi történik az autós társadalom
egy részével, hogyan válnak agresszívvá?

– Bár az autósiskolák mindent megtesznek annak érdekében, hogy jól
felkészített, alkalmazkodni képes autósokat neveljenek, mégis egyre gya-
koribb az a jelenség, hogy a vezetni tanulók többsége papírt szeretne,

nem biztos tudást. A vizsgákra készülnek, a közlekedési érzék kialakulá-
sára nem szánnak idõt és ez késõbb nemkívánatos jelenségeket eredmé-
nyez. Néhányan technikai, tudásbeli hiányosságaikat próbálják helytelen
módszerek alkalmazásával elkendõzni, s ez is egyfajta agresszivitás. Az
agresszivitás véleményem szerint társadalmi probléma, amely az autós
társadalom életében éppúgy jelen van, mint az élet más területein, csak
nyilván a helyzetbõl adódóan itt a vezetés stílusában nyer kifejezést. 

– Mit ért ezen?
– Magyarországon a szabályokat megszegni jópofa dolog, a törvé-

nyeket be nem tartani jó trükk. Ez nem elítélendõ a társadalom többsé-
gének szemében, hanem követendõ példa. Gondoljunk csak a biztonsá-
gi övre! Évente hatszáz ember hal meg azért hazánkban az utakon,
mert nem kapcsolta be a biztonsági övét. Ez nem a képzés hibája, ez a
társadalom szemléletének problémája! 

– Az ön véleménye szerint mit lehetne tenni az utakon jelentkezõ
agresszió megfékezésére?

– Nem lehet kizárólagos megoldás az, ha a rendõrök autóikból az
autópályán a 130 kilométeres sebességet túllépõ autósokat figyelik és
büntetik csak. Ez egy bevételnövelõ megoldás, ám a közlekedési morált
nem javítja. Nem beszélve arról, hogy az autósok többsége cinkosságot
vállal a gyorshajtókkal, különbözõ egyezményes jelekkel figyelmeztetik
egymást. Ennyiben sajnos ki is merül a „partnerség”. Naponta részt
veszünk a közlekedésben, reggeltõl estig kint vagyunk az úton. Azt ta-
pasztaljuk, naponta 8-10 embernek lehetne elvenni a jogosítványát az
általa okozott súlyos, életveszélyes szabálysértések miatt, ám e sza-
bályszegések többségét a rendõrség nem látja. Nap mint nap a való vi-
lágban tudjuk az oktatottjainknak megmutatni, mit nem szabad, s lát-
juk, hogy a szabálysértések többsége nem jár retorzióval, nincsenek
következmények, az agresszió büntetlen marad, és terjed tovább. Évrõl
évre többen halnak meg útjainkon. Véleményem szerint a következetes
rendõri jelenlét sokat javítana a közlekedési morálon, ha a kisebb hi-
bák is azonnali következményeket vonnának maguk után, talán na-
gyobb volna a rend az utakon. A sávváltás, az elõzés során elkövetett
szabályszegések, a helytelenül megválasztott sebesség vagy az elsõbb-
ség meg nem adása szerencsés esetben csak hirtelen fékezésre késztet-
nek, súlyosabb esetben valakinek az életébe kerül. De az agresszió
nem itt kezdõdik az úton, ez már a végstádium. Ha majd a társadalom
egésze be akarja tartani és be akarja tartatni a törvényeket, ha az adó-
zással összefüggõ szabályokat éppúgy nem lesz sikk megszegni, mint
véteni a KRESZ ellen, akkor az agresszív vezetés jelensége is megszû-
nik, vagy legalábbis látványosan csökkeni fog. (-dé-)

Agresszió az utakon

A VOSZ Zala Megyei Szervezete elsõ alkalommal ad át Zalai Prima Díjakat a mûvészetek, a tudomány és a kultúra különbözõ területein alkotók körében.
A díjalapító kilenc jelölt közül három személynek adja át november 24-én Zalaegerszegen, a Városi Hangverseny- és Kiállítóteremben az elismeréseket. A kö-
zönségdíjra városunk lakossága három nagykanizsai jelöltre adhatja le SMS-ben a szavazatát november 21-én éjfélig. Az SMS szavazás módja: be kell írni a
ZV kódot, majd annak a személynek a számát, akire szavazni akar. Az SMS-t a 06/91/331-033 számra kell elküldeni. A jelöltek neve és száma: Harkány
László pedagógus 3.; Kollonay Zoltán zenemûvész 4.; Ludvig Zoltán festõmûvész 5., Varga Andor 9., a ZH kanizsai szerkesztõségének vezetõje.

A Zalai Prima Díj nagykanizsai jelöltjei

Harkány László – 3. Kollonay Zoltán – 4. Ludvig Zoltán – 5. Varga Andor – 9.
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Képviselõi fogadóóra

Balogh László a  3. számú választókerület önkormányzati képviselõ-
je, OKISB-elnök fogadóórát tart minden szerdán 16.00 órától 17.00
óráig a Batthyány Lajos Gimnáziumban (Nagykanizsa, Rozgonyi utca
23.): 30/2040865, balogh.laszlo61@chello.hu

Papp Nándor a 12. sz. választókerület önkormányzati képviselõje
fogadóórát tart november 21-én, kedden 17 órakor a Vécsey Zsigmond
Általános Iskolában, 18 órától a Zárda utcai kollégiumban. 

Polai József a 15. sz. választókerület önkormányzati képviselõje minden
páratlan hónap utolsó péntekén 18 órától 19 óráig fogadóórát tart a kiskaniz-
sai kirendeltség épületében, minden páros hónap utolsó péntekén ugyaneb-
ben az idõpontban fogadóórát tart a bajcsai kirendeltség épületében.

Nagykanizsa MJV Közgyûlése (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.)
pályázatot ír ki Nagykanizsa Megyei Jogú Város Kórháza (8800 Nagy-
kanizsa, Szekeres J. u. 2-8.) Fõigazgatói munkakörének betöltésére.

Pályázati feltételek: (orvostudományi vagy egyéb) egyetemi
szintû végzettség, egészségügyi (szak)menedzseri képesítés vagy
egészségügyi menedzsment szakirányú továbbképzési szakon szer-
zett képesítés, legalább tízéves vezetõi gyakorlat, büntetlen elõélet.

A pályázathoz csatolni kell az alábbi dokumentumokat: szakmai
önéletrajz (sz.ö.), erkölcsi bizonyítvány (e.b.), iskolai végzettség,
szakképesítést igazoló okiratok másolata, szakmai helyzetelemzés-
re épülõ vezetõi program, hozzájárulás ahhoz, hogy az elbírálás-
ban résztvevõk megismerjék a pályázatot. Elõnyt jelent: legalább
600 ágyas intézmény vezetésében szerzett gyakorlat. Juttatások:
bérezés (vezetõi pótlék) Kjt. alapján. 

Beérkezési határidõ: az Egészségügyi Közlönyben való megjele-
néstõl számított 16. nap. Elbírálási határidõ: a beérkezési határidõt
követõ 15 napon belül. A munkakör az elbírálást követõ hónap 1.
napjától betölthetõ. A magasabb vezetõi megbízás határozott idõre,
5 évre szól. Szükség szerint lakás biztosítható. Az elbírálás a szak-
bizottság közremûködésével a 233/2000. (XII.23.) Korm. rend.
alapján történik. A pályázat benyújtása 1 példányban Marton István
polgármesterhez (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7., Tel: 93/500-
702). Az I. tevékenységérõl információk beszerezhetõk még Cse-
resnyés Péter alpolgármestertõl, Tel: 93/500-704.

Pályázati hirdetmény egészségügyi intézmény magasabb 
vezetõ megbízású munkakörének betöltésére

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Jegyzõje pályázatot hirdet a Pol-
gármesteri Hivatal Közterület Felügyelete osztályvezetõi munkakör-
ének betöltésére.

Ellátandó fõ feladatok: a Polgármesteri Hivatal szervezeti egysége-
ként (osztályként) mûködõ Közterület Felügyelet részére meghatáro-
zott feladatok ellátásának biztosítása a közterület-felügyeletrõl szóló
1999. évi LXIII. törvény, a vonatkozó jogszabályok, hivatali belsõ sza-
bályzatok és testületi döntések szerint a szakmai feladatok ellátása. Az
intézmény alkalmazottaival kapcsolatos átruházott munkáltatói jogok
jogszerû és rendeltetésszerû gyakorlása. A kinevezés a köztisztviselõk
jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. törvény (Ktv.) alapján közszolgála-
ti jogviszonyban határozatlan idõre történik. A munkakör a pályázat
elbírálását követõ hónap 1. munkanapjától betölthetõ.

A kinevezés feltétele a 78/1999. (XII.29.) EüM-BM együttes ren-
deletben foglaltak szerinti egészségi, fizikai és pszichikai alkalmas-
ság igazolása. Pályázati feltételek: magyar állampolgárság, büntet-
len elõélet, a köztisztviselõk képesítési elõírásairól szóló 9/1995.
(II.3.) Kormányrendelet 1. számú mellékletének I/13. pontjában – a
közterület-felügyelõi munkakörre – az I. besorolási osztályban meg-

határozott  képesítés, a Ktv. 31. §. (2) bekezdésében meghatározot-
tak szerint közigazgatási vagy jogi szakvizsga, vagy az Országos
Közigazgatási Vizsgabizottság (OKV) által adott mentesítés, leg-
alább 3 éves közigazgatási vagy rendészeti igazgatási gyakorlat.
Elõnyt jelent: "B" kategóriás gépjármûvezetõi engedély, idegen
nyelv tudása, vezetõi gyakorlat. 

A pályázatnak tartalmaznia kell: a pályázó szakmai életrajzát,  a
Közterület Felügyelet mûködtetésére vonatkozó részletes szakmai
programot, három hónapnál nem régebbi erkölcsi bizonyítványt, a pá-
lyázatban elõírt iskolai végzettséget és az egyéb feltételeknek való
megfelelést tanúsító okiratok hiteles másolatát.

Az illetmény és egyéb juttatások megállapítására a köztisztviselõk
jogállásáról szóló többször módosított 1992. évi XXXIII. törvény és a
hivatali Közszolgálati Szabályzat alapján kerül sor. 

A pályázatokat dr. Kelemen Marcell jegyzõnek címezve (Nagykani-
zsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala, 8800 Nagykanizsa,
Erzsébet tér 7.) kell benyújtani. A pályázatok beérkezésének határide-
je: a Belügyminisztérium hivatalos értesítõjében való közzétételétõl
számított 16. nap 13.00 óra. A pályázat elbírálásának határideje a beér-
kezési határidõt követõ 15 nap. A pályázattal kapcsolatban további fel-
világosítás kérhetõ a 93/500-706 vagy 500-710-es telefonszámon. 

Közterület Felügyelet osztályvezetõ

Nagykanizsa MJFVKözgyûlése határozata alapján nyílt ötletpályá-
zatot ír ki köztéri szobrok elhelyezésére.

A szobrok tervezett helyszíne: 1. Nagykanizsa városközpont, közterüle-
tek fejlesztése, forgalomcsillapítási tanulmányterve által érintett terület, el-
sõsorban az Erzsébet tér és környéke. 2. Lakóterületek közterületei, köz-
parkok. A területek helyszínrajza megtekinthetõ a Polgármesteri Hivatal-
ban a Városfejlesztési Osztályon (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7. II. em.)

Pályázati feltételek: A pályázatban be kell mutatni az emlékmû tervét
helyszínrajz alapján készített látványterven vagy vázlaton. Az emlékmû-
nek illeszkednie kell a környezetébe, valamint illeszkednie kell a kör-
nyezetre vonatkozó városrendezési tervhez és a városrekonstrukciós ter-
vekhez. A látványtervhez csatolni kell a mû leírását, melynek tartalmaz-
ni kell a szobor bemutatását, pontos méretét, anyagát, kiviteli techniká-
ját, költségbecslését stb. Az emlékmû anyaga az állandóság igényének
és a köztéri funkciónak megfelelõ bármely idõjárástûrõ anyag.

Minden pályázó csak egy-egy tervet adhat be a fent megjelölt egy-egy hely-
színre. Az alkotók csak olyan eredeti tervvel jelentkezhetnek, amelyekkel más
pályázatokon még nem vettek részt. A pályázatban meg kell adni a pályázó
nevét, pontos címét, telefonszámát, a lezárt borítékon fel kell tüntetni: „Ötlet-
pályázat köztéri szobrok elhelyezésére”. A pályázatok beadási határideje: 3
eredeti példányban legkésõbb 2006. december 31-ig kell benyújtani a Polgár-
mesteri Hivatalban Marton István polgármesternek címezve (8800 Nagyka-
nizsa, Erzsébet tér 7. I. em.). A pályázattal kapcsolatban díjazás nincs.

A pályázatok elbírálása: A köztéri szobrok elhelyezésére kiírt ötletpályá-
zatról, valamint az emlékmû kivitelezésére adandó megbízásról a Városfej-
lesztési, Környezetvédelmi és Idegenforgalmi Bizottság, valamint az Okta-
tási, Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottság véleményének ismeretében a
Közgyûlés dönt 2007. március 31-ig. További felvilágosítás: PMH, Város-
fejlesztési Osztály, Tárnok Ferenc beruházási irodavezetõnél és Wegroszta
Zoltán ügyintézõnél a 93/500-766-os telefonszámon.

Ötletpályázat – köztéri szobrok

Nagykanizsa MJV Polgármesteri Hivatala nyilvános versenytárgya-
láson értékesíti az alábbi ingatlanait (hrsz./megnevezés/kikiáltási
ár/idõpont): 3324./Teleki – Kaán Károly sarok/16.000.000 + áfa/11.28.
és 12.19. 09:30. 3817./Csengery u. 111./5.220.000 + áfa/11.28. és
12.19 10:00. A versenytárgyalás helye: Nagykanizsa MJV Polgármes-
teri Hivatala Vagyongazdálkodási Iroda (Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.,
II. emelet 6. ajtó). Érdeklõdni a fenti címen és a 93/500-724-en lehet.

Versenytárgyalás
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INGATLAN
Építési vállalkozók figyelem!

Nk-án a Hunyadi úton 800 négy-
zetméteres (20m x 40m) telek –
társasház építésére kiválóan al-
kalmas, eladó. Érd.: 30/227-
3294, 30/448-6072 (5904K)

Budapesten a XI. kerületben
(Budán, a Mûegyetemhez, a Skálá-
hoz közel, a 4-es, 6-os villamos út-
vonalán) téglaépületben I. emeleti,
38 m2-es, 1,5 szobás lakás eladó.
Irányár: 13 millió Ft. Érd.: 20/956-
6136, 20/931-1283 (5912K)

Palinban tetõtérbeépítéses csa-
ládi ház eladó! Érd.: 70/530-8513
(5919K)

Nagybakónakon kétszobás
családi ház nagy telekkel eladó.
Érd.: 20 óra után 93-315-559
(5926K)

Szentgyörgyvári hegy IV.
hegyháton szép épület garázzsal,
parkosított területen eladó, vagy
városi lakásra cserélhetõ érték-
egyeztetéssel. Víz, villany van!
Érd.: 30/448-6072 (5941K)

Nk-án nyugodt környezetben,
felújított, 87 m2-es lakás választ-
ható burkolattal, fal színnel, va-
lamint kerttel és garázzsal eladó.
Érd.: 20/9616-404 (5958K)

Nk-án a Zemplén Gyõzõ utcá-
ban 8. emeleti, 57 m2-es, kétszo-
bás, keleti fekvésû, redõnyös, jó
állapotú lakás (bárpultos szek-
rénysorral vagy anélkül) eladó.
Irányár: 6,2 millió Ft. Érd.:
30/9946-242 (5959K)

Nk-án a vasútállomáshoz kö-
zel földszinti, kétszobás lakás, 4
millió Ft-ért eladó. Érd.: 30-527-
2002 (5961K)

Nk-án a Nagyváthy 3. szám
alatt dupla garázs eladó. Érd.: 18
óra után a 93/314-956 (5962K)

Vállalkozók figyelem! Nk-án
forgalmas helyen sarokház telek-
kel eladó. Érd.: 30/997-5354
(5963K)

Nk-án 22 m2-es üzlethelyiség
januártól kiadó! Érd.: 30/997-
5354 (5964K)

2017-es fehér Lada, 1998-as, 1,5-
ös, 86 ezer km-rel, garázsban tartott,
bal elején sérült, egyébként kitûnõ
állapotú, vonohoroggal, riasztóval,
magnóval felszerelve eladó. Ár:
120.000 Ft. Érd.: 30/409-3882
(5956K)

170 literes prés, újszerû álla-
potban eladó. Érd.: 30/448-6072
(5923K)

Fenyõgallyat vásárolok, tisztí-
tást is vállalok. Tel.: 30/542-8757
(5951K)

Almaértékesítés 50-80 Ft-
os termelõi áron, házhozszál-
lítással is! Tel.: 93/312-479
(5960K)

Az Ön számára értéktelen vas-
hulladékot, forgalomból kivont
gépjármûvét készpénzért átve-
szem! Lakókocsik is érdekelnek.
Ugyanitt használt autóalkatrészek
eladók. Tel.: 30/641-7375,
30/592-8463 (5485K)

Vállaljuk: új síremlékek ké-
szítését, betûvésést, régi sírok
tisztítását, felújítását számlára is.
Érd.: Horváth Zoltán, vállalko-
zó. Nk, Ady Endre u. 65. Tel.:
06-93-333-449, 06-70-511-7863
(5641K)

Építési vállalkozó vállal: kõ-
mûves és tetõfedõ munkákat, ré-
gi házak felújítását, épületek szi-
getelését, lépcsõházak festését,
stb.! Tel.: 30/6398-825, 70/5039-
407 (5900K)

Meghibásodott távirányítóját
(TV, HIFI, videó, stb.) megjaví-
tom. Érd.: 20-510-2723 (5952K)

APRÓHIRDETÉS

HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT 
Tel.:  311– 468, e-mail:  k.hsmk@chello.hu 

November 17. 19 óra
PÉNTEK ESTI JAZZ - KLUB
A MOLNÁR DIXIELAND
BAND KONCERTJE
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház
Belépõdíj: 500 Ft

November 18. 18 óra
A NAGYKANIZSAI IFJÚSÁGI
VONÓSZENEKAR BARTÓK
ESTJE
Helyszín: Magyar Plakát Ház

GUMIABRONCS ÉRTÉKESÍTÉS
GUMI- ÉS FUTÓMÛ SZERVÍZ

OLAJCSERE
Nagykanizsa, 
Csengery út 111/b.
Tel.: 93/310-103, 30/315-9288
Fax: 93/536-237

Web: www.maratonkft.hu E-mail: maratonkft@invitel.hu

Nyitva tartás:
Hétfõ – Péntek: 7 – 19

Szombat: 7 – 12

November 19. 19 óra

MEGASZTÁROKMEGASZTÁROK
SZTÁRPSZTÁRPARÁDÉARÁDÉ

Vendég: 
Rúzsa Magdolna, 

Varga Ferenc, Póka Angéla
Helyszín: Zsigmondy - Széchenyi

SZKI Sportcsarnoka
Belépõdíj: 1500 Ft

A Családsegítõ és Gyermek-
jóléti Központ szervezésében a
Szívbetegek Klubja 2006. no-
vember 22-én 16.30-kor tartja
következõ ülését. Az ülés he-
lye a Családsegítõ és Gyer-
mekjóléti Központ Zrínyi út
51. szám alatti épülete.

A Nagykanizsai Cukorbete-
gek Egyesülete 24-én, pénte-
ken 15.30-kor a kórház tanács-
termében tartja klubfoglalko-
zását, amelyen Dr. Sebestyén
Miklós fõorvos tart elõadást.
Az elõadás témája: A fogyó-
kúra szerepe a diabetesben.

Valamennyi jármûvezetõ szá-
mára fontos feladat az õszi-téli
közúti közlekedésre való felkészü-
lés. Megváltoznak az idõjárási, lá-
tási és útviszonyok, melyek miatt
fokozott baleseti veszélyhelyze-
tekkel kell szembenézni minden-
kinek. Ezekhez a megváltozott vi-
szonyokhoz a gyalogosoknak, ke-
rékpárosoknak, gépkocsivezetõk-
nek egyaránt alkalmazkodni kell.

Esõben jobban megcsúsznak a
kerekek, megnõ a féktávolság, ese-
tenként a nagyobb vízfelületen a
vízen csúszás veszélye fenyeget, és
gyakran kell a köddel is számolni.

A nagyobb odafigyelés, a
megfelelõ sebesség megválasz-
tásának fontosságát kell kiemel-
ni. Szélsõséges viszonyok kö-
zött higgadtan, meggondoltan,
elõrelátóan kell vezetni. Minden
úttípuson, de különösen a gyors-
forgalmú utakon nagy veszély-
helyzeteket okoz a köd. A látha-
tóságot és vele együtt a „látni és
látszani” elvet kell kiemelni. A
hosszú sötét napszakok még in-
kább szükségessé teszik a jár-
mûvek kivilágítását, illetve a vi-
lágítás gyakori ellenõrzését. Kü-
lönösen fontos ez a kerékpáros-
ok esetében. A gyalogoselüté-
seknél is hasonló a helyzet, mi-
vel a gyalogos beleolvad kör-
nyezetébe. A fényvisszaverõs
dzseki, fényvisszaverõ karsza-

lag, matrica láthatóvá tesz, meg-
védhet, különösen fontos lehet a
gyermekek tekintetében. Egy
fényvisszaverõ prizmát már 200
méterrõl észre lehet venni. Lé-
nyeges, hogy a fényvisszaverõ
anyagok és prizmák nem helyet-
tesíthetik a világítást. 

A tél beköszöntével a gépjár-
mûvezetõknek a legtöbb problé-
mát a csúszós utak okozzák. Ez
fokozódik, amikor a nedves, je-
ges, havas, illetve száraz útsza-
kaszok váltják egymást. Elsõ, és
legfontosabb, hogy a gépjármû-
veket fel kell szerelni téli gumi-
abroncsokkal. Felüljárókon és hi-
dakon fokozottan számolni kell
az aszfalt jegesedésével így a se-
bességet, ennek megfelelõen kell
megválasztani. Fontos, hogy az
akkumulátor feltöltött állapotban
legyen, ellenõrizni kell a hûtõfo-
lyadékot és azt, hogy az ablak-
mosó tartály fel van e töltve fagy-
álló folyadékkal. Meg kell gyõ-
zõdni arról is, hogy a jármû belsõ
fûtése és a párátlanító megfelelõ-
en mûködik-e.

Aki a téli idõszakban hosz-
szabb útra indul, az rendszeresen
figyelje az idõjárás elõrejelzése-
ket. Figyelembe kell venni azt is,
hogy a szomszédos országok té-
len megkövetelik azt, hogy a ha-
tárt átlépõ gépkocsiban legyen
hólánc.

Az õszi - téli idõszak veszélyei a közlekedésben

Apró 15 szóig: 600 Ft, 
másodiktól 300 Ft
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2006.10.14. 
NB II. Utánpótlás bajnokság.

U 19: NTE 1866 MÁV – Keszt-
hely 3-1. Góllövõk: Kisharmadás
(2), Szalai. U 17: NTE 1866
MÁV – Keszthely  5-2. Góllö-
võk: Takács (2), Balogh, Papp
Sz., Nagy T. Jók: Kékesi, Tivolt,
Papp Sz., Lenner U 15: Siófok –
NTE 1866 MÁV  2-0. U 13: Sió-
fok – NTE 1866 MÁV 3-1. Gól-
lövõ: Erdõs Jók: Völgyi, Erdõs,
Németh Sz., Kotnyek M. 

2006.10.15. 
Megyei I. osztály. Felnõtt mér-

kõzés: NTE 1866 MÁV – Felsõra-
jk 2-0. Góllövõ: Ujvári. Ifjúsági
mérkõzés: NTE 1866 MÁV – Fel-
sõrajk 14-0. Góllövõk: Takács (7),
Nagy T. (3), Anger (2), Babati,
Somogyi. Serdülõ mérkõzés: NTE
1866 MÁV – Kiskanizsa 4-0. Gól-
lövõk: Godina, Németh T., Bódis,
Kovács B. 

2006.10.22.
Megye I.osztály. Felnõtt mérkõ-

zés: Egervár – NTE 1866 MÁV 1-
4. Góllövõk: Ujvári, Fekete, Far-
kas, Péntek. Ifjúsági mérkõzés:
Egervár – NTE 1866 MÁV 1-19.
Góllövõk: Nagy T. (10), Anger
(4), Kalamász (2), Salamon,
Strazsek, Szõke. Serdülõ mérkõ-
zés: Zalakaros – NTE 1866 MÁV
2-2. Góllövõk: Bódis, Földesi.
NTE 1866 MÁV – Zalaszent-
balázs 7-1. Góllövõk: Godina (3),
Kovács B. (2), Németh, Földesi.
NB II. Utánpótlás Bajnokság. U
19: Andráshida – NTE 1866
MÁV 1-1. Góllövõ: Mercigány. U
17: Andráshida – NTE 1866
MÁV 1-4. Góllövõk: Nagy T. (2),
Baranyai B. (2). U 15: NTE 1866
MÁV – Paks "A" 0-0. U 13: NTE
1866 MÁV – Paks "A" 3-0. Gól-
lövõk: Kotnyek M., Erdõs, Gra-
bant P. 

Foci-foci-foci

Az NB/I A-osztályos bajnoki forduló kezdeti lendülete után kissé elpár-
tolni látszik a szerencse a Kanizsai Vadmacskák SE csapat mellõl. A DKSK
Miskolc elleni 53-62-es gyõzelem után a Vadmacskák itthon egybõl a két
élvonalbeli csapatot, az MKB Euroleasing Sopront (55-103), majd a bajnok-
ság gyõztesének jósolt MiZo Pécs (31-100) csapatát fogadta.  Eztán sajnos a
legfelsõ osztályba újonnan felkerült Vasas csapatával való küzdelem (69-51)
sem a dél-zalaiak számára kedvezett, de a Vadmacskáknál jóval erõsebb
Seat Foton Gyõr elleni mérkõzés már a szintkülönbség ellenére igencsak
szorosnak (85-77) mondható volt. A Szolnoki NKK csapatához látogató
Vadmacskáknál a hazai gyõriek 10 ponttal ismét jobbnak bizonyultak (77-
67). A legutóbb sorra került megyei rangadón a verhetõnek jósolt vendég
zalaegerszegiek ellen 45-70-re kikapott a Kanizsai Vadmacskák SE. 

Az új évad hozott pár változást a csapat életében, hiszen Gábor Erzsé-
bet vezetõedzõ átadta az NB/IA osztályos csapat irányítását az eddig
másodedzõ szerepet ellátó Farkas Józsefnek. A Vadmacskákhoz két ku-
bai idegenlégiós, Maria Molinet és Mileida Parrado, egy ljubjanai ifjú
hölgy Sasa Panic érkezett, a Gyõrbõl érkezett Horváth Adrienn pedig –
az immár technikai feladatokat ellátó Németh Adél helyett – a csapatka-
pitány szerepét vállalata magára. A Vadmacskák többi játékosa hazai
nevelésû kosaras: Tálosi Zsófia, Varga Zsófia, Völgyi Erika, Fekete Csil-
la, Mozsolics Judit, Horváth Bianka, Burucz Dalma és Csáki Barbara. 

Szerencsés kezdet 
Dániában, Roskilde

városában rendezték meg
az Európai Mesterek
Tornáját, ahol Hárs Ger-
gõ, a Szan-Dia Fitness
Center versenyzõje, a fel-
nõttek számára kiírt ver-
sengésben alig valamivel
több, mint 15 évesen
szép eredményeket ért el. 

– 54 versenyzõ – 36 leány és 16 fiú – vett részt a tornán, ahol hato-
dik helyezést értem el, s triplában új egyéni csúcsot állítottam fel. A
legnagyobb ellenfelek a németek és a belgák voltak, általában 18-20
éves versenyzõket indítottak. A tornán egyébként minden résztvevõ or-
szág öt fiút és öt lányt delegálhatott,  így kerülhettem be a csapatba, és
egyedüli fiúként indultam a magyarok között – meséli Gergõ. 

–  Mivel folytatódik a munka?
– Ezen a héten pihenés, egy kis lazítás, a jövõ héten aztán indul to-

vább az edzés-sorozat, hiszen készülnünk kell a magyar bajnokságra. 
– Meg lehet ezt a hajtást szokni?
– Ez is egy életforma: reggel felkelsz, iskola, délután edzés, aztán ta-

nulás, és kezdõdik minden elõröl. Hétvégente egy kicsit több idõm van
a haverokra, lógunk egyet, moziba megyünk, zenét hallgatunk. A suli-
ból általában gond nélkül elengednek a versenyekre, a tanulással nin-
csenek problémáim. 

– Milyen terveid vannak a jövõre nézve?
– Ez a dániai verseny is megmutatta, hogy van még mit fejlõdni,

hosszú út áll még elõttem. Amíg úgy érzem, hogy képes vagyok to-
vábblépni, tanulni, addig mindenképpen folytatom, és ezt szeretném
csinálni amíg lehet. (D.É.)

Európai Mesterek Tornája
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– 2005. január elsejétõl nyolcéves közszolgáltatási
szerzõdést kötött a Zala Volán és Nagykanizsa. Ebben a
szerzõdésben mindkét félnek vannak bizonyos kötelezett-
ségei, és a Zala Volán egyik kötelezettsége apropóján
vagyunk itt. A vállalat többek között azt ígérte ebben a
szerzõdésben, hogy évente beruház, és igyekszik azt el-
érni, hogy az autóbuszpark átlagéletkora ne növekedjen
– mondta Zalatnai László vezérigazgató az autóbusz-
pályaudvaron rendezett ünnepélyes átadáson. A koráb-
biakhoz hasonlóan közbeszerzési eljárás keretében vásá-
rolta a Volán a nemrég átadott autóbuszokat, amelyek
már a jövõ évre tervezett beruházás részeként állítódnak
forgalomba. Két új csuklós autóbusszal javított ezzel a
helyi tömegközlekedés színvonalán a Volán. 

Nagykanizsa város és a Zala Volán Rt. közösen ren-
delte meg a gyõri egyetemtõl a helyi tömegközlekedés
felülvizsgálatát, s az általuk tett javaslatok alapján már
a tavalyi évben is voltak változások a helyi tömegköz-
lekedésben, és most is bekövetkezett egy. A buszok át-
adásával egy idõben három, már a randevú elvnek
megfelelõ buszmegállót is átadtak e naptól az utazókö-
zönségnek. A buszmegállók kialakításában mind az ön-
kormányzat, mind a Volán szerepet vállalt. A beruhá-
zás egyetlen, financiális szeplõfoltja az a hatmilliós ki-
adás, amelyet ezúttal az áramszolgáltatónak kellett kifi-
zetni energia kiváltás címén – fogalmazta meg Zalatnai
László az ünnepélyes átadáson. A késõbbiek során fe-
dett várókat is kialakítanak az új buszmegállókban,

amelyek mostantól a helyi tömegközlekedés elsõ szá-
mú csomópontját jelentik, hiszen a legtöbb járat innen
indul, és útja végén ide tér vissza.

Marton István polgármester kiemelte az elõre-
hozott beruházás jelentõségét, úgy fogalmazott,
kétszer ad, aki gyorsan ad. Ezt követõen megkö-
szönte a Zala Volán Rt-nek, hogy a beruházást elõ-
rehozta, s ezzel is tovább javította a helyi tömeg-
közlekedés feltételeit. Hangsúlyozta az új busz-
megállók kedvezõ elhelyezkedését, hiszen ezek
mostantól az utazóközönség kényelmét szolgálják.
– Remélem, hogy a várható változások a jövõben
sem fogják hátrányosan érinteni sem a helyi utazó-
közönséget sem a szolgáltatót, gondolok itt a ter-
vezet regionális volán vállalatok kialakítására –
mondta végül a polgármester. 

-dukát-

Új buszok, 
új megállók

Nincs lélegeztetõgép 
a 20 kg alatti gyermekeknek

Nagykanizsán, 
pedig szükség lenne rá!

A Kanizsai kórház 
gyermekosztályának 

alapítványa egy speciális,
gyermekek számára készült

lélegeztetõgép vásárlásához,
most az Ön segítségét kéri.

Tisztelt 
Nagykanizsaiak! O
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Kérjük, segítsen, 
hogy az alapítvány 
is segíteni tudjon!

Köszönettel: 
Az alapítvány kuratóriuma
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(Az Idõsek Hetének rendezvényeirõl szóló összeállításunk lapunk 4. oldalán)
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KÁDÁR BÉLA: 
KELL A KONVERGENCIA

Kádár Béla közgazdász, akadémikus, a
Magyar Közgazdasági Társaság elnöke volt a
helyi csoport vendége. A Pannon Egyetem
emeleti elõadótermében megjelent hallgatósá-
got Polay József, a nagykanizsai szervezet el-
nöke köszöntötte. Kádár Béla hangsúlyozta:
mi, magyarok a sorsfordító idõkben valahogy
soha nem vettünk tudomást a hazánkon kívül
zajló eseményekrõl, folyamatokról. Megje-
gyezte: úgy látszik, ez most sincs másképp.

Mint mondta: a világ sorsát ma a globalizá-
ció irányítja, ami voltaképpen amerikanizá-
ció. A milliárdos vállalatok abban érdekeltek,

hogy mihamarabb eltûnjenek az egyes álla-
mok közötti gazdasági határok, megszûnjenek
a tõkeáramlási korlátok, s a világ egységes
gazdasági környezetté alakuljon, amelyben
természetesen a nagyvállalatok tudnak a leg-
gyorsabban manõverezni. Az ország pénzügyi
helyzetével kapcsolatban elmondta: lejárt a
nekünk adott türelmi idõ. Kádár Béla kifejtet-
te, ha egy ország a jövedelmi lehetõségein
felül fogyaszt, akkor nem szabad azon csodál-
kozni, ha az adott ország – esetünkben Ma-
gyarország – egy idõ után bajba kerül. A
többletköltséget azonban valakinek fizetnie
kell, s a mi esetünkben ezt kívülrõl finanszí-
rozzák, a hiteltelenségünk miatt egyre rosz-
szabb kondíciók mellett. Kádár Béla a túlköl-
tekezést egyértelmûen az Orbán-kormánytól
datálja, amit aztán folytatott a Medgyessy-
kormány is. Végül a szakember megállapítot-
ta: többet kell beruházni, s jóval kevesebbet
szabad fogyasztásra költeni. A konvergencia-
programról azt mondta: az utolsó pillanatban
készült el, s óriási szüksége volt rá az ország-
nak, amely az eddigi kormányok osztogató
politikája miatt elveszítette a hitelességét.

ÓRIÁSOK VOLTUNK
Az Olajos Szeniorok Hagyományápoló Kö-

rének összejövetelén az 56-os miskolci  egye-
temi eseményeket bemutató Óriások voltunk
címû 56 perces dokumentumfilmet tekintették
meg. A filmben a Miskolcon alakult Diákpar-
lament tagjai beszélnek a Rákosi Mátyás Ne-
hézipari Mûszaki Egyetemen 1956-ban és az
azt követõ években történtekrõl. A filmvetí-
tést követõ beszélgetést Udvardi Géza mér-
nök vezette, aki azt is elmondta, hogy nem kis
veszélyt vállalva, a fotók több mint felét õ ké-
szítette elsõéves egyetemi hallgatóként. A do-
kumentumfilmet a miskolci októberi megem-
lékezésen mutatták be elõször.

EGÉSZSÉGNAP 
A HONVÉD KASZINÓBAN

Folyamatos koleszterinszint, testsúly, vér-
cukor méréssel egybekötötten egészségnapot
tartottak a Honvéd Kaszinóban. A látogatók
egy elkülönített teremben a reformétkezés
legújabb finomságaival ismerkedhettek, má-
sutt a halláskárosodással kapcsolatos tanácsok
hangzottak el. Németh László természetes
gyógymódokról tájékoztatta az érdeklõdõket,
dr. Deák Krisztina természetgyógyász, klini-
kai szakpszichológus Õszi fények címmel az
élet delén túli életprogramról tartott rendkívü-
li érdeklõdés mellett zajló elõadást. 

TISZTÚJÍTÁS A POLGÁRI 
EGYESÜLETBEN

A tisztújító közgyûlés volt a témája a Nagy-
kanizsai Polgári Egyesület sajtótájékoztatójá-
nak. Papp János elnökhelyettes a sajtó nyilvá-
nossága elõtt megköszönte a 2001-ben alakult
egyesület elnökének, Dezsõ Ferenc pedagó-

gusnak az egyesület élén végzett munkáját,
mellyel az elmúlt eseménydús öt évben el-
évülhetetlen érdemeket szerzett. Ezt követõen
Dezsõ Ferenc leköszönõ elnök bemutatta az
egyesület frissen megválasztott új elnökét. A
31 éves Kóré Pétert ugyan a kereskedelem el-
csábította a tanítástól, de megmaradt közös-
ségépítõ embernek. Az új  elnök egy közel
160 éves, de ma is érvényes mondást idézett.
„Az igaz polgár is legyen olyan, mint a jó ka-
sza: kemény, tiszta és éles. Kemény a munká-
ban, tiszta a becsületben, és éles a jogai meg-
védésében.” Ifjú házasként gyakran beszélget-
nek feleségével a majdani gyermekeik jövõjé-
rõl. Azt szeretnék, olyan országban nõjenek
fel, ahol szorgalmas munkával lehet boldogul-
ni és nem  ügyeskedéssel, ahol hazánk vezetõi
példát mutatnak becsületbõl, igazmondásból.
Bizony, 1848 nyarán – amikor ezek a szavak
elhangzottak – arra kellett rádöbbenniük az
embereknek, hogy saját uralkodójuktól kell
megvédeni magukat. Ma sokan hasonló érzés-
sel élik meg mindennapjaikat, hisz az egyen-
súlyjavításnak csúfolt pénzbehajtással társa-
dalmunk legkülönbözõbb csoportjainak életét
nehezítik meg. A civil társadalom azonban ös-

november 14.

november 15.
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HOGY MIÉRT ÉRDEMES BETÉRNI HOZZÁNK?HOGY MIÉRT ÉRDEMES BETÉRNI HOZZÁNK?

VVideókölcsönzésideókölcsönzés

A Vendégégben a Kani-
zsa Big Band-nél zenei so-
rozatban Elek István, a
Budapest Jazz Orchestra
mûvészeti vezetõjének
vendégszereplésével adott
koncertet szombaton este a
Kanizsa Big Band a Far-
kas Ferenc zeneiskola kon-
certtermében. Vámos Béla
dirigálása mellett egy
jóhangulatú, színvonalas
zenei élményben volt része
a kanizsai közönségnek.
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szefogással megvédheti magát. Az egyesület
testvéri jobbot nyújt ebben az önvédelemben
azoknak a civil szervezõdéseknek, amelyek
szintén a közös cselekvésben látják a kiutat. 

GÓLYABÁL A BLG-BEN
Pénteken délután került sor a Batthyány

gimnázium már hagyományos gólyabáljára,
ahol a szokásos báli hangulat mellett bemu-
tatkozhattak az intézményi nagycsalád legif-
jabb tagjai.

KANIZSARU
Nyolc órakor tettek bejelentést a Nagykani-

zsai Rendõrkapitányságra, miszerint a 7-es el-
kerülõ úton a Magyar utcai körforgalom elõtt
két kamion közlekedési balesetet szenvedett.
Az egyik kamion elõzésbe kezdett, de az elõ-
zést befejezve, mikor forgalmi sávjába kívánt
visszatérni, pótkocsija nekiütközött az elõzött
kamion vezetõ kabinjának. Személyi sérülés
nem történt.

BARTÓK EST
Bartók ismert és talán kevésbé ismert mû-

veibõl nyújtott át egy zenés csokrot szomba-
ton este a Magyar Plakát Házban a Nagykani-
zsai Ifjúsági Vonószenekar. A világhírû ma-
gyar zeneszerzõ által komponált mûvek mel-
lett hallhattuk Mozart Kis divertimentóját,
Peter Warlock egy mûvét, az Oroszlánkirály
filmzenéjének feldolgozását és Vizeli Máté
vonós átiratában a Gyûrûk Ura – A Gyûrû
Szövetsége címû film zenéjét is. A vonósmu-
zsika kedvelõit december 9-én karácsonyi
koncertre várják majd az együttes tagjai a
Magyar Plakát Házba. 

MEGASZTÁROK-SZTÁRPARÁDÉ
Mega-koncertet élvezhettünk a múlt hét vé-

gén a Zsigmondy-Széchenyi SZKI sportcsar-
nokában. Az est vendége Rúzsa Magdolna,
Varga Ferenc és Póka Angéla, a Megasztár
címû televíziós tehetségkutató verseny leg-
utóbbi felfedezettjei voltak. 

IDÕSEK NAPJA
Az Idõsek Hetéhez kapcsolódóan került sor

az Idõsek Napjára Kiskanizsán, a Móricz
Zsigmond Mûvelõdési Házban, a Polgári Ol-
vasókör nyugdíjasainak szervezésében. 

ORSZÁGOS  TAGSÁG
A Magyarországi Szociáldemokrata Párt no-

vember 18-án tartotta negyvennegyedik kong-
resszusát Budapesten, ahol Bogár Ferencet, a
párt megyei szervezetének elnökét az Országos
Pártvezetõség tagjának,  Dr. Várhalmi Károlyt,
a megyei elnökség tagját pedig az Országos El-
lenõrzõ Bizottság póttagjának választották meg. 

KANIZSARU
Háromnegyed tizenegykor tett bejelentést

egy nagykanizsai áruház biztonsági õre, mely
szerint tetten értek egy személyt, aki egy 19000
Ft-ot érõ árucikk kódját kicserélte egy 5000 Ft-
os kódra, majd a pénztárnál így fizette ki. 

11 óra után egy nagykanizsai vállalattól jelen-
tették, hogy ismeretlen tettes az éjszaka folya-
mán a cég tulajdonát képezõ két terepjáró gépko-
csiról leszerelte és eltulajdonította annak csörlõ-
jét. A csörlõk értéke egyenként kb. 360000 Ft. 

KIFULLADÁSIG
A Hallgatói Önkormányzat szervezésében

Gólyabált tartottak a Pannon Egyetem Nagyka-
nizsai Telephelyén. Az ünnepélyes megnyitó
után az elsõ éves hallgatók mûsorára került sor,
majd a program a Halis István Városi Könyvtár-
ban vacsorával és koncertekkel folytatódott egé-
szen a kifulladásig. A hangulatot fokozta Takáts
Tamás, a Dirty Blues Band és a Majter együttes. 

KANIZSARU
05.18 órakor egy nagykanizsai társasházból

tettek bejelentést a kapitányság ügyeletére,
miszerint egy ott lakó személyt a lépcsõház
fordulójában a lépcsõfeljáró korlátjára fel-
akasztva holtan találták. Az elõzetes orvosi
vélemény alapján halálát fulladás okozta. A
rendõrségi helyszínelés során idegenkezûségre
utaló nyom nem merült fel. A Nagykanizsai
Rendõrkapitányság a halál okának tisztázása
érdekében közigazgatási hatósági eljárást kez-
deményezett.

CSÕTÖRÉS
Az északi városrészben zajló közmûmun-

kálatok során megsérült az egyik vízvezeték,
amelynek eredményeként átmenetileg zavar
lépett fel a városrész egyes utcáinak vízszol-
gáltatásában. A Vízmû szakemberi elhárítot-
ták a hibát, de a csõtörésbõl származó víz és a
felhordott egyéb szennyezõdések még egy
ideig nehezítették az utak járhatóságát. 

KATALIN BÁL
A Katalinokat köszöntötték a Kodály Zol-

tán Mûvelõdési Házban a Vasutas Nyugdíjas
Klub által szervezett Katalin Napi Bálon. 

A CSILLAGOK SEM VÁLASZOLNAK
A napokban jelent meg Erdõs Attila, mik-

lósfai költõ, A csillagok sem válaszolnak cí-
mû, harmadik verseskötete. „Emlékezõ ver-
seim megírásakor arra törekedtem, hogy ne

csak kötettel ajándékozzam meg az olvasót,
hanem emlékeimnek könyvével is. Az embe-
rek lelkét csak egyetlen pillanatra kiragadni
a hétköznapokból, valamit adni és elgondol-
kodtatni. Úgy érzem, már megérte” – e sza-
vakkal szól az olvasókhoz a szerzõ a köteté-
nek borító oldalán. A könyvet, mint a koráb-
bi kettõt is, dr. Dobó László nyugalmazott
tanár lektorálta. Erdõs László szünet nélkül
ír, gondolkodik, alkot, amit mi sem bizonyít
jobban, mint a nyáron megjelent, A csillagok
fényében verseskötet, melyet õ adott ki a
családja támogatásával. A könyv elhunyt
bátyjának, Csabának is emléket állít, hiszen
a két testvér, Attila és Csaba verseit tartal-
mazza. 

Munkáival elismeréseket is szerzett a
költõ: a fõvárosi Cserhát Mûvészkör tavalyi
pályázatán a „Kitüntetett Író” címet
adományozták neki, idén novemberben pe-
dig benyújtott pályázatáért „Költõi Nívódíj-
ban” részesült. A szigethalmi „Szigethy Leg-
Leg” pályázatra benyújtott verseiért Oklevél
elismerést kapott.

november 17.

november 18.

november 21.

november 22.

November végén járunk, de már itt az
ideje az ünnepekre gondolni. 21-én már a
reggeli órákban elkezdték a város „kivilá-
gítását”, a fák égõsorokkal való díszítését.

A budapesti Aranytíz Mûvelõdési Köz-
pont által kiírt, országos tehetségkutatónak
szánt jazz pályázat november 16-i döntõjé-
be hat jazz-zenekar jutott be. Köztük volt
a két kanizsai fiút, Gayer Mátyás zongo-
ristát és Farkas Norbert nagybõgõst tagjai
közt tudó jazz-zenekar, a 4 hónapja alakult
Jazzlectic quartett is. A maratoni este alatt
hat, egyenként közel félórás, színvonalas
kiskoncert hangzott el. A hazai jazzélet
neves szereplõibõl összeállított zsûri
(Fekete-Kovács Kornél, Hárs Viktor,

Horányi Sándor) döntése alapján a Jazz-
lectic megnyerte a versenyt,  óriási sikert
aratott! 

Az elsõ helyen kívül a zenekar szaxofonosa,
Borbély Miklós megkapta a verseny legjobb
szólistáinak felajánlott két különdíj egyikét. A
négyes negyedik tagja Somos Péter, dobos. 

A nap krónikájához tartozik még, hogy
aznap készült el a zenekar szeptember 23-án
felvett (demo) CD-je „First time” címmel,
melynek tartalma meghallgatható a Jazzlec-
tic www.jazzlectic.uw.hu  honlapján is.

Arany az Aranyban!



Megbecsülésünk és tiszteletünk jeléül

Az Idõsügyi Tanács és az ESZI által szerve-
zett idõsek hetének rendezvényei szerdán, a
Pannon Egyetem nagytermében folytatódtak,
ahol fõként az idõsek klubjaiban mûködõ mûvé-
szeti együttesek mutatkoztak be egymásnak. Az
est elején Cseresnyés Péter alpolgármester kö-
szöntötte a megjelenteket, majd Fentõs Ferenc
hegedült, amit Rózsás János író felolvasása kö-
vetett. A hangulatos est során fellépett a Honvéd
Kaszinó énekkara, a Tungsram énekkara, a vas-
utas tánccsoport, a Kodály Mûvelõdési Ház
énekkara, a Hölgyklub és a Tüttõ János dalkör
is. Szólóprodukcióval örvendeztette meg a né-
zõket Görcsi Frigyesné, Farkas Miklós, Huszics
János, Gazda Zoltán és Farkas Miklós is. 

A következõ napon a mozgásé, a sportté volt
a fõszerep, hiszen a MÁV NTE sportcsarnoká-
ban különbözõ ügyességi játékokban mérhették
össze erejüket a szépkorúak. A program elején
Balogh László köszöntötte az idõseket. A hét
zárásaként díjkiosztásra, operett mûsorra került
sor. Az est házigazdája a Hölgyklub volt.

Az évek során egyre több idõs városlakót
megmozgató rendezvény ünnepszámba megy.
A klubok készülnek erre, a szervezésben dere-
kasan helyt állnak. Az év egyik fele a felkészü-
léssel telik, a másik a boldog visszaemlékezés-
sel, a programok során szerzett élmények felem-
legetésével. Arra a kérdésre, mi is a rendezvény

titka, miért örvend egyre nagyobb népszerûség-
nek a résztvevõk körében kerestük a választ. 

– Nagyon jól érzem magam a klubban, szívesen
megyek el a rendezvényekre, hiszen jó együtt lenni
azokkal, akik hasonlóan gondolkodnak, mint én.
Az erdészettõl mentem nyugdíjba, de ott sajnos
hosszú ideig nem volt klub, csak most szervezõdik.
Oda is járok. Nagyon- nagyon vártam, hogy így le-
gyen, mert húsz évig nem volt semmi. Most azon-
ban nagyon aktívan mennek ott a dolgok, voltunk
már kirándulni, szalonnát, gesztenyét sütni, szóval
vannak jó programok – mondja Buti Jánosné. 

– Mi vitte a klubokba?
– Mindig nagy családban éltem, gyerekek,

unokák vettek körül. Mostanra a férjem is el-
ment, egyedül maradtam, és keresni kezdtem
a társaságot. Állandóan mozgalmas volt kö-
rülöttem az élet, s ez nagyon hiányzott. Jó kö-
zösségben lenni, jobb, mint otthon egyedül.

– Mi a véleménye a rendezvényrõl?
– Kiváló kezdeményezésnek tartom. Az vol-

na az igazi, ha még több ilyen lenne, mert ez
az egy hét olykor kevésnek tûnik. Igyekszem
minden évben minden rendezvényre elmenni,
bár az idén nem sikerült. Nemcsak a progra-
mokban veszek részt, hanem a szervezésben is
segítek. Holnap is megyek termet rendezni. 

– Bár nem kimondottan idõseket tömörítõ
szervezet az Önöké, mégis itt vannak az Idõsek
Hete rendezvényein. Miért? – kérdeztük Neme-
si Józsefnét, a Napfény Klub egyik tagját:

– Nagyon fontos, hogy ne szûküljön be körü-
löttünk a világ, hogy ne szakadjanak meg a kap-
csolataink. Ha a családban beteg valaki, vagy
az ember maga betegedik meg, lazulnak a kap-
csolatok, nehezebb barátokat, társakat találni,
illetve ápolni ezeket a kapcsolatokat. Ezért is ra-
gaszkodunk ahhoz, hogy minden lehetõséget ki-
használjunk, s ilyen az Idõsek Hete is.

– Milyen programokban tevékenykedtek?
– Mindenben részt vettünk, az idén is, ta-

valy is elmentünk a rendezvényekre. Fontos,
hogy legyen kapcsoltunk egészséges embe-
rekkel is. Bár vannak közöttünk olyanok,
akik komoly betegek, mások családtagjaik
betegségével, elvesztésének negatív élményé-
vel küzdenek, mégis egy vidám, nyitott társa-
ság vagyunk. 

– Nagyon jók ezek a rendezvények, jó a kö-
zösség, és fontos, hogy évrõl évre találkoz-
zunk a többi klub tagjaival is, ne csak a mie-
inkrõl tudjuk, hogy vannak – mondja Gál Fe-
renc a Mol nyugdíjas klubjának egyik tagja.

4 Idõsek hete

A NTE 1866 MÁV csarnokban rendezett versenyeken részt vevõ egyéni és klub által dele-
gált versenyzõk száma elérte a 265-öt. Az ügyességi versenyeken közel 70-en vettek részt, de
nagy volt az érdeklõdés a kosárlabda valamint célbarúgás iránt, és szép számmal jelentkeztek
asztalitenisz, sakk, teke és lövészet versenyszámokra is. A legidõsebbek, Sárdi Lászlóné – 81
éves – asztaliteniszben és Horváth János – 85 éves – tekében méretette meg magát. A legered-
ményesebb klub a Mol Bányász Szakszervezeté lett, õk lettek az elsõk, a második helyen a
Vasutas Nyugdíjas és Kertbarát Klub végzett, és a képzeletbeli dobogó harmadik fokán a
Honvédszakszervezet Nagykanizsai Csoportja állhatott.

Hangulatos est, jó szorakozás

November 20-án a Honvéd Kaszinó Tükörtermében kezdõdött el, és
pénteken, az Idõsek Otthona és Gondozóházában zárul az Egyesített
Szociális Intézmény által szervezett hagyományos Idõsek Hete rendez-
vénysorozat. Az Egyesített Szociális Intézményhez tartozó idõsek
klubjai, az idõsek gondozóháza, a házi segítségnyújtásban részesülõk
és gondozóik ünnepelnek ezekben a napokban. Házigazdaként, minden
nap más-más intézmény hívja meg a többi lakóit, gondozóit. A rendez-
vénysorozatot Marton István polgármester nyitotta meg. Köszöntõjé-
ben kiemelte: a naptár nem jelez piros betûs ünnepet, mi mégis ünnep-
nek érezzük ezt a találkozást, amelyen megbecsülésünket és tisztele-
tünket fejezzük ki az idõsebb személyek elõtt. A népesség egyre na-
gyobb hányadát alkotják az idõs emberek, akik befejezték életük aktív
szakaszát. Szembe kell néznünk azzal a felelõsséggel, hogy a munká-
val töltött hosszú évtizedek után megélhetésük biztosított legyen, és
életüknek célja, értelme legyen. Majd Sütõ András író gondolatával
folytatta: önmagát becsüli meg minden nemzet azáltal, hogy tudomá-

sul veszi, a világ nem vele kezdõdött. Tudja, hogy a megjelentek kö-
zött is is sokan aktívan tevékenykednek, az intézményekben segítenek
a ház körüli munkákban, szalvétát hajtogatnak, virágokat öntöznek és
még lehetne sorolni a hasznos tevékenységeket. Végül jó egészséget,
kellemes kikapcsolódást kívánt az idõseknek. A polgármestert követõ-
en dr. Csákai Iván, a Szociális és Egészségügyi Bizottság, valamint a
„Segíts az Élet Alkonyán” Alapítvány elnöke szólt az ünneplõkhöz:
Örömmel látja a sok vidám arcot – hangsúlyozta, majd folytatta. –
Ezek az arcok felszabadultan próbálják ünnepelni azokat az idõseket,
akik nekünk példát mutattak. Remélem, ezek a vidám arcok nem fog-
nak elkámpicsorodni az elkövetkezendõ megszorításoktól, és remény-
kednek abban, hogy jobb jön majd ezután, mert a rossz után mindig
egy jobbnak kell jönni – zárta gondolatait. Ebben a reményben kívánt
jó szórakozást a megjelenteknek. Az ünnepi mûsorban Illés Gabriella
és Takács Zoltán, a Gyõri Nemzeti Színház énekmûvészei szórakoztat-
ták a közönséget, majd vacsora, zene és tánc zárta a napot. 
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Bene Csaba, a Fidesz frakcióvezetõje és
Bizzer András képviselõ sajtótájékoztatóján ki-
jelentette: felháborítónak tartják, hogy Litter
Nándor volt polgármester és Röst János volt al-
polgármester összesen mintegy ötmillió forintot
követel a kanizsai önkormányzattól a ki nem
vett szabadságokért. Bizzer leszögezte: nem
elég a városnak az elmúlt négy évben okozott
kár (többek között a munkanélküliek számának
növekedését, a kórház privatizációjának elõké-
szítését, a „téli” aszfaltozást, a város adósságál-
lományának növekedését, a helyi adók emelé-
sét említették), most újabb – mondták – „kár-
okozásra” készül Litter Nándor és Röst János.
Bene Csaba elmondta: ketten együtt mintegy
ötmillió forintot követelnek az önkormányzattól
a ki nem vett szabadságaik megváltása fejében.

– Erkölcsileg megengedhetetlennek tartjuk,
hogy a szocialisták leváltott polgármestere és az
SZDSZ alpolgármestere továbbra is a kanizsaiak
kárára szeretné tömködni a zsebét – mondta.

Kérdésre Bizzer András azt mondta: a köz-
tisztviselõi törvény alapján az igény nem kifo-
gásolható, de erkölcsileg mindenképpen.

Jár, vagy nem jár?

A soron kívüli közgyûlés egyetlen napirendi pontja Tóth László önkor-
mányzati  képviselõ önálló indítványa volt a miniszterelnökkel folytatan-
dó egyeztetés stratégiájáról. Vitaindítójában Tóth László mszp-s képviselõ
elmondta: Gyurcsány Ferenc miniszterelnök azzal bízta meg az önkor-
mányzati és területfejlesztési minisztert, hogy készítsen javaslatot a kor-
mány és önkormányzatok egyeztetõ fórumának létrehozására. A fórum a
közös programalkotás lehetõségét teremti meg. A kormány november 22-
re átfogó konzultációra hívja a Regionális Fejlesztési Tanácsok elnökeit és
a megyei jogú városok polgármestereit. A konzultáció célja, hogy a kor-
mány jobban megismerje a megyék és régiók fejlesztési elképzeléseit és
megpróbálja az egyes fejlesztési programokat az igényekhez igazítani. A
közgyûlés összehívását Tóth László annak érdekében kezdeményezte,
hogy képviselõtársaival közösen megvitathassák, mit képviseljen Marton
István polgármester a Gyurcsány Ferenc miniszterrel való találkozón, s
kellõ felhatalmazása legyen a  megbeszélésen. Önálló képviselõi indítvá-
nyának célja, hogy elõsegítse, hogy a 2007-tõl 2013-ig terjedõ tervezési
idõszakban a lehetõ legtöbb támogatási forráshoz jusson Nagykanizsa. Az
MSZP „Együtt Nagykanizsáért” 2002-2006. évekre vonatkozó önkor-
mányzati programja lett az alapja a Kanizsai Fejlesztési Tervnek. A „Kö-
zös Jövõnkért” 2006-2010-ig terjedõ évekre vonatkozó önkormányzati
programjukban a célok tekintetében nem hirdettek újrakezdést, hittek a fo-
lyamatos fejlõdés szükségességében, de gyorsan változó világunkban fon-
tosnak tartják rendszeres felülvizsgálatát és a szükséges korrekcióját. Mi-
vel sem nagyváros, sem megyeszékhely nem vagyunk, az országos terü-
letfejlesztési koncepciókban Nagykanizsa jelenleg nem játszik fõszerepet
– hangsúlyozta Tóth László –, de azt fog játszani akkor – folytatta –, ami-
kor a vélhetõen nagyon közeli jövõben a schengeni határvédelmi rendszer
kiépül, és Horvátországot felveszik az EU-ba. Nagykanizsa pedig vissza-
kapja a Trianonban elveszített természetes életterét, erre azonban a célirá-
nyos felkészülést azonnal el kell kezdeni. Szintén a Horváthország
belépésével megvalósuló lehetõségekrõl szólt Dr. Károlyi Attila, majd
hozzátette: azt javasolja, a polgármester határozott legyen amikor kérni
kell, sõt követeljen a miniszteri megbeszélésen. Hozzászólásában Halász
Gyula városatya fontos stratégiai célnak tartotta, hogy legalább egy regio-
nális intézményközpont kerüljön városunkba. Bene Csaba Fideszes frak-

cióvezetõ szerint igazából nem hallott Tóth Lászlótól új dolgot, mert Mar-
ton István programja mindezeket tartalmazza, és a polgármester egyértel-
mû felhatalmazással tud menni a tárgyalásra. Balogh László véleménye
szerint egy politikai attrakcióról van szó, majd felvázolt néhány prioritást
a megvalósítandó fejlesztések között: elkerülõ út elkészítése, sétáló utca,
nagy sportcsarnok felépítése, Zsinagóga felújítás, de igazából a népesség-
fogyás megállítása a legfontosabb. Dr. Csákai Iván megjegyezte: Marton
István polgármester a kellõ felhatalmazást a választással és az eskütétellel
megkapta. Javaslatai között szerepelt: a szociális otthoni ellátásban a nor-
matíva csökkentést szüntessék meg, mert el fognak lehetetlenedni a szoci-
ális intézmények, továbbá maradjon itt Kanizsán a határõrség. Böröcz Zol-
tán a kezdeményezést becsülendõnek tartotta. Mint mondta, 2007-2013-ra
van a korábbi közgyûlés által elfogadott fejlesztési terve a városnak, azon-
ban nem tudja, hogy akarnak-e változtatni rajt, és milyen mértékben. Azt
állította, hogy még mindig nem szavazta meg az önkormányzati progra-
mot, amit valamennyiüknek fontos ismerni. Papp Ferenc arra kérte a pol-
gármestert, keressen szövetségeseket,  partnereket, majd azt is megjegyez-
te, nem kellett volna a nagypolitikát behozni a közgyûlésbe. Bizzer András
felvetette: a személyi jövedelemadó helyben maradó része tíz százalékról
nyolcra fog csökkenni, a közoktatási alaphozzájárulás éves szintû csökke-
nése pedig az intézmények mûködését nem biztosítja. Indokolt lenne az
alaphozzájárulás korrigálása az infláció mértékéig. Kérte, ezt is vesse fel a
polgármester a miniszternek. Dr. Fodor Csaba kiemelte: az MSZP-s kép-
viselõk segíteni szerettek volna, megkönnyítené helyzetüket, ha elolvas-
hatnák a négy éves írásos programot. Mivel ez nem sikerült, kénytelenek
voltak az MSZP programjából kiindulni. Cserti Tibor elmondta: van, ami-
re lehet építkezni, s mivel az észak-déli autópálya kérdése háttérbe került
az elmúlt idõben, ezért is érdemes lobbizni. A kérdésekre, felvetésekre
adott válaszában Marton István polgármester hangsúlyozta: hasznosnak
ítéli meg, és nem volt szabálytalan a soron kívüli közgyûlés kezdeménye-
zése. A mostani miniszteri találkozótól sokat nem lehet várni. Többen fel-
vetették, hogy lobbizni kell, de ez nem csak az õ dolga. Mindhárom kor-
mánypárti országgyûlési képviselõnek lobbiznia kell annak érdekében,
hogy a határõrség Kanizsán maradhasson, amíg a schengeni határvédelmi
rendszer kiépül. (B.Zs.)

Soron kívül

A Nagykanizsán immár két hónapja de-
monstrálók a közelmúltban kis idõre felfüg-
gesztették megmozdulásaikat, azonban rövid
gondolkodás után – egyeztetve az ország más
településein tüntetõkkel – úgy döntöttek, hogy
ismét az utakra vonulnak, ugyanis követelése-
ikbõl eddig semmi sem valósult meg.   

Ekman József a demonstrálók képviselõinek
sajtótájékoztatóján elmondta: elsõdleges céljuk
Gyurcsány Ferenc és kormányának megbukta-
tása, ugyanis véleményük szerint a kormányfõ
eltitkolta azokat a tényeket, amelyek ismereté-
ben a választópolgár kifejezhette volna akaratát
az áprilisi választásokon. Félrevezetéssel nyerte
meg a 2006-os országgyûlési választásokat,
ezért az MSZP-SZDSZ kormány nem maradhat
a nemzet élén – mondta. A követelések közt
szerepel a történelmi alkotmány visszaállítása
is. Errõl Fülöp Zsolt beszélt, aki elmondta: a
történelmi alkotmányt 1944-ben a németek az
ország megszállása után felfüggesztették, sem-
missé tették, majd az 1949-es 20-as számú tör-
vényt iktatták be helyette. Ez a törvény pedig
teljes mértékben elfogadhatatlan számukra, mi-

vel meggyõzõdésük, hogy törvénysértés nem
alapíthat jogot. Ladányi Istvánné – aki amúgy a
tüntetõk szóvivõi szerepét töltötte be a de-
monstrációk idején – végül ismertette a további
követeléseket: követelik, hogy megfelelõ mó-
don vizsgálják ki a rendõri brutalitásokat, s ne-
vezzék meg a felelõsöket, a politikai foglyok
pedig kapjanak amnesztiát. Hiteles médiát és a
cenzúra eltörlését akarják, továbbá azt is köve-
telik, hogy a magyar katonák ne harcoljanak
külföldön.  Azt is indítványozzák, hogy rehabi-
litálják az Árpád-sávos zászlót, ugyanis – ahogy
fogalmazott – az a magyarság történelmi zászla-
ja, amely négy piros és négy fehér csíkból áll,
azonban sokan összekeverik a hungarista-nyilas
zászlóval, amely kilenc csíkból állt, s a közepén
ott volt a nyilaskereszt. Ladányi Istvánné még
elmondta: a városokban kivonuló demonstrálók
valamennyi településen úgy döntöttek, hogy
folytatják a megmozdulásokat, mivel a megfo-
galmazott követelésekbõl semmi nem látszik
megvalósulni. Itt, Kanizsán is a hetes fõútra vo-
nulnak ismét, s félpályás útlezárással hívják fel
a figyelmet törekvéseikre. (H.A.)

Ismét az utcára vonultak



– A tanulónak bizonyos tehetséggel rendelkeznie kell amikor gim-
náziumba kerül, mert a matematika azon kevés képességek egyike,
mely korán megnyilatkozik a gyerekekben. Nem lehet elég korán kez-
deni. Ezért is van az, hogy nálunk Zalában, Zalaegerszegen, Keszthe-
lyen és  Nagykanizsán 1973-tól kezdve csúcs-szakköröknek nevezett
matematika szakköröket indítottak ötödik osztályosoknak. Korán ki-
alakul a matematika-készség a gyermekekben, ezért a tanárok jó hely-
zetben vannak, mert a versenyek is ehhez igazodnak. Már harmadik
osztályos tanulók számára is kiírnak országos matematika versenyt
(Kalmár László matematika verseny). Most már két teszt-verseny is
van. Az egyik, amit mi szervezünk, a Kenguru Nemzetközi Matematika
Verseny, ami egy tehetségkutató megmérettetés. Így akármilyen kis
faluban él a gyerek, fel tudunk figyelni rá, és a további életútját is fi-
gyelemmel kísérhetjük. Ha hozzánk jön, nagyon örülünk neki, és kü-
lön foglalkozunk vele.

– Milyen plusz munkát igényel öntõl, hogy a tanítványai ne csak
egy átlagos osztályzatot kapjanak?

– Alapfilozófiám szerint a jegyekkel nem akarom elriasztani a gye-
rekeket. Örülök annak, hogy szeretik a matematikát, és ha bejönnek
az órára, érezzék jól magukat, dolgozzanak, felszabadultak legyenek
és jólesõ érzéssel távozzanak. Ehhez nyilván meg kell találni a han-
got velük. Tulajdonképpen szeretni kell a gyerekeket! Ha ezt õk érzik,
akkor lehet, hogy éppen ez fogja a matematika javát szolgálni, mert
azt mondja magában: na az öreg milyen jó hozzám, akkor én is úgy
tanulok nála! Nekem pedig az a célom, hogy tényleg csinálja meg,
ezáltal õ több lesz,  közösen pedig jobban tudunk építkezni. A tanítás
következetes munkát is jelent. A mai gyerekek éppen úgy hadra fog-

hatók, mint régebben, bár sokkal több a kihívás, hisz számítógépez-
nek, több elfoglaltságuk van, de én nem találkoztam olyanokkal,
akikben ne lett volna érdeklõdés. Tanítottam kéttannyelvû és humán
osztályban, ott is jól teszik a dolgukat. Egyik sem lesz matematikus,
de nem félelemmel jönnek be az órára, s ezzel a célom egy részét már
elértem. Akik többet hajlandóak a szabadidejükbõl áldozni, azokból
lesznek a versenyzõk. Nekik sok lehetõséget biztosítunk, hogy tehetsé-
gük kibontakozzon. Versenyhelyzetben is tesztelni kell a gyerekeket.
Itt is egy sportos hasonlattal szoktam élni. Ha valaki egész évben ke-
ményen edz, és nincs megmérettetés, elõbb utóbb elfásul. Ha elme-
gyünk egy matematikaversenyre, közben megismerik például Kassát,
Pozsonyt vagy Székelyudvarhelyt, akkor mást is kap a matematikától.
Megismerhet városokat, új barátokra tehet szert, ösztönzõen tapasz-
talhatja azt is, hogy nálánál vannak tehetségesebbek is, és akkor
„rátesz még egy lapáttal.”

– Ki volt Rátz tanár úr, akirõl a díjat elnevezték?
– Rátz tanár úr a század fordulón élt és a fõvárosi Fasori Gimnázium-

nak volt híres tanára, aki tehetséggondozással foglalkozott. Kü-
lönórákon gondozta a tehetségeseket, akik közül többen, mint például
Neumann János, világhírûek lettek. Nagyon nagy tiszteletben tartják
emlékét ma is a tanárok. A Bolyai János Matematika Társulat évente
rendez Rátz László Vándorgyûlést. A Rátz Tanár Úr díjat három, számí-
tástechnikával és programozással, gyógyszerkutatással, valamint mobil-
telefon fejlesztéssel foglalkozó cég alapította. A 20 évvel ezelõtti megala-
kulásukkor azt tapasztalták, hogy azért lettek egybõl nagyon sikeresek,
mert nagyon jó szakembereket tudtak felvenni az egyetemet végzettek kö-
zül. Idén hatodik alkalommal adták át a díjat. Az elsõ négy alkalommal
csak matematikából, fizikából és kémiából díjazták a kollégákat, az
utóbbi két évben már a biológia is belépett. Évente két kolléga kaphatja
meg ezt a díjat. Nagyon rangos elõdökhöz kerültem második vidékiként.
Az elsõ Czapáry Bandi bácsi volt, akinek kanizsai kötõdése is van. Õ, a
80. születésnapján kapta meg, én ettõl a kortól még messze vagyok, az
57. életévemet töltöttem be. Nagyon nagy dolog ez a szakmai elismerés,
és nagyon örülök neki. Remélem, nem érdemtelenül kaptam.

– Amit eddig tett, nem csak a matematika tanítását jelenti.
– A gimnáziumban, illetve jogelõdjénél 1972-tõl dolgozom. Kezde-

ményezésemmel létrehoztuk a Zalai Matematikai Tehetségekért Ala-
pítványt, ami 1993-ban 50 ezer forintos alaptõkével indult, és most
már évi 22 milliós költségvetéssel dolgozik. A Kenguru Nemzetközi
Matematika Verseny magyarországi rendezõi vagyunk, ezáltal a kol-
légáimmal együtt bekerültünk a nemzetközi vérkeringésbe. Magyar-
országon több, mint 26 ezer gyermek versenyez évrõl évre. Részben
ezt is szervezem, és 1990-ben, mint magánember, átvettem az addig
megyei szervezésû balatonedericsi matematika tábort, mert különben
megszûnt volna. Két turnusban, évente 500 gyermek jön a Balaton
partra  Kárpát-medencei beiskolázással. Sepsiszentgyörgytõl kezdve
a Felvidékrõl, Délvidékrõl és  Kárpátaljáról is érkeznek hozzánk.
Rengeteg pályázatot kell írni, hogy anyagi támogatáshoz is jussunk,
mert biztosítani szeretnénk azok részvételét, akik nem tudják kifizetni
a költségeket. Az iskolán belül a legjobbak összefogására is gondol-
tam, ebbõl három év múlva kinõtt az Erdõs Pál Matematikai Tehet-
séggondozó Iskola, amit a Pannon Egyetem karolt fel és finanszíroz.
Ennek vagyok az igazgatója. A programot én szervezem, és a legjobb
kollégákat hívjuk meg az országból. Az idei évtõl nemcsak dunántúli
tehetséggondozó iskolaként mûködik, hanem van intézménye Kecske-
méten is. A közel 20 éve létrejött Nemzetközi Magyar Matematika-
versenyt a határon túli öt régió és a magyar régió szervezi meg min-
den évben más-más régióban. Tavaly a kollégáim megválasztottak a
magyarországi régió vezetõjének. Ez is nagy megtiszteltetés, aminek
igyekszem megfelelni.

Bakonyi Erzsébet

A Magyar Természettudományos Oktatásért Alapítvány Rátz
Tanár Úr Életmûdíjjal tüntette ki dr. Pintér Ferencet, a Bat-
thyány Lajos Gimnázium és Egészségügyi Szakközépiskola ma-
tematika tanárát. A matematika tantárgy népszerûsítésében és
a tehetséggondozásban kimagasló eredményeket elért pedagó-
gus tanítványai az országos hazai és nemzetközi versenyeken a
legjobbak között szerepelnek. Tanári munkájában nagy gondot
fordít a tehetséges diákok felfedezésére és gondozására. Jelentõs
szerepet vállal a matematikához kapcsolódó országos és regio-
nális szakmai programok, versenyek, konferenciák, továbbkép-
zések szervezésében is. A díjra, melyet október 31-én adták át
az akadémia kupolatermében, a veszprémi Pannon Egyetem
terjesztette fel. Beszélgetésünkben elsõként a matematikai tehet-
séggondozás titkairól kérdeztük dr. Pintér Ferencet.

6 A hét embere

A matematika népszerûsítéséért



7A hét témája: képviselõink tervei

Cseresnyés Péter alpolgármester is – mint
sokan mások – igazán a rendszerváltás során
„fertõzõdött” meg a politikával. E ciklusban
Nagykanizsa alpolgármestere és országgyûlé-
si képviselõje, és komoly áldozatok árán
ugyan, de sikerül összeegyeztetnie a két fel-
adatot – igaz, ehhez az övéhez hasonló támo-
gató, segítõ családi háttérre van szükség.  

– Mindig is foglalkoztam politikával, mivel
érdekelt a politika – mondta lapunknak Cse-
resnyés Péter alpolgármester. – Aktívabban
azonban az úgynevezett rendszerváltás után
kerültem kapcsolatba a közélettel, hiszen
olyan idõket éltünk akkoriban, amikor min-
denkinek érdemes volt, s véleményem szerint
mindenki szinte „kötelezõ” feladatának érez-
te, hogy politizáljon. Az ezt követõ idõszak a
Bokros-csomag révén érintett mélyebben,
ugyanis szerintem ez a megszorító csomag
sokkal több kárt okozott, mint amennyi hasz-
not hozhatott volna egy átgondolt, szigorú,
koncepciózus gazdaságpolitika. A „Bokros-
csomag” mindenféle ellenkezõ híreszteléssel
ellentétben sokat ártott, ugyanis mindössze
megszorításokat tartalmazott, a gazdaság-
élénkítés legfeljebb olyan vonatkozásban tör-
tént, hogy az akkor még jelentõs állami va-
gyon értékesítése óriási méreteket öltött. Az-
tán 1998-tól az Orbán-kormány munkájának
köszönhetõen egyfajta felszabadultság-érzés
vett erõt az ország lakóin, mert érezték azt,
hogy számítanak rájuk, azt látták, hogy ter-
vezhetik a jövõt. Abban az idõszakban kezd-
tem el aktívan politizálni, beléptem a Fidesz-
be, nemsokára a helyi szervezet elnöke let-
tem, s talán nem szerénytelenség, ha azt állí-
tom: ekkor indult el egy olyan következetes
munka és irány a párt helyi szervezetének te-
vékenységében, ami Kanizsán bizonyos rész-
ben az én nevemhez köthetõ. Most, tizenhat
évvel a rendszerváltás után elõször került vá-
rosvezetõ pozícióba a Fidesz, s mi elõdeink-
hez képest merõben más várospolitikát sze-
retnénk megvalósítani. Az elõzõ városvezetés
politikájáról már sokszor mondtunk véle-
ményt sajtótájékoztatóinkon, a közgyûlésen;
meggyõzõdésünk, hogy az elõzõ idõszakban
látszatpolitizálás folyt Nagykanizsán, virtuá-
lis eredmények felmutatásával, amelyek rá-
adásul sötét árnyékot vetnek a város, az itt
élõk jövõjére. A szóban forgó eredmények
egy jelentõs részét nevezhetjük akár presz-
tízsberuházásnak is, s a presztízs ez esetben
az elõzõ városvezetés magamutogatására
utal. Olyan építkezések voltak ezek, amelyek
nem javították a város költségvetési helyzetét.
Egy nem könnyû helyzetben levõ település jó

beruházásnak azt tekintheti, amelyik munka-
helyeket teremt, adóerõ-képességet növel, a
pénzbevétel lehetõségeit növeli, azonban a
szóban forgó fejlesztések sajnos, javarészt
nem ezt segítik elõ. Sõt, jelentõs mértékben
eladósodott miattuk a város, olyan mértékû
adósságállomány gyûlt össze ennek az évnek
a közepére, annyi kötelezettségvállalás szere-
pel még az adósságállomány mellett, hogy az
komoly nehézségeket okoz a város gazdálko-
dásában. (Az arányokat a beruházásokban
nem találták el, nem beszélve a kétes üzenete-
ket tartalmazó ügyletekrõl.) Természetesen
nem szeretném kisebbíteni az elkészült kultu-
rális beruházások jelentõségét, azonban fele-
lõtlennek tartom azt a taktikát, hogy funkci-
ók, vagy homályos elképzelések mentén haj-
tunk végre komoly beruházásokat. Közel há-
rommilliárd forintos hitelállományt „sike-
rült” összegereblyéznie az elõzõ városveze-
tésnek, így Nagykanizsa teljes adósságállo-
mánya a kamatterhekkel és a hosszú futam-
idõs kötelezettség-vállalásokkal együtt jelen-
leg meghaladja az ötmilliárd forintot. Ez a
mai helyzetben nagyon súlyosnak mondható,
hisz, ismerve már a költségvetés egyes adata-
it, ez azt jelentheti, hogy alaphelyzetbõl több
százmillió forint hiány jelentkezik az önkor-
mányzat saját gazdálkodásában a 2007-es
költségvetést illetõen, hiszen a kormány és a
korábbi önkormányzat elõzõ négy évben foly-
tatott felelõtlen, dilettáns gazdaságpolitikája
miatt nehéz helyzetbe került Nagykanizsa, így
komolyan át kell gondolni, hogy mire mennyi
forrás jut. Azt azonban leszögezném: nem a
fûnyíró-elv alapján fogjuk összeállítani a
költségvetést. 

– Alpolgármesterként mely feladatok tar-
toznak Önhöz?

– Elsõsorban az oktatással, kultúrával, szo-
ciális és egészségügyi ágazattal foglalkozom.
Ettõl függetlenül a fõ irányokban egyeztetünk
a polgármester úrral, s próbálunk közös ál-
láspontot kialakítani, ami eddig sikerült is.
Szükség van erre, hisz az elvégzendõ felada-
tokat nem tudja egy ember végigvinni, neki a
munkájához komoly és biztos támogatásra
van szüksége. Így tehát arról lehet beszélni,
hogy az egyes területekkel elsõsorban ki –
polgármester, alpolgármester – foglalkozik,
azonban õ egy csapat véleményét kell, hogy
képviselje, mivel egy ember nem dönthet min-
den fontos kérdésben.

– Hogyan tudja összeegyeztetni országgyû-
lési képviselõi és alpolgármesteri feladatait, s
hogy tolerálja ezt a család?

– Sajnos, valóban a munkám legnagyobb
„kárvallottja” a családom. A képviselõi fel-

adataim jelentõs részét hajnalban, késõ este és
hétvégén végzem el. A parlamenti munkát is
sikerült úgy beosztani, hogy csak annyit kell
az Országgyûlésben tartózkodnom, amennyi
az ottani munka ellátásához szükséges. Így ez
a kanizsai feladatok elõl nem veszi el az idõt,
sõt segíti azok elvégzését, hisz a parlamenti
napokon a Budapesten elvégzendõ feladatok
mellett a város ügyeit is el tudom rendezni.
Frakciótársaim segítségével sikerült úgy át-
csoportosítanunk a munkámat a Fidesz-frakci-
óban, hogy mindent maradéktalanul el tudok
végezni. A családommal való törõdés terén, a
velük töltendõ idõvel azonban bajban vagyok.
Ezt szerényebb eredménnyel sikerült megolda-
nom, hisz a továbbiakban még kevesebb idõt
tölthetek velük, mint eddig. Õk elfogadták ezt
az állapotot, azt azonban érzem, hogy nem
örülnek neki.  

– Milyen célokat fogalmaztak meg, négy
év múlva milyen várost akarnak látni?

– Tudjuk, hogy a kanizsai emberek óriási
várakozással néznek a következõ négy év elé,
ezért fontosnak tartom, hogy folyamatosan
kommunikáljunk a választókkal, hogy mindig
pontosan tudják, mit, miért teszünk. Négy év
múlva pedig olyan várost szeretnénk látni,
ahol az emberek nem azon keseregnek, hogy
vajon mit is kezdjünk magunkkal, mit kezd-
jünk az életünkkel. Otthonos belvárost sze-
retnénk, új munkahelyeket, s rendbe fogjuk
tenni Nagykanizsa gazdálkodását. A polgár-
mesteri hivatal és az intézmények mûködését
is felülvizsgáljuk, hogy felállíthassunk egy
hatékony struktúrát. Persze, az átalakítás
nem törvényszerû, ami eddig jól mûködött,
az eztán is mûködni fog, változatlan formá-
ban. Természetesen, a rajtunk kívül álló gaz-
dasági körülmények egyfajta költségvetési
szigort is megkövetelnek, de nem az a cél,
hogy pénzt vonjunk el bárhonnan, inkább
olyan megoldást kell kidolgoznunk, ami min-
denkinek jó. 

Horváth Attila 

Cseresnyés Péter
Nagykanizsa Megyei Jogú Város alpolgármestere

„Ami jól mûködött, az így is marad”



8 Civilek

A közelmúlt a civil kezdeményezések jegyében telt: egy önkor-
mányzatok, gazdasági és civil szervezetek által közösen létreho-
zandó fejlesztési partnerség elõkészítésével kapcsolatban tartottak
november elején workshopot a Magyar Plakát Ház elõadótermé-
ben, majd két nap múlva ugyanott egy konferenciára került sor,
amelyen a kanizsai és a vendégként jelen lévõ egri civilek kicserél-
hették tapasztalataikat.

Gyertyánági Endre, a partnerséget kezdeményezõ Dél-Zalai Civil
Fórum Egyesület elnöke a workshop keretében elmondta: a létreho-
zandó fejlesztési partnerség célja a helyi gazdaság szereplõinek erõ-
sítése. A folyamat során valamennyi kistérségi társulás vezetõjét be-
vonják a munkába, hiszen az együttmûködés politikai akadályai az
önkormányzati választással elhárultak. Az együttmûködést remélhe-
tõleg Nagykanizsa, Lenti, Letenye, Hévíz és Keszthely polgármeste-
re is szentesíti aláírásával a november harmincadikára tervezett ala-
kuló ülésen. Hangsúlyozta: a helyi gazdaság fejlesztése és a pénz ki-
áramlásának mérséklése érdekében tudatosítani kell az emberekben,
hogy saját, azaz „hazai” terméket vásároljanak, s ellen kell állni a
„multik” azon törekvésének is, amely arra irányul, hogy a munka-
vállalókat engedékennyé, beleegyezõvé tegyék. Az elnök leszögez-
te: ezért azonban mindenkinek meg kell tennie a magáét saját terüle-
tén. Hangsúlyozta: a fejlesztési partnerség tehát nem más, mint egy
társadalmi mozgalom indítása a térség fenntartható fejlõdése érde-
kében, fontos azonban, hogy a megvalósuló fejlesztések „ne keve-
sek nagy lenyúlása legyen”. 

A két nappal késõbb sorra kerülõ konferenciával a kanizsai civilek
az egriek egy korábbi gesztusát viszonozták, hiszen a közelmúltban a
Dél-Zalai Civil Fórum Egyesület képviselõi az ottani kollégák invitá-
lására Egerbe látogattak. 

A civil szektor és az önkormányzatok lehetséges együttmûködését
bemutató konferencián elõször Marton István polgármester köszön-
tötte a megjelenteket. Leszögezte: már az elõzõ önkormányzat is je-
lentõs mértékben támogatta a civil szervezõdéseket, éves szinten ösz-
szesen csaknem harmincmillió forintot kapott a szektor valamilyen tá-
mogatás formájában. Elõrevetítve a jövõt azt is megjegyezte: a város
társadalmának egésze érzékelni fogja, hogy az országos költségvetési
szigorítások következményeként az elõzetes kalkulációk szerint is
mintegy háromszázmillió forinttal kevesebb bevétel folyik be a városi
kasszába. A polgármester úgy véli, hogy inkább a pályázható alapokat
kell szélesíteni, hiszen várhatóan szûkíteni kell az egyéni képviselõi
keret mértékét is. 

A város elsõ embere után Gál Sándor, a Heves Megyei Civil Tanács
képviselõje az egri önkormányzat és a civilek együttmûködését mutat-
ta be. Elmondta: a civilek véleményezési jogukkal és a bizottsági mun-

kában való részvétel jogosítványával hathatósan képesek beavatkozni
az önkormányzat munkájába, egy kicsit formálva is azt. 

A vendég elõadó után egy „hazai” következett, Balogh László, az
Oktatási, Kulturális, Ifjúsági és Sportbizottság elnöke ismertette a
hallgatósággal a civilek és az önkormányzat közös munkájával kap-
csolatos elképzeléseit. Elhangzott: vélhetõen hamarosan külön refe-
rens foglalkozik majd a civilek ügyeivel a polgármesteri hivatalban,
ezzel is garantálva ezen társadalmi réteg hatékonyabb részvételét a
közügyekben.

– Támogatom a Nagykanizsai Civil Kerekasztal mûködését, amely
képes a helyi non-profit szektor érdekvédelmére, a pozitív értelmû
lobbi-tevékenységre a civil szféra és a helyi társadalom felemelése
érdekében – mondta. – Persze, remélem, hogy a NCK csak olyan
szervezeteket fogad be, amelyek világosan meghatározzák céljaikat,
programjaikat és átlátható módon végzik tevékenységüket. A civilek
és a politika együttmûködésével kapcsolatban pedig úgy gondolom:
a civilek autonómiája lehet azonos a függetlenséggel, de nem lehet
egyenlõ a semlegességgel. A földrajzban beszélhetünk semleges te-
rületrõl, de a valós életben értelmezhetetlen kategóriának tartom az
értéksemlegességet; s a civil szervezeteknek is értékek mellé kell áll-
ni, azokat kell felmutatni. Ebben nem lehet semlegesnek maradni! –
hangsúlyozta. 

Bárdos Ferenc, az Egri Civil Kerekasztal koordinálója az ottani Ci-
vil Kódexet mutatta be. Elmondta: azután hozták létre az etikai kóde-
xet, miután az együttmûködés alapvetõ szabályai rögzültek. Õ is hang-
súlyozta: az önkormányzati munkában való civil részvétel egyúttal a
társadalmi kontroll lehetõségét is jelenti. 

A továbbiakban szó esett a nagykanizsai civil kezdeményezésekrõl,
amely révén az egri kollégák jobban megismerhették a kanizsaiak
munkáját. Gyertyánági Endre, a Dél-Zalai Civil Fórum Egyesület el-
nöke pedig egyfajta konklúziót is megfogalmazott, ami nem feltétlenül
egyezik a politika szándékaival:

– Úgy vélem, azon kellene fáradoznunk, hogy bizonyos szemléleti
alapokat próbáljunk felállítani arról, hogy miért alakul ki olyan kép
a politikai döntéshozókban, amely az önkormányzatot valamiféle be-
szûkített értelemben képzeli el – mondta. – A döntéshozó privilegi-
zált testületeként látja-láttatja az önkormányzatot, s nem az egész
társadalmat érti ez alatt, annak valamennyi összetevõjével. Egyfajta
erõs mesterséges cenzúra helyezkedik el ennek a privilegizált cso-
portnak a határán, s ezen belül vannak azok a szervezõdések, civil-
félcivil intézmények, amelyek a költségvetésben külön soron szere-
pelnek, természetesen külön támogatási összeggel. Régebben egy
képviselõ egy baráti beszélgetés során azt mondta nekem: aminek
nincs külön költségvetési sora, az tulajdonképpen nem is létezik. A
városnak pedig – sajnos – a mai napi nincs non-profit költségvetése,
miközben ezen szervezetek másfélmilliárd forintnyi gazdasági ered-
ményt termelnek Nagykanizsán. Valahogy a civilség még ma is kü-
lön álló test, s most ismét arról van szó, hogy meg kell húzni a nad-
rágszíjat, s ez a „húzás” elsõsorban a mi szektorunkat érinti. Úgy
érzem, most már el kellene mosni az önkormányzati cégek, közhasz-
nú társaságok és a civil szervezetek között mesterségesen meghúzott
határt, mert kérdem én, ki dönti el, hogy melyik a civil szervezet, és
melyik nem? A mûvelõdési intézmények közt is van olyan, amely ön-
kormányzati intézménynek van kikiáltva, a másiknak pedig meg kell
feszülnie azért, hogy bevételhez jusson. Meggyõzõdésem, hogy ezt az
egész szemléletet át kell gondolni, s új alapokra kell helyezni –
mondta Gyertyánági Endre.

A civil konferencia egész idõtartama alatt az érdeklõdõk megtekint-
hettek egy kiállítást is, amely a nagykanizsai civil szervezeteket, azok
mûködését mutatta be. 

Horváth Attila

Egy hét a civilség jegyében
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A Nagykanizsai Kereskedelmi és Iparkamara történetében elõször
indult mestervizsga felkészítõ tanfolyam fodrász, gázvezeték- és ké-
szülékszerelõ szakmákban. A tanfolyamot november 17-én nyitotta
meg  Gréczi József, a Mestervizsga Bizottság elnöke és Varga Zsófia,
a Kamara titkára a Zsigmondy - Széchenyi SZKI Erdész úti Tantele-
pén. A 160 órás tanfolyamot tizenhárom fodrász és tizennégy gázveze-
ték- és készülékszerelõ kezdte el. A mesterlevelet február végén vehe-
tik kezükbe az öt éves szakmai gyakorlattal  már rendelkezõ hallgatók. 

– A mestervizsgáztatásnak Magyarországon évszázados hagyomá-
nyai vannak, a magasabb szakmai felkészültséget garantáló mester-
vizsga rendszerét azonban nem a tradíciók, hanem a kor követelmé-
nyei teszik fontossá – mondta Varga Zsófia. – A tudásszint emelését
az egyes szakmákban megfigyelhetõ „szakmai forradalom”, a techni-
ka fejlõdése és az emelkedõ fogyasztói elvárások kényszerítik ki.
Fontossá vált felkészíteni a szakembereket a vállalkozással járó kü-
lönbözõ jogi, adminisztrációs ismeretekre, valamint a partnerekkel,

ügyfelekkel, tanulókkal való foglalkozás pedagógiai hátterére. Az
említett tényezõk olyannyira megváltoztatták a szükséges ismeretek
körét és mélységét, hogy az egykor megszerzett szakmunkás-bizonyít-
vány már nem feltétlenül elegendõ. A szakma mesterfokon való mû-
velése tehát piaci elõnyt, versenyképességet és fogyasztói bizalmat
biztosít. A mestervizsga gondolatának szorgalmazása mögött az a
szándék is meghúzódik, hogy a hazai iparosok, kézmûvesek verseny-
képesek maradjanak hazánk EU-s csatlakozása idején, tudásukat
egyenrangú félként kamatoztassák a tagországokban. Az uniós csat-
lakozás legalább ötven szakmában emelt szintû tudást követel meg. A
versenyképesség mellett, a fogyasztóvédelmi elõírások szigorodása is
szelektálni fog a szakmájához jobban vagy kevésbé értõ iparosok kö-
zött. A szakmai utánpótlás nevelése szempontjából is igen nagy jelen-
tõséggel bír a Mester címet viselõ szakember, hiszen korszerû szak-
mai tudással, pedagógiai ismeretek birtokában, magas színvonalon
tudja átadni ismereteit a szakmunkástanulóknak. A tanulószerzõdé-
ses gyakorlati oktatás elterjedésével a mestervizsga jelentõsége to-
vább fokozódik. Önálló munkavégzéshez, vállalkozás indításához, az
alábbi szakmák esetében feltétlenül szükséges, hogy a szakember
mesterlevéllel rendelkezzen: autószerelõ, autóvillamossági szerelõ,
ács-állványozó, csõhálózat-szerelõ (felelõs mûszaki vezetés esetén),
épületgépész (felelõs mûszaki vezetés esetén), hentes, mészáros, ka-
rosszérialakatos, kéményseprõ (csak a körzetvezetõ), kõmûves (fele-
lõs mûszaki vezetés esetén), molnár, vízvezeték és központifûtés-sze-
relõ (felelõs mûszaki vezetés esetén).

A kamara a ROP 3.4.2. képzési program keretei között mestervizs-
gára felkészítõ tanfolyamokat indít autóvillamossági szerelõ, karosszé-
rialakatos, autószerelõ, autófényezõ-mázoló, asztalos, kárpitos, vízve-
zeték- és központifûtés-szerelõ, gázvezeték- és készülékszerelõ, cuk-
rász, szakács, kozmetikus, fodrász, bádogos, villanyszerelõ és szoba-
festõ-mázoló szakmákban. 

B.Zs.

Mestervizsga felkészítõ tanfolyam 

A múlt héten ünnepélyes körülmények között adták át a Pannon
Egyetem felújított épületet. 

– Örömmel jöttem ide ma, erre az avatásra. Öröm azért, mert álmaink
egy része valóra vált, mert megújult egy épület, amely annyit változott,
hogy talán csak a helyrajzi száma a régi. Alkalmassá tették, tettük arra,
hogy itt minõségi felsõoktatás mûködjön. Ünnep ez az összefogás szem-
pontjából is: politikai lobbi, önkormányzat, versenyszféra és az akadé-
miai szféra összefogásából jöhetett létre ez a beruházás – mondta kö-
szöntõjében Dr. Gaál Zoltán, az egyetem rektora. – A második gondolat
legyen egy újabb álomé, megálmodtuk ennek az épületnek a folytatását.
Könnyen álmodtam, mert van rá hely. Azt gondolom, hogy miután ez
megvalósult, az viszi elõre a sorsunkat, ha álmodunk még egyet. És az
álmainknak nemcsak ilyen fizikai színtere van, hanem arra is kiterjed,
hogy a felsõfokú szakképzés területén Nagykanizsa és környékének igé-
nyeit teljes mértékben kiszolgáljuk. Újabb programokat szeretnénk ide-
telepíteni, hogy a felnõttképzésben, az ismeretfelfrissítésben, az átkép-
zésben fontos támasz legyen ez a telephely. Egy mai értelmiségi aktív
életében átlagosan három és félszer változtat pályát, és a tudás felezési
idejének drámai csökkenésével is számolunk. Azt kívánom, hogy ez az
épület legyen a környék szellemi központja – tette még hozzá a rektor. 

– Remélem, az egyre erõsödõ versenyben, amely a Bolognai rend-
szerben a magyar felsõoktatásban megkezdõdött, és az én elképzelése-
im szerint az elkövetkezõ években sokkal durvább lesz az egyes felsõ-
oktatási intézmények között, a veszprémi egyetem, és benne a nagyka-
nizsai képzési hely állva tud maradni. Mert olyan feltételeket tudunk
biztosítani a fiataloknak, amire az oktatási tárca szakemberei is azt

mondják, ez egy olyan hely, amely érdemes arra, hogy itt fiatal szak-
embereket képezzenek – mondta köszöntõjében Göndör István ország-
gyûlési képviselõ. 

– A rendszerváltozás utáni elsõ testület már ábrándozott arról, hogy
Nagykanizsára felsõfokú képzést telepítsenek, de érdemben nem jutott
tovább. A második önkormányzat 1997-ben rögzítette írásban ezt, és
létrejött az az alapítvány, amely S. Nagy Katalin vezetésével e cél meg-
valósítását tûzte ki. 2000-ben indulhatott meg az oktatás. Az elsõ diá-
koktól napjainkig eltelt hat évben mind a diákok számában, mind a fel-
tételek terén rendkívüli fejlõdés történt. Azt szeretném, ha a képzési
hely folytatná ezt a dinamikus növekedést, és bízom benne, hogy ebbõl
a telephelybõl talán már a jövõ évben intézetté fejlõdik – mondta kö-
szöntõjében többek között Marton István polgármester.

-dukát-

Megújult épület
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A Füstmentes Világnaphoz kapcsolódva, a
Batthyány Lajos Gimnázium és Egészségügyi
Szakközépiskola vetélkedõt rendezett a gimná-
zium 5-8. évfolyamai részére. A felhívást nagy
érdeklõdés kísérte, ebben a tanévben minden
osztályból csak négy csapat jelentkezését fogad-
ták el – mondta Belsõ Marita ifjúsági védõnõ, a
program szervezõje. A vetélkedõ legfontosabb
célja a dohányzás megelõzése volt. Rámutattak
a dohányzással járó súlyos veszélyekre, egyúttal
azt a felismerést is megszilárdították, hogy a do-
hányzás olyan rossz szokássá válhat, amelytõl
az ember csak rendkívül nehezen vagy egyálta-
lán nem képes megszabadulni. „Építsünk egy

dohányzásmentes világot!” címmel a diákoknak
rajzot, plakátot, vagy hirdetést esetleg társasjáté-
kot kellett készíteniük. Minden kategóriában
színvonalas alkotások érkeztek, melyeket bemu-
tatnak a gimnáziumban is. A vetélkedõ feladatai
között szerepelt „dohányzás teszt”, villámkérdé-
sek, szituációs feladatok, és olyan tevékenységi
formák megnevezése, amiket a dohányzás he-
lyett lehetne végezni. Bemutatták a tanulóknak a
„dohányzó babán” keresztül azt, hogy egy szál
cigaretta elszívása milyen elváltozást okoz a
légzõrendszerben. A cigaretta elszívása után a
nikotin már rövid idõn belül kimutatható a mag-
zatvízben és a magzat vérében – állítás valódisá-
gát is igazolták a csapatok. A zsûri értékelése
alapján, I. helyezést ért el a 8. osztály. Tagjai:
Czupi Áron, Czigány András, Orbán Emese,
Kálovics Edina. II. a 7. osztály. (Jeszenõi Eme-
se, Vass Réka, Baráth Dóra, Németh Renáta).
III. a 6. osztály. (Szokol Krisztina, Leibinger Ad-
rienn, Sárdi Mercédesz, Krausz Bernadett). IV.
az 5. osztály. (Kardos Vivien, Balázs Fruzsina,
Gayer Mihály , Horváth Dávid). (-bzs-)

Dohánymentes világot

Egy korábbi lapszámunkban már beszámoltunk a First Lego Li-
ga nemzetközi verseny Európai régiós megmérettetésének elõké-
születeirõl, arról, mivel, hogyan készül a lelkes bathyánys csapat.
Az elmúlt hét végén lezajlott a verseny és nem várt – legfeljebb tit-
kon remélt – sikereket hozott a nanotechnikás legós srácoknak.

– Budapesten volt a verseny a Fazekas Mihály Gimnáziumban, ahol
több szempontból értékelték a csapatok munkáját, és öt kisebb és egy
nagy kupát osztott szét a zsûri. Megkaptuk a legjobb csapat kupáját, és
a legjobb kutatás és prezentáció díját hozhattuk el. Egyébként 14 csa-
pat versenyzett – mondja Erdõsné Németh Ágnes a csapat felkészítõje.

– Hogyan zajlott a verseny?
– Volt két asztal, s ezen folyt a robotverseny. Egyszerre dolgozott a

két-két csapat, akik közös feladatokat is kaptak, s csak akkor ismerték el
a versenybírók a feladatot megoldottnak, ha a két csapat közben folyam-
atosan együttmûködött. A megoldást még a kezdet kezdetén le kellett
kommunikálni, hiszen feladatonként összesen két és fél perc állt a ren-
delkezésünkre, és ez bizony nagyon rövid idõ. A verseny délelõtt tíztõl
délután négyig zajlott le, hiszen mindenki mindenkivel összemérte erejét. 

– Az a világ, amelyben ez a verseny zajlik az átlagember számára
már-már felérhetetlen ésszel. Mirõl is szól, mire is jó a nanotech-
nológai?

– A nanotechnológia segítségével a közeljövõben olyan anyagokat
lehet majd gyártani, amelyek lepergetik magukról a koszt. Felesleges-
sé válhat a mosás, és ez akkor különösen érdekes, ha ezeket a koszle-
pergetõ réteggel impregnált anyagokat az iparban hasznosítják. A na-
notechnológia tárgykörében folynak kutatások arra vonatkozóan is,
hogy még a betonnál is szilárdabb, ugyanakkor könnyebb anyagot ta-
láljanak, s ezáltal olyan épületeket építhessenek, amelyek ellenállnak a
szélviharnak és a földrengésnek. A tudósok már kitaláltak egy úgyne-
vezett szén-nanocsövet, ami bár cérnavastagságú, de rugalmas és ké-
pes egy teherautó felemelésére, ezeket a késõbbiek során épületeknél is
hasznosíthatják. A mai technológiai tudásunkkal azonban egy ilyen,
kb. tíz centis nanocsõ elkészítése másfél, kétéves munka. Az elv már
mûködik, most arra irányulnak a kutatások, hogyan lehet az elõállítást
felgyorsítani, minél gyorsabban hasznosítani. 

– Ezeknek a versenyeknek az a célja, hogy a felnövekvõ nemzedé-
ket megismertessék a kutatások eredményeivel, és a kreativitásukat
felhasználva tovább léphessenek a tudósok?

– Ez a verseny valóban arról szólt, hogy a felkészülés és a versengés
során megismerkedhessenek a gyerekek a nanotechnológiával, a kuta-
tás szintjén zajló folyamatokkal és valamilyen szinten továbbfejlesz-
szék azt. A robotrész pedig a tudatos építkezésre inspirálja a gyereke-
ket, arra, hogy megtanuljanak valamilyen céllal valamit építeni, s azt
követõen megtanuljanak egy programozási nyelvet, vagy az algoritmi-
zálás folyamatát.

– Elégedett a csapat szereplésével?
– Mindenképpen. Elõször vettünk részt ilyen versenyen, ahogy a

gyerekek tréfásan fogalmazták, ipari kémkedni mentünk. Sok minden-
nel nem voltunk még tisztában, hiszen mint minden versenynek, ennek
is megvannak a maga trükkjei, amely a régóta részt vevõ csapatoknak,
felkészítõknek már segít. Mi úgy mentünk oda, hogy megnézzük, ho-
gyan csinálják mások, mit lehet ebbõl tanulni, és már elsõre ilyen szép
eredménnyel szerepelt a csapat. Jó volt a verseny és jó volt a felkészü-
lési idõszak is, hiszen bár a gyerekek azt hitték játszunk, közben na-
gyon komoly feladatokat oldottak meg nagyon ügyesen. (Dukát Éva)

Játék komolyan – sikerrel legóztak 

Legutóbbi ülésén döntött az OKISB az okta-
tási intézmények étkezési normaemelésérõl.
Mint Krémer Mária a gazdasági osztály veze-
tõje a napirend tárgyalása során elmondta, az
intézmények élelmezésvezetõi 8-28 százalékos
normaemelésre tettek javaslatot az elõkészítési
munkák során. A hivatal azonban a tíz száza-
lékos emelést tartja elfogadhatónak, tekintettel
a szülõk pénztárcájára és arra a tényre, hogy a
jelentõsebb áremelkedés a költségvetésre is
komoly kihatással lehet, hiszen egy törvény ál-
tal meghatározott körnek a város kasszájából
fizetik ki az étkezési díját. Arra a kérdésre,
hogy a magasabb emelést kérõ intézmények
miként gazdálkodják ki a közétkeztetés költsé-
geit, Krémer Mária azt válaszolta: az élelme-
zésvezetõk még inkább rá lesznek kényszerít-
ve arra, hogy a piac árváltozásait folyamatosan
nyomon kövessék, és a piacon kapható leg-
kedvezõbb áru termékeket vásárolják meg az
intézményi konyhák számára. (-dé-)

Dráguló iskolai
étkeztetés
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Tagfelvételt hirdet az Anima ének és zenekar. Mindazok jelentke-
zését várják, akik szeretnek énekelni, szeretik a Gospel-t és szeretnek
koncertezni. A tudnivalókról Kollonay Zoltán, az együttes vezetõje
elöljáróban elmondta: nagyon örül neki, hogy Nagykanizsa zenei éle-
tében részt vehet olyan együttesekkel, mint az Anima ének és zene-
kar. Azonban egyik szeme sír, a másik nevet, mert régóta nem volt
Anima koncert. Sokan keresik, mert imádták azokat a produkciókat,
amelyeket a lelkes fiatalokkal és családokkal együtt vittek színpadra. 

– Az anima gondolat és zenei ötlet nem halt meg, gyakorlatilag
végigkövetei az én zenei állomásaimat, kezdve a Város Napja  szerve-
zésével, hiszen hat éven keresztül egyik kitalálója és fõ szervezõje vol-
tam, ahol olyan érdekes és izgalmas ötleteket sikerült becsempészni,
amik különlegessé tették ezeket az eseményeket. Gondolok a zászlófel-
vonásra, a lovashuszárok felvonulására, az Európa Nap megnyitójá-
ra, amikor korabeli ruhában orgonakoncertet adtam az Aradi udvar-
ban. Nagy esemény volt a zenés tûzijáték, amelynek zeneszerzõje vol-
tam. Fényorgonával, lézerekkel, tûzijátékkal komponált darabomat
adtam elõ az Erzsébet téren több ezres tömeg elõtt. De ugyanilyen ál-
lomás volt a merész zenész koncertem, amikor egyszerre két zongorá-
val játszottam egy darabot. Ez volt az elsõ, úgymond zongorista be-
mutatkozásom Nagykanizsán. Sokan emlékeznek rá, és mindig valami
új produkciót várnak tõlem. Viszont van bennem egy gondolat, ami
nem új, ami végigvezet engem, és eljutok az Animához, sõt annál to-

vább, egy messzebb, jobb világig. Úgy érzem, egy olyan tehetséget
kaptam – nem dicsekvésként mondom –, amivel nekem egy új utat je-
löltek ki. Ez az égi küldetés, amiért nekem még sokat kell dolgoznom.
Egy dolog vezérelt mindig: közel hozni a zenét az emberekhez, és a
legfontosabb, õszintének kell lenni. Csak az õszinte és hiteles produk-
ció az, amit természetesen egyfajta kreativitással fûszerezve fel lehet
öltöztetni, és ez olyan élményt ad a közönségnek, amire hosszú távon
emlékezik. Egy ilyen produkció volt az Anima ének és zenekar kon-
certje is. A tagokkal jó barátságban vagyok, sok közös emlékünk van,
de az együttes nincs meg abban a régi formájában. Az eddigi sikere-
im, elért eredményeink után szeretnénk megújulni, szeretném, ha új
tagokkal bõvülne az együttes. A régi együttes két éve nem koncerte-
zett, annak idején feloszlattam. Most újból szeretném, ha olyan embe-
rek jelentkeznének, akik szeretik a gospel zenét, szeretnek énekelni,
szeretik a bulikat és szeretnék önmagukat megmutatni. Az a feltétel,
legyen jó hangja, és szeressen csapatban énekelni. Hangképzésekre
tudunk tanárokat javasolni, nem lehet akadály a kottaolvasás hiánya,
hiszen azt könnyen meg lehet tanulni. Olyan módszereket tudunk adni
az emberek kezébe, ami egyik hétrõl a másikra eligazítja õket, és ha-
mar láthatják munkájuk eredményét.

Jelentkezni Kollonay Zoltán 06/30/965-6469-es telefonszámán,
illetve a www. kollonay.hu/animasingers honlapján lehet.

-bakonyi-

Énekeseket vár az Anima ének és zenekar

A Péntek Esti Jazz-Klub zenei sorozatában ezúttal a Molnár Dixieland
Band koncertjét hallgathatták meg az érdeklõdõk az Ifjúsági és Civil
Házban. Magyarország legrégebben fennálló és legismertebb nem fõvá-
rosi jazz-együttese, a szegedi Molnár Dixieland Band 1964-ben alakult
meg egyetemistákból, amatõr zenészekbõl. Az akkoriban legnagyobb-
nak számító hazai könnyûzenei rendezvényen, a Salgótarjáni Jazz- és
Tánczenekarok Fesztiválján 1966-ban, 1967-ben és 1969-ben egy ezüst
és két aranydiplomát nyertek. Azóta több, mint 50 számuk hallható a
Magyar Rádió különbözõ mûsoraiban. Külföldön 1972. óta szerepelnek
rendszeresen, az elsõ években Szeged Oldtimers néven. Elõször a cseh-
szlovákiai Prerovban jártak, ahol „Európa Klasszis” díjat nyertek. Ez-
után sorra szerepeltek külföldön. Eddig több, mint ötven alkalommal
képviselték hazánkat külföldi jazz-fesztiválokon. Elsõ nagylemezük
1978-ban jelent meg, majd ezt még öt követte. Ebbõl kettõt Hollandiá-
ban adtak ki promóciós célokra. Három CD lemezük is készült (1997,
1999, 2001). A legismertebb európai jazz szövetség, a Német Jazz Föde-
ráció megszerkesztette a tradicionális jazz európai családfáját, ahol a
MDB az elõkelõ legfelsõ régióban helyezkedik el. Akik péntek este
meghallgatták õket, e ténnyel bizonyosan nem vitatkoznak. (D.É.)

Péntek esti jazz
A drámamellékletet is tartalma-

zó Pannon Tükör kulturális folyó-
irat 56-os emlékszámát mutatták
be a Halis István Városi Könyvtár-
ban. „A különszám megjelenteté-
sét már év elején elhatározták, s
pályázat alapján nyert pénzbõl ad-
ták ki” – mondta Péntek Imre fõ-
szerkesztõ. 

Hosszas elõkészítõ munka ered-
ményeként többszáz oldalnyi kéz-
irat gyûlt össze. Akinek most nem
került be a lapba az anyaga, az nem
kerül asztalfiókba, a téma tovább
fog gördülni a következõ lapszám-
okban. Sõt, tovább folytatódik a
történet az emlékmûvekrõl és zenei
témákról is. 

A gazdag forrásból kiemelke-
dett a kanizsai kötõdésû és a be-
mutatón megjelent Czeglédy Edit
naplója. Jelentõs szerepet vállal-
tak a nyugatra emigrált szerzõk –
Saáry Éva, Kabdebó Tamás,
Gömöri György és Zádor Pál –
mellett a zalaegerszegi 56-osok
is. Az Írországban élõ Kabdebó
Tamás Köpölyözés címû, 56-ról
szóló drámáját a megyeszékhelyi
bemutató után több településre,
így Nagykanizsára is elhozzák
majd. A könyvtárban tartott ren-
dezvényen elsõsorban a helyi
szerzõk szólaltak meg, osztották
meg 56-os élményeiket a közön-

séggel, és olvastak fel mûveikbõl.
Pék Pál költõ elöljáróban el-
mondta, a kiadványnak nem ez az
elsõ kísérlete 56-ról. Már készí-
tettek 1996-ban is összeállítást.
Az est moderátora, Szemes Péter
esztéta elmondta azt is, hogy a
közelmúltban jelent meg Pék Pál,
Szélcsend és újra szél, címû ver-
seskötete, melyben szintén ezt a
témát dolgozza fel a költõ. A kö-
tetet a közeljövõben mutatják be
az Írószövetségben. Szoliva Já-
nos után a zalaszabari Tunyogi
Csapó Gábor költõ, majd a zala-
egerszegi Ferenc Gyõzõ kutató
beszélt. A korabeli sajtóanyagból
Forgatagban förgetegben címmel
készített összeállítást az 1956-os
forradalom és megtorlás zalai
eseményeirõl és szereplõirõl. A
lapban olvasható még Péntek Im-
re költõ, Volt egyszer egy forra-
dalom Zalaegerszegen is címû
dokumentumjátéka, amit szintén
bemutattak az október 23-ai ün-
nepségen. Elhangzott még egy,
zalai szerzõhöz kötõdõ hír: a Mó-
ra kiadó gondozásában, második
kiadásban jelent meg a kiadóve-
zetõ Lackner László, a Skorpió
jegyében címû regénye a Lenti
56-os eseményekrõl. Az esten
közremûködött Horváth István
Radnóti-díjas versmondó. (B.Zs.)

Pannon Tükör: 1956
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Az utóbbi idõben megszaporodtak a pincetüzek, legutóbb a Nagybago-
lai-hegyen égett le egy hajlék. Itt sajnos már áldozatot is szedett a vörös
kakas: a romok alatt a tûzoltók egy ember összeégett holttestére bukkan-
tak. Egri Gyula alezredes, tûzoltóparancsnok szerint a pincetüzek kiala-
kulásában óriási szerepe van az emberi felelõtlenségnek, holott a hegyi
ingatlanok esetében még fokozottabban kellene ügyelni a tulajdonosok-
nak, hiszen a környéken általában nincs vízvételi lehetõség, arról nem is
beszélve, hogy – mivel a pincetüzek általában éjszaka keletkeznek – a sö-
tétben az oly gyakorlott lánglovagok is nehezebben tájékozódnak.

– Az elmúlt idõszakban több alkalommal is pincetûzhöz riasztottak
bennünket – mondta elöljáróban Egri Gyula tûzoltó alezredes. – A
pincetüzek legfontosabb sajátossága, hogy hihetetlenül késõn érkeznek
a jelzések, így sajnos, általában már csak „asszisztálni” tudunk az
eseményekhez. De még ha idõben is szólnak, a hegyi birtokokra való
kijutás lehetõségei jelentõsen korlátozzák a reagálási idõt. A legutolsó
komolyabb, nagybagolai tûzesetnél is elég késõn kaptuk a jelzést, s mi-
re kiértünk, már lánggal égett az épület jelentõs része. Nagyon bonyo-
lult volt a kijutás a hat kilométerre lévõ ingatlanhoz, majdnem másfél
kilométert kellett mennünk a pincék között, s az utolsó, kétszázötven

méteres szakaszon már igazán út sem volt – ezért nem is tudtuk megkö-
zelíteni a jármûvekkel a lángoló pincét. Az oltást ezért csak úgy tudtuk
megkezdeni, hogy egy kétszázötven méteres hosszúságban összeszerelt
tömlõn keresztül juttattuk el a vizet az épülethez. A tömlõ összeszerelé-
se, a víz „betáplálása” további idõveszteséget jelentett. Hasonló ese-
tekben egyébként mindig nehézséget jelent a víz utánpótlása, ugyanis a
hegyekben nincs vízvételi lehetõség, így mindig nekünk kell az oltás
helyére szállítani a vizet. S a két gépjármûfecskendõben és a vízszállí-
tóban szállítható tizenkét köbméternyi víz, bizony, egy kiterjedt épület-
tûznél hamar elfogy. Ezért mindenképpen fel kell hívnunk a hegyi in-
gatlanok tulajdonosainak figyelmét, hogy fokozottabban ügyeljenek a
tûzvédelmi elõírásokra. A legfontosabb, hogy betartsuk a tüzelõ-fûtõ
berendezésekkel, illetve a villamos berendezések használatával kap-
csolatos alapvetõ tûzvédelmi szabályokat. Szabványos fûtõberendezé-
seket szabad csak használni, kizárólag olyanokat, amelyek zárt égés-
térrel, megfelelõ égéstermék-elvezetéssel rendelkeznek. Lehetõleg ne a
fûtõberendezések közvetlen közelében tároljuk a fûtõanyagot, a fát, hi-
szen a kipattanó szikra egy pillanat alatt lángra lobbantja azt. Szomo-
rú példa erre épp a legutóbbi eset, amikor (ahogy a képen is látható –
a szerk.) a kályha égéstere nem volt zárható. Nagyon veszélyes az ilyen
kályhát fûtés közben magára hagyni csupán egy pillanatra is, arról
már nem is beszélve, ha a tulaj éjszakára megpakolja fával, õ maga
pedig elalszik. Itt is ez történt. A másik kérdéskör a villamos hálózat
problematikája. Komoly veszélyeket okozhat a házilag eszkábált, in-
nen-onnan megtoldott villanyvezeték, továbbá ha olyan fogyasztókat
csatlakoztatunk erre a „hálózatra”, amelyeket az már nem bír el.
Mindez azt eredményezheti, hogy az elektromos rendszer túlmelegszik,
s elõbb-utóbb valami kigyullad.

Egri Gyula még hozzátette: a pincetüzek harmadik változata, amikor
hajlék nélkül élõ emberek beköltöznek a télre elhagyott ingatlanokba,
s elkezdenek fûteni. Ez ellen nem lehet másképp védekezni, csak úgy,
ha a tulaj nem hagy kint semmilyen fûtõberendezést.

Horváth Attila

Szaporodó pincetüzek, növekvõ felelõtlenség

Ma már a híradók, internetes portálok és a lapok tanúsága szerint
minden napra esik egy újabb – kisebb-nagyobb – vírusfertõzés. Való-
ban ekkora-e a gond, és tényleg nap mint nap emberek betegednek
meg újabb és újabb szabad szemmel nem látható kórokozóktól, vagy a
média szenzációhajhász világa hiteti el velünk ezt. Errõl kérdeztük dr.
Búzás Judit tisztifõorvost, a nagykanizsai ÁNTSZ vezetõjét. 

– Véleményem szerint az igazság valahol a kettõ között van. Eddig is
voltak vírusos megbetegedések és ezt követõen is lesznek. A médiumok
valóban rákaptak az utóbbi idõben az ilyen jellegû hírekre, de ez még
önmagában nem jelenti azt, hogy gyakoribbak volnának az ilyen jellegû
megbetegedések, inkább csak nagyobb hírértékkel bírnak. A gyakoriság
másik magyarázat a diagnosztika fejlõdésében rejlik.

– Ma több megbetegedésrõl tudhatjuk, hogy a hátterében vírus van?
– A laboratóriumi vizsgálatok javulásával a kimutathatóság lehetõ-

ségei is jelentõsen nõttek. Egyre több betegségrõl tudjuk bizonyítani,
hogy vírusos eredetû. Azokról, amelyekrõl egy-két évtizede még legfel-
jebb annyit tudtunk, hogy nagy valószínûséggel vírus okozza, ma már
konkrétan tudjuk, melyik  áll a háttérben. Ez nyilván a további – a meg-
elõzéssel, gyógyítással kapcsolatos lépéseket is tervezhetõbbé teszi.
Ilyen például a mostanság sokat emlegetett calici vírus is, amely a múlt
század hetvenes évei elõtt egyáltalán nem volt még ismert, hazánkban
pedig alig több, mint tíz éve ismerik. 

– Gyakoribbak-e a vírusos hasmenéses megbetegedések, vagy a fel-
tárhatóság jobb?

– Igen, a számadatok ezt mutatják. Míg a korábbi években 50-100 ilyen
esetet regisztráltunk, addig az elmúlt idõszakban az összes gyomor- és bél-
rendszeri vírusos megbetegedés 37 százaléka calici vírusfertõzés volt. Ma-
gyarországon az orvosoknak a hasmenéssel járó betegségeket be kell jelen-
teni, és ebbõl tudjuk, hogy évrõl-évre jelentõs számban vannak ilyen meg-
betegedések, de nem minden esetben tudjuk igazolni, hogy valóban vírus
okozta-e a bajt. Ennek egyik oka a minták továbbküldése során eltelõ idõ-
ben rejlik, hiszen ezeket Nagykanizsáról Szombathelyre küldik diagnoszti-
kus célból az orvosok, és elõfordulhat, hogy a minta kiszárad, vagy a kimu-
tathatóság szempontjából érzékeny mikroba valamilyen más okból elpusz-
tul. A hasmenéses vírusos megbetegedések sok esetben gyors lefolyásúak,
így az is gyakran elõfordul, hogy a beteg nem gyanakszik vírusfertõzésre,
nem fordul orvoshoz, így az eset nem kerül adminisztrálásra. Felgyorsult
világunkban viszonylag kevés idõt szánunk ezekre a betegségekre, mert
nem okoznak jelentõs változást a felnõtt, egészséges szervezetben. Az idõ-
seknél és a gyerekeknél nyilván más a helyzet, õk ebbõl a szempontból sé-
rülékenyebbek, így a betegek többsége is ebbõl a korcsoportból kerül ki.

– Hogyan védekezhetünk ellenük?
– Elfelejtjük, hogy a kézmosásnak milyen óriási jelentõsége van, hiszen

a szemmel látható és szemmel nem látható szennyezõdésektõl is megsza-
badulhatunk általa. A hasmenést okozó vírusok jelentõs számban a széklet
útján kerülnek ki, ezért is fontos a WC használata utáni meleg folyóvízben,
szappannal történõ kézmosás, és az alapos kéztörlés. Nyilvánvalóan nagy
a szerepe a személyi higiénén túl a környezet tisztaságának is. (-dé-)

Vírusinvázió vagy hírhajsza?
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Képviselõi fogadóóra

Balogh László a nagykanizsai 3. számú választókerület önkormány-
zati képviselõje, OKISB-elnök fogadóórát tart minden szerdán 16.00
órától 17.00 óráig a Batthyány Lajos Gimnáziumban (Nagykanizsa,
Rozgonyi utca 23.): 30/2040865, balogh.laszlo61@chello.hu.

Bizzer András a 4. vk. önkormányzati képviselõje fogadóórát tart 2006.
december 8-án, pénteken 17 órakor a Dr. Mezõ Ferenc Gimnáziumban.

Papp Ferenc önkormányzati képviselõ fogadóórát tart november 24-
én, pénteken 17-tõl 18 óráig a dr. Mezõ Ferenc Gimnázium földszinti
tantermében.

Polai József a 15. sz. választókerület önkormányzati képviselõje fo-
gadóórát tart minden páratlan hónap utolsó péntekén 18 órától 19 óráig
a kiskanizsai kirendeltség épületében, minden páros hónap utolsó pén-
tekén ugyanebben az idõpontban a bajcsai kirendeltség épületében. 

Szõlõsi Márta, Horváth István és Gyalókai Zoltán önkormányzati
képviselõk közös fogadóórát tartanak november 28-án, kedden 17.30
órától a Hevesi Sándor Általános Iskolában.

Tóth Nándor, a 14. sz. választókerület és Polai József, a 15. sz. vá-
lasztókerület önkormányzati képviselõje közös fogadóórát tartanak no-
vember 27-én, hétfõn 18 órától a Móricz Zs. Mûvelõdési Házban.

Nagykanizsa MJV Közgyûlése (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.)
pályázatot ír ki Nagykanizsa Megyei Jogú Város Kórháza (8800 Nagy-
kanizsa, Szekeres J. u. 2-8.) Fõigazgatói munkakörének betöltésére.

Pályázati feltételek: (orvostudományi vagy egyéb) egyetemi
szintû végzettség, egészségügyi (szak)menedzseri képesítés vagy
egészségügyi menedzsment szakirányú továbbképzési szakon szer-
zett képesítés, legalább tízéves vezetõi gyakorlat, büntetlen elõélet.

A pályázathoz csatolni kell az alábbi dokumentumokat: szakmai
önéletrajz (sz.ö.), erkölcsi bizonyítvány (e.b.), iskolai végzettség,
szakképesítést igazoló okiratok másolata, szakmai helyzetelemzés-
re épülõ vezetõi program, hozzájárulás ahhoz, hogy az elbírálás-
ban résztvevõk megismerjék a pályázatot. Elõnyt jelent: legalább
600 ágyas intézmény vezetésében szerzett gyakorlat. Juttatások:
bérezés (vezetõi pótlék) Kjt. alapján. 

Beérkezési határidõ: az Egészségügyi Közlönyben való megjele-
néstõl számított 16. nap. Elbírálási határidõ: a beérkezési határidõt
követõ 15 napon belül. A munkakör az elbírálást követõ hónap 1.
napjától betölthetõ. A magasabb vezetõi megbízás határozott idõre,
5 évre szól. Szükség szerint lakás biztosítható. Az elbírálás a szak-
bizottság közremûködésével a 233/2000. (XII.23.) Korm. rend.
alapján történik. A pályázat benyújtása 1 példányban Marton István
polgármesterhez (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7., Tel: 93/500-
702). Az I. tevékenységérõl információk beszerezhetõk még Cse-
resnyés Péter alpolgármestertõl, Tel: 93/500-704.

Pályázati hirdetmény egészségügyi intézmény magasabb 
vezetõ megbízású munkakörének betöltésére

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Jegyzõje pályázatot hirdet a Pol-
gármesteri Hivatal Közterület Felügyelete osztályvezetõi munkakör-
ének betöltésére.

Ellátandó fõ feladatok: a Polgármesteri Hivatal szervezeti egysége-
ként (osztályként) mûködõ Közterület Felügyelet részére meghatáro-
zott feladatok ellátásának biztosítása a közterület-felügyeletrõl szóló
1999. évi LXIII. törvény, a vonatkozó jogszabályok, hivatali belsõ sza-
bályzatok és testületi döntések szerint a szakmai feladatok ellátása. Az
intézmény alkalmazottaival kapcsolatos átruházott munkáltatói jogok
jogszerû és rendeltetésszerû gyakorlása. A kinevezés a köztisztviselõk
jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. törvény (Ktv.) alapján közszolgála-
ti jogviszonyban határozatlan idõre történik. A munkakör a pályázat
elbírálását követõ hónap 1. munkanapjától betölthetõ.

A kinevezés feltétele a 78/1999. (XII.29.) EüM-BM együttes ren-
deletben foglaltak szerinti egészségi, fizikai és pszichikai alkalmas-
ság igazolása. Pályázati feltételek: magyar állampolgárság, büntet-
len elõélet, a köztisztviselõk képesítési elõírásairól szóló 9/1995.
(II.3.) Kormányrendelet 1. számú mellékletének I/13. pontjában – a
közterület-felügyelõi munkakörre – az I. besorolási osztályban meg-
határozott  képesítés, a Ktv. 31. §. (2) bekezdésében meghatározot-
tak szerint közigazgatási vagy jogi szakvizsga, vagy az Országos
Közigazgatási Vizsgabizottság (OKV) által adott mentesítés, leg-
alább 3 éves közigazgatási vagy rendészeti igazgatási gyakorlat.
Elõnyt jelent: "B" kategóriás gépjármûvezetõi engedély, idegen
nyelv tudása, vezetõi gyakorlat. 

A pályázatnak tartalmaznia kell: a pályázó szakmai életrajzát,  a
Közterület Felügyelet mûködtetésére vonatkozó részletes szakmai
programot, három hónapnál nem régebbi erkölcsi bizonyítványt, a pá-
lyázatban elõírt iskolai végzettséget és az egyéb feltételeknek való
megfelelést tanúsító okiratok hiteles másolatát.

Az illetmény és egyéb juttatások megállapítására a köztisztviselõk
jogállásáról szóló többször módosított 1992. évi XXXIII. törvény és a
hivatali Közszolgálati Szabályzat alapján kerül sor. 

A pályázatokat dr. Kelemen Marcell jegyzõnek címezve (Nagykani-
zsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala, 8800 Nagykanizsa, Er-
zsébet tér 7.) kell benyújtani. A pályázatok beérkezésének határideje: a
Belügyminisztérium hivatalos értesítõjében való közzétételétõl számí-
tott 16. nap 13.00 óra. A pályázat elbírálásának határideje a beérkezési
határidõt követõ 15 nap. A pályázattal kapcsolatban további felvilágo-
sítás kérhetõ a 93/500-706 vagy 500-710-es telefonszámon. 

Közterület Felügyelet osztályvezetõ
Nagykanizsa Megyei Jogú Város Önkormányzata tisztelettel meg-

hívja Önt, családját és érdeklõdõ ismerõseit 2006. december 8-án (pén-
tek) 17 órára a Képzõmûvészetek Házába (Kiskastély) a KANIZSAI
ANTOLÓGIA No. 4. kötet bemutatójára.

A megjelenteket köszönti: Balogh László, az Oktatási, Kulturális, Ifjú-
sági és Sportbizottság elnöke. 

Moderátor: Deiszinger Ivett, a szerkesztõ bizottság elnöke. 
A mûvet bemutatja: Kovácsné Mikola Mária, a Hevesi Sándor Mûve-

lõdési Központ igazgató helyettese. 
Közremûködnek: a Zsigmondy Vilmos és Széchenyi István Szakkép-

zõ Iskola tanárai.

Kanizsai Antológia No. 4.

Elmarad az évek óta hagyományos karácsonyi vásár a Deák téren,
tudtuk meg a Via Kanizsa Kht-nál. Szabó István fõmérnök lapunk
kérdésére elmondta, a társaság által meghirdetett árusítási lehetõ-
ségre kevesen jelentkeztek, s ezek többsége sem kimondottan kará-
csonyi árucikket szeretett volna az ünnepi vásárban eladni. A másik
ok, hogy hat évvel ezelõtt gyártották azokat a fabódékat, amelyek a
vásárokon kívül számos más önkormányzati rendezvényen is hasz-
nálatban voltak, így aztán erõsen elhasználódtak. Felújításuk, rend-
betételük komoly összegeket emésztett volna fel, így célszerûbb lett
volna újakat készítetni. Az érintett árusok ezzel nem kívántak élni, a
VIA pedig jelenleg nem rendelkezik az ehhez szükséges összeggel.
Önálló képviselõi indítvány született a vásár helyszínére is, eszerint
az idei az Erzsébet tér díszburkolatos területére kerülhetett volna át.
Bár a terület alkalmas erre, a megkeresett kézmûvesek, keramiku-
sok, fafaragók, népi iparmûvészek, és a korábbi Deák téri árusok
többsége nem kívánt élni ezzel a lehetõséggel, mások úgy véleked-
tek, parkolási lehetõség hiányában jelenleg nem célszerû az Erzsé-
bet téren vásárt tartani. 

Nem lesz nyitva az Aranykapu
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14 Hirdetés

INGATLAN

BÉRLET

Építési vállalkozók figyelem!
Nk-án a Hunyadi úton 800 négy-
zetméteres (20m x 40m) telek –
társasház építésére kiválóan al-
kalmas, eladó. Érd.: 30/227-3294,
30/448-6072 (5904K)

Palinban tetõtérbeépítéses csa-
ládi ház eladó! Érd.: 70/530-8513
(5919K)

Nagybakónakon kétszobás
családi ház nagy telekkel eladó.
Érd.: 20 óra után 93-315-559
(5926K)

Szentgyörgyvári hegy IV.
hegyháton szép épület garázzsal,
parkosított területen eladó, vagy
városi lakásra cserélhetõ érték-
egyeztetéssel. Víz, villany van!
Érd.: 30/448-6072 (5941K)

Nk-án nyugodt környezetben,
felújított, 87 m2-es lakás választ-
ható burkolattal, fal színnel, vala-
mint kerttel és garázzsal eladó.
Érd.: 20/9616-404 (5958K)

Nk-án a vasútállomáshoz kö-
zel földszinti, kétszobás lakás, 4
millió Ft-ért eladó. Érd.: 30-527-
2002 (5961K)

Nk-án a Nagyváthy 3. szám
alatt dupla garázs eladó. Érd.: 18
óra után a 93/314-956 (5962K)

Vállalkozók figyelem! Nk-án
forgalmas helyen sarokház telekkel
eladó. Érd.: 30/997-5354 (5963K)

Garázs eladó a Kisfaludy utcá-
ban! Érd.: 313-099 (5965K)

Nk-án 22 m2-es üzlethelyiség
januártól kiadó! Érd.: 30/997-
5354 (5964K)

2017-es fehér Lada, 1998-as, 1,5-

ös, 86 ezer km-rel, garázsban tartott,
bal elején sérült, egyébként kitûnõ álla-
potú, vonohoroggal, riasztóval, mag-
nóval felszerelve eladó. Ár: 120.000
Ft. Érd.: 30/409-3882 (5956K)

170 literes prés, újszerû álla-
potban eladó. Érd.: 30/448-6072
(5923K)

Almaértékesítés 50-80 Ft-os
termelõi áron (Idared, Golden zöld-
alma fajtából),  házhozszállítással
is! Érd.: Nagykanizsa, Kisfaludy u.
2/C., 93/312-479 (5960K)

Az Ön számára értéktelen vas-
hulladékot, forgalomból kivont
gépjármûvét készpénzért átve-
szem! Lakókocsik is érdekelnek.
Ugyanitt használt autóalkatrészek
eladók. Tel.: 30/641-7375,
30/592-8463 (5485K)

Vállaljuk: új síremlékek készí-
tését, betûvésést, régi sírok tisztí-
tását, felújítását számlára is. Érd.:
Horváth Zoltán, vállalkozó. Nk,
Ady Endre u. 65. Tel.: 06-93-
333-449, 06-70-511-7863
(5641K)

Építési vállalkozó vállal: kõ-
mûves és tetõfedõ munkákat, régi
házak felújítását, épületek szige-
telését, lépcsõházak festését, stb.!
Tel.: 30/6398-825, 70/5039-407
(5900K)

Meghibásodott távirányítóját
(TV, HIFI, videó, stb.) megjaví-
tom. Érd.: 20-510-2723 (5952K)

Idõsebb úrnak mindenben se-
gítenék, beszélgetõtársa, szabad-
idõ partnere lennék anyagi támo-
gatásért cserébe. Érd.: 06-30-610-
6172 (5966K)

APRÓHIRDETÉS

HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT 
Tel.:  311– 468, e-mail:  k.hsmk@chello.hu 

December 6. 19 óra
KARÁDY – monodráma – MÁR-
KUS - BÉRLET
A zalaegerszegi Hevesi Sándor Szín-
ház elõadása. Szereplõk: Pap Lujza
és Csávás Dóra. Belépõdíj: 1800 Ft.
Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

December 7. 18.30 óra
VILÁGJÁRÓK KLUBJA –
ALBÁNIA – vetítettképes úti él-
ménybeszámoló. Elõadó: Böröcz
Zsolt. Helyszín: Képzõmûvésze-
tek Háza

December 7. 19 óra
KARÁDY – monodráma – ZA-
LA - MÁRK BÉRLET
A zalaegerszegi Hevesi Sándor
Színház elõadása. Belépõdíj: 1800
Ft. Helyszín: Ifjúsági és Civil Ház

December 11. 19 óra
ÖBÖLBÕL VÖDÖRBE – zenés
komédia. A Budaörsi Játékszín
elõadása. Fõszereplõk: Nyertes
Zsuzsa és Straub Dezsõ. Belépõ-
díj: 1800 Ft. Helyszín: Ifjúsági és
Civil Ház

GUMIABRONCS ÉRTÉKESÍTÉS
GUMI- ÉS FUTÓMÛ SZERVÍZ

OLAJCSERE
Nagykanizsa, 
Csengery út 111/b.
Tel.: 93/310-103, 30/315-9288
Fax: 93/536-237

Web: www.maratonkft.hu E-mail: maratonkft@invitel.hu

Nyitva tartás:
Hétfõ – Péntek: 7 – 19

Szombat: 7 – 12

A Nagykanizsai Horvát
Kisebbségi Önkormányzat

nevében tisztelettel
meghívom  

a horvát-magyar
virágkötõk találkozójára,

amelyen adventi koszorúk,
érdekes virágkompozíciók

kerülnek bemutatásra 
illetve eladásra.

Rendezvényünk helyszíne:
Vasemberház Tükörterme

Idõpontja: 
2006. december 1. 

(péntek) 15 óra

Minden érdeklõdõt 
szeretettel várunk!

Meghívó
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JÓ FORMÁBAN
Az 1994-ben és késõbb született gyerekek Dunántúli Gyermek II.

Vízilabda Bajnokságának elsõ fordulóján, Szombathelyen játszottak a
CWG-s fiúk. Ezzel a legfiatalabbaknál is megkezdõdtek a regionális
bajnokság küzdelmei. 

Szombathelyi VK – CWG Kanizsa 12 - 12 (1:2, 4:1, 3:2, 4:7).
CWG Kanizsa: Bánkuti – Skriba 4, Vitári 5, Balázs 3, Tamás,
Gergina, Gyergyák. Csere: Kapor, Kocsmáros, Kovács, Szinyéri,
Lukács, Sashalmi, Németh, Havasi. Edzõ: Szabó Szilárd

CWG Kanizsa – Dunaújvárosi FVE 14 - 7 (4:1, 3:1, 4:3, 3:2).
CWG Kanizsa: Bánkuti - Skriba 5, Vitári 6, Balázs 2, Tamás, Gergina,
Gyergyák. Csere: Kapor 1, Kocsmáros, Kovács, Szinyéri, Lukács,
Sashalmi, Németh, Havasi. Edzõ: Szabó Szilárd.

VÁLTOZÓ TELJESÍTMÉNY
A hétvégén megrendezésre kerültek a Dunántúli serdülõ (1990 és

késõbb született gyerekek) Vízilabda Bajnokság második fordulójának
mérkõzései. A CWG Kanizsa VSE serdülõ csapatának két ellenfele a
PÁPA és a székesfehérvári FEHÉRVÁR POLO SE voltak. 1. mérkõ-
zés: CWG KANIZSA VSE – PÁPA 8 - 5 (2-0, 3-2, 1-3, 2-0). Kezdõ
csapat: Szabó Máté (kapus), Molnár Markó, Bedõ Krisztián 1, Bácsai
Róbert, Gyana Dániel, Sashalmi András 2, Virt Mátyás 4 . Csere játé-
kosok: Kiss Ádám 1, Hegedûs Gyula, Horváth Máté, Erhetics János,
Lukács Zsolt. Edzõ: Kaszper Dániel

2. mérkõzés: CWG KANIZSA VSE – FEHÉRVÁR POLO SE 7 -
10 (3-2, 1-3, 1-3, 2-2). Kezdõ csapat: Szabó Máté (kapus), Erhetics Já-
nos, Bedõ Krisztián 1, Gyana Dániel 1, Sashalmi András 2, Kiss Ádám
2, Virt Mátyás 1. Csere játékosok: Hegedûs Gyula, Horváth Máté,
Lukács Zsolt, Molnár Markó, Bácsai Róbert. Edzõ: Kaszper Dániel

Vízilabda hírek
November elején Gödöllõn került megrendezésre a III. Grassalkovich

Sportakrobatika Kupa, melyen az országból hét egyesület közel 100 ver-
senyzõje vett részt különbözõ egységekkel. Az országos élbolyba tartozó
nagykanizsai Zalaerdõ Hevesi DSE 6 csapatot tudott indítani, s valamennyi
versenyzõje I. helyezést ért el. Eredmények. Gyermek korcsoport. Leány
páros: 1. Bránát Klaudia - Kiss Szilvia, leány hármas: 1. Neubauer Nóra -
Kolovics Bianka - Kiss Szilvia, fiú páros: 1. László Attila - Molnár Gábor,
fiú négyes: 1. László Attila - Szokol Martin - Dani Márk - Molnár Gábor,
vegyes páros: 1. Szokol Martin - Neubauer Nóra. Serdülõ II. korcsoport.
Leány hármas: 1. Bránát Klaudia - Iker Lilla - Baksa Nikol. A csapat felké-
szítõi Farkasné Bolin Ildikó, Vizlendvai László, Trombitás Mónika.

Aranyakkal megrakodva

Bravúros gyõzelem
Kanizsa KK DKG EAST – Veszprémi Egyetem  89 - 85 (23-25,

16-23, 25-29, 25-8.) Kanizsa KK DKG EAST: Sági 16/3, Beck 10/3,
Becze 5, Zsámár 11, Szabó 23. Csere: Krasznai 16/3, Millei 8, Murvai.
Edzõ: Kovács Nándor. Jók: Szabó, Krasznai, Beck, Sági, Millei.

Az elõzetes várakozásoknak megfelelõen agresszív, kemény játékot
mutatott mindkét csapat a kosárlabda NB I B-s mérkõzés elsõ negyed-
ében. A második etapban pontatlanabb lett a hazaiak játéka, s a fordulás
után is inkább a látogatók akarata érvényesült. A kanizsaiak megpróbál-
tak ugyan felzárkózni, de a jó erõkbõl álló ellenfél tovább tudta növelni
elõnyét. A befejezõ játékrészben agresszív zónavédekezésre váltottak
Ságiék, amivel alaposan meglepték vendégeiket. Teljesen megváltozott
a játék képe, fokozatosan ledolgozták hátrányukat. Szabóék az utolsó 5
percben egy 16-5-ös szériát produkálva bravúros gyõzelmet arattak a
csoport egyik legerõsebb csapata ellen.

A „Nyitott tornaterem” akció keretében november 25-én a Hevesi  iskolában 17-18 óráig, a Kõrösiben 15.30-17 óráig, a Péterfyben 14-18 óráig és a Thúry György
Kereskedelmi, Vendéglátó és Idegenforgalmi Szakképzõ Iskolában 14-18 óráig van még lehetõség a szabad mozgásra a sportolni vágyóknak. 



BÚTORDISZKONT
Nagykanizsa, Erdész u. 6. (Csengery utcai AGIP kút mögött) 

Telefon: 93/311-198 Fax: 93/536-198
Nyitva tartás: hétfõtõl péntekig 9-17, szombaton 9-12 óráig

Az elmúlt napokban nevezték ki Nagykanizsa Megyei Jogú Vá-
ros új városi fõépítészét, Deák Varga Dénest, akit hivatalában ke-
restünk meg azzal a céllal, hogy bemutassuk olvasóinknak.

– Építészmérnök vagyok, Kaposvárott születtem, és egészen a mai
napig kaposvári lakosnak számítok. Ez nem jelenti azonban azt, hogy
örökké így is fog maradni, hiszen ha kölcsönösen beválnak mostani
reményeink, akkor ide is költözhetek Nagykanizsára.

– Akadt már dolga itt?
– Bár viszonylag kis távolság választja el Kaposvárt Nagykanizsá-

tól, igazából átutazóban, apróbb ügyek intézése során jártam a vá-
rosban, így felületes ismereteim vannak csak. Ez abból adódik, hogy
Nagykanizsa tíz évvel ezelõtt kiírt egy rendezési-tervpályázatot az Er-
zsébet térre. Akkor részt vettem ezen a pályázaton, ugyan eredmény-
telenül, de a tervek készítése során volt lehetõségem egy kicsit ezzel a
belvárosi résszel megismerkedni, építész szemmel tüzetesebben feltér-
képezni. 

– Mivel foglakozott idáig?
– Településtervezéssel foglalkoztam szinte egész eddigi pályafutá-

som során, s ez mára már elég hosszú idõ. Huszonnyolc évet – bár
több keretben – gyakorló tervezõként töltöttem elõször a tanácsi ter-
vezõ vállalati rendszerben, utána a megyei önkormányzat által létre-
hozott társulási keretek között, majd az utolsó nyolc évben magánter-
vezõként dolgoztam. Emellett mellékfoglalkozásban városi fõépítész
voltam Nagyatádon, Somogy megye egyik legszebb városában. Ezzel
az új munkakörömmel ez nem volt már összeegyeztethetõ, így valamit
áldozni kellett.

– Milyen elképzelésekkel indult neki a nagykanizsai pályázatnak?
– Maga az a lehetõség, hogy Nagykanizsán fõépítészt keresnek,

egy kicsit meglepett, mert nem gondoltam arra, hogy ilyen közel a

szülõhelyemhez találok majd alkalmas helyet. Már korábban felme-
rült, hogy a tervezés helyett valamilyen más tevékenységbe kezdenék
a szakmán belül, de nem hittem, hogy szinte karnyújtásnyira sikerül.

– Miért merült fel a váltás lehetõsége?
– Az a dömping, amely a településtervezés területén az utóbbi tíz

évben megmutatkozott, most lecsengõben van. Korábban az Építési
Törvény kötelezte a településeket terveztetésre, de ezek nagyrészt
elkészültek. Miközben felszaporodott az e területen dolgozó terve-
zõk száma, a munka mennyisége csökkent. Ez az egyik ok, amely
változtatásra késztetett, a másik az, hogy engem mindig is vonzott,
hogy ne csak a tervezõi oldalról, hanem a megvalósítás és valami-
lyen szinten az irányítás oldaláról is foglalkozhassak az urbaniszti-
kával. Igazából a tervek tapasztalataim szerint – és ez fõleg a tele-
pülési tervekre igaz – rajzok maradnak, és legfeljebb részleteikben
valósulhatnak meg, vagy egészen más jön létre az adott területen. 

– Mi ennek az oka?
– Elsõsorban a befektetõk. Sajnos a többség kizárólag pénzügyi

alapon tekinti az építési tevékenységet, üzleti tevékenységnek fogják
fel, számukra egy épület felépítése nem több, mint egyfajta sajátos
kereskedelmi tevékenység.

– Milyen képességekkel kell bírjon egy fõépítész a szakmai isme-
reteken túl?

– Nagyon diplomatikus alkatnak kell lennie annak, aki ilyen tevé-
kenységet felvállal, mert a tapasztalataim azt mutatják, hogy a túl-
zott keménység is rossz fényt vet arra a személyre, aki így áll a dol-
gokhoz. Ugyanakkor az a véleményem, hogy a mindenbe beleegye-
zés sem vezet sehová. Valahol egy átlagos értékrendû szakmaiságot
kell képviselni, és legfõképpen az adott település lakóinak érdekeit
kell deklarálni. Minden ügyben nem lehet a lakosság véleményét ki-
kérni. Egy fõépítésznek, amikor véleményt mond, állást foglal vala-
miben, látensen maga mögött kell tudni a lakosság túlnyomó több-
ségét. (-dé-)

Új fõépítésze van a városnak
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SZÍNEK, VIRÁGOK, FÉNYEK, 
CSILLAGOK

Az év utolsó kiállításaként Csonka Katalin
festõmûvész, Színek, virágok, fények, csilla-
gok címû selyemfestmény kiállítása nyílt meg
a Hevesi iskola galériájában. Csonka Katalin
textiltervezõ visszatérõ vendége a Hevesi isko-
lának, hiszen elsõ önálló tárlatát 1996-ban az
iskola rendezte meg. Képeiben a valóságon túl
mindig ott van a képzelet szülte többlet. A ki-
állítás címében szereplõ négy szó a nyugalmat,
illatokat, a mozdulatlanságot, a csend hangját,
a világ harmóniáját idézi fel. A december 21-ig
nyitva tartó kiállítást Dezsõ Ferenc tanár, nyu-
galmazott iskolaigazgató nyitotta meg. A mû-
sorban közremûködtek: a Farkas Ferenc Városi
Zene- és Aranymetszés Mûvészeti Iskola hall-
gatói és az intézmény versmondói.

SZÜLETÉSNAPI KONCERT

A régi tagok, a zenész, táncos és versmondó
barátok közremûködésével, nagysikerû koncer-
tet adott a 20. születésnapját ünneplõ Igricek
együttes az Ifjúsági és Civil Házban. Mûsoru-
kat vastapssal köszönte meg a közönség.
Köztük volt valaki, aki nem csak tapsolt, ha-
nem táncolt is. Színpadra ugyan nem lépett, de
a színpad elõtti lépcsõfeljárónál szinte vé-
gigtáncolta a koncertet. A hat éves Gyenese
Szaffi a Rozgonyi óvodába jár, ismeri az Igricek
lemezét, és a Hevesi iskola akrobatikus torna és
balettcsoportjában tanul táncolni. Bizonyára
még sokat hallunk róla!

A KISKANIZSAI KÖNYVTÁR 
Komoly érdeklõdéstõl kísérve átadták a nem

csak belsõ elrendezésében és külcsínében, ha-
nem filozófiájában is megújult kiskanizsai fi-
ókkönyvtárat. Itt immár minden olyan szolgál-
tatáshoz hozzáférnek az olvasók, amiért eddig
esetleg be kellett menniük a Halis István Váro-
si Könyvtárba – így például videokazetták is
kölcsönözhetõk. A megújult könyvtárat Czupi
Gyula, a Halis István Városi Könyvtár igaz-
gatója és Mikó Istvánné, a fiókkönyvtár veze-
tõje adta át az olvasóközönségnek. Czupi
Gyula megjegyezte, hogy az átalakítás utáni
nagy terek lehetõségével remélhetõleg élnek

majd a mûvelõdési ház munkatársai is, az
egyes programokat akár a fiókkönyvtárba is
„áttelepíthetik”. Korábban azt is mondta: ter-
vezik, hogy a „nagy” könyvtár egyes rendez-
vényeit szintén kiviszik Kiskanizsára, vagy
éppen ott helyben szerveznek majd ilyeneket.

A könyvtár igazgatója után Horváthné
Polai Mária, a Kiskanizsai Polgári Olvasókör
vezetõje hívta fel a jelenlévõk figyelmét már-
is néhány rendezvényükre: december másodi-
kán rendezik meg a hagyományos Erzsébet-
Katalin bált, a frissen megalakult Könyvbarát
Klub elsõ programjára pedig december ne-
gyedikén, este hat órakor kerül sor a mûvelõ-
dési házban, ahol egy egészségügyi elõadás-
sorozat elsõ eseményén vehetnek részt az ér-
deklõdõk. Egy nappal késõbb, este fél hatkor
a nótakör alakuló összejövetelét tartják a Mó-
riczban.    

III. NÉPTÁNCOS TALÁLKOZÓ
Immár harmadik alkalommal szervezték

meg a Nagykanizsai Néptáncos Találkozót
a Móricz Zsigmond Mûvelõdési Házban.
Az egykori és jelenlegi néptáncosokat, a
családtagokat és az érdeklõdõ kiskanizsa-
iakat koncert és táncház szórakoztatta a
szombathelyi Boglya Együttes közremûkö-
désével, nagy sikerrel.
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november 25.
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HOGY MIÉRT ÉRDEMES BETÉRNI HOZZÁNK?HOGY MIÉRT ÉRDEMES BETÉRNI HOZZÁNK?

VVideókölcsönzésideókölcsönzés

MÉZES NAPOK

Az idén is édessé, emlékezetessé tet-
ték az alapítványi hónap programjait a
már hagyományos mézes napok, ame-
lyek ezúttal – tekintettel a HSMK-ban
zajló munkálatokra – a Halis István Vá-
rosi Könyvtárban csábították az érdeklõ-
dõket némi édes élvezetre. Ismét voltak
méhészek is, akik a széles kínálatból se-
gítettek választani. Ki-ki megtudhatta,
melyik az a készítmény, amelybõl a leg-
jobb süteményt készítheti, mit érdemes
a teába tenni, kenyérre kenni, vagy csak
úgy magában elnyalogatni. A tanácsok
mellett vásár is volt, hiszen az ünnepek
közeledtével egyre több háztartásban
válik nélkülözhetetlenné a karácsonyt is
megédesítõ, megillatosító puszedli és
mézeskalács alapanyaga.



NUMIZMATIKAI ÉS FILATÉLIAI
TALÁLKOZÓ

A Magyar Éremgyûjtõk és a Magyar Bé-
lyeggyûjtõk Nagykanizsai Csoportja Nu-
mizmatikai és Filatéliai Találkozót szerve-
zett a Halis István Városi Könyvtárban. A
találkozón bemutatták Papp Gábor és
Krikker Tibor gyûjtõk '56-os Emlékérmek
és Katonai Kitüntetések 1990-2006-ig címû
összeállítását. A csoport érdeklõdési körére
a történelemcentrikusság a jellemzõ, a tör-
ténelmi tárgyú emlékek vonzzák a nagyka-
nizsaiakat. Az emlékérmeik is történelmi
személyiségekhez kapcsolódnak – mondta
dr. Zsoldi László vezetõségi tag, a rendez-
vény szervezõje. A börze alkalmával mu-
tatták be a csoport jubileumi emlékkönyvét
is. Tavaly, a megalakulásuk 35. évforduló-
ján határozták el a történetüket dokumentá-
ló könyv kiadását, amely a Czupi kiadó
gondozásában jelent meg. Munkája elisme-
réseként ez alkalommal adták át a Széche-
nyi Ferenc jutalomérem bronz fokozatát a
95 éves Lõczi Józsefnek, aki 30 éve hûsé-
ges résztvevõje a csoport rendezvényeinek,
számos kirándulást szervezett és aktív kö-
zösségi ember. Mindenki megelégedettsé-
gére zajlott le a rendezvény, az ország szá-
mos városából, például Sopronból, Pécsrõl,
Budapestrõl és az országhatáron túlról,
szlovén és horvát vendégek is érkeztek a
találkozóra. Költséges hobbi az éremgyûj-
tés, bizonyára ezért nem jelentkeznek a fia-
talok a 40 tagot számláló csoportba – je-
gyezte meg dr. Zsoldi László.

KANIZSARU
A rendõrség járõre a Deák téren igazoltatott

egy nõt, aki a Felsõtemplom bejáratánál pénzt
kéregetett. Az adatok felvétele után koldulás
szabálysértésének elkövetése miatt szabály-
sértési figyelmeztetésben részesítette.

KIHAGYHATATLAN JAZZKONCERT
Budapest, Debrecen után városunkban lép fel

december 2-án a világhírû Joey Calderazzo. Az
amerikai jazz-zongorista már szinte mindenhol
lenyûgözte a közönséget. Joey Calderazzo a
modern jazz-zongorázás egyik legfontosabb
alakja, meghatározó egyénisége a Michael

Brecker és a Branford Marsalis Quartet-nek.
Joey Calderazzo magyarországi látogatása és
koncertjei izgalmas és kiemelkedõ kulturális
eseménysorozata az idei év második felének, a
szombati fellépés pedig méltán az év kanizsai
koncertje. A mûvész szokásától eltérõen nem
saját zenekarával, hanem egy magyar csapattal,
a Transform Quintet-tel lép színpadra – tudtuk
meg sajtótájékoztatóján Papp Ferenctõl, a He-
vesi Sándor Mûvelõdési Központ igazgatójától.

Az Ifjúsági és Civil Házban 20 órakor kez-
dõdõ mûsort az Oláh Szabolcs Trió nyitja
meg, majd 21 órától a neves jazz-mûvészt és
a hazai Transform Quintet-et hallgathatja a
közönség. A két, két és fél órás koncert tíz
szponzor támogatásával valósul meg.

Kõfalvi Csilla, a projekt felelõse hozzátette: a
szerény, visszahúzódó világklasszis hazánkban
egy alkalommal, tíz évvel ezelõtt járt egyetlen kon-
cert erejéig. A kanizsai vendégszereplés kihagyha-
tatlan lehetõség és a Magyar Plakát Ház bevezeté-
sét is szolgálja. A koncerttel egyidõben jazz-plakát
kiállítás nyílik az Ifjúsági és Civil Ház elõcsarno-
kában. A jazzkedvelõk a szombati koncertre jegyet
a HSMK Halis István Városi Könyvtárban mûkö-
dõ információs szolgálatánál vásárolhatnak.

N.I.F.ILM
A Nagykanizsai Ifjúsági Fúvószenekar de-

cember 2-án 17 órakor ismét megrendezi nagy-
sikerû Mikulás koncertjét a Zsigmondy Sport-
csarnokban. Az ünnepségen a Mikuláson és a
NIF-en kívül a Farkas Ferenc Zene- és Arany-
metszés Mûvészeti Iskola Utánpótlás Fúvósze-
nekara és Cantilena Gyermekkórusa is közre-
mûködik. A ma 65 állandó taggal mûködõ ze-
nekarnak már az elsõ estje is meglepõ sikert
aratott. Azóta a nézõk száma folyamatosan nõtt,
s a mûsor is egyre színesebb lett. Nem lesz ez
máshogy idén sem, így aki szereti a jó hangula-
tot, a látványt, a filmzenéket, annak jó szórako-
zást nyújt ez az este. Belépõjegyek 800 Ft-ért
vásárolhatók elõvételben a zeneiskola irodájá-
ban valamint a helyszínen. 

RADIOAKTÍV EGYÜTTES KONCERTJE
A Radioaktív együttes „unplugged” akusz-

tikus koncertjére várja az érdeklõdõket de-
cember 8-án 20 órától, a Honvéd Kaszinó tü-
körtermébe. Közremûködik: Sipos Barna-
bás, Nemes Péter, Einger Gábor és Gilinc-
sek Péter.

3Krónika

november 28.

Elõzetesnovember 26.

A „Segíts az Élet Alkonyán” Alapítvány és az
Egyesített Szociális Intézmény által szervezett
Idõsek Hete programsorozat november 21-én
kedden, a Zrínyi utcai Idõsek Klubjában folyta-
tódott, ahol az ünnepelteket dr. Kolonics Bálint
önkormányzati képviselõ köszöntötte. A Mici-
mackó Óvoda, Horváth István, Radnóti-díjas
versmondó, valamint a Swans Balettcsoport mû-
sorát követõen zenés-táncos vendéglátásban ré-
szesültek az idõsek. Szerdán, a Corvin utcai Idõ-

sek klubjában Balogh László önkormányzati
képviselõ köszöntötte kedves szavakkal az idõ-
seket. A szórakoztató mûsorba a Hétszínvirág
Óvoda ovisain kívül a klubtagok is bekapcsolód-
tak. Csütörtökön a Kodály Zoltán utcai Idõsek
klubjában dr. Csákai Iván, a Szociális és Egész-
ségügyi Bizottság elnöke üdvözölte a megjelen-

teket, majd a Zhafira Tánciskola bemutatója kö-
vetkezett, akik végül mindenkit táncba vittek. 

Az Idõsek Hete egy hetes programsorozat no-
vember 24-én pénteken zárult a Teleki utcai Idõ-
sek Otthona és Gondozóházában. Cseresnyés
Péter alpolgármester saját emlékeinek felidézé-
sével kezdte az idõsekhez szóló köszöntõ szava-
it, majd jó szórakozást kívánva megnyitotta az
estet. Az ünnepi mûsort a Piarista iskola tanulói
adták. A rendezvényt támogató vállalkozóknak
és magánszemélyeknek köszönhetõen, mintegy
250-300 fõt köszöntöttek, illetve láttak vendégül
ezekben a napokban. A különbözõ helyszíneken,
vidám hangulatban ünnepeltek együtt az ünnepi
ruhába öltözött idõsek és a dolgozók. (-bzs-)

Lezárult az Idõsek Hete
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November huszonharmadikán immár az új
helyszínen, az Ifjúsági és Civil Házban került
sor Nagykanizsa képviselõ testületének soron
következõ ülésére. A közgyûlés új helyszíne
nem csak hangulatában, hanem fény- és hang-
technikai megoldásaiban is a kor színvonalát
tükrözi, s a „debütálás” – hála a rendszer za-
vartalan mûködése fölött õrködõ szakemberek
munkájának – nagyobb hibáktól mentesen, si-
keresen lezajlott. Elõbb Marton István polgár-
mester köszöntötte az ülésen megjelent képvi-
selõket, majd a testület tagjai egy perces né-
ma fõhajtással tisztelegtek a polgármesteri hi-
vatal Sportirodájának közelmúltban elhunyt
vezetõje, Hári László emléke elõtt. Ezt köve-
tõen Virovecz Ildikó, az ÁNTSZ Nagykani-
zsai-Letenyei Intézetének munkatársa hívta
fel a városatyák figyelmét a dohányzás ártal-
maira a „Ne gyújts rá!” Világnap apropójából.
Marton István polgármester bejelentette: ma-
gánszemélyként tízezer forinttal támogatja a
Nagykanizsa és Vonzáskörzete Sérült Gyer-
mekeiért Alapítvány akcióját, melynek során
a kórház gyermekosztálya számára egy, a
húsz kilogramm alatti testsúlyú kicsik ellátá-
sára is alkalmas lélegeztetõ gép vásárlásához
folyik gyûjtés. A polgármester arra biztatta a
képviselõ-testület többi tagját is, hogy támo-
gassák hozzájárulásukkal e nemes kezdemé-
nyezést. A napirend elõtti hozzászólások so-
rán számos, a lakosság széles rétegét érintõ
problémára hívták fel a figyelmet a képvise-
lõk. Papp Ferenc (MSZDP) például jelezte,
hogy a régi színház-mozi faláról ismeretlen
személyek eltávolították azt az emléktáblát,
amelyet az épület avatásának hetvenedik év-
fordulója alkalmából helyeztek el még 1997-
ben. Papp Ferenc dr. Dobó Lászlóval közösen
húszezer forint jutalmat ajánlott fel annak, aki
segít a vandálok nyomára vezetni a szakem-
bereket. Dr. Károlyi Attila (MSZP) arra hívta
fel a figyelmet, hogy a Kõrösi Csoma Sándor
Általános Iskola elõtt történt járdafelújítást és
akadálymentesítést követõen már a járdasze-
gély sem hívja fel az oktatási intézménybõl az

utcára tóduló gyerekek figyelmét a jármûfor-
galom veszélyeire, ezért azt javasolta, hogy a
gyalogátkelõhelynél építsenek ki korlátot.
Jerausek István (Fidesz-KDNP) a Szent-
györgyvári-hegy és a Kisbagolai-hegy hatvan
családja nevében azt kérte: a településrész kö-
zepén kialakított autóbuszfordulót helyezzék
át a hegy bejáratához, hiszen így csaknem két
kilométeres gyaloglástól kímélnék meg õket.
Cserti Tibor az Ifjúsági és Civil Ház elõtti tér-
burkolat és lépcsõ hiányosságaira hívta fel a
figyelmet. 

A napirend elõtti hozzászólásokat követõen
a közgyûlés elfogadta a költségvetés módosí-
tásáról szóló rendeletet, majd tárgyalta és el-
fogadta a költségvetési intézményeknél folyó
étkeztetés élelmezési nyersanyagnormáinak
térítési díjaival kapcsolatos munkaanyagot is.
Böröcz Zoltán (MSZP) arra hívta fel a figyel-
met, hogy a nem önkormányzati, hanem ala-
pítványi fenntartású MÁV-óvodában a gyere-
kek a városban mûködõ más oktatási intézmé-
nyek tanulóihoz képest drágábban étkezhet-
nek, éppen azért, mert az óvoda nem önkor-
mányzati fenntartású, s a helyzetet súlyosbít-
ja, hogy itt nagyon sok a szegény sorsú apró-
ság. Marton István polgármester azt mondta:
a különbség kiegyenlítéséhez akár pályázati
támogatás formájában is hozzá kell járulnia a
városnak, s a gyerekek közötti differenciálást
meg kell szüntetni. A képviselõk elfogadták a
következõ évi kéményseprõ-ipari közszolgál-
tatás díj-megállapításáról szóló elõterjesztést,
amelynek értelmében január elsejétõl hét szá-
zalékkal többet fizetünk majd a kéménysepré-
sért. Ellenvetés nélkül elfogadta a testület a
folyékony hulladék-szállítást végzõ cég tizen-
két százalékos díjemelési javaslatát is. Módo-
sították a városatyák a helyi iparûzési adóról
szóló rendeletet, ennek értelmében az adó-
mentesség ötszázezer forintos adóalapját az
ötszörösére, 2,5 millió forintra növelte a tes-
tület. Természetesen ez még nem jelenti a be-
vallási kötelezettség megszûnését is. Bene
Csaba frakcióvezetõ (Fidesz-KDNP) hangsú-

lyozta: ez az önkormányzat nem csak a szlo-
genek szintjén kívánja támogatni a vállalko-
zókat, aminek ékes bizonyítéka lehet az intéz-
kedés. Röst János (SZDSZ) azt javasolta,
hogy a költségvetés elfogadásakor tárgyalják
ismételten a tervezetet, a kiesõ bevétel fede-
zetének pontos megjelölésével. Ehhez kap-
csolódik még, hogy módosították a vállalko-
zások támogatásáról szóló rendeletet is, s a
munkahelyteremtõ beruházások után igényel-
hetõ támogatás mértékét háromszázezer fo-
rint/fõ értékben maximálták, megszüntetve a
fizetendõ építményadó függvényében adható
támogatást, amely eddig a legfõbb oka volt
annak, hogy egyetlen vállalkozás sem tudott
élni a lehetõséggel. Némi módosítással tehát
elfogadták az elõterjesztést: a kitétel csupán
annyi, hogy az iparûzési adó-kedvezményt és
a munkahelyteremtés után adható támogatást
nem lehet egyszerre igénybe venni. A testület
a továbbiakban elfogadta a Csellengõk Háza
további mûködtetésére kidolgozott koncepci-
ót. Arról is határoztak a város képviselõi,
hogy visszavonják a Zrínyi út Kórház utcára
való kikötésének engedélykérelmét, kezdemé-
nyezik a kivitelezõvel megkötött megállapo-
dás közös megegyezéssel történõ felbontását,
és ismét megterveztetik az útszakaszt, úgy,
hogy az új út ne zavarja majd az Eötvös tér és
a Kórház utca sarkán álló társasház lakóit – az
eredeti tervek ugyanis közvetlenül a lakások
ablakai alatt vezették volna el az utat. Döntöt-
tek a városatyák a város elsõ toronyházaként
ismert, mára rendkívül rossz állapotba került
Bartók út 1. szám alatti épület kiürítésérõl is,
amelyhez három év áll rendelkezésre, ugyanis
üres lakások hiányában a folyamatosan meg-
üresedõ bérlakásokba tudják átköltöztetni a
lakókat.

Dr. Károlyi Attila (MSZP) megjegyezte: az
elõzõ ciklusban az önkormányzat hozzájutott öt-
ven lakáshoz, amelybe a Bartók 1. lakóit kellett
volna elhelyezni, azonban az akkori szakbizott-

Ülésezett a közgyûlés

November huszadikán ülésezett a Városfejlesztési, Környezetvédelmi és Idegenforgalmi
Bizottság. A grémium támogatta Papp Ferencnek a Hevesi Sándor Mûvelõdési Központ fel-
újításának koordinálására létrehozandó ad hoc bizottságra vonatkozó indítványát, Bicsák Mik-
lós Hársfa és Ifjúság utca járdaépítésével kapcsolatos javaslatát, valamint azon kérését is,
mely azt célozza, hogy a közgyûlés a 2007-es költségvetésben szerepeltesse a palini közössé-
gi ház kialakításának költségeit. Támogatták Tóth László kerékpárpálya építésérõl szóló indít-
ványát is azzal a kitétellel, hogy a hivatal illetékes osztálya vizsgálja meg a lehetséges hely-
színeket, mérje fel a vonatkozó költségeket, majd a koncepciót ismét vigye a közgyûlés elé, s
úgy döntsenek róla. Papp Nándor bizottsági elnök a város termálturisztikai koncepciójáról azt
mondta: december huszadikáig el kell készülnie a megvalósíthatósági tanulmánytervnek,
hogy beadhassák a pályázatot a zöldmezõs beruházásként megvalósuló fejlesztés költségfede-
zetének elõteremtésére. A bizottság tagjai megtekintették a termálmedence tervdokumentáció-
ját is. A medencét a városi strandon, a nyitott és a fedett fürdõ között alakítanák ki, már meg-
van az építési engedély is, a felépítményre pedig az idén készültek el a tervek. (-ha-)

A pénzügyi bizottság testülete elfogadta a
város költségvetési rendeletének módosítá-
sát, valamint támogatta azt a módosító ja-
vaslatot is, amely értelmében minden jelen-
tõs döntést csak minõsített szótöbbséggel
hozhat meg a bizottság. A PB azt is javasol-
ta, hogy a polgármesteri hivatal kontrolling
osztálya tegyen lépéseket az Állami Szám-
vevõszék által feltárt gazdálkodási hiányos-
ságok kivizsgálása, valamint a felelõsök
megnevezése érdekében. A testület elfogad-
ta Karádi Ferenc önálló indítványát is,
amelyben azt javasolta, vitassák meg a 2006.
februárban a konyhával rendelkezõ intézmé-
nyek alapanyag-beszerzéssel kapcsolatos
vizsgálat eredményét, s ismételjék meg azt. 
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ság valamennyi ingatlant kiutalta, ahogy dr.
Károlyi fogalmazott: a lakásokat „eltapsolták”.

Röst János (SZDSZ) erre úgy reagált: sok-
szoros túljelentkezés volt a szociális bérlaká-
sokra, s leszögezte, hogy az ingatlanok jó
helyre kerültek, olyanok kapták meg, akik va-
lóban rászorultak. 

Elfogadták a képviselõk az Állami Számve-
võszék által az önkormányzatnál végzett gazdál-
kodási ellenõrzés kapcsán feltárt hiányosságok
megszüntetésére vonatkozó intézkedési tervet is. 

A közgyûlésen arról is született döntés,
hogy városunk csatlakozik a Települési Ön-
kormányzatok Országos Szövetségéhez, vala-
mint hogy felülvizsgálják a Nagykanizsa és
Liszó között fennálló, a közigazgatási felada-
tok ellátásra vonatkozó megállapodást. A vá-
rosatyák határozatának köszönhetõen ezután a
Deák téren folyamatosan lobog majd az or-
szágzászló, a Károlyi-kertet, vagy ahogy so-
kan ismerik, Mozikertet pedig ’56-os emlék-
kertnek hívják majd. Elfogadta a testület Tóth
László (MSZP) önálló képviselõi indítványát
is, az önkormányzat a víztorony közelében ta-
lálható Thury-pályán biztosít területet az ext-
rém bike-os fiatalok számára, s elképzelhetõ,
hogy a jövõben anyagi támogatást is nyújta-
nak majd a kerékpárpálya kialakításához. Tá-
mogatta továbbá a testület dr. Károlyi Attila

önálló képviselõi indítványát, amely a város
közlekedési rendjének felülvizsgálatára vonat-
kozik, ugyanis több helyen balesetveszélyes
szituációkat eredményez a hibás forgalom-
szervezés. A képviselõ-testület a Nyugat-Bala-
ton és Zala folyó medence nagytérség telepü-

lési szilárdhulladékai kezelésének korszerû
megoldására létrehozott önkormányzati társu-
lás társulási tanácsába, illetve az operatív ta-
nácsba Marton István polgármestert, a fel-
ügyelõ bizottságba pedig Jerausek Istvánt de-
legálta. Horváth Attila            

November 22-ei ülésén az Ügyrendi, Jo-
gi és Közrendi Bizottság elfogadta a vállal-
kozók támogatásáról szóló rendelet módo-
sítását, azzal a kivétellel, hogy a támoga-
tásra pályázó vállalkozó egyszerre csak
egyfajtát vehet igénybe a lehetséges támo-
gatások közül. Tárgyalásra alkalmasnak ta-
lálták a 2007. évi kéményseprõ-ipari köz-
szolgáltatási díj megállapításáról szóló elõ-
terjesztést. Szintén tárgyalásra alkalmasnak
találta a bizottság a Csellengõ Közösségi
Ház további mûködtetésére vonatkozó elõ-
terjesztést. A 13. napirendi pontként tár-
gyalt, a Nyugat-Balaton és Zala folyó me-
dence nagytérség szilárd hulladékkezelésé-
nek megoldására létrehozott társulásba tör-
ténõ delegálásáról szóló elõterjesztésbõl dr.
Kolonics Bálint bizottsági elnök a delegál-
tak pontos megnevezését hiányolta. Felve-
tésével egyetértett a testület is. A
Nagykanizsa-Liszó Körjegyzõség 2005.
évi munkájáról szóló beszámolót a bizott-
ság elfogadta, ám dr. Károlyi Attila megje-
gyezte, hogy amennyiben az együttmûkö-
dés többletterhet jelent a nagykanizsai ön-
kormányzat számára, úgy át kell gondolni a
további együttmûködést. Az utolsó napi-
rendi pontok között megvitatta a bizottság
Papp Ferenc, a Hevesi Sándor Mûvelõdési
Központ felújítását felügyelõ ad hoc bizott-
ság létrehozásáról szóló indítványát, s elfo-
gadta azt, kiegészítve a bizottsági tagok
megnevezésével. (-ha-)

Múlt heti ülésén a Városüzemeltetési Bizottság is megtárgyalta a kéményseprõi díjak jövõ
évi megállapítására vonatkozó javaslatot, és az elõterjesztésben szereplõ hét százalékos eme-
lést támogatta, amely háztartásonként havonta kb. öt forinttal emeli meg majd a szolgáltatá-
sért fizetendõ összeget. Tizenkét százalékkal nõ a jövõ évben a VB javaslata szerint a folyé-
kony hulladék díja. A bizottság a javaslattal egyidejûleg a társaság tevékenységérõl szóló be-
számolót is elfogadta. Az ülésen szó esett még az idei költségvetés alakulásáról, az ÁSZ-
vizsgálat megállapításairól. A bizottság információk hiányában úgy döntött, nem tárgyal a
sótároló ügyérõl, hiszen a megalapozott döntéshez mind a város hóeltakarítási szerzõdésében
foglaltakról, mind a sótárolóval kapcsolatos nyitott kérdésekrõl informálódniuk kell – hang-
zott el az ülésen. Szintén a késõbb tárgyalandó témák közé került a Zrínyi utca útépítési
programja, kiderült ugyanis, hogy a témával kapcsolatos tervek, amelyek valamivel több
mint egy évtizede születtek, nincsenek meg a hivatal irattárában. (D.É.)

Évrõl évre napirendre kerül a Zöldtábor
ügye az OKISB õsszel tárgyalt témái között.
Nemcsak a téma visszatérõ, a megoldatlan
problémák sora is azt az érzést kelti minden-
kiben, mintha megállt volna az idõ. Felépül-
tek a faházak, ám bútorra, egyéb felszerelés-
re nem futotta. Ágyat ugyan vettek a pályá-
zati keretbõl, de sem szekrényre, sem egyéb,
a nemzetközi táborozás szintjéhez szükséges
minimumra nem tellett. A tábort üzemeltetõ
Péterfy iskola 460 ezer forintot költött – a
külkapcsolati keret negyedmilliója mellett –
arra, hogy az ágyak alá a ruhák tárolására al-
kalmas fiókokat készíttessen, valamint mû-
anyag székeket, asztalokat, hulladéktároló-
kat, fogasokat vásároltak. Ezt az összeget a
napközis tábor programjától vonta el az is-
kola, így a szociálisan rászoruló gyerekek
nyári programja sínylette meg a nemzetközi
tábort, csökkent a kirándulások, egyéb ki-
kapcsolódási lehetõségek száma. Bár a fahá-
zak szépek, a tábor infrastruktúrája továbbra
sem teszi lehetõvé, hogy ott hosszabb idejû
táboroztatás folyjon. A vizesblokk és a zu-
hanyzók felújítása, számuk bõvítése nem ha-
logatható, hiszen jelenlegi állapotában a
szakhatóság nem ad engedélyt a tábor mû-
ködtetésére. A kõház villamosrendszere tel-
jesen elavult, a vezetékrendszer elöregedett.
A tábor riasztó-rendszere a nyár elején a na-
pi pókhálózás ellenére is folyamatosan mû-
ködésbe lépett, késõbb a hõmérsékletingado-

zás is elegendõ volt ehhez, így a felesleges
riasztások költségének elkerülése miatt a
rendszert kikötötték. A riasztókra kértek ár-
ajánlatot, ám a jóváhagyó polgármesteri hi-
vatali döntés a 150 ezer forintos költség el-
lenére sem született meg idõben. A riasztó-
rendszer hiányát hamar felfedezték a hajlék-
talanok, akik elõször a raktárba törtek be,
másodszor már a zsalugáter is megrongáló-
dott, amelynek értéke 96 ezer forint. Ezt kö-
vetõen ugyan beszerelték az új riasztót, ám
ez a betörõket már nem tartotta vissza attól,
hogy az egyik házat szétrombolják. Mivel a
betörés során – és azt megelõzõen is rend-
szeresen – az elkövetõk szétszedték a kerí-
tést, a rendõrség közölte, hogy a kárt a biz-
tosító felé nem jelzi, így azt õk nem térítik
meg. A zöldtábor legújabb, illetve évek óta
megoldatlan problémáiról Bagarus Ágnes, a
Péterfy iskola igazgatója számolt be az
OKISB ülésén. A bizottság javaslatot tett ar-
ra, hogy a tábor felújítási és mûködtetési
költségeit a jövõ évben külön soron szere-
peltesse az önkormányzat. Dobri Lajos, a bi-
zottság tagja a tárgyalás során felajánlotta,
hogy a tábor villanyszerelési munkálatait
vállalkozóként elvégzi, amennyiben a város
beszerzi az ehhez szükséges felszereléseket.
Határozat született arra is, hogy felkérik a
polgárõröket, járõrözéseik során keressék fel
a tábort. Ez utóbbit dr. Károlyi Attila java-
solta. (D.É.)

Magánfelajánlásból villany 

A Szociális és Egészségügyi Bizottság legutóbbi ülésén tárgyalta és elfogadta az idei költség-
vetés módosításáról szóló javaslatot, s megvitatta az ÁSZ vizsgálat során feltárt hiányosságok,
problémák megoldására összeállított intézkedési tervet is. Ezt követõen tájékoztatót hallgatttak
meg a Nyugat-dunántúli régió területfejlesztési koncepciójáról és a civil szervezetekkel fenntar-
tott városi kapcsolatokról. Döntött a SZEB az Egészségügyi Alapellátási Intézmény Alapító
Okiratának módosításáról, és elfogadta a Csellengõk Közösségi Ház mûködtetésére vonatkozó
javaslatot. Zárt ajtók mögött lakásügyekrõl tanácskozott a bizottság. 



6 A hét témája: panel-ügyek

A képviselõ-testület legutóbbi ülésén úgy
döntött: kiürítik Nagykanizsa legelsõ, ipa-
rosított technológiával épített toronyházát.
A Bartók 1. szám alatti épület állaga az
évek folyamán annyira leromlott, hogy má-
ra életveszélyessé vált, a lakók elmondása
szerint egy-egy nagyobb széllökés után a
legfelsõ szinten élõk érzik, ahogy inog a ház. 

– Három ominózus épületegyüttesünk van
Nagykanizsán. A régi ligetvárosi épületeink, az
úgynevezett „Citromsziget” valamint a Bartók
1., amely a legrosszabb állapotú – mondja

Kámán László, az Ingatlankezelési Intézmény
vezetõje. – Az épület állapota valóban siralmas;
az 1969-ben épített toronyház alapja rögtön az
építés után megsüllyedt, északkelet-délnyugat
irányban deformálódott, azaz gyakorlatilag
megcsavarodott. Azóta folyamatosan mérjük az
épület süllyedését, ami minimálisnak tekinthetõ.
Az építés utáni megsüllyedés és az épület kora
miatt azonban olyan szerkezeti változások követ-
keztek be, amelyek miatt indokolt lenne az épü-
let felújítása. Negyvenegy lakó él a házban, s a
felújítást csak akkor lehet végrehajtani, ha õket
sikerül elhelyezni. Ha rendelkezésre állnak a
szükséges anyagi források, ugyanis a felújítás
irdatlan összegbe, mintegy 351 millió forintba
kerülne. Ha ezt összevetjük azzal, hogy az épület
lakásainak mennyi a forgalmi értéke (a mi szá-
mításaink szerint egyébként 208 millió forint),
akkor látható, hogy a felújítás teljesen gazda-
ságtalan. Ennek ellenére a korábbi években tet-
tünk erõfeszítéseket: elkészítettünk egy anyagot
a Belügyminisztérium pályázatára, amit azon-
ban a késõbbi években már nem írtak ki. A Szé-
chenyi Terv keretében vettünk ötven lakást, pont
olyan szobaszám-összetétellel, amellyel megold-
ható lett volna a lakók kiköltöztetése, azonban
ezeket az akkori szociális és egészségügyi bizott-
ság kiutalta. Most is több lehetõséget tártunk a
közgyûlés elé, amely végül a legreálisabbat vá-
lasztotta: az épületet 2009-ig kiürítjük, megpró-
báljuk értékesíteni, s ha ez nem sikerül, lebont-
juk. A lakókat folyamatosan elhelyezzük a meg-
üresedõ önkormányzati bérlakásokba, ami vi-

szont azt jelenti, hogy a következõ években nem
lesz kiutalható bérlakásunk… 

Az ominózus épület valóban siralmas látványt
nyújt még a laikus nézelõdõnek is. Mozgó, meg-
lazult járólapok, deformálódott vas folyosóajtók,
málló függõfolyosók, amelyekrõl a legváratla-
nabb pillanatokban tenyérnyi vakolat, illetve be-
tondarabok hullanak alá. Az életveszélyes sérü-
léseket kivédendõ, a ház falától egy körülbelül
másfél méterre elhelyezett drótkerítés tartja távol
a járókelõket. S ami a legárulkodóbb: hosszú,
vízszintes repedések mindenütt az épületen. 

– Épp most festettünk, de ha három hónappal
ezelõtt jön, akkor láthatta volna, hogy a sarkok
vastagon penészednek – invitál a lakásba beljebb
Kovács László, az egyik lakó, aki párjával, és
kettõ és fél éves, illetve két hónapos gyermeké-
vel él itt. – Az egész ház vizesedik, a bejárati aj-
tóról csorog a pára, télen „megszívja” magát,
annyira, hogy komoly erõfeszítések árán lehet
csak bezárni. A bútoraink is penészednek. Min-
den évben „eltûnik” nem tudom hány száz, vagy
ezer köbméter víz. Valahova elfolyik, azt senki
nem tudja, hogy hova, de évrõl-évre súlyos pén-
zeket kell kifizetnünk a semmibe elcsordogáló
vízre. Az épület nem zárható, éjszaka az nem jön
be, aki nem akar, a szemétben csövesek turkál-
nak, a kilencedikre drogozni járnak fel valakik, a
lépcsõházban meg hajléktalanok alszanak. A
gyerekeket nem merjük kiengedni játszani a fo-
lyosóra, mert potyog a vakolat, de néha egy-két
betondarab is leesik. Mi már holnap költöznénk,
ha lehetne... (H.A.)

A panelprogram során beépített új ablakok és ajtók a lakás hõmegtartó
képességét tekintve pozitív változást okoznak, ám azok, akik nem veszik
komolyan a felújított lakások rendeltetésszerû használatára vonatkozó
elõírásokat, akár az életükkel is játszhatnak.  

– Miért lehetnek veszélyesek a mûanyag nyílászárók?
– A panelprogram során beépített új, fokozott légzárású ajtók és ablakok

problémákat okozhatnak, ha a lakásban nyitott égésterû tüzelõberendezé-
sek vannak felszerelve, s azok égési levegõvel való ellátásáról a lakás hasz-
nálója nem kellõ körültekintéssel gondoskodik. Míg a hagyományos nyílás-
zárók mellett akár szellõztetés nélkül is elegendõ levegõ jutott be az égés-
hez, a filtrációs szellõzéshez is, addig az új, korszerû nyílászárók nem meg-
felelõ alkalmazása mellett a gázkészülékek nem mûködnek rendeltetéssze-
rûen. Kevesebb égési levegõ jut a zárt térbe, a nyomás is kisebb, s az égés
ezáltal nem tökéletes. Nem alakul ki az a huzat, amely az égéstermék mara-
déktalan távozását elõsegíti, mi több, extrém esetben a kémény is visszafelé
kezd dolgozni – válaszolja Szalai Zoltán a Füstfaragó Kft. ügyvezetõje.

– Az új panelprogram kiírása során a pályáztató kötelezte a pályázó-
kat arra, hogy a nyílt égésterû gázüzemû berendezések füstgázát elve-
zessék, s ehhez lakásonként húszezer forintot adott az önkormányzat.
Önök hogyan vélekednek errõl?

– Az ilyen típusú lakásokban túlnyomásos szellõztetést szabad csak al-
kalmazni, vagyis a légcsere lényege az, hogy a térbe levegõt nyomnak
be, amely a kéményen keresztül távozik. A páraelszívók erre nem alkal-
masak, pont ellentétes hatást váltanak ki, hiszen mûködtetésükkel elve-
szik az égéshez szükséges levegõt, s ezzel elégtelenné teszik az égést. 

– Mit tehetünk a bajok elkerülése érdekében?
– Nagyon fontos a gyakori szellõztetés, és nem szabad eltakarni a

nyílászárókba beépített szellõzõréseket sem. 

– Elhangzott a városüzemeltetési bizottsági ülésén, hogy a nyílászá-
rók cseréje kapcsán megszaporodtak a feladataik, nõtt az önökre háru-
ló felelõsség, kockázat is.

– Valóban így van, ez a társaság felelõsségbiztosításában is jelent-
kezik. A felelõsségünk nõtt, ennek tudatában kéményseprõinknek min-
denképpen be kell jutniuk ezekbe a felújított lakásokba, s ott meg kell
vizsgálniuk, hogy a légzõ-rések elõírásszerûen vannak-e kialakítva, s
azok utólag nem lettek-e lezárva? Ha ez utóbbi történt, ennek szabály-
talanságára munkatársaink felhívják az érintettek figyelmét.

–  A termoforkémények rendbetétele, kiváltása zajlik. Hogyan véle-
kednek errõl?

– Ahol a beruházást vállalják a lakók, ott minden rendben van. A
problémát az jelenti inkább, hogy az érintetteknek csak a töredéke élt a
gyûjtõkémények kiváltására kiírt program nyújtotta lehetõséggel. Je-
lenleg még 1400, úgynevezett halálkémény üzemel a városban. 

– Mit tehet a szakhatóság a balesetek elkerülése érdekében?
– Lezárathatjuk ezeket a kéményeket. A Platán soron négy kémény

esetében tettük ezt a közvetlen életveszély miatt, mert visszaáramlott az
égéstermék. Az emberek tisztában vannak azzal, hogy télen a fûtési szezon
beköszöntével közvetlen életveszélynek teszik ki magukat, ennek ellenére
az érintett lakástulajdonosoknak csak egy része élt a pályázat lehetõségé-
vel. Sajnos arra is van példa, hogy az életveszély miatt lezárt kéményekrõl
felelõtlenül leszedik a plombát és ismét használják. Ezáltal lakótársaikat is
életveszélybe sodorhatják. Életvédelmi és vagyonvédelmi okokból is azt ja-
vasoljuk, éljenek minél többen a pályázat nyújtotta lehetõségekkel. (-dé-)

Halálkémények?

Csak egy út létezik: a kiürítés
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Lapunk 36., november másodikán megjelent számában a panel-
program eredményeit, sajátosságait a bonyolító oldaláról világítot-
tuk meg. Az akkori írásból úgy tûnt, a beruházás a lehetõ legna-
gyobb rendben zajlik, legfeljebb egy-két kisebb nehézség van csak.
Az írás megjelenését követõen többen is észrevételt tettek, az egyik
érintett pedig úgy döntött, nyilatkozatban is szeretné megvilágíta-
ni a panelprogram árnyoldalait. 

– Már a beruházás kezdetekor jeleztük többen is, hogy a nyílászárók
felmérése körül gond van, amelyet késõbb a már legyártott ablakok,
ajtók mérete is igazolt. Az eredetileg beépítettekhez képest sokkal ki-
sebbek az új ajtók, ablakok, ami sok problémát okoz – kezd bele a tör-
ténetbe Csíky Györgyné, aki építéshatósági szakemberként tisztában
van azzal, mit engednek meg a jogszabályok, s mit nem.

– Mennyivel lettek kisebbek a nyílászárók?
– A nálam beépítetésre szánt konyhaablak a jelenleginél 20 cm-rel

keskenyebb és 20 cm-rel alacsonyabb lett volna, jelentõsen csökkent a
világítófelület az indokolatlanul széles tokosztással. Ezért nem járul-
tam hozzá a beépítéséhez. A konyha amúgy is sötét, nehezen szellõztet-
hetõ volt, s ez még csak fokozódott volna. A szoba ablaka is jelentõs
méretcsökkentésen esett át, a hiányzó részeket toktoldásokkal, falkere-
tekkel fedték le, az ajtónál mindezt purhabbal pótolták, amelynek pók-
hálószerûre sikeredett szerkezetén befúj a szél és olykor az esõ is be-
ver. Amikor ezt kifogásoltam, azzal vigasztaltak, majd a nikecell elta-
karja. A másik, ami még dühítõbb, s ebbe végképp nem szeretnék bele-
nyugodni, az, hogy hetven centi szabadnyílású az új bejárati ajtóm. Az
OTÉK szerint ennek minimum nyolcvanöt centinek kellene lenni, ez a
mostani legfeljebb egy mosdóajtónak felel meg. Ekkora nyíláson nem
lehet sem ki- sem beköltözni, hiszen a legalapvetõbb tárgyak –
szekrény, hûtõ – sem férnek át. A kivitelezõk leszerelték a csengõket, a
kapcsolókat, és ez így is maradt. Sötétben botorkálunk esténként, és a
csengõk helyett kopogással próbálkozhatunk. A nikecell felrakással el-
fúrták a lakást ellátó villanyvezetéket, így egy hétig a szomszédomtól,
hosszabbítón keresztül kaptam áramot, hogy a mélyhûtõ ne olvadjon le
és a tûzhelyt tudjam használni.

– Jelezte a problémát a kivitelezõk, a lebonyolító felé?
– Természetesen. Többször is kerestem a kivitelezõt, de érdemi vá-

laszt nem kaptam, a lebonyolító képviselõje pedig kitérõ válaszokat
adott, mi több azt mondta, hogy mi aláírtuk a szükséges papírokat, be-
leegyeztünk mindenbe. Hívtam a mûszaki ellenõrt, aki úgy nyilatkozott,
neki a méretekkel kapcsolatban nincs kompetenciája, õ csak az abla-

kok, ajtók betételének szakszerûségét vizsgálhatja. Mondanom sem
kell, hogy rengeteg alvállalkozó bevonásával folyik a munka, szinte
minden részfolyamatot más végez el, így aztán a végeredményért,
amely esetenként elszomorító, senki sem felel. Többször kerestem a kö-
zös képviselõt is, jeleztem a gondot, de azt tapasztalom, õ is tehetetlen
ebben az ügyben.

– Hogyan zajlott a kivitelezés?
– Egy hónapon át éltünk két szobában, teljesen összepakolva, fólia

alatt, és vártuk a kivitelezõket, akikrõl nem tudták megmondani mikor
is jönnek pontosan. Így négy nap szabadságot vettem ki és vártam. Az
ablakszerelõk még emberi idõben érkeztek, de a párkányos este hétkor
állított be, s azt mondta, ha most nem alkalmas, õt többé nem látjuk. 

– Valóban aláírták a szerzõdéseket?
– Lakásonként kaptunk egy A4-es lapot, amelyre felskiccelték a nyí-

lászárókat, s ezen nekünk a nyílásirányt kellett bejelölni, de ezen mé-
retek nem szerepeltek. Bár aláírtam, eszembe sem jutott, hogy erre le-
het majd hivatkozni a kivitelezés során. Nem láttuk a szerzõdést, így
fogalmunk sincs arról, milyen befejezõ munkanemeket kell elvégezni a
kivitelezés során, mit vállaltak és fõleg kik. A redõnyöket leszerelték,
de fogalmam sincs, ki rakja majd vissza. Semmilyen papír, dokumen-
tum nincs a kezünkben, amely a számonkérés alapját jelenthetné. En-
nek ellenére havonta 6500 forintot fizetek április óta. Hetek óta kere-
sem a szerzõdést, eddig még nem sikerült megszereznem. Aláírtam
úgy a hitelszerzõdést, hogy igazából csak átfuthattam és azonnal szig-
nózni kellett. Remélem, azért abban nincs probléma. Abban bízom,
hogy a mûszaki átadás-átvételi eljárás során a hiányosságokat figye-
lembe veszik és találnak megoldást arra, hogy a bejárati ajtó és a
konyha ablak megfelelõ paraméterekkel kicserélésre kerül. Ha nem,
akkor elmehetek a bíróságra – ha még létezik a cég aki ellen a kere-
setet benyújthatom. Ugyanis félõ, hogy a pénzüket megkapva jogutód
nélkül megszûnnek, és nem lesz, akin a garanciális munkák elvégzését
bevasalhatnánk.

– Másutt is ilyen gondok vannak a házban?
– Tudomásom szerint igen, a felettem lévõ lakó sem járult hozzá a

kisebbre sikeredett nyílászárók beszereléséhez. Mindenkinek ugyan-
ilyen gondjai vannak. (Dukát Éva)

***
Lapunk több kivitelezõt is próbált az ügyben megszólaltatni, ám te-

kintettel a viszonyok összevisszaságára, nem jártunk sikerrel. Ameny-
nyiben írásunk nyomán mégis élni kívánnak a nyilatkozattétel lehetõ-
ségével, azt megköszönjük.

Panelpanaszok
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Négy éves a Dunántúli Roma Vezetõk
Szövetsége. Nagy József György elnök sike-
resnek látja az eltelt idõszakot, s hasonló
várakozásokkal tekint a következõ ciklus
elé is, annál is inkább, mert szerinte a ki-
alakult politikai erõviszonyok hatékonyabb
érdekképviseletet tesznek lehetõvé.

– A Dunántúli Roma Vezetõk Szövetsége
2002-ben alakult meg azzal a céllal, hogy pó-
tolja a Zala Megyei Kisebbségi Önkormány-
zatok Társulását – mondta lapunknak Nagy
József György, a szervezet elnöke. – Ebben
az idõszakban még csak két jelentõsebb roma
civil szervezet létezett: a Zalai A Nostru Egye-
sület és a Zala Megyei CÉKE. A DRVSZ célul
tûzte ki, hogy összefogja a romák civil szerve-
zeteit, a cigány kisebbségi önkormányzatokat,
s ez úgy érzem, jól sikerült, számos sikeres

programot valósítottunk meg a partnereinkkel
együttmûködésben. Nem volt könnyû a kezdet,
hiszen támogatást csupán a Zala Megyei Köz-
gyûléstõl kaptunk. 2003-ban a megyei közgyû-
lés felkérte a DRVSZ-t, hogy készítse el a me-
gye rövid távú stratégiai romaprogramját. A
kérésnek akkor sikerrel eleget tettünk. Az el-
múlt négy évben jelentõs fejlõdésen ment ke-
resztül a szervezetünk, ma már egy komplett
pályázatíró csoporttal dolgozunk. A sikerünk
szerintem annak is köszönhetõ, hogy a vezetés
nem diktatórikus, hanem kifejezetten demokra-
tikus, valamennyi munkatársat bevonjuk a kö-
zös munkába. Fontosnak tartom azt is, hogy
betartottuk a fokozatosság elvét, mert úgy vél-
tük, hogy egy szervezetnek szüksége van refe-
renciákra, jó projektekre, hogy megfelelõ po-
zíciót harcolhasson ki magának a roma köz-
életben. Ezért mi úgy döntöttünk, hogy inkább
konzorciumi partnerként társulunk már jól
mûködõ szervezetekhez, s csak részfeladatokat
vállalunk. Igaz, hogy így a pénzünk is keve-
sebb, de úgy gondolom, hogy a stabil alap en-
nek a fajta metodikának köszönhetõ. Ezek a
partnerek – amelyekkel az elmúlt években na-
gyon komoly munkakapcsolatot építettünk ki –
a Zala Megyei Közgyûlés és az Elsõ Magyar-
Dán Termelõ Iskola. Velük közösen komoly
projekteket valósítottunk meg, több száz romá-
nak adtunk szakmát, s egy részüket korlátozott
ideig foglalkoztatni is tudtuk. A DRVSZ az el-
múlt négy évben azért ért el jelentõs eredmé-
nyeket, mert összefogta azokat a roma civil
szervezeteket, akiket eddig senki nem tudott
így, autonóm módon egybe gyûjteni. Mi senki-
re nem erõltettünk rá semmiféle programot, az
aktuális stratégiát velük együtt dolgoztuk ki. 

– Most azonban bizonyos szempontból
gyengült a politikai szerepük, más tekintetben
viszont rendkívüli módon erõsödhet is az ér-
dekképviselet hatékonysága. 

– Sajnos, a legutóbbi választásokon meg-
szûnt a kedvezményes mandátum lehetõsége,
ezáltal szinte lehetetlenné vált bekerülni a
települési önkormányzatokba. Mi azonban
úgy gondoltuk, hogy akkor tudunk a legha-
tékonyabban dolgozni, ha a döntések közelé-
be kerülünk. A szervezetünk elõdje évekkel
korábban megkötött egy együttmûködési
megállapodást a Lungo Drommal, amit a
DRVSZ is életben tartott. A Lungo Drom pe-
dig a Fidesz-KDNP koalíciós partnere, en-
nek révén mi is lehetõséget kaptunk arra,
hogy a roma vezetõk felkerüljenek a párt lis-
tájára. Így Vajda László és jómagam beke-
rültünk a megyei közgyûlésbe, Vajda László
a kisebbségi és nemzetiségi bizottság elnöke
lett, én pedig tagként tevékenykedem. Nagy-
kanizsán a szociális és egészségügyi bizott-
ság tagja vagyok. Így a döntéseknél ott va-
gyunk. Azt gondolom, hogy ezek nagyban
befolyásolják a következõ idõszak sikeressé-
gét – mondta.

Nagy József György még hozzátette: az új
megyei közgyûlés ismételten a szervezetet
kérte fel arra, hogy készítse el a következõ
négy év romaügyi stratégiáját. A közös mun-
ka keretében várhatóan lehetõség nyílik egy
koordinációs iroda mûködtetésére is a me-
gyei önkormányzaton belül. Az elnök hang-
súlyozta: azt reméli, hogy a romaügyekben
leérkezõ pénzeket valóban a romákra fordít-
ják majd.   

Horváth Attila

DRVSZ: A romák pénzét a romákra költsék!

Közös stratégia kidolgozásának szükségességére hív-
ta fel a figyelmet november 22-én tartott sajtótájékozta-
tón Kovács Kálmán, az SZDSZ Zala megyei elnöke, a
Környezetvédelmi és Vízügyi Minisztérium államtitká-
ra, valamint Röst János alelnök, önkormányzati képvi-
selõ. Arra kérik valamennyi kormánypárti és ellenzéki
országgyûlési képviselõt, a polgármestert, az alpolgár-
mestert és az önkormányzatban képviselettel rendelke-
zõ pártvezetõket, üljenek le és alakítsanak ki közösen
egy olyan stratégiát, ami lehetõvé teszi a város leghaté-
konyabb képviseletét. Kovács Kálmán elmondta: a kö-
vetkezõ néhány évben olyan nagy horderejû kérdések
dõlhetnek el a különbözõ testületekben, melyek évtize-
dekre meghatározhatják a város jövõjét. Több olyan be-
ruházás valósult meg az elmúlt években Nagykanizsán,
amelyek jó alapot teremtenek a város tovább fejlõdésé-
hez, és nem mindegy, hogy milyen idõpontban és volu-
menben valósulnak meg. „Itt az ideje, hogy a sok vá-
lasztási csatározás után leüljünk és együtt dolgozzunk
Kanizsáért” – hangsúlyozta. 

„Az elmúlt egy-másfél hónap eléggé viharos volt“
– folytatta Röst János. A városvezetés olyan döntése-
ket hozott, ami személyes bosszút, leszámolást jelen-
tett. Ezeket le kell zárni, ez a magatartás nem tartható
fenn hosszú távon. Az nem mûködik, hogy a polgár-
mester megnyilvánulásai négy éven keresztül kor-
mányellenesek legyenek. A városvezetésnek együtt
kell mûködni minden kormánnyal – zárta gondolatait
Röst János. Kovács Kálmán hozzátette: személyi dön-
tésben, politikában is olyan irányt vett a város vezeté-
se, ami elfogadhatatlan. Ha a város eltérõ célokat fo-
galmaz meg, mint a kormányzat, illetve a régió, az
oda vezethet, hogy a célok kioltják egymást, és abból
csak a város kerülhet ki vesztesen. Ezért kellene egy
asztalhoz ülni és egyeztetni úgy, ahogy kulturált álla-
mokban és önkormányzatoknál szokás. Az SZDSZ
részérõl a kezdeményezés gesztus értékû, nem szab-
nak feltételeket. A meghívóleveleket kiküldték, látnak
lehetõséget és szándékot arra, hogy kezdeményezésük
ne csak pusztába kiáltott szó legyen. 

Együtt Kanizsáért FELHÍVÁS

A 2005-ben újjáalakult Pol-
gári Egylet – az 1835-ben élet-
re hívott elõdjének jogutódja –
szeretné felkutatni az 1945. és
2005. közötti idõszak tárgyi
emlékeit, írásos feljegyzéseit,
fotóit. Az egylet székháza a
Sugár út 3. szám alatti épület
volt, amely késõbb, mint
Iparoskör vált ismertté a nagy-
kanizsai polgárok körében. 

Az egylet történetének meg-
írásához, minden hiteles infor-
mációt felhasználva és megkö-
szönve, várják a segítõk jelent-
kezését a 06/30/939-7877-es
telefonszámon vagy a
tapet00700freemail.hu e-mail
címen.
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– Az elmúlt hónapokban több helyen történt útfelújítás az önkor-
mányzat megbízásából: a cserfõi hegyen, a förhénci zártkertben, a
Szentgyörgyvári hegyen, és Kisfakoson a Damjanich utcában. A
kisfakosi út rendbe tételét Jerausek István, a lakókörzet képviselõje –
az ott élõ lakókkal egyet értve – írásban kérte társaságunktól.

– Milyen munkálatokat végeztek?
– Társaságunk egy nagyobb volumenû kátyúzásra adott megbízást,

munkatársaink 24 köbméternyi aszfaltot építettek be, 500-550 négyzetmé-
ternyi kátyút szüntettünk meg ilyen módon. A beruházás már nem volt ha-
logatható, hiszen az útburkolat egyenetlensége egyaránt veszélyes volt a
közlekedés biztonságára és a jármûvek állapotára is. 

– Mi okozta az utak ilyen mérvû elhasználódását?
– A szokásos terhelés mellett Förhéncen és Kisfakoson az erdõki-

termelésbõl adódó forgalomnövekedés is szerepet játszott az utak
állapotának romlásában. Megjelentek a 15-20 tonnás – a KRESZ
szerint ugyan nem túlsúlyos – szállítójármûvek, amelyek  tömegük-

nél lényegesen nagyobb terhelést jelentenek az amúgy is rendkívül
rossz állapotú utaknak.

– Volt-e példa arra, hogy az erdõkitermelésben szerepet játszó gazda-
sági társaságok szerepet vállaltak volna az utak rendbetételében?

– Társaságunk 1996. óta kezeli az utakat a városban, azóta nem volt
arra példa, hogy bármelyik erdõtulajdonos vagy erdõkezelõ szervezet
útfelújításban tevõlegesen vagy anyagilag közremûködött volna.

– Miért nem?
– Azt hiszem egyfajta kommunikációs probléma lehet a magyará-

zat. Az elmúlt években a Via Kanizsa Kht. – mint az utak kezelõje –
több esetben is levélben fordult az önkormányzathoz, és jeleztük a
gondokat, amelyek megoldásában véleményünk szerint, mint tulajdo-
nosnak, az önkormányzatnak kellene kezdeményezõ szerepet játszani.  

– Mennyibe kerültek az elõbb említett útfelújítások?
– A cserfõi és a fõrhénci beruházás nem a Via hatásköre volt, errõl

a polgármesteri hivatalban tudnának nyilatkozni. A jelentõs költségkí-
mélés mellett zajló útfelújításról azonban azt el tudom mondani, hogy
az M7-es építéséhez kapcsolódóan megépült beton- és aszfaltkezelõ te-
lep kínálta lehetõségeket vettük igénybe. A nagyrécsei összekötõ út
mentén mûködõ üzem próbakeveréses aszfaltja került ki a két zártkert-
be. A próbakevert aszfalt ugyan minõségében még nem felelne meg az
autópálya követelményeinek, azonban tökéletesen alkalmas a hegyi
utak leaszfaltozására, s mi az önkormányzattal összhangban éltünk
felkínált lehetõséggel. (-dé-)

Sztrádaaszfalt a hegyekbenAz utak rendkívül rossz állapota úgy tûnik, örökzöld téma marad.
Van, aki azt állítja a jelenség oka az, hogy a város és a városkörnyék
olyan mennyiségû burkolt útfelülettel rendelkezik, hogy azt képtelen-
ség a jelen anyagi viszonyok között akár csak szinten tartani is, mások
úgy vélekednek, az éveken át tologatott tervszerû felújítások összetor-
lódása okozta a bajt, amelybõl kilábalni csak annyi év alatt lehetne,
ahány éven át halogattuk a munkálatokat. Az útkezelõ és a tulajdonos
azonban a nehézségek ellenére próbálkozik, példák erre a legutóbb
rendbe tett zártkerti utak is, amelyek rekonstrukciójáról Szabó István, a
Via Kanizsa Kht. fõmérnöke számolt be. 

Talán nem mindenki tudja, hogy az erdõkben éppen olyan tervszerûen
épülnek az utak, a nyiladékok, mint a közterületek járdái, útjai. Évrõl év-
re karbantartják, tisztítják ezeket a kisebb nagyobb ösvényeket, amelyek
részben az erdészek munkáját, a kirándulók közlekedését segítik, de eze-
ken haladnak a tervezett fakivágásokhoz használt gépjármûvek is. 

– Miért épülnek erdei utak?
– Az erdõkitermelés során képzõdött faanyagot szeretnénk úgy leszál-

lítani a nagy teherbírású közútra, hogy jármûveinkkel ne okozzunk kárt
a magántulajdonban – mondja Várhelyi Tamás erdõmérnök, fahasznála-
ti mûszaki vezetõ, a Zalaerdõ 1. számú Erdészetének munkatársa, aki
miután az erdei utak építési szisztémája és az erdészetek útkarbantartási
feladatai felõl érdeklõdtem, erdei útbejárásra invitált. A Förhénci hegyen
jelenleg azért „építkezik” az erdészet, hogy a fakitermelés során ne kell-
jen igénybe venni a kis teherbírású, sérülékeny hegyi utat.  

– Rendszeresen ezt a megoldást választják, vagy csak ebben az eset-
ben tették ezt?

– Éves rendszerességgel kapunk pénzt arra, hogy a már meglévõ er-
dei utakat karbantartsuk és újakat építsünk az Erdészeti Szakszolgálat
jóváhagyásával.

– Ezek az utak ideiglenes képzõdmények?
– Nem, amihez az illetékes szakhatóság hozzájárul – elsõ és másod-

rendû erdei utak, olykor szilárd burkolattal ellátottak – megmaradnak.
Területenként meghatározott nagyságú nyiladékok, közelítõ utak állan-
dóak az erdõben, s ezek az erdész és a különbözõ céllal ott tevékenyke-
dõ emberek munkába jutását segítik. 

– A törvény vagy bármilyen jogszabály kötelezi-e önöket arra, hogy
a közutakat, amelyek az erdõkitermelés során megsérülnek, felújítsák?

– A szabályok szerint a napi sárfelhordást eltakarítjuk, az aszfalt sé-
rülését pedig helyreállítjuk. Erre a mi mûködési körünkben legutóbb
Zalakarosban volt példa, ahol a fent említettek mellett még azt is kér-
ték tõlünk, hogy az üdülési szezonon kívül végezzük a munkánkat. 

– Nagykanizsa város közvetlen környékén az utóbbi idõben volt-e
olyan kitermelés, amelynek során az út megsérült, és azt követõen
helyreállítást végeztek?

– A Csónakázó-tó környékén volt erre példa. Nehéz teherautóinkkal a Tó-
vendéglõ és a Favár mellett érintjük az aszfaltozott útfelületet. Minden eset-
ben helyrehoztuk a kárt, függetlenül attól, hogy erre vonatkozóan kaptunk-e
megkeresést az út tulajdonosától. Miközben az erdei utakon haladt a terep-
járó, itt-ott hulladéklerakók, a háztartásokban feleslegessé váltak tárgyak
tûntek fel, s ilyen képzõdmények tarkították a most építés alatt álló utat is. 

– Mi történik az erdõben lerakott hulladékkal?
–  Saját pénzen hordjuk el a szemetet, mindazt, amit az erdõben járó ki-

rándulók elszórnak, s azt is, amit az erdõt szemétlerakónak használó ember-
társaink otthagynak. Vannak tervezett akciók, s vannak spontán takarítások
is, például az útépítések, illetve azok karbantartása során. A nagyobb mun-
kálatokat vállalkozókra bízzuk, a kisebb takarításokat olykor az erdészek
maguk végzik el, ritkább az az eset, amikor a szemetelõkkel szedetjük össze,
mert tetten értük õket. Az útépítés során sajnos nap mint nap szembesülünk
azzal, hogy a közelben élõk illegális lerakónak használják az utat, és szinte
napi feladatot adnak nekünk ezzel.(-dukát-)

Utak az erdõk ölén
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Kevéssé ismert, de már csaknem tíz éve a kanizsai diákok elõtt is adott
a lehetõség, hogy a Lajtán túl, Ausztriában szerezzenek középfokú köz-
gazdasági végzettséget, miközben perfekt szinten sajátíthatják el a német
nyelvet, s megismerkedhetnek további nyelvekkel is. Mindezt tandíjmen-
tesen, s a hazaihoz képest jóval kevesebb járulékos iskolai költséggel. Je-
lenleg három nagykanizsai diák folytat tanulmányokat az ausztriai Feld-
bachi Kereskedelmi Akadémián, de voltak már ennél sokkal többen is.

– 1987-ben hosszú várakozás után sikerült létrehoznunk elsõ ma-
gyarországi partnerkapcsolatunkat a mezõkövesdi Szent László Gim-
náziummal – idézte fel a kezdeteket Werner Kölldorfer, a Feldbachi
Kereskedelmi Akadémia igazgatóhelyettese. – Hat évvel késõbb tár-
gyalásokat kezdtünk az Oktatási Minisztériummal és a nagykanizsai
polgármesteri hivatal mûvelõdési és sportosztályával arról, hogy mi-
ként tanulhatnának intézményünkben magyar diákok. 1995-ben több
felvételi vizsga után harminchat tanuló nyert felvételt Nagykanizsáról,
Körmendrõl és természetesen Feld-
bachból. 1998-1999-ben

már csaknem hatvanegy magyar diák járt az iskolába. Van egy nagy
elõnyünk: iskolánk nemzetközi szintû, és megadja a magyar állampol-
gárnak azt a lehetõséget, hogy az EU-ban bárhol továbbtanulhasson.
Sok nálunk végzett magyar diák dolgozik vezetõ nemzetközi cégeknél
Magyarországon, Ausztriában, Németországban és Franciaországban.
S mindez tulajdonképpen nem kerül sokba, tanévenként körülbelül ti-
zenhét euro a tankönyv, harmincöt euro az iskolai anyagköltség, a
buszköltség pedig körülbelül tizenegyezer forint havonta. A gyerekek
Körmenden laknak kollégiumban, s onnan járnak át Feldbachba autó-
busszal – mondta el az igazgatóhelyettes. 

A kiskanizsai Dolmányos Erzsébet nagyfia, Vezendi Dániel most el-
sõ éves az akadémián.

– Amikor részt vettünk az iskola nyílt napján, még érezhetõen vol-
tak kétségek Daniban, ám azt követõen ezek semmivé foszlottak –
meséli Dolmányos Erzsébet. – Nagyon jók a pedagógusok, kiváló az
intézmény felszereltsége, tornaterembõl például három is van. Akkor is
úgy gondoltam, hogy ez egy óriási lehetõség mindenkinek, s az élet
majd úgyis igazolja a feltevésemet. Most mindketten úgy látjuk: jó
döntést hoztunk. 

– Akkor vetõdött fel bennem, hogy akár Ausztriában is tovább lehetne ta-
nulni, amikor hallottunk egy kiskanizsai lányról, aki Feldbachban végzett –
mondta Dániel. – Megkerestem, s elmondta, hogy jók a tanárok, nagyon jó
az iskola, s a költségek egyáltalán nem „húzósak”, különösen, ha azt tekin-
tem, hogy nem kell különórákra járni. Nem bántam meg, hogy Feldbachot
választottam, sõt, egyre jobban élvezem és a németet is kezdem elsajátítani.

Gregorné Balogh Gabriella két fia is Feldbachban tanul, a nagyob-
bik, István most végez, a kisebbik, András pedig harmadik osztályos. 

– Mi tíz évvel ezelõtt hallottunk elõször a lehetõségrõl, amikor az elsõ
évfolyam megkezdte tanulmányait Feldbachban – mondta el Gregorné. –
Azt akartuk, hogy a gyerekek nyelvet tanuljanak, s úgy véltük, abban a kö-
zegben jobban elsajátíthatják a németet, mint bármelyik iskolai nyelvokta-
tásban, vagy akármelyik profi magántanárnál. Erõs a gyakorlati oktatás,
már az elsõ évfolyamtól tanulnak a gyerekek szakmai tárgyakat. (H.A.)

Kanizsai diákok Feldbachban

A minap a lányom azzal jött haza az iskolából, hogy az osztályki-
rándulás elmarad, mert új szabályok vannak, és a suliban valamiért
nem tudják megoldani, hogy ennek a pedagógiai szempontból is fontos
iskolán kívüli programnak financiális hátteret biztosítsanak. A polgár-
mesteri hivatal illetékes osztályán megtudtuk, bár a hír rémes koránt-
sem rémhír: a kirándulásra fordítható különbözõ pénzügyi keretek
vagy teljesen megszûntek, vagy korlátok közé szorultak, s ez valóban
megoldandó feladatok elé állítja az intézményeket.

– Új szabályozóként lépett életbe a kéthavi tanítási idõkeret megál-
lapítása, ez a szülõket és a gyerekeket az iskolai tananyagterhelést te-
kintve ugyan nem érinti, de az órák nyilvántartása, elszámolása meg-
változott, s ez befolyásolhatja az osztálykirándulások bonyolítását is –
mondja Szmodics Józsefné, a Mûvelõdési és Sportosztály vezetõje. – A
pedagógusok azon a napon, amikor osztálykiránduláson vesznek részt,
nem tanítják le a kötelezõ óráikat, ezek az órák így nem számolhatók el
tanítási óraként. Ha tanítás nélküli munkanapra teszik a kirándulást,
ebben az esetben a pedagógus nem a túlóráért kapja a bérét, a napi
tanítási idõn túli feladatvégzésért pedig ügyeleti díjat számolhat el, ám
az elszámolható túlórákat a kéthavi tanítási idõkeret lecsökkentette,
ami nem szabhat korlátokat az eddigi gyakorlatnak.

– Mi dönti el ezen kívül még, hogy kirándulhatnak-e a gyerekek?
– A szülõk, a vállalkozó szellemû pedagógusok és a tanulók közösen dönte-

nek ebben a kérdésben. Az intézmények a kirándulást – a többi más, tanítá-
son kívül vállalt  tevékenység mellett – SZMSZ-ben szabályozzák, illetve be-
építik a pedagógiai programjukba. Ha ez nem történik meg, akkor ilyen isko-

lán kívüli tevékenységet nem szervezhetnek. A tanulmányi kirándulás egy má-
sik fogalom, a szabályozó ezt úgy fogalmazza meg, hogy olyan intézményen
kívüli program, amelyet valamilyen számonkérés követ. Vannak szülõk, akik
azonban a tanulmányi kirándulást nem tudják vállalni, ebben az esetben az
iskola dönthet úgy, hogy alapítványából vagy más formában megfinanszíroz-
za a rászoruló tanulóknak ezt a programot.

– Finanszírozható-e az osztálykirándulás is alapítványi pénzbõl, és
fizethetõ-e túlóra ebbõl a keretbõl?

– Ha a kuratórium úgy dönt, a kirándulás finanszírozható. Ám ebbõl a
pedagógus nem díjazható. Az önkormányzat eddig tudta finanszírozni a ki-
rándulásból származó többletkiadásokat, s ezt tervezte is az intézmények
költségvetésében. A jövõben még nem tudjuk, mi lesz, de abban bízom,
hogy a normatív támogatás csökkenése ellenére a jelenleg elért eredmé-
nyeket, meglévõ szakmai programokat fent tudjuk tartani.

– Mekkora terhet jelenthet az iskola által szervezett program a szülõknek?
– A közoktatási törvény egy korábbi szabályozója elõírja, hogy a szülõi

munkaközösség és a diákönkormányzat meghatározhatja azt a legnagyobb
összeget, amelyet a nevelési-oktatási intézmény által szervezett nem ingyenes
program (erdei iskola, osztálykirándulás) nem léphet túl. Ez a gyakorlatban
nem tudom, miként mûködik, mert nem végeztünk ilyen irányú ellenõrzést. 

– Korábban rendelkeztek kirándulásra fordítható költségkerettel az
intézmények. Így van ez most is?

– Erdei iskola, tanulmányi kirándulás és egészségfejlesztési célokra 2005-
ben még ezer forintot kaptunk tanulónként állami normatívaként, ez sajnos
2006-ban megszûnt. (-dé-)

Kirándulás, avagy financiális ficam
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A Péterfy iskola galériájában hagyomány, hogy olyan mûvészeket
mutatnak be, akiknek valamilyen kötõdésük van az iskolához. No-
vember 23-tól Péntek Brigitta, Péntek Zsófia és édesanyjuk Horváth
Györgyi grafikái, festményei láthatók az iskola aulájában. Zsófi és
Brigi péterfys diákként, éveken keresztül rendszeres szereplõje volt
az iskolagalériának. Emellett nagyon jól tanultak, és a sportban, azon
belül a vívásban is jeleskedtek – mondta róluk a tárlat megnyitóján
Ambrus Márta pedagógus. A két testvér még pályaválasztás elõtt áll.
Mindketten grafikákat hoztak kiállításukra. Zsófi azokat az anatómiai
tanulmányokat, portrékat, ember és állatábrázolásokat mutatja be, me-
lyeket idén októberben a müncheni Mûvészeti Akadémia tanfolyamán
készített. Brigitta portréi a nõvérét ábrázolják, a remek karakterérzék-
rõl tanúskodó mûvek a megszólalásig hasonlítanak a modellre. Brigi a
Batthyány gimnázium 10. osztályos tanulója, Stamler Lajos rajzszak-

körébe jár. A nyár egy részét
Budapesten töltötte, és Kon-
koly Gyula – a pécsi Mester is-
kola egykori vezetõjének – irá-
nyításával mélyült el a festé-
szet rejtelmeibe. 
A lányok édesanyja, Horváth
Györgyi olajfestményeket ho-
zott, bohócokról készült kép-
sorozata szimbolikus tartal-
mú. Bemutatja a közönség-
nek, hogy bármilyen szerepbe
kényszerülünk, mindenképpen
eláruljuk egyéniségünket, ér-
zelmeinket. Másik témája a
lányai. A róluk készült fest-

mények derûs hangulatúak, érezni lehet rajtuk a napfényt és a vi-
dámságot, de vannak stilizáltabb, elvontabb megfogalmazású képek
is róluk. Megjelenik témái közt az Õsi fej és a Kozmosz, szintén
emberábrázolással és sajátos, szimbólumokkal, filozofikus hangvé-
tellel. Horváth Györgyi amellett, hogy mezõgazdasági iskolát vég-
zett, gyermekkorától kezdve titkon mindig a festészetrõl álmodo-
zott. Autodidakta mûvész, bár Zalaegerszegen, ahol tanult, részt
vett a városi rajzszakkör munkájában. Saját magának kellett kikí-
sérleteznie egyéni látás- és festésmódját, így talált rá sajátos stílu-
sára. Gyakran apró pontokból építi fel képeit, ezekkel izgalmas fe-
lületeket alkotva. A kiállításon Ambrus Márta szövéssel kiegészí-
tett kerámiái is láthatók. Õ olyan anyagokat szeret használni, me-
lyek az õsi mûvészetben is megtalálhatók. Mûveit átszövik a me-
sék, a mítoszok és a civilizáció korszakai. Kizárólag embert ábrá-
zol, mert az érdekli.

Bakonyi Zsóka

Családi bemutatkozás

Mondschein Vonósnégyes adott koncertet a
Zenés Esték sorozatban a múlt héten a Kiskas-
télyban. Ebben a formációban most lépett fel az
együttes elõször Nagykanizsán, jóllehet, tagjai
már régóta zenélnek, s nem ismeretlenek a kani-
zsai komolyzene szeretõk körében.

– Három éve, 2002-ben alakult az együttes, az-
óta kisebb-nagyobb fellépéseink már voltak, de ez
a ma esti az elsõ önálló koncertünk. Úgy tudjuk,
jelenleg mi vagyunk az egyetlen állandóan mûködõ
vonósnégyes a megyében. Az elmúlt három év alatt
sokfelé jártunk, szállodákban, kisebb nagyobb in-
tézményekben léptünk fel, de a legfontosabb törté-
nésnek azt a tíz koncertbõl álló sorozatot tartjuk,
amelyet diákok számára szerveztünk a hátrányos
helyzetû településeken – mondja Balogh Tünde, az
együttes vezetõje. 

– Miért itt és most kerül sor erre a koncertre?
– A HSMK kért fel bennünket, s meg kell mon-

danom, örömmel vállaltuk, hiszen lehetõséget kap-
tunk arra, hogy új, önálló mûsorunkat bemutat-
hassuk a nagykanizsai közönségnek is. Ma este
Haydn, Mozart és Puccini mûveibõl játszunk egy-
egy darabot.

– További terveik?
– Szeretnénk tavasszal egy újabb mûsorral elõáll-

ni és azt tervezzük, hogy minden szezonban egy-egy
önálló, új mûsorral lepjük meg a vonósmuzsika ked-
velõit. 

– Hanghordozón mikor hallhatjuk önöket?
– Készül az elsõ cédénk, ez a ma esti koncert már

rögzítésre kerül. A késõbbi hanghordozó zenei
anyagának egy részét ez adja, de nyilván ennél bõ-
vebb repertoárral szeretnénk megjelenni. 

– Honnan a nem szokványos név?
– Beethoven híres szonátájának ez a címe, és mert

mindannyian szeretjük a Mondscein-Holdfény-
szonátát ezért választottuk ezt a nevet. 

(-dukát-)

Mondschein: hölgyek vonóval

A régi könyvtárhasználók még
minden bizonnyal emlékeznek
azokra az idõkre, amikor még
szombat délutánonként nyitva
volt a könyvtár, bárki olvasgatha-
tott, zenét hallgathatott az ódon
falak között. Most ismét lehetõsé-
ge nyílt az olvasóknak erre, hi-
szen a könyvtár – bár már koránt-
sem ódon falai között – ismét
várja a szombat délutánonként is
olvasni, netezni vágyókat, és azo-
kat is, akik ismerõseikkel, baráta-
ikkal szeretnének együtt tölteni
egy tartalmas délutánt. A szoká-
sos, tizenhárom óráig tartó nyitva
tartást követõen egy óra technikai
szünet után ismét nyitva áll az
épület, egyelõre csak kísérleti jel-
leggel, a két novemberi hétvégét
követõen még decemberben is. A
szolgáltatás azonban nem ingye-
nes, a beiratkozott olvasóknak is
kétszáz forintot kell fizetni a dél-
utáni programért. (-dé-)

Délután
is olvashat
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Lezárult a nemrégiben létrehozott Csellengõk
Közösségi Háza történetének elsõ fejezete. A köz-
gyûlés döntése alapján az  intézmény ezt követõen
is mûködik majd tovább, a szervezeti formában
következett be csupán változás, de ez az ottani
szolgáltatásokat igénybevevõ fiatalokat nem érinti.

– „Az új típusú közösségi és személyi szol-
gáltatások fejlesztése Nagykanizsán”- projekt
keretében hoztuk létre a Csellengõ Közösségi
Házat, amely 2005. szeptemberében nyitotta
meg kapuit – monda a kezdetekrõl Szabó Bé-
la, projekt menedzser. 

– Milyen szolgáltatásokat nyújtottak az új
intézményben?

– Két szociális munkás várta az érdeklõdõ-
ket. A diákok kezdetben viszonylag kevesen
voltak, ám amikor az iskolákba hírét vittük,
hogy van egy ilyen lehetõség a városban,
elkezdett emelkedni a házat látogatók száma.
Ebben az évben (bár a pályázatban csak har-
minc fõt vállaltunk hetente), átlagosan negyven
fiatal választotta az általunk kínált alternatívát
a csavargás helyett. Különbözõ lehetõségekkel
vártuk a csellengõket, akik nem is minden eset-
ben a programokért jöttek, inkább az a tudat
vált fontossá a számukra, hogy van hová men-
niük, hogy tartoznak valahová.

– Milyen tapasztalatokat szereztek a mûkö-
dés során, kik azok a fiatalok, akiknek igazán
fontossá vált ez a ház?

– Sok olyan diák keresett meg bennünket,
akiknek a szülei késõ estig dolgoznak. Itt lehe-
tõséget kaptak arra, hogy védett helyen vára-
kozzanak, míg õk hazaérnek. Mások azért jöt-
tek, mert bajba jutottak, támogatásra volt szük-
ségük ahhoz, hogy visszataláljanak a helyes út-
ra. A két szociális munkás és a házzal együtt-
mûködõ szervezetek, segítõ szakemberek csa-
patmunkája hatékony támaszt nyújt és nyújthat
a jövõben is ahhoz, hogy a városban élõ fiata-
lok kevesebb veszéllyel legyenek kénytelenek
szembenézni, hogy elkerülhetõ legyen az áldo-
zattá – illetve elkövetõvé – válás.

– Mérhetõ volt-e az elmúlt meglehetõsen
rövid idõ alatt a ház hatása?

– A rendõrségtõl kapott adatok azt mutatják,
a ház mûködési ideje alatt valamivel csökkent a
fiatalok által elkövetett bûnesetek száma.

– Hogyan tovább?
– A ház mûködik majd tovább, két szociális

munkás várja továbbra is a fiatalokat. A mostani
döntés a szervezeti kereteket változtatta meg, és
tulajdonképpen a város intézményei sorába il-
lesztette – befogadta – a csellengõk házát. (-dé-)

Befogadták a csellengõket

Az Elan-Vital Egészségközpont  a vitaminfogyasztás minõségi
oldalára helyezi a hangsúlyt a mennyiségi helyett.

Végre egy módszer, amely nem vitamin-egységcsomagokkal akar-
ja bombázni a vásárlót, hanem mindenek elõtt egy tesztet töltet ki ve-
le, hogy képet kapjon a szervezet táplálkozási hiányosságairól – a
teszt egyébként lapunk mellékleteként is elérhetõ lesz. Az úgyneve-
zett tápanyaghiány-analízisrõl tudományosan bizonyították, hogy
mérési eredményei 95% százalékos pontossággal ugyanazokat a kö-
vetkeztetési adatokat hozzák, amelyeket a páciens vérkép-analízisei.
Egyszerû teszt, amelynek kérdései (pl. száraz-e a bõre, érez-e néha
égést vagy túlzott érzékenységet a lábaiban, stb.) amellett, hogy
szembesít önmagunkkal olyan hétköznapi jelenségeket felsorolva,
amelyek mellett elsiklana figyelmünk, pontos adatokkal szolgál az
Elan-Vital elemzõ központjának, amely az analízist követõen speciá-
lis, testre szabott vitaminkészítmény-palettát kínál a vásárlónak.

A képzeletet elcsavaró, érzelmileg feltuningolt profi reklámok ára-
datában a hétköznapi embernek táplálkozástudóssá kellene válnia,
folyamatosan monitoroznia kellene magát, hogy átlássa, milyen
nyomelemekre és tápanyagokra van szüksége télen-tavasszal, nehéz
fizikai munka esetén, esetleg szülés után. Napjaink idõhiányban
szenvedõ, öt perc után csodát váró vásárlóinak megváltás a teszt, hi-
szen az elõbbi munkát elvégzik helyette azok: mint ahogy fogfájás
esetén fogorvoshoz fordulunk, nem magunk tanuljuk ki a szakmát,
jogi probléma esetén ügyvédhez, s nem magunk tanuljuk ki a jogot,
hitel felvétele elõtt pénzügyi tanácsadóhoz, nem magunk próbálunk
eligazodni a 1000 bankreklám és százezernyi, csavaros apró betûs ol-
dal tengerében, úgy a táplálkozás esetében is tanácsosabb a szakér-
tõkre bízni az analízist, mint végignézni mind a 600 vitaminreklá-

mot. Az ingyenes analízis bármikor és akárhányszor elvégezhetõ, és
a vevõ biztos lehet benne, hogy azt kapja, amire a szervezetének
ténylegesen szüksége van.

A kizárólag természetes alapanyagokból készülõ táplálék-kiegé-
szítõk a G&G vállalat termékei, amelynek története igazi családi
vállalkozás-sztori: a brit Gaiman házaspárnak a hatvanas években
lett elege a sok mesterséges olajipari melléktermék-alapú és sokszor
mérgezõ mellékhatású készítménybõl, s kezdtek vállalkozásba. A
módszer elterjedt a világon, a Trufil kapszulázási módszert alkal-
mazva,  amely növényi eredetû kapszulákba csomagolta a kizárólag
természetes eredetû tápanyagokat. Napjainkra G&G 80 hírneves ku-
tatót foglalkoztat világszerte, hogy vásárlóinak a legtisztább és leg-
természetesebb vitamin- és táplálékkiegészítõ-készítményeket dol-
gozzák ki. Ezeken túl különbözõ szakkönyvek mellett hazai
gyártású bioélelmiszereket is kínálnak. Ezek mindegyike kizárólag
ellenõrzött ökológiai gazdálkodásból származik.

A haj- és bõrápolókat, ízület- és izomápoló krémeket, lemosókat,
fürdõgolyókat tartalmazó YinYang biokozmetikumok lettek az Elan-
Vital egészségközpontok következõ termékcsaládjai, és hamarosan
megjelent a Sanquell víztisztító és az Alvito vízvitalizáló is. Utóbbiak
azon nem kevés embernek kínálnak alternatívát, akik nem egy forrás
szomszédságában élnek, azoknak, akik a szervezettõl vizet rabló üdí-
tõkön és kávén élnek és csodálkoznak, miért szomjasak folyamatosan.
A szennyezés-mentes ivóvíz sajnos sok helyen nem egyenlõ a vezeté-
kes vízzel. A csapvízzel és a szintetikus üdítõkkel bekerülõ káros
anyagok lebontása is súlyos energiákat von el a szervezettõl.

A nagykanizsai Elan-Vital egészségközpont egy hete várja a láto-
gatókat az Ady út 3. szám alatt.  (X)

Testre szabva
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Képviselõi fogadóóra

Balogh László a nagykanizsai 3. számú választókerület önkormány-
zati képviselõje, OKISB-elnök fogadóórát tart minden szerdán 16.00
órától 17.00 óráig a Batthyány Lajos Gimnáziumban (Nagykanizsa,
Rozgonyi utca 23.): 30/2040865, balogh.laszlo61@chello.hu

Bene Csaba, a 2. számú választókerület önkormányzati képviselõje
fogadóórát tart minden hónap elsõ hétfõjén 17 órától 19 óráig a
kenyérgyári  lottózóban (Kinizsi u. 95.).

Bicsák Miklós az 1. számú választókerület (Garai, Ûrhajós, Hársfa, If-
júság utca lakói) önkormányzati képviselõje 2006. december 6-án, szer-
dán 16 órától 17.30 óráig fogadóórát tart a Kinizsi utca 97. szám alatti bé-
lyegzõgyártó irodában. Aznap 18 órától 20 óráig Bicsák Miklós Palin és
Korpavár lakossága számára tart fogadóórát a palini Általános Iskolában.

Bizzer András a 4. választókerület önkormányzati képviselõje fogadó-
órát tart 2006. december 8-án, pénteken 17 órakor a dr. Mezõ Ferenc
Gimnáziumban.

Marton István, Nagykanizsa megyei jogú város polgármestere de-
cember 6-án, szerdán, Cseresnyés Péter alpolgármester december 13-
án, szerdán, dr. Kelemen Marcell jegyzõ december 22-én, szerdán 8,30
órától 12 óráig fogadóórát tart a Polgármesteri Hivatal Eötvös téri épü-
letében (Nagykanizsa, Eötvös tér 16. I. em.). A fogadóórán tisztelettel
várják a város lakosságát, észrevételeiket, javaslataikat.

Nagykanizsa MJV Közgyûlése (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7.)
pályázatot ír ki Nagykanizsa Megyei Jogú Város Kórháza (8800 Nagy-
kanizsa, Szekeres J. u. 2-8.) Fõigazgatói munkakörének betöltésére.

Pályázati feltételek: (orvostudományi vagy egyéb) egyetemi
szintû végzettség, egészségügyi (szak)menedzseri képesítés vagy
egészségügyi menedzsment szakirányú továbbképzési szakon szer-
zett képesítés, legalább tízéves vezetõi gyakorlat, büntetlen elõélet.

A pályázathoz csatolni kell az alábbi dokumentumokat: szakmai
önéletrajz (sz.ö.), erkölcsi bizonyítvány (e.b.), iskolai végzettség,
szakképesítést igazoló okiratok másolata, szakmai helyzetelemzés-
re épülõ vezetõi program, hozzájárulás ahhoz, hogy az elbírálás-
ban résztvevõk megismerjék a pályázatot. Elõnyt jelent: legalább
600 ágyas intézmény vezetésében szerzett gyakorlat. Juttatások:
bérezés (vezetõi pótlék) Kjt. alapján. 

Beérkezési határidõ: az Egészségügyi Közlönyben való megjele-
néstõl számított 16. nap. Elbírálási határidõ: a beérkezési határidõt
követõ 15 napon belül. A munkakör az elbírálást követõ hónap 1.
napjától betölthetõ. A magasabb vezetõi megbízás határozott idõre,
5 évre szól. Szükség szerint lakás biztosítható. Az elbírálás a szak-
bizottság közremûködésével a 233/2000. (XII.23.) Korm. rend.
alapján történik. A pályázat benyújtása 1 példányban Marton István
polgármesterhez (8800 Nagykanizsa, Erzsébet tér 7., Tel: 93/500-
702). Az I. tevékenységérõl információk beszerezhetõk még Cse-
resnyés Péter alpolgármestertõl, Tel: 93/500-704.

Pályázati hirdetmény egészségügyi intézmény magasabb 
vezetõ megbízású munkakörének betöltésére

Nagykanizsa Megyei Jogú Város Jegyzõje pályázatot hirdet a Polgármes-
teri Hivatal Közterület Felügyelete osztályvezetõi munkakörének betöltésére.

Ellátandó fõ feladatok: a Polgármesteri Hivatal szervezeti egységeként
(osztályként) mûködõ Közterület Felügyelet részére meghatározott feladatok
ellátásának biztosítása a közterület-felügyeletrõl szóló 1999. évi LXIII. tör-
vény, a vonatkozó jogszabályok, hivatali belsõ szabályzatok és testületi dön-
tések szerint a szakmai feladatok ellátása. Az intézmény alkalmazottaival
kapcsolatos átruházott munkáltatói jogok jogszerû és rendeltetésszerû gya-
korlása. A kinevezés a köztisztviselõk jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. tör-
vény (Ktv.) alapján közszolgálati jogviszonyban határozatlan idõre történik.
A munkakör a pályázat elbírálását követõ hónap 1. munkanapjától betölthetõ.

A kinevezés feltétele a 78/1999. (XII.29.) EüM-BM együttes ren-
deletben foglaltak szerinti egészségi, fizikai és pszichikai alkalmas-
ság igazolása. Pályázati feltételek: magyar állampolgárság, büntet-
len elõélet, a köztisztviselõk képesítési elõírásairól szóló 9/1995.
(II.3.) Kormányrendelet 1. számú mellékletének I/13. pontjában – a
közterület-felügyelõi munkakörre – az I. besorolási osztályban meg-
határozott  képesítés, a Ktv. 31. §. (2) bekezdésében meghatározot-
tak szerint közigazgatási vagy jogi szakvizsga, vagy az Országos
Közigazgatási Vizsgabizottság (OKV) által adott mentesítés, leg-
alább 3 éves közigazgatási vagy rendészeti igazgatási gyakorlat.
Elõnyt jelent: „B” kategóriás gépjármûvezetõi engedély, idegen
nyelv tudása, vezetõi gyakorlat. 

A pályázatnak tartalmaznia kell: a pályázó szakmai életrajzát,  a
Közterület Felügyelet mûködtetésére vonatkozó részletes szakmai
programot, három hónapnál nem régebbi erkölcsi bizonyítványt, a pá-
lyázatban elõírt iskolai végzettséget és az egyéb feltételeknek való
megfelelést tanúsító okiratok hiteles másolatát.

Az illetmény és egyéb juttatások megállapítására a köztisztviselõk
jogállásáról szóló többször módosított 1992. évi XXXIII. törvény és a
hivatali Közszolgálati Szabályzat alapján kerül sor. 

A pályázatokat dr. Kelemen Marcell jegyzõnek címezve (Nagykani-
zsa Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala, 8800 Nagykanizsa, Er-
zsébet tér 7.) kell benyújtani. A pályázatok beérkezésének határideje: a
Belügyminisztérium hivatalos értesítõjében való közzétételétõl számí-
tott 16. nap 13.00 óra. A pályázat elbírálásának határideje a beérkezési
határidõt követõ 15 nap. A pályázattal kapcsolatban további felvilágo-
sítás kérhetõ a 93/500-706 vagy 500-710-es telefonszámon. 

Közterület Felügyelet osztályvezetõ

Értesítjük Tisztelt Betegeinket, hogy a XXI. számú Felnõtt Há-
ziorvosi Szolgálat Dr. Busznyák László háziorvos 2006. december
1-jétõl a Kaposvári u. 11. szám alatti orvosi rendelõben folytatja
a betegellátást. A telefonszám és a rendelési idõ változatlan.

Dr. Busznyák László

Felhívom a Nagykanizsa, Erdész u. 28. sz. alatti, 3971. helyrajzi szá-
mú ingatlanon folytatott építési munka ügyében érintett ügyfelek fi-
gyelmét, hogy a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Jegyzõjének 6/562-
3/2006. számú határozata ellen benyújtott fellebbezést a Zala Megyei
Közigazgatási Hivatal Vezetõje megvizsgálta és a döntését meghozta.

A másod fokú határozatot az ügyben érdekelt ügyfelek (3951/4, 3970,
0148/1, 3952/4. hrsz-ú ingatlan tulajdonosai) – személyazonosságuk
megfelelõ igazolása mellett – a Nagykanizsa Megyei Jogú Város Pol-
gármesteri Hivatal Építéshatósági Osztály (Nagykanizsa, Eötvös tér 16.)
III. em. 305. számú irodájában ügyfélfogadási idõben megtekinthetik.

Rászoruló gyermekek számára gyûjtenek adományokat a Hölgyklub
tagjai a Vásárcsarnok emeletén. A „Mikulásgyár” néven futó, a Vörös-
kereszt, a Városi Diákönkormányzat, a Kanizsa Plaza, a Családsegítõ
Központ, valamint a Védõnõi Szolgálat összefogása révén megvalósu-
ló gyûjtés során elsõsorban gyermekruhákat és játékokat várnak a szer-
vezõk, amelyeket majd a Vöröskereszt munkatársai osztanak szét a
szegény sorsú gyerekek között. Jövõ héten kedden és csütörtökön, il-
letve az azt követõ kedden lehet leadni az adományokat a Vásárcsar-
nok emeletén, az egyik üres helyiségben található Hölgyklub-aktivis-
táknak, de az akció a Plazaban is folytatódik majd. 

Adományokat 
vár a Mikulásgyár

Felhívás
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A közelgõ téli szezon elõtt a Határõrség felhívja a jármûvel kül-
földre utazók figyelmét, hogy határátlépésnél a téli felszereltséget a
szomszédos országok szabályozásának megfelelõen a határon és az
egyes országok belsejében is ellenõrizhetik.

Ausztriában tovább szigorították a téli gumik és a hóláncok haszná-
latát. Ennek értelmében november 15. és március 31. között a 3,5 ton-
nánál nagyobb összsúlyú tehergépkocsikban és a kilenc személynél
többet szállító autóbuszokban kötelezõ két garnitúra hóláncot tartani. A
személyautókra vonatkozó szabályok nem változtak, Ausztriába belé-
pésnél csak alkalomszerûen ellenõrzik a hólánc és téli gumi meglétét,
de az ország mélyében, ahol indokolt a használata (téli gumi használa-
tát tábla jelzi) hiány esetén büntet a rendõrség. A határon szórólapok
hívják fel az érintettek figyelmét a változásokra. Az osztrákok az elsõ
napokban csak figyelmeztetnek, késõbb büntetnek, illetve visszafordít-
ják a rendelkezést figyelmen kívül hagyókat. 

A jármûvel Szlovéniába beutazóknak november 15. és a követke-
zõ év március 15. közötti idõszakban az elõírt téli felszereléssel (hó-
lánc, kifogástalan téli gumik) ajánlott rendelkezniük. Hiányát a ha-
tárnál nem szankcionálják, de ha közlekedéssel kapcsolatos jogsértés
következik be, a téli felszerelés hiánya, vagy nem megfelelõ állapota
súlyosbító körülményt jelent. A szlovén hatóságok fenntartják a jo-
got, hogy a téli idõjárás következményeinek felszámolása idejére, a
tehergépjármûvek beléptetését idõszakosan szüneteltessék.

A jármûvel Horvátországba beutazóknak az elõírt téli felszereléssel (hó-
lánc, kifogástalan téli gumik), amennyiben a téli idõszakra jellemzõ csapa-
dék (hó, havas esõ, ónos esõ stb.) már leesett, rendelkezniük kell. A horvát
hatóságok ezt a beléptetéskor, valamint az országon belül is ellenõrzik.

A szerb, román, ukrán, szlovák viszonylatokban a téli gumi haszná-
lata nem kötelezõ, de ha a határátkelõhelyeken tábla jelzi. Meglétét
vagy használatát ellenõrizhetik, hiány esetén visszafordíthatják a jár-
mûvet. A magyar szabályozás szerint: a téli csapadékos idõjárástól függõ-
en, a közútkezelõ által határátkelõhelyeken kihelyezett hólánc használata
kötelezõ táblák esetén a Határõrség a belépés feltételeként kéri a hólánc
meglétét. A téli gumi használata nem kötelezõ hazánkban, de a gumiab-
roncs nem megfelelõ állapota miatt visszafordíthatók a jármûvek.

Téli változások a határátkelõkön

A Nagykanizsai Horvát Kisebbségi Önkormányzat nevében
tisztelettel meghívom  

a horvát-magyar virágkötõk találkozójára, amelyen 
adventi koszorúk, érdekes virágkompozíciók

kerülnek bemutatásra  illetve eladásra.

Rendezvényünk helyszíne: Vasemberház Tükörterme
Idõpontja: 

2006. december 1. (péntek) 16 óra

Meghívó
VEGYES

ÁLLÁS

SZOLGÁLTATÁS

INGATLAN

BÉRLET

Építési vállalkozók figyelem!
Nk-án a Hunyadi úton 800 négy-
zetméteres (20m x 40m) telek –
társasház építésére kiválóan al-
kalmas, eladó. Érd.: 30/227-3294,
30/448-6072 (5904K)

Palinban tetõtérbeépítéses csa-
ládi ház eladó! Érd.: 70/530-8513
(5919K)

Nagybakónakon kétszobás
családi ház nagy telekkel eladó.
Érd.: 20 óra után 93-315-559
(5926K)

Nk-án nyugodt környezetben,
felújított, 87 m2-es lakás választ-
ható burkolattal, fal színnel, vala-
mint kerttel és garázzsal eladó.
Kisebb lakást beszámítok! Érd.:
20/9616-404 (5958K)

Nk-án a Nagyváthy 3. szám
alatt dupla garázs eladó. Érd.: 18
óra után a 93/314-956 (5962K)

Vállalkozók figyelem! Nk-án
forgalmas helyen sarokház telekkel
eladó. Érd.: 30/997-5354 (5963K)

Garázs eladó a Kisfaludy utcá-
ban! Érd.: 313-099 (5965K)

Nk-án a keleti városrészben
egyszobás, központi fûtéses, föld-
szinti lakás eladó. Érd.: 30/396-
8289 (5966K)

Nk-án Munkás úti garázssoron
garázs kiadó. Érd.: 30/520-4050
(5967K)

170 literes prés, újszerû álla-
potban eladó. Érd.: 30/448-6072
(5923K)

Almaértékesítés 50-80 Ft-os
termelõi áron (Idared, Golden zöld-
alma fajtából),  házhozszállítással
is! Érd.: Nagykanizsa, Kisfaludy u.
2/C., 93/312-479 (5960K)

Idõsebb úrnak mindenben se-
gítenék, beszélgetõtársa, szabad-
idõ partnere lennék anyagi támo-
gatásért cserébe. Érd.: 06-30-610-
6172 (5966K)

Kft. takarítónõket keres reggeli
és délutáni munkára. Nyugdíja-
sok jelentkezését is várjuk! Tel.:
06-20-944-7289 (5968K)

Az Ön számára értéktelen vas-
hulladékot, forgalomból kivont
gépjármûvét készpénzért átve-
szem! Lakókocsik is érdekelnek.
Ugyanitt használt autóalkatrészek
eladók. Tel.: 30/641-7375,
30/592-8463 (5485K)

Vállaljuk: új síremlékek készí-
tését, betûvésést, régi sírok tisztí-
tását, felújítását számlára is. Érd.:
Horváth Zoltán, vállalkozó. Nk,
Ady Endre u. 65. Tel.: 06-93-333-
449, 06-70-511-7863 (5641K)

Építési vállalkozó vállal: kõmû-
ves és tetõfedõ munkákat, régi há-
zak felújítását, épületek szigetelé-
sét, lépcsõházak festését, stb.! Tel.:
30/6398-825, 70/5039-407
(5900K)

Meghibásodott távirányítóját
(TV, HIFI, videó, stb.) megjaví-
tom. Érd.: 20-510-2723 (5952K)

APRÓHIRDETÉS

GUMIABRONCS ÉRTÉKESÍTÉS
GUMI- ÉS FUTÓMÛ SZERVÍZ

OLAJCSERE
Nagykanizsa, 
Csengery út 111/b.
Tel.: 93/310-103, 30/315-9288
Fax: 93/536-237

Web: www.maratonkft.hu E-mail: maratonkft@invitel.hu

Nyitva tartás:
Hétfõ – Péntek: 7 – 19

Szombat: 7 – 12

HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT HEVESI SÁNDOR  MÛVELÕDÉSI  KÖZPONT 
Tel.:  311– 468, e-mail:  k.hsmk@chello.hu 

December 2. 19.30 óra
I. NAGYKANIZSAI 
VONÓS MESTERKURZUS
KELEMEN BARNABÁS 
(hegedû) és KOKAS KATALIN
(hegedû, brácsa) DUÓ - ESTJE
Mûsoron: Leclair, Mozart, 
Bartók, Wientawski mûvei. 
Belépõdíj: 1000 Ft. 
Helyszín: Magyar Plakát Ház

December 3. 19 óra

AZ I. NAGYKANIZSAI
VONÓS MESTERKURZUS
HANGVERSENYE
Közremûködik: Péter Zoltán zon-
goramûvész. Belépõdíj: 500 Ft
Helyszín: Képzõmûvészetek Háza 

December 17. 19 óra
KARÁCSONY ZSÉDÁVAL 
élõkoncert 
Belépõdíj: 2500 Ft

HIRDESSEN A KANIZSA
DÉL-ZALAI HETILAPBAN! 

21.000 háztartásban 
vagyunk otthon

Apróhirdetés egy alkalommal
15 szóig 600 Ft. Folyamatosan

feladva, a második megje-
lenéstõl csak 300 Ft. 

Keretes hirdetésre kérje 
árajánlatunkat
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Bizonyára mindenki látott már kínai úti filmeket, amelyekben
idõs urak és hölgyek furcsa, különbözõ harcmûvészetekhez na-
gyon hasonló mozdulatokat végeznek egy parkban, csak épp  „las-
súfilm-változatban”. Ez a Tai Chi, amelyet Csorba János vezetésé-
vel már egy kanizsai csoportban is ûzhetnek a lelki békére vágyók. 

– Budapesten ismerkedtem meg a Tai Chivel, egészségügyi problé-
máim voltak, s egyik ismerõsöm ajánlotta e módszert – mondta Csorba
János, a kanizsai csoport vezetõje. – Kipróbáltam, negyvenhét évesen
beleszerettem, most ötvennégy éves vagyok, s azóta csinálom. Egy év
után elkezdtem oktatni is, a csapatom két éve mûködik. A Tai Chi tulaj-
donképpen az európai életforma tagadása, ami annyit jelent, hogy le
kell „lassítani”, kicsit befelé kell figyelni, s ez a mai stresszes világban
nem kis dolog. Azt szeretném elérni, hogy ha valaki eljön hozzánk egy
foglalkozásra, akkor arra a másfél órára szakadjon ki a rohanó világ-
ból, s csak magára figyeljen. Ez pedig általában sikerül is. A csoport
tagjai beleszerettek a Tai Chibe, s mindegyikük más-más szempontból
élvezi ezt a fajta mozgáskultúrát.

– De mi is a Tai Chi?
– A Tai Chi tulajdonképpen kínai harcmûvészet. Belsõ stílus, ami

annyit jelent, hogy nem a fizikai erõt használjuk fel, hanem a lazaságot,
a belsõ nyugalmat és energiát. A Chi a belsõ energiára vonatkozik, a
Tai Chi pedig annyit jelent, hogy ezt a belsõ energiát megpróbáljuk
mozgatni a szervezetben. Az európai ember számára ez az egész „kínai-
ul” van, de a résztvevõk egy idõ után maguk is megtapasztalják, hogy
mi a Chi, amirõl a keleti filozófia, a keleti gyógyítás beszél. Ez egy élet-

szemlélet, egy mozgáskultúra. Gyakorlatilag azon a tételen alapul, mely
szerint két fajta ember van: az egyik hisz abban, hogy benne egyfajta
energia munkál, a másik nem. Formagyakorlataink vannak, amelyeket
ha valaki elsajátít, akkor akár tetszik, akár nem, a Chi megindul benne,
s kifejti jótékony hatását. A Tai Chit egészségmegõrzõ tornának is szok-
ták nevezni, de ennél sokkal több, hiszen különbözõ fokozatai vannak,
egészen a harcig – magyarázta Csorba János. 

A csoport vezetõje még azt is elmesélte, hogy nyilvános szereplései-
ken az emberek általában ámulatba esnek a kényelmes, lassú, nyugodt
mozdulatok láttán. Ilyenkor titkon azt reméli, hogy sokan kedvet is
kapnak a Tai Chihez, ha másért nem, hát a szépsége miatt…  

Horváth Attila  

Tai Chi, a békés harcmûvészet

Az újszászi versenyzõk sikerét hozta október 28-án a XI. Lábtoll-
labda Gyermek Országos Bajnokság Szepetneken, ugyanis a megsze-
rezhetõ négy aranyérembõl hármat hazavihettek, míg a negyedik Bor-
jádra került. Az utánpótláskorúk bajnokságára 6 egyesület 77 egyéni
versenyzõvel, valamint 23 csapattal nevezett. A nagykanizsai Kunics
Bence (1997) és Kunics Réka (1999), mint az országos bajnokság leg-
fiatalabb résztvevõi kaptak különdíjat. 

Leány egyéniben Takács Tamás tanítványa Széles Kitti a döntõben a
második helyen végzett borjádi ellenfele mögött. A hármasoknál a
szepetneki lányok a bronzcsatát megnyerték az Újszász Barta csapat el-
len, így bronzérem került a házigazda Laskiné Spingár Éva növendékek
nyakába. A fiúknál a legjobb eredményt Orsós Tamás szolgáltatta 5. he-
lyével, míg csapatban a Marton Dániel, Matola Norbert, Molnár Tamás,
Orsós Tamás alkotta szepetneki egység a 4. helyen zárta a bajnokságot. 

Szepetneki lábtollhírek

Három érem
Kosárlabda NB I B férfiak: Bonyhádi KSE – Kanizsa KK DKG

EAST 98 – 83 (31-19, 16-18, 26-19, 25-27.). Kanizsa KK DKG EAST:
Sági 10/6, Beck 16/6, Becze 7, Zsámár 9, Szabó 24. Csere: Millei 3, Fo-
dor 10/6, Murvai 2. Edzõ: Kovács Nándor. Jók: Szabó, Beck, Fodor.

A mérkõzés elején a vendégcsapat Beck és Szabó találataival még
tartotta a lépést, de a negyed végére már jelentõs elõny birtokában volt
a hazai gárda. A második etapban a bokasérülésébõl felépült Fodor
Dénes bátor támadójátéka jótékony hatással volt a vendégekre, akik a
félidõre valamelyest faragni tudtak a hátrányból. Fordulás után ki-
egyenlítetté vált a játék, amíg azonban a látogatók jobbára csak a pa-
lánk alatti játékban jeleskedtek, a hazaiak a remek ütemben elengedett
triplákkal növelték a korábban megszerzett elõnyüket. A kanizsaiak 17
pontos hátrányban sem adták fel, lelkes játékkal fogtak hozzá a felzár-
kózáshoz. A negyedik felvonásban Szabó Balázs egymaga 13 ponttal
terhelte meg a hazaiak gyûrûjét, s késztette idõkérésre a bonyhádiakat.
A küzdelmes mérkõzés a hazaiak nyereségével zárult.

Küzdelmes mérkõzés

November 19. Megye I. o. Fel-
nõtt mérkõzés: Zalaszentgrót –
NTE 1866 MÁV 2-3. Góllövõk:
Ujvári (2), Bagarus. Jók:
Bagarus, Ujvári, Burucz, Budai,
Farkas. Ifjúsági mérkõzés:
Zalaszentgrót – NTE 1866 MÁV
4-2. Góllövõk: Lenner, Nagy T.
Jók: Kotnyek, Iván, Anger, Kar-
dos. Serdülõ mérkõzés NTE 1866
MÁV – Letenye 5-0. Góllövõk:
Bódis (2), Földesi (2), Parti. Jók:
Bódis, Papp Sz., Parti, Kovács I. 

Focihírek

Az év legrangosabb diák (12-13 éves) birkozó versenyét, a 2006-os
Szabadfogású Országos Bajnokságot Bük nagyközség sportcsarnoká-
ban rendezték. A kanizsaiak remekül szerepeltek, egy ezüst és két
bronzéremmel térhettek haza. A 32 kg-os Steinhardt Márkhoz 21-en
mérlegeltek, négy mérkõzést nyerve Márk az elõdöntõbe került, ahol a
kunszentmiklosi versenyzõvel szemben alul maradt, így a bronzérmet
szerezte meg. Szintén bronzérmes az 50 kg-os Czanik Márk – súlycso-
portjában 15-en mérlegeltek – négy nyertes mérkõzés után a késõbbi
gyõztes érdi versenyzõtõl kapott ki, így megérdemelten állhatott a do-
bogóra. A végsõ gyõzelemre is esélyesnek tartott 55 kg-os Tern Krisz-
tián súlycsoportjában 23 induló volt. Rendkívül fegyelmezetten és tak-
tikusan birkózva, öt ellenfelet legyõzve került a döntõbe, ahol sajnos
vereséget szenvedett, így a második helyen végzett. A 42-kg-os Ceglé-
di és a 46-kg-os Farkas két verességgel kiestek a versenybõl. A három
éremmel a csapatversenyben 39 egyesületbõl, az ötödik helyen végez-
tek a kanizsaiak.

A Délzalai Vízmû SE Úszószak-
osztálya december 8-án rendezi ha-
gyományos Mikulás Kupa Évzáró
Úszóversenyét, amelyre baráti társa-
ságok, munkahelyi csapatok jelentke-
zését is várják. A 17. versenyszámban
családi váltóra kerül sor, a 19. ver-
senyszámként pedig 2x50 m-es váltó-
ban mérhetik össze tudásukat az al-
kalmi formációk. Az erõpróbára le-
vélben és e-mailban is lehet jelentkez-
ni (drabay @t-online.hu). A különbö-
zõ kategóriák elsõ három helyén vég-
zõ csapatok éremdíjazásban részesül-
nek. December 9-én a már hagyomá-
nyos úszóbál keretében adják majd át
a 2006-os év legeredményesebb úszó
sportolóinak járó elismeréseket. 



Lélegeztetõgépre gyûjt a kórház gyer-
mekosztályának alapítványa, ugyanis je-
lenleg nincs olyan eszköz az egészségügyi
intézményben, amellyel a legkisebbek lé-
legeztetése is megoldható lenne.

– Több, mint öt éve mûködik az alapít-
vány, amelynek kuratóriumi elnöki tisztsé-
gére tavaly kértek fel – idézte fel a közel-
múlt történéseit Peti József, a Nagykanizsa
és Vonzáskörzete Sérült Gyermekeiért Ala-
pítvány elnöke. – Az elmúlt idõszakban azt
hiszem, sikerült bizonyítanunk, hogy az
alapítvány valóban elkötelezett a beteg
gyermekek támogatása iránt. A kórházi ká-
polnában minden évben karácsonyi ünnep-
séget rendezünk a beteg gyermekeknek, az
elmúlt egy évben sószobát alakítottunk ki
az uszodában, a támogatóink révén szívmo-
nitort, inhaláló készüléket, vércukor-
gyorstesztereket vásároltunk. Minden év-
ben rendezünk alapítványi bálokat, s im-
már arra is nyílik lehetõség, hogy a mun-
kánkat támogatni kívánó magánszemélyek
az adójuk egy százalékát felajánlják. Most
egy olyan lélegeztetõ gépre gyûjtünk, amit
a húsz kilogrammnál kisebb súlyú gyerme-
kek, újszülöttek esetében is lehet használni,
ugyanis jelenleg nem rendelkezik ilyen be-
rendezéssel a nagykanizsai kórház gyer-

mekosztálya. Csak az osztályon dolgozó
szakemberek magas felkészültségének kö-
szönhetõ, hogy eddig nem történt emiatt
tragédia. Ez a mûszer körülbelül négymil-
lió forintba kerül, s ehhez kérjük a város-
ban élõk támogatását. Bármekkora összegû
támogatást köszönettel elfogadunk, alapít-
ványunk számlaszáma: OTP Nagykanizsa
11749015-20037116. Aki segítene, további
információkat a 93/502-011-es telefonszá-
mon kaphat – mondta Peti József.

– Ez egy kifejezetten gyermekkorra kiala-
kított, a speciális élettani feltételeknek maxi-
málisan megfelelõ lélegeztetõgép – avatott
be a szakmai részletekbe dr. Baranyi Enikõ,
tüdõ- és gyermekgyógyász
szakorvos, a gyermek-
gyógyászati osztály fõorvo-
sa. – Az általunk megvásá-
rolni kívánt típus a legelter-
jedtebb a gyermekgyógy-
ászatban, mert kora- és új-
szülött korban, illetve húsz
kilogrammos súlyig, azaz
optimális esetben iskolásko-
rig is használható. A készü-
lék alkalmas az oxigénhiá-
nyos állapot megszüntetésé-
re, alkalmazható közvetle-
nül a születés után, ha vala-

miért a baba nem sír fel, s lélegeztetni kell.
De balesetes szituáció után is elõfordulhat,
hogy szükség lenne a gépi lélegeztetésre. A
kanizsai kórház vonatkozásában évente
mintegy tizenöt-húsz alkalommal van szük-
ség lélegeztetésre, amit eddig mi manuáli-
san, kézi lélegeztetéssel oldottunk meg,
azonban ez már nem felel meg a kor követel-
ményeinek.

Dr. Baranyi Enikõ elmondta: jelentõs
mértékben számítanak a városban tevékeny-
kedõ cégek, vállalkozók segítségére, s így
talán még a karácsony elõtt meg tudják vá-
sárolni az új mûszert.

Horváth Attila

Lélegeztetõgépre gyûjtenek
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